
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1050, 1080, 1127
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Κ. Σκρέκα και Ν.

Μπακογιάννη, σελ. 1041
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γενικό Λύκειο  Άνω Λιοσίων, το 1ο Γενικό
Λύκειο Καλλιθέας, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Βαρβάρας,
φοιτητές από το Πανεπιστήµιο του Βισµπάντεν, το 1ο Δηµο-
τικό Σχολείο Σπάρτης, µαθητές από σχολείο της Φιλανδίας,
το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας και το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Ακρωτηρίου Κουνουπιδιανών, σελ. 1042, 1051, 1054, 1088,
1089, 1097, 1102, 1108

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Αποφάσεις Βουλής / Οικονοµική Διαχείριση Βουλής 
α. Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών

της Βουλής οικονοµικού έτους 2017,
β. Μόνη συζήτηση και ψήφιση του Σχεδίου Προϋπολογι-

σµού Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2019, σελ.
1051 - 1060

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1041, 1042, 1049, 1050,
1051, 1060, 1080, 1082, 1083, 1088, 1089, 1093, 1094, 1096,
1097, 1100, 1101, 1104, 1105, 1109, 1111, 1112, 1113, 1114,
1115, 1116, 1117

6. Τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των είκοσι τεσσά-
ρων θυµάτων της φονικής πληµµύρας στη Μάνδρα Αττικής,
σελ. 1083

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 16 Νοεµβρίου 2016, σελ. 1041
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. µε θέµα: «Μεταστέγαση του Γ’ Τοπικού Υποκαταστήµα-

τος ΕΦΚΑ Μισθωτών (τ. ΙΚΑ Νεάπολης Θεσσαλονίκης)», σελ.
1042

ii. µε θέµα: « Ένταξη στην ευνοϊκότερη ρύθµιση αποπλη-
ρωµής των στεγαστικών δανείων που πήραν και δανειολή-
πτες από τράπεζες µε επιδοτούµενο επιτόκιο από τον πρώην
Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας (ΟΕΚ) και το Δηµόσιο», σελ.
1043

β) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε «δηλώσεις
του πρώην Υπουργού Εξωτερικών περί φερόµενης δωροδο-
κίας της Κυβέρνησης», σελ. 1045

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Οι συνέπειες των αµφισβητούµενων δασικών εκτά-
σεων στις επιλέξιµες εκτάσεις της χώρας µας τόσο στην τρέ-
χουσα όσο και στην επόµενη Κοινή Αγροτική Πολιτική
(ΚΑΠ)», σελ. 1046

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
« Άµεση λύση στο πρόβληµα που οι ίδιοι δηµιουργήσατε και
δεν διενεργούνται εξετάσεις για απόκτηση άδειας οδήγη-
σης», σελ. 1048

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση: α) της από 29 Ιουνίου 2018
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Παράταση µειωµένων

συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο"
(Α’ 115), β) της από 24 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου «Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την αρωγή
πληγέντων από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές της
Επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 135), γ) της από
26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου « Έκτα-
κτα µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων και την αποκατά-
σταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές της
Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 138) και
δ) της από 10 Αυγούστου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου «Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατε-
δάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές
της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018» (Α’ 149)», σελ. 1081 – 1119 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκών Επιτροπών: 
Οι Διαρκείς Επιτροπές Δηµόσιας Διοίκησης,  Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης και Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτουν την  Έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης: «Εν-
σωµάτωσης στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας
2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου σχετικά µε µέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφά-
λειας συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη
την Ευρώπη», σελ. 1094

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών
και Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθε-
σαν στις 15-11-2018 σχέδιο νόµου: «Υποχρεώσεις αεροµετα-
φορέων σχετικά µε τα αρχεία επιβατών -προσαρµογή της
νοµοθεσίας στην Οδηγία (ΕΕ) 2016/681», σελ. 1099

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1055 - 1082
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1082 - 1096
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1041 – 1055
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1108 - 1127
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1096 - 1108

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 1051
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1057
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1056, 1057
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1052
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1054
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 1053
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 1054
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1052, 1053
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1055

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1060, 1080
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1083
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1082, 1086, 1088, 1089, 

1090, 1092, 1093, 1094, 
1096
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ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1041, 1042, 1049, 1050, 
1051

ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 1083, 1101
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1104, 1105
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1083, 1088, 1089, 1109
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1109, 1111, 1112, 1115, 

1116, 1117
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 1104
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1097, 1101, 1104, 1105
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1082, 1083, 1088, 1089, 

1115
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 1100, 1101
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 1113
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1042, 1111, 1114
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 1093, 1104, 1105, 1112

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 1046, 1047, 1048
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1042, 1043
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 1044, 1045
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 1045, 1046
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1043, 1044
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1048, 1049
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1045, 1046
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1047, 1048
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1042, 1043
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 1049

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 1101
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1107
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1081
ΓΕΡΜΕΝΗΣ Γ. , σελ. 1090, 1092
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1098
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 1112, 1113, 1114
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 1099, 1100
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 1083, 1084, 1113, 1114, 

1115, 1116
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1104, 1105
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 1096, 1117
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1083, 1088, 1089, 1116
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 1102, 1104
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1104, 1114
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1082, 1089, 1094, 1096, 

1116, 1117
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 1101
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1107, 1109
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 1108, 1109, 1111, 1113, 

1114, 1117
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1111, 1112
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1083, 1115, 1116
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 1106
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1086, 1088, 1089, 1092, 

1094, 1096
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 1093, 1094, 1104, 1109, 
1111, 1112

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1045, 1052
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 1057
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1117                                                                                
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1053



Αθήνα, σήµερα στις 15 Νοεµβρίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.38’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 16 Νοεµβρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 147/12-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρίστου Δήµα προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Απορρόφηση
πόρων ΕΣΠΑ 2014 - 2020».

2. Η µε αριθµό 143/12-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗ-
ΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, µε θέµα: «Αδιέξοδη η κατάσταση της Ελληνικής Βιοµη-
χανίας Ζάχαρης (ΕΒΖ)».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 148/12-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιά της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσα-
φάδου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
προαναγγέλλει επιλεκτική κατάτµηση δήµων µε µικροκοµµατικά
κριτήρια, λίγο πριν τις δηµοτικές εκλογές, προκαλώντας σύγ-
χυση και αναστάτωση». 

2. Η µε αριθµό 140/6-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Θα υπάρξει τροποποίηση της
ΚΥΑ 6.1714/5.1504/2016 µε θέµα: “Προώθηση της απασχόλησης
µέσω προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα στο πλαίσιο του
ΕΣΠΑ 2014 - 2020 για όλους τους ωφελούµενους όπως έγινε και
για τους εργαζόµενους σε δήµους και υπηρεσίες αποδοχής,
ασύλου και διαχείρισης;”».

3. Η µε αριθµό 117/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Επικρατείας, µε
θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων της εξαγωγικής
εταιρείας αγροτικών προϊόντων της Αργολίδας «GERFA» – Γ.Ν.
Φραγκίστας – δύο χιλιάδες παραγωγοί, τετρακόσιοι και εφτακό-
σιοι εργαζόµενοι στον αέρα». 

4. Η µε αριθµό 121/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Μεικτή διεπιστηµονική επιτροπή εµπειρογνω-
µόνων». 

5. Η µε αριθµό 74/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ο σχεδιασµός για την ναυτική εκπαίδευση». 

6. Η µε αριθµό 53/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ενίσχυση του Λιµενικού Σώµατος εν όψει θέσπι-
σης ΑΟΖ και εξόρυξης υδρογονανθράκων και φυσικού αερίου».

7. Η µε αριθµό 20/3-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Συνεχίζεται η τουρκική προκλητικότητα στο Αι-
γαίο».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 124/18-7-2018 Ερώτηση του Βουλευτή Ξάνθης
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γρηγορίου Στο-
γιαννίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Τροποποίηση του άρθρου 116 του ν.4495/2017, αναφο-
ρικά µε προσθήκες ή µετατροπές που έχουν τελεστεί σε κτί-
σµατα παραδοσιακών οικισµών όπως η παλιά πόλη και η περιοχή
Σαµακώβ στην Ξάνθη».  

2. Η µε αριθµό 798/20-8-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Πα-
ραµονή και αναβάθµιση της Νοσηλευτικής Σχολής του Πανεπι-
στηµίου Πελοποννήσου στη Σπάρτη».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι οι Βουλευτές κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας και κ. Ντόρα
Μπακογιάννη ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτε-
ρικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Η κ. Μπακογιάννη βρίσκεται στην Αµερική, όπου έκανε µία

επέµβαση και της ευχόµαστε «περαστικά».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΖ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να κάνω γνωστό στο Σώµα τα εξής:
Η τρίτη µε αριθµό 120/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Λιµάνι των Σκοπίων καθίσταται η Θεσσαλονίκη βάσει της
Συµφωνίας των Πρεσπών», δεν θα συζητηθεί.

Η τέταρτη µε αριθµό 75/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Προστασία πληρωµάτων από εγκατάλειψη πλοίου εσωτερικών
πλόων», δεν θα συζητηθεί.

Η πέµπτη µε αριθµό 1/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συν-
δέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Περί του Μουσείου Μακε-
δονικού Αγώνα και λοιπών φορέων, συλλόγων και σωµατείων της
Μακεδονίας και του άρθρου 6 της συµφωνίας Ελλάδας -Σκο-
πίων», δεν θα συζητηθεί.

Υπάρχει και η αντίστοιχη επιστολή του Γενικού Γραµµατέα της
Κυβέρνησης για τις τρεις αυτές ερωτήσεις που δεν θα συζητη-
θούν.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την πρώτη επίκαιρη ερώτηση, στην οποία
θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να προηγηθώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε Πε-
τρόπουλε, να δω πού είστε εσείς. Είστε δεύτερος και είναι εδώ
ο κ. Δελής. Θα κάνουµε, λοιπόν, το χατίρι στον κ. Πετρόπουλο,
γιατί είναι από τους τακτικούς.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η µε αριθµό 2170/4-10-2018 ερώτηση
του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Θεσσα-
λονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννη Δελή
προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Μεταστέγαση του Γ’ Τοπικού Υπο-
καταστήµατος ΕΦΚΑ Μισθωτών (τ. ΙΚΑ Νεάπολης Θεσσαλονί-
κης)». 

Θα απαντήσει ο κ. Πετρόπουλος.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η πολλοστή φορά που καταθέτουµε

αυτήν την ερώτηση. Δεν ξέρουµε πού µπορεί να οφείλεται αυτή
η αδιαφορία από τη µεριά της Κυβέρνησης να απαντήσετε σε
ένα ζήτηµα που εµείς το θεωρούµε εξαιρετικά σοβαρό. 

Η πρώτη φορά που θίξαµε το ζήτηµα µε αναφορά ήταν το
2016. Επανήλθαµε την περασµένη άνοιξη, το φθινόπωρο έγινε η
τρίτη κατάθεση απλής γραπτής ερώτησης και τώρα γίνεται η επί-
καιρη ερώτηση. Ελπίζουµε σήµερα να βγει κάτι θετικό από τη
διαδικασία. «Κάλλιο αργά παρά ποτέ», που λέει και ο λαός.

Η ερώτηση λοιπόν, αφορά το ζήτηµα της ακαταλληλότητας
και, θα έλεγα, και της επικινδυνότητας του τρίτου κτηρίου του
ΕΦΚΑ µισθωτών στη Θεσσαλονίκη, στην οδό Λαγκαδά, στον κεν-
τρικό αυτό δρόµο της Θεσσαλονίκης.

Το ΕΦΚΑ, το τέως ΙΚΑ Νεάπολης δηλαδή, στεγάζεται εκεί από
το 1992 και από την αρχή, από τότε που ξεκίνησε η λειτουργία
του, φανέρωσε τα µεγάλα προβλήµατά του και την ακαταλληλό-
τητά του. 

Αναφέρω ορισµένα πράγµατα, για να γίνει κατανοητό και σε
εσάς το µέγεθος του προβλήµατος. 

Κατ’ αρχάς, ο χώρος υποδοχής. Είναι ένα κτήριο, το οποίο τυ-
χαίνει να το γνωρίζω. Το έχω επισκεφθεί αρκετές φορές. Ο
χώρος υποδοχής, λοιπόν, είναι ασφυκτικά µικρός για να εξυπη-
ρετήσει όλον τον κόσµο που προσέρχεται στο συγκεκριµένο κτή-
ριο. Πρόσβαση των ΑΜΕΑ δεν µπορεί να υπάρξει, κύριε Υπουρ-

γέ, στο συγκεκριµένο κτήριο που βρίσκεται, όπως είπα, σε κεν-
τρικό δρόµο της Θεσσαλονίκης. Αν προσθέσουµε δε τις συνθή-
κες υγιεινής που υπάρχουν εκεί, θα έλεγα ότι είναι τραγικές.
Υπάρχουν µονάχα δύο τουαλέτες για πενήντα εργαζόµενους και
για τετρακόσιους τουλάχιστον επισκέπτες-ασφαλισµένους που
προσέρχονται σ’ αυτό. Όπως καταλαβαίνετε, νοµίζουµε ότι δεν
µπορεί να συνεχιστεί η λειτουργία µας τέτοιας υπηρεσίας σ’ ένα
τέτοιο κτήριο, γι’ αυτό και σας ρωτάµε τι θα κάνετε, σε ποια
άµεσα µέτρα θα προβείτε, έτσι ώστε να µεταστεγαστεί επιτέλους
το Γ’ ΕΦΚΑ Θεσσαλονίκης σ’ ένα κατάλληλο κτήριο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πετρόπουλε,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Δελή, δεν θα επιχειρήσω να σας αντικρούσω, διότι,
όπως είπατε κι εσείς, είναι ένα κτήριο από το 1992 µισθωµένο,
πράγµατι ακατάλληλο. Θα σας πω ότι για πρώτη φορά ζητάτε να
απαντήσω σε επίκαιρη ερώτηση γι’ αυτό το θέµα. Θέλω να γίνει
σαφές αυτό. Δεν εκλήθην άλλη φορά να απαντήσω σε επίκαιρη
ερώτηση. Είχατε στείλει επιστολές -αυτό το είδα µετά την κατά-
θεση της επίκαιρης ερώτησής σας- οι οποίες είχαν διαβιβαστεί
στις αρµόδιες υπηρεσίες για να ερευνήσουν το θέµα και να προ-
χωρήσουν την προσπάθεια εξεύρεσης µιας σωστής λύσης στο
πρόβληµα που σωστά αναπτύξατε στην ερώτησή σας. Έτσι είναι.
Η προσπάθεια που έχει γίνει είναι να προκηρυχθούν διαγωνισµοί,
οι οποίοι και φέτος κηρύχθηκαν άγονοι επειδή κρίθηκε ότι το τί-
µηµα ήταν µικρό. Η εισήγηση της υπηρεσίας είναι να γίνει δια-
γωνισµός µε αφετηρία υψηλότερο τίµηµα, µήπως βρεθεί άλλο
κτήριο. 

Η πρακτική λύση που δίνουµε είναι να µην δέχεται κοινό αυτή
η υπηρεσία. Θα τη µετατρέψουµε σε υπηρεσία υποστήριξης
µέχρι να βρούµε οριστική λύση, δηλαδή δεν θα εξυπηρετούνται
εκεί ασφαλισµένοι, αλλά θα εξυπηρετούνται από όµορες περιο-
χές. Μεταφέρουµε λόγω της νέας δοµής του ΕΦΚΑ υπηρεσίες
εξυπηρέτησης κοινού σε άλλα όµορα σηµεία και εκεί θα υπάρχει
υποστηρικτική υπηρεσία µε τριάντα έξι υπαλλήλους. Εποµένως,
δεν θα υπάρξουν αυτά τα σοβαρά προβλήµατα που προκύπτουν
λόγω και της συσσώρευσης πολλών ανθρώπων στον χώρο. 

Πάλι δεν είναι λύση αυτή. Δεν είναι αυτή η οριστική λύση για
εµάς. Προσανατολιζόµαστε στο να βρούµε ένα άλλο κτήριο και
από άλλον φορέα, να δώσουµε µία λύση πιο αξιοπρεπή και γι’
αυτούς που θα µείνουν πίσω. Δεν θα υπάρχει το πρόβληµα που
παρουσιάζεται σήµερα µε την εκδοχή νέας λειτουργίας που βρί-
σκουµε, διότι δεν θα έχουµε τα τωρινά προβλήµατα. 

Δεν αδιαφορούµε για το θέµα και δεν θα διαφωνήσω µαζί σας
ότι πρέπει να βρεθεί αµέσως λύση. Επιχειρήσαµε, όµως, όλο
αυτό το διάστηµα να βρούµε λύση. Είδαµε και τα κτήρια σχολών
ΟΑΕΔ, ώστε να βρούµε εκεί χώρους. Τα επισκεφτήκαµε τρεις
φορές και µε τεχνικούς του οργανισµού µας και µε τους τεχνι-
κούς του ΟΑΕΔ και µε τη διοικήτρια, την κ. Καραµεσίνη, προκει-
µένου να βρούµε κάποιους χώρους που είναι στον ΟΑΕΔ και να
τους µετατρέψουµε σε χώρους εξυπηρέτησης των ασφαλισµέ-
νων, δυστυχώς όµως ούτε εκεί είναι κατάλληλοι οι χώροι. Θα
ήταν µία καλή λύση αυτή και υπάρχουν χώροι, αλλά δεν είναι κα-
τάλληλοι γι’ αυτόν τον σκοπό. Το να µετακοµίσουµε, δηλαδή, για
λίγο και µετά να έχουµε πάλι πρόβληµα, δεν είναι λύση. 

Γι’ αυτόν τον λόγο κατευθυνόµαστε σε µια πιο οριστική λύση,
να βρούµε άλλο κτήριο αν προκύψει πάλι άγονος διαγωνισµός.
Επειδή περνάει ο καιρός µε τους διαγωνισµούς, θα προσπαθή-
σουµε πιο γρήγορα να βρούµε πρακτικές λύσεις, όπως αυτή που
σας είπα. Είναι ζήτηµα άµεσης λύσης το θέµα του περιορισµού
των δραστηριοτήτων σε υποστηρικτική µονάδα και να µη γίνεται
εξυπηρέτηση κοινού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα
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τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Άνω Λιοσίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό που κρατάω, κύριε Υπουργέ, από την απάντησή σας,

είναι ουσιαστικά ο υποβιβασµός της υπηρεσίας, δηλαδή πονάει
κεφάλι, κόβει κεφάλι. Αυτό είπατε µόλις τώρα. Είπατε ότι επειδή
αναγνωρίζετε και εσείς την ακαταλληλότητα και την επικινδυνό-
τητα του κτηρίου, γι’ αυτό, λοιπόν, δεν θα προσέρχεται το κοινό.
Ωστόσο, οι εργαζόµενοι θα είναι εκεί. Θα εργάζονται σε ένα ακα-
τάλληλο και επικίνδυνο κτήριο. Γιατί πρέπει να σας πω εδώ ότι
το συγκεκριµένο κτήριο έχει και σοβαρά προβλήµατα στατικότη-
τας, σύµφωνα µε την έκθεση του ίδιου του ΙΚΑ -την οποία φαν-
τάζοµαι ότι γνωρίζει η Υπηρεσία σας-, η οποία λέει επί λέξει
-έκθεση που συντάχθηκε το 2001- ότι το κτήριο παρουσιάζει σο-
βαρά προβλήµατα, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να εγγυηθεί
ούτε ο υπογράφων, ούτε ο µηχανικός του ιδιοκτήτη τη στατική
επάρκεια της οικοδοµής.

Όπως καταλαβαίνετε, το ζήτηµα δεν χωράει αναβολή. Αυτό
που µόλις είπατε δεν νοµίζουµε ότι αποτελεί λύση για το ζήτηµα.
Λύση είναι η άµεση µετεγκατάσταση. Από όσο γνωρίζουµε, έχει
προκηρυχθεί ένας διαγωνισµός για την αξιοποίηση των ακινήτων
του ίδιου του ΕΦΚΑ που έχει και αρκετά ακίνητα. Θυµίζω ότι λίγα
χρόνια πριν, ένα από αυτά τα ακίνητα δόθηκε σε πολύ χαµηλή
τιµή στην Πρεσβεία των Ηνωµένων Πολιτειών, εδώ, λίγο πιο
πέρα, στη Βασιλίσσης Σοφίας. Υπάρχουν, λοιπόν, ακίνητα του
ίδιου του ΕΦΚΑ –ναι, µιλάω για τις αρχές της δεκαετίας του 2000-
τα οποία µπορούν να αξιοποιηθούν και σε κάθε περίπτωση έχετε
την ευθύνη για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα.

Το ζήτηµα είναι ότι το συγκεκριµένο κτήριο, όπως σας είπα,
έχει τόσα πολλά προβλήµατα. Κατ’ αρχάς, είναι ένα κτήριο το
οποίο έχει ενοποιηθεί κτηριακά και επειδή τυχαίνει να το γνω-
ρίζω, καθίσταται εξαιρετικά επικίνδυνο. Ακόµα και ο πίνακας της
ΔΕΗ που υπάρχει εκεί, σύµφωνα µε τους ίδιους τους εργαζόµε-
νους, δεν µπορεί να σηκώσει όλο το σύνολο των ηλεκτρικών φορ-
τίων που µπορεί να δεχτεί η υπηρεσία. 

Σε κάθε περίπτωση νοµίζουµε ότι έχετε την ευθύνη. Δεν δώ-
σατε µία συγκεκριµένη απάντηση. Το αφήσατε αόριστα: «Θα γί-
νει», «θα το δούµε», «θα το φροντίσουµε» και εµάς αυτό µας ανη-
συχεί. Γιατί εάν ο κόσµος ο οποίος δεν θα πηγαίνει πια στο ΕΦ-
ΚΑ, σε αυτό το Γ’ ΕΦΚΑ Νεάπολης, θα πήγαινε σε άλλες υπηρε-
σίες και µε δεδοµένο την υποστελέχωση αυτών των υπηρεσιών,
θα αυξηθεί ο φόρτος εργασίας αυτών των υπηρεσιών που θα δε-
χτεί το κοινό.

Νοµίζουµε ότι δεν απαντάτε ουσιαστικά στην ερώτηση και δεν
δίνετε λύση. Ελπίζουµε στη δευτερολογία σας να πείτε κάτι πιο
συγκεκριµένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Δελή,
το να µεταφέρουµε εργαζόµενους από τη Θεσσαλονίκη στη Βα-
σιλίσσης Σοφίας, στην Αθήνα, δεν το εννοείτε ούτε εσείς, προ-
φανώς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Έχει και στη Θεσσαλονίκη πολλά κτή-
ρια. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είπα ένα παράδειγµα αξιοποίησης, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Προφανώς
δεν το εννοείτε. Είναι κατανοητό. Το κατάλαβα. Δεν παρεξήγησα
αυτό που είπατε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Το «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΠΑΛΛΑΣ» δεν το δώ-
σατε; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να τους βά-
λουµε στο «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΠΑΛΛΑΣ» πάλι δεν θα ήταν κάτι που
εννοείτε, φαντάζοµαι. Δεν γίνεται. Άλλο είναι εκεί. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Υπάρχουν πολλά κτήρια και το γνωρίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ακούσουµε τον
κύριο Υπουργό.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εγώ ειλι-
κρινά σας απαντώ από την αρχή. Δεν θα αντιπαρατεθώ µαζί σας
για πράγµατα τα οποία ξέρουµε ότι είναι έτσι όπως τα λέτε. Γι’
αυτά που είναι έτσι όπως τα λέτε, δεν έχω καµµία αντίρρηση να
συνοµολογήσω τις διαπιστώσεις σας. Όµως, σε αυτά που δεν
στέκουν και δεν γίνεται να παραδεχτώ, σας λέω ότι δεν είναι έτσι.

Πρώτα απ’ όλα, στην πρωτοµιλία σας είπατε για τετρακόσιους
τουλάχιστον ηµερησίως που προσέρχονται εκεί. Υπάρχουν δύο
τουαλέτες. Είναι πολύς κόσµος, συρροή κόσµου. Σας έδωσα τη
λύση: Δεν θα είναι πια αυτή η συρροή. Δεν θα έχει κόσµο που
πηγαίνει, άρα µία πρόχειρη και προσωρινή λύση βρίσκεται σε
αυτό. Είναι αποτελεσµατική, όµως, ως προς το σκέλος στο οποίο
εσείς εντοπίσατε, δηλαδή τις ώρες του κόσµου. Δεν θα υπάρξει
αυτό. 

Δεν είναι, όµως, η οριστική λύση. Είναι µία άµεση ρύθµιση ε-
νός προβλήµατος, προκειµένου να υπάρξει χρόνος, διότι εκεί
γύρω δεν υπάρχουν ιδιόκτητα του ΕΦΚΑ. Αν υπήρχαν, θα το εί-
χαµε κάνει. Κάνουµε διαγωνισµό µίσθωσης. Δεν είναι ότι θέλουµε
να µισθώνουµε κτήρια, αλλά για να εξυπηρετηθεί η περιοχή πρέ-
πει να έχει κτήριο ο ΕΦΚΑ.

Σας είπα ότι προσπαθήσαµε να βρούµε κτήριο του ΟΑΕΔ,
αλλά είναι ακατάλληλο. Αν πηγαίναµε εκεί, θα λέγατε εσείς ο
ίδιος ότι είναι ακατάλληλο. Και πράγµατι διαπιστώσαµε µε όλους
τους τεχνικούς ότι είναι ακατάλληλο και δεν προορίζεται σωστά
για µία τέτοια χρήση που πρέπει να εξυπηρετείται µε άλλον
τρόπο. Κάναµε άγονους διαγωνισµούς. Δεν είναι λύση ούτε
αυτό.

Θα προσπαθήσουµε, ενώ δεν είναι κάτι που θέλουµε το να ξε-
κινήσουµε ξανά διαγωνισµό µε µεγαλύτερο τίµηµα. Δεν είναι
αυτό που θέλουµε. Προκειµένου, όµως, να αποφύγουµε και αυ-
τό, θα προσπαθήσουµε ένα δηµόσιο κτήριο άλλου φορέα. Ερευ-
νούµε αυτή τη δυνατότητα. Αν βρούµε έναν άλλο χώρο άλλου
δηµόσιου φορέα, θα βρούµε µία λύση, αρκεί να είναι κατάλληλο
το κτήριο και γι’ αυτούς.

Μην βάζουµε όλα τα κτήρια του ΕΦΚΑ. Δεν µπορούν να έρ-
θουν στην Αθήνα οι υπηρεσίες της Θεσσαλονίκης ούτε βεβαίως
να πάνε σε ξενοδοχεία, στο «ESPERIA» ή στο «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ ΠΑΛ-
ΛΑΣ», που λέει και ο φίλος µου ο Χρήστος Κατσώτης και δεν το
εννοεί φυσικά.

Εποµένως, να ξέρετε η πολιτική που εµείς έχουµε για την αξιο-
ποίηση των ακινήτων, για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες, απο-
δεικνύει ότι µας ενδιαφέρει η αξιοποίηση της ακίνητης περιου-
σίας. Έχουµε µειώσει πάρα πολύ, δραστικά τις δαπάνες που γί-
νονταν για µισθώσεις, µε τεράστια εξοικονόµηση για τους φορείς
κοινωνικής ασφάλισης για τον ΕΦΚΑ και για το ΕΤΕΑΕΠ και πρέ-
πει να επαινέσετε την προσπάθεια που κάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δεν µπορούµε από το 1992 που υπάρχει αυτό το πρόβληµα να
βρούµε άµεση λύση. Δυστυχώς, και η διάταξη των κτηρίων για
ΕΟΠΥΥ και ΙΚΑ, που ήταν παλιά του ΙΚΑ, δόθηκαν µε έναν τρόπο
άναρχο, απρογραµµάτιστο, πρόχειρο και δεν έγινε σωστός σχε-
διασµός, µε αποτέλεσµα να έχουν δοθεί κτήρια στον ΕΟΠΥΥ που
µε άλλον σχεδιασµό θα µπορούσαν αξιοποιηθούν καλύτερα από
τον ΕΦΚΑ και από τον ΕΟΠΥΥ. Τι να κάνουµε τώρα; Δεν µπο-
ρούµε να αλλάξουµε τα πράγµατα άµεσα. Τα αλλάζουµε, όµως,
µε έναν άλλο διαφορετικό σχεδιασµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Επανερχόµαστε τώρα στην ερώτηση στην οποία θα απαντήσει
ο Υφυπουργός κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος.

Είναι η δεύτερη µε αριθµό 152/13-11-2018 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε
θέµα: «Ένταξη στην ευνοϊκότερη ρύθµιση αποπληρωµής των
στεγαστικών δανείων που πήραν και δανειολήπτες από τράπεζες
µε επιδοτούµενο επιτόκιο από τον πρώην Οργανισµό Εργατικής
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Κατοικίας (ΟΕΚ) και το δηµόσιο».
Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι ο ν.4053/2014, που ψηφί-

στηκε επί Νέας Δηµοκρατίας για τη ρύθµιση επιδοτούµενων τρα-
πεζικών δανείων πρώην ΟΕΚ, µε τα κριτήρια που έθετε πέταξε
εκτός πάνω από εξήντα χιλιάδες δανειολήπτες που είχαν πάρει
δάνεια από τις τράπεζες επιδοτούµενα από τον ΟΕΚ.

Η ρύθµιση αυτή δεν ωφέλησε κανέναν, αντιθέτως οι περισσό-
τεροι υποχρεώθηκαν να υπογράψουν νέα σύµβαση µε τις τρά-
πεζες. Αποκλείστηκαν γιατί χρωστούσαν πάνω από έξι µήνες που
προέβλεπε αυτός ο νόµος, πηγαίνοντας στις τράπεζες τους πρό-
σφεραν επιµήκυνση, αλλά υπογράφοντας αυτήν τη νέα σύµ-
βαση, έχαναν την επιδότηση του ΟΕΚ. Έτσι, εγκλωβίστηκαν χι-
λιάδες δανειοληπτών.

Επειδή τα δάνεια ήταν διάρκειας αποπληρωµής µόνο δεκα-
πέντε έτη, η µηνιαία δόση, όπως είναι γνωστό, αγγίζει τα 700 έως
800 ευρώ. Το ίδιο, όµως, έγινε και εξαιρέθηκαν αυτοί οι δανει-
ολήπτες από την υπουργική απόφαση που εξέδωσε το Υπουρ-
γείο Εργασίας, τώρα επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, την Απόφαση
522463173.

Αυτή η απόφαση εξαίρεσε συνολικά αυτούς τους δανειολή-
πτες που είχαν πάρει δάνεια µε επιδότηση από τον πρώην ΟΕΚ,
µε αποτέλεσµα σήµερα να βρίσκονται σε πολύ δεινή θέση γιατί
δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση γι’ αυτούς.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που έχουµε καταθέσει είναι αν προτίθεται
η Κυβέρνηση να εκδώσει νέα απόφαση το Υπουργείο Εργασίας
και να εντάξει στην ευνοϊκότερη ρύθµιση αποπληρωµής των στε-
γαστικών δανείων και εκείνους τους δανειολήπτες που στάλθη-
καν από τον πρώην ΟΕΚ στις τράπεζες να πάρουν στεγαστικό
δάνειο µε επιδότηση από τον πρώην ΟΕΚ και το δηµόσιο.

Σε αυτήν την ερώτηση περιµένουµε την απάντησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης κ. Ηλιόπουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κατσώτη, για να έχουµε µία συνολική εικόνα των στοι-
χείων αυτήν τη στιγµή ο ΟΑΕΔ παρακολουθεί την πορεία από
εβδοµήντα τρεις χιλιάδες εκατόν ενενήντα τέσσερα δάνεια. Από
αυτά δεκαπέντε χιλιάδες εξακόσια σαράντα αφορούν ανθρώ-
πους που µένουν σε κατοικίες του ΟΕΚ και πενήντα εφτά χιλιά-
δες πεντακόσια πενήντα τρία δάνεια αγορά µε ίδια κεφάλαια από
τον ΟΕΚ. Είναι οι περιπτώσεις που αναφέρατε και για την υπουρ-
γική απόφαση.

Με τις υπουργικές αποφάσεις που έχουν βγει έχουν υπάρξει
µία σειρά από θετικές ρυθµίσεις, όπως δέκα χρόνια παράταση
του χρόνου αποπληρωµής, σε περίπτωση που έχει εξοφληθεί
άνω του 60% του τελικού ποσού του δανείου θεωρείται συνολικά
εξοφληµένο το δάνειο, ενώ υπήρξε και 15% µείωση στο αρχικό
ποσό δανεισµού οριζόντια για όλες τις κατηγορίες. Υπάρχουν
ακόµα πιο θετικοί όροι για ευάλωτες οµάδες, όπως τρίτεκνοι,
ΑΜΕΑ, κ.λπ.. 

Επίσης, µε µία σειρά υπουργικών αποφάσεων έχει οριστεί και
η µέγιστη ενιαία τιµή ανά τετραγωνικό µέτρο για τις κατοικίες
του ΟΕΚ που επιδοτήθηκε από τον τέως ΟΕΚ µε ιδία κεφάλαια
404,41 ευρώ. Αυτό έχει ένα άµεσο θετικό αντίκτυπο, γιατί µετα-
κίνησε προς τα κάτω το σύνολο των δανείων και άρα, σε συνδυα-
σµό µε τις τριακόσιες εξήντα δόσεις αποπληρωµής των δικαιού-
χων, έφτιαξε ένα πολύ καλύτερο πλαίσιο.

Έχετε απόλυτο δίκαιο ότι µένει αρρύθµιστο και χρειάζεται να
γίνει µια δηµόσια παρέµβαση το ζήτηµα των ανθρώπων που ο
τέως ΟΕΚ κατεύθυνε να πάρουν δάνειο απευθείας από τις τρά-
πεζες. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι µε τον τρόπο που έγινε
η κατάργηση του ΟΕΚ και η απορρόφηση από τον ΟΑΕΔ είναι
ότι πλέον δεν υπήρχε σοβαρό καταγεγραµµένο αρχείο και χρει-
αζόταν αυτήν τη στιγµή να ελέγξουµε το σύνολο του αρχείου,
γιατί υπάρχουν πάρα πολύ µεγάλες ελλείψεις.

Αυτή η διαδικασία, όπως έχω ενηµερωθεί από τις υπηρεσίες,
µέχρι τέλη Φεβρουαρίου θα έχει ολοκληρωθεί. Άρα έχοντας χαρ-

τογραφήσει το σύνολο της διαδικασίας θα µπορέσουµε να δούµε
πώς προχωράµε και ποια µπορεί να είναι ακριβώς η παρέµβαση
που πρέπει να γίνει. Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να γίνει αυτό,
γιατί το σύνολο αυτών που αναφέρουµε µέχρι στιγµής έρχεται
να ρυθµίσει ανοικτά κοµµάτια, αλλά πρέπει πλέον να ανοίξει και
η συζήτηση για το τι σηµαίνει σήµερα µία σύγχρονη στεγαστική
πολιτική από τη µεριά της πολιτείας για τον κόσµο της εργασίας.
Νοµίζω ότι υπάρχει η δυνατότητα να ξανανοίξουµε αυτήν τη συ-
ζήτηση που µετά την κατάργηση του ΟΕΚ είχε πλέον παγώσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, έχετε

τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µέχρι να υπάρξει αυτή

η σύγχρονη στεγαστική πολιτική αυτήν την περίοδο όλοι αυτοί
οι δανειολήπτες είναι στα νύχια των τραπεζών και, βέβαια, κάτω
από την απειλή των πλειστηριασµών και των κατασχέσεων. Αυτό
θα πρέπει να το γνωρίζετε.

Όπως είπαµε, είναι πάνω από εξήντα χιλιάδες µε βάση τα στοι-
χεία που εµείς διαθέτουµε -πενήντα χιλιάδες είπατε εσείς-
ωστόσο, δεν είναι το θέµα πόσοι είναι. Το θέµα είναι ότι υπάρ-
χουν σήµερα τέτοιοι δανειολήπτες που είναι η πρώτη κατοικία
τους και µάλιστα κατοικία που εγκρίνει ο οργανισµός. Δεν είναι
κατοικία των 200.000 ευρώ, είναι συγκεκριµένα τετραγωνικά
µέτρα, τα οποία ενέκρινε τότε ο οργανισµός και πήγαν, λοιπόν,
στις τράπεζες να πάρουν το δάνειο.

Σήµερα, λοιπόν, αυτοί έχουν πεταχτεί έξω από τη ρύθµιση που
είχε κάνει η Νέα Δηµοκρατία το 2014, γιατί οι όροι ήταν τέτοιοι
που πολλοί δεν µπορούσαν να ανταποκριθούν, γιατί είχαν χάσει
τη δουλειά τους, είχε µειωθεί ο µισθός τους, ήταν σε πολύ δύ-
σκολη θέση. Η υπουργική απόφαση που κάνατε εσείς τους έχει
εξαιρέσει και αυτοί, λοιπόν, σήµερα βρίσκονται στα νύχια των
τραπεζών.

Αυτό, λοιπόν, ζητάµε, να επεκταθεί έστω αυτή η υπουργική
απόφαση και γι’ αυτούς. Μία επέκταση, λοιπόν, και γι’ αυτούς θα
είχε αυτούς τους όρους που προηγούµενα αναφέρατε, τους ευ-
νοϊκούς όρους, και µε το κούρεµα του κεφαλαίου και µε την επι-
µήκυνση και όλα αυτά που προβλέπονται για τους υπόλοιπους
δανειολήπτες του πρώην ΟΕΚ που υποχρεώθηκαν, για να έχουν
την πρώτη κατοικία, να πάνε σε δανεισµό.

Αυτή είναι η αγωνία, αν θέλετε, που εκφράζουν όλοι αυτοί που
δεν πήγαν µε δική τους ευθύνη στις τράπεζες -ο ΟΕΚ του κατη-
ύθυνε στις τράπεζες- και σήµερα είναι σε αυτή τη δύσκολη θέση,
γιατί οι τράπεζες επιβάλλουν δυσβάσταχτους όρους για την απο-
πληρωµή των δανείων. 

Όπως σας είπα, είναι στα δεκαπέντε χρόνια η διάρκεια απο-
πληρωµής και η δόση είναι πολύ µεγάλη και δεν µπορούν σή-
µερα να ανταποκριθούν όλοι αυτοί οι δανειολήπτες σε αυτή τη
δόση, γιατί και οι µισθοί είναι χαµηλοί και οι εργασιακές σχέσεις
είναι ελαστικές, εκ περιτροπής, ορισµένου χρόνου και το γνωρί-
ζετε πολύ καλά, αλλά και αρκετοί είναι άνεργοι ακόµη, γιατί
έχουν χάσει τη δουλειά τους την περίοδο αυτή της κρίσης στη
χώρα µας. Γιατί αυτή ήταν η «λύση»: οι απολύσεις, η µείωση των
µισθών, η αλλαγή των εργασιακών σχέσεων. Αυτά τα µέτρα πάρ-
θηκαν όλη αυτή την περίοδο, για να φορτώσουν την κρίση στην
πλάτη των εργαζοµένων και του λαού. 

Αυτή, λοιπόν, η κατάσταση πρέπει να αντιµετωπιστεί κι εµείς
σας καλούµε να επεκτείνετε την υπουργική απόφαση και γι’ αυ-
τούς τους δανειολήπτες.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ηλιόπουλε,
έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
τσώτη, συµφωνώ απολύτως µαζί σας. Έχετε απόλυτο δίκιο ότι
υπάρχει ευθύνη της πολιτείας στο συγκεκριµένο πράγµα και συγ-
κεκριµένα της διοίκησης του ΟΕΚ και ποια ήταν η αντίληψη των
προηγούµενων κυβερνήσεων για τη στεγαστική πολιτική το ανα-
δεικνύει το γεγονός ότι, χωρίς κανέναν σχεδιασµό και χωρίς να
υπάρχει η εξασφάλιση της περαιτέρω πορείας του, η διοίκηση
του ΟΕΚ είχε επιλέξει να κατευθύνει αυτούς τους ανθρώπους να
πάρουν δάνεια από τις τράπεζες.  

Νοµίζω ότι αυτό που ανέφερα πριν για το τι έχει ήδη κάνει η
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σηµερινή Κυβέρνηση για να ρυθµίσει δάνεια δείχνει ακριβώς ότι
υπάρχει αυτή η µέριµνα, υπάρχει αυτό το άγχος να ρυθµιστούν
αυτά τα δάνεια, να κλείσουν αυτές οι πληγές. 

Επανέρχοµαι και σας λέω ότι, για να µπορώ να σας πω συγκε-
κριµένα το ποια θα είναι η παρέµβαση, ποια θα είναι τα χαρακτη-
ριστικά της, ποια θα είναι η δοµή, ποιο θα είναι το εύρος, θα
πρέπει πρώτα απ’ όλα να έχουµε χαρτογραφήσει πολύ καλά το
πεδίο. Ήταν τέτοια η κατάσταση διάλυσης της υπηρεσίας που
δεν υπήρχαν καν τα στοιχεία. Κι όταν λέω τα στοιχεία, δεν είναι
η µικρή διαφορά αν εµένα η υπηρεσία µού έχει πει ότι είναι κάτι
περισσότερο από πενήντα χιλιάδες ή εσείς γνωρίζετε ότι είναι
ένα νούµερο το οποίο προσεγγίζει τις εξήντα χιλιάδες. Είναι τα
ποσά, είναι όλο το πλαίσιο το οποίο πρέπει να ξέρεις για να κά-
νεις αυτή την παρέµβαση.

Εγώ αυτό το οποίο µπορώ να σας πω είναι ότι δουλεύουµε
πάνω σε αυτή την κατεύθυνση. Μέχρι τέλος Φλεβάρη θα έχουµε
όλα αυτά τα στοιχεία, άρα θα µπορούµε ακριβώς να γνωρίζουµε
τι µπορεί να γίνει και µπορώ να σας πω ότι υπάρχουν οι δυνατό-
τητες για να γίνουν παρεµβάσεις. Θέλω, όµως, να µπορώ να
δώσω µία πολύ συγκεκριµένη απάντηση, στον βαθµό που πρώτα
έχουµε καταγράψει κι έχουµε χαρτογραφήσει το πεδίο, γιατί αλ-
λιώς θα ήταν µία πολύ εύκολη απάντηση, 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

κάνοντας µια µικρή παράβαση του Κανονισµού, θα ήθελα να σας
παρακαλέσω να δείτε ένα θέµα που παρακολούθησε σήµερα το
πρωί στον τηλεοπτικό σταθµό «OPEN», για εκατόν εβδοµήντα έξι
εργατικές κατοικίες στην Κέρκυρα, που, ενώ έχει γίνει η κλήρωση
από το 2010, ακόµα δεν έχουν µπει µέσα οι άνθρωποι. Πέθαναν
ήδη δεκατρείς δικαιούχοι. Απ’ ό,τι άκουσα, υπήρχαν τα λεφτά
από τον ΟΑΕΔ, 6 εκατοµµύρια. Νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να το
δείτε και να δώσετε µία λύση.

Αν έχετε κάτι να πείτε, ευχαρίστως. Δεν υποχρεούστε, το το-
νίζω.  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πάρα πολύ για την παρατήρηση. 

Το γνωρίζουµε. Αυτή τη στιγµή είµαστε σε επικοινωνία και µε
τον Δήµο Κέρκυρας. Είχε γίνει το εξής: Είχε αναλάβει ένα κοµ-
µάτι του έργου σχετικά µε τον βιολογικό καθαρισµό για τις κα-
τοικίες να το διεκπεραιώσει ο δήµος. Δυστυχώς, ο δήµος, επειδή
είναι υποστελεχωµένες και οι τεχνικές του υπηρεσίες, αυτή τη
στιγµή έχει κατανοήσει ότι δεν έχει τη δυνατότητα. 

Αν δεν κάνω λάθος, την επόµενη εβδοµάδα το Δηµοτικό Συµ-
βούλιο της Κέρκυρας θα κάνει επίσηµο αίτηµα στον ΟΑΕΔ να αλ-
λάξει τον αρχικό σχεδιασµό και να αναλάβει ο ΟΑΕΔ να κατα-
σκευάσει και τον βιολογικό καθαρισµό, κάτι στο οποίο ΟΑΕΔ
µπορεί να αντεπεξέλθει και θα τρέξουµε πάρα πολύ γρήγορα σε
αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την παρατήρηση.    
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ ευχαριστώ που,

χωρίς να υποχρεούστε, δώσατε µία πολύ σαφή απάντηση.
Προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 146/12-11-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ρεθύµνου της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη προς τον Υπουργό Εξω-
τερικών, σχετικά µε «δηλώσεις του πρώην Υπουργού Εξωτερικών
περί φερόµενης δωροδοκίας της Κυβέρνησης». Θα απαντήσει ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεώργιος Κατρούγκα-
λος. 

Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συµπληρώνεται περίπου ένας µήνας όπου οι

Έλληνες πολίτες έκπληκτοι παρακολουθούν νυν και πρώην
Υπουργούς της Κυβέρνησης να ανταλλάσσουν µεταξύ τους κα-
τηγορίες και υπαινιγµούς –και αναφέροµαι στον κ. Κοτζιά και
στον κ. Καµµένο- και µάλιστα αυτές οι κατηγορίες και οι υπαινιγ-
µοί έφτασαν µέχρι το σηµείο ο κ. Κοτζιάς να υποβάλει και µήνυση
στον τον Άρειο Πάγο.

Συγκεκριµένα, ο κ. Κοτζιάς, πρώην Υπουργός Εξωτερικών της
Κυβερνήσεως, σε τηλεοπτική του συνέντευξη στον σταθµό
«ΚΡΗΤΗ ΤV» ανέφερε µία πολύ συγκεκριµένη κατηγορία που είχε

κάνει ο κ. Καµµένος κατά τη διάρκεια του Υπουργικού Συµβου-
λίου. Συγκεκριµένα ο κ. Κοτζιάς ανέφερε πως ο κ. Καµµένος τον
κατήγγειλε ότι υπάρχει µία εταιρεία που συνεργάζεται µε το
Υπουργείο Εξωτερικών και µε τον κ. Σόρος για την έκδοση VISA
για πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για τη χώρα µας και,
δεύτερον, ότι ο κ. Σόρος στην ουσία δωροδοκεί την Κυβέρνηση.

Χθες µάλιστα ο κ. Κοτζιάς σε συνέντευξή του στο «NEWS247»
ήταν πιο αποκαλυπτικός. Είπε ότι ο κ. Καµµένος στο Υπουργικό
Συµβούλιο κατήγγειλε συγκεκριµένα πως ο κ. Σόρος έδωσε 50
εκατοµµύρια ευρώ στην ελληνική Κυβέρνηση για να κάνουµε
εξαγορές στα Σκόπια. Επέµενε, βέβαια, όσον αφορά την εταιρεία
του κ. Σόρος µε τις βίζες στο Υπουργείο Εξωτερικών. Προχώ-
ρησε δε σε έναν χαρακτηρισµό ο κ. Κοτζιάς λέγοντας ότι ο κ.
Τσίπρας κατά τη διάρκεια του Υπουργικού Συµβουλίου έκανε τον
Πόντιο Πιλάτο και ότι ουδείς εκ των υπολοίπων Υπουργών δεν
αντέδρασε.

Ο κ. Καµµένος, του οποίου την γραπτή απάντηση έχω εδώ,
στην ουσία επιβεβαίωσε µερικώς τον κ. Κοτζιά. Πρώτον, είπε ότι
όντως έκανε την αναφορά για τον κ. Σόρος, αλλά συγκεκριµένα
αναφέρθηκε στην εταιρεία που συνεργάζεται το Υπουργείο Εξω-
τερικών για την έκδοση βίζας. Δεύτερον, στην ουσία διαψεύδει
τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο κ. Τζανακόπουλο και άλλους Υ-
πουργούς, οι οποίοι είπαν ότι ο κ. Καµµένος δεν έκανε καµµία
αναφορά στο Υπουργικό Συµβούλιο.

Άρα συνεπώς κύριε Υπουργέ, εγώ σήµερα δεν περιµένω να
διαψεύσετε τον κ. Καµµένο. Ο ίδιος µέσα από την γραπτή του
απάντηση στην ουσία επιβεβαιώνει ότι έκανε αναφορά στον κ.
Σόρος. Εγώ σας ερωτώ: 

Πρώτον, εάν όντως έκανε αναφορά για τα 50 εκατοµµύρια,
όσον αφορά την εξαγορά της ελληνικής Κυβέρνησης, προκειµέ-
νου να χρησιµοποιηθούν στα Σκόπια. 

Δεύτερον, -επειδή το επιβεβαιώνει ο κ. Καµµένος- ποια ακρι-
βώς σχέση έχει ο κ. Σόρος µε τη συγκεκριµένη εταιρεία που συν-
δέεται µε το Υπουργείο Εξωτερικών και την έκδοση βίζας. 

Και τρίτον, εάν εξακολουθεί ο κ. Τσίπρας, όπως λέει ο κ. Κο-
τζιάς, να παριστάνει τον Πόντιο Πιλάτο ή προχώρησε στην διε-
ρεύνηση αυτής της καταγγελίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ήρθα να απαντήσω σε
αυτήν την ερώτηση από σεβασµό στο Κοινοβούλιο, τον οποίο πε-
ρίµενα και εσείς να επιδείξετε. Σέβοµαι µέχρι στιγµής την κοινο-
βουλευτική σας παρουσία. Σας θεωρώ σοβαρό κοινοβουλευτικό
άνδρα. Γι’ αυτό θα προσπαθήσω στην πρωτολογία µου να είµαι
συγκρατηµένος.

Απευθύνατε µία ερώτηση προς το Υπουργείο Εξωτερικών. Στη
γραπτή σας ερώτηση δεν αναφέρετε αυτά τα οποία συσχετίσατε
τώρα µε δραστηριότητες του Υπουργείου, αλλά αναφερόσασταν
αποκλειστικά στο τι διηµείφθη στο Υπουργικό Συµβούλιο. Άρα
πρώτον, από τυπική άποψη, θα έπρεπε να ξέρετε ότι απευθύνετε
ερώτηση που κείται εκτός της αρµοδιότητας του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου του Υπουργείου.

Δεν πρέπει να ευτελίζουµε τη διαδικασία του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου. Δεν είµαστε σε τηλεοπτικό παράθυρο. Δεν πρέπει
να χρησιµοποιούµε κάθε φθηνό µέσο που έχουµε, για να προβά-
λουµε την πολιτική µας. Η Νέα Δηµοκρατία έχει πράγµατι ένα
πρόβληµα ατζέντας. Δεν θέτετε εσείς τα θέµατα στην ηµερήσια
διάταξη και προσπαθείτε να δηµιουργήσετε θέµατα µε αυτόν τον
φθηνό τρόπο που σας είπα. Δεν είναι το Κοινοβούλιο ο τόπος για
τέτοια πράγµατα. 

Επί της ουσίας, επίσης, θα πρέπει να ξέρετε ότι όλα αυτά τα
θέµατα που θέσατε, έχουν απαντηθεί πολλαπλά. Και δεν υπάρχει
εποµένως ούτε ίχνος προς διερεύνηση, παρά µόνο γι’ αυτούς
που θέλουν να διαστρέψουν την πραγµατικότητα στον πολύ ευαί-
σθητο τοµέα της εξωτερική πολιτικής, που επίσης θα έπρεπε να
τον σέβεστε.

Σας καλώ, λοιπόν, να δείξετε ευθύνη. Έστω και την τελευταία
στιγµή να καταλάβετε τι κάνετε και να µη συνεχίσετε. Δεν πρό-
κειται να προχωρήσω άλλο. Προφανώς επιφυλάσσοµαι απολύ-
τως για τη δευτερολογία µου.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Κε-
φαλογιάννης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε απόλυτο σε-
βασµό στη διαδικασία –και γνωρίζετε, νοµίζω, την πορεία µου
εδώ- εγώ αναφέρθηκα σε µία ερώτηση. Την ίδια στιγµή που υπέ-
βαλα το ερώτηµα στον κ. Τσίπρα µε τη διπλή του ιδιότητα, ως
Υπουργό Εξωτερικών αλλά βεβαίως και ως Πρωθυπουργό της
χώρας, είχα υποβάλει και γραπτό ερώτηµα στον κ. Καµµένο ακρι-
βώς µε το ίδιο περιεχόµενο. Ο κ. Καµµένος έσπευσε να µου
απαντήσει.

Σας διαβάζω την από 1ης Νοεµβρίου 2018 απάντησή του. Με-
ταξύ άλλων αναφέρει -χωρίς να προσθέτω ούτε κόµµα-: «Αντιθέ-
τως, αναφέρθηκα στο εν λόγω άτοµο σε σχέση µε συνεργασία
του Υπουργείου Εξωτερικών µε εταιρεία έκδοσης βίζας που,
όµως, ουδεµία σχέση έχει µε την Κυβέρνηση. Δεν πρόκειται να
συνεχίσω την προσπάθεια ορισµένων να οικοδοµήσουν σενάρια
επιστηµονικής φαντασίας», προφανώς αναφέρεται στον κ. Κο-
τζιά, «πάνω στις συγκεκριµένες αναφορές µου». 

Έρχεται ο κ. Κοτζιάς, κύριε Υπουργέ, χθες µόλις, και λέει: «Ζή-
τησα τα πρακτικά εκείνου του Υπουργικού Συµβουλίου. Ο Γενι-
κός Γραµµατέας της Κυβέρνησης µού είπε ότι δεν γίνεται.
Κρατιούνται λίγο καιρό, µετά γίνεται σύνοψη και πάνε στο αρ-
χείο». 

Συνεχίζει για τις καταγγελίες του κ. Καµµένου, χθες µόλις, ο
κ. Κοτζιάς: «Για τον Σόρος ο Καµµένος είπε ότι έδωσε 50 εκα-
τοµµύρια για να κάνουµε εξαγορές στα Σκόπια και ότι έχει δια-
σύνδεση µε κάποια εταιρεία µε την οποία συνεργάζεται το
Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο ανήκει στην Κυβέρνηση». Επο-
µένως ο κ. Καµµένος έκανε αυτές τις αναφορές, κατά τον κ. Κο-
τζιά.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο αρχικό ερώτηµα της ερώτησής µου,
κύριε Υπουργέ, στο οποίο τεχνηέντως –είστε και καλός νοµικός-
δεν απαντήσατε. Επιµένω να µου πείτε: Έγινε αυτή η αναφορά
από τον κ. Καµµένο κατά τη διάρκεια του Υπουργικού Συµβου-
λίου όσον αφορά την εµπλοκή του κ. Σόρος µε την Ελληνική Κυ-
βέρνηση; Αν έγινε, πώς αντέδρασε η Κυβέρνηση, πώς αντέδρασε
ο Πρωθυπουργός; Αν δεν έγινε, τότε ο κ. Κοτζιάς είναι φαντα-
σιόπληκτος. Αν, όµως, έγινε τότε, σύµφωνα µε την επιχειρηµα-
τολογία του κ. Κοτζιά, ο κ. Καµµένος είναι λασπολόγος. Δεν υ-
πάρχει τρίτη απάντηση, κύριε Υπουργέ. 

Πρέπει, όµως, να απαντήσετε, γιατί νοµίζω ότι το Κοινοβούλιο
είναι ο χώρος όπου πρέπει να δοθούν αυτές οι απαντήσεις. Συµ-
φωνώ ότι δεν είναι τα τηλεοπτικά παράθυρα. Γι’ αυτό και εγώ
κάνω χρήση αυτής ακριβώς της διαδικασίας που έχει η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, δηλαδή της επίκαιρης ερώτησης προς την
Κυβέρνηση, ακριβώς για να δοθούν απαντήσεις. Και περιµένω
µία καθαρή απάντηση, γιατί είστε άνθρωπος ο οποίος, νοµίζω,
µπορεί να δώσει καθαρές απαντήσεις και όχι µισόλογα. Νοµίζω
ότι είναι πολύ συγκεκριµένη η ερώτηση την οποία σας απευθύνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε συνάδελφε, επιβεβαιώσατε µε τη δευτερολογία
σας αυτά τα οποία σας έλεγα. Δηλαδή, πρώτον, ότι έχουν δοθεί
αναλυτικές απαντήσεις. Μου διαβάσατε εσείς ο ίδιος τις απαν-
τήσεις που έχουν δοθεί από διαφορετικές πηγές. Και, δεύτερον,
εξακολουθήσατε να εντοπίζετε το αντικείµενο της ερώτησής σας
στο τι διαµείφθηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο. 

Ως προς το δεύτερο σας ξαναλέω ότι αυτό δεν είναι αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Εξωτερικών. Και σας λέω, επίσης, ότι ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός µε δηµόσιες δηλώσεις του έχει σαφώς
τοποθετηθεί.

Επειδή αναφερθήκατε σε Σόρος και σε Υπουργείο Εξωτερι-
κών, µπορώ να σας πω σε αυτό, που πράγµατι είναι εντός του
αντικειµένου του Υπουργείου Εξωτερικών, ότι δεν υπάρχει καµ-
µία σύµβαση του Υπουργείου Εξωτερικών που µπορεί να επηρε-
άστηκε µε οποιονδήποτε τρόπο από τον Σόρος ή που να έχει το
Υπουργείο συνάψει µε τον Σόρος. Αυτά είναι αυτονόητα πράγ-
µατα. 

Οι συζητήσεις αυτές, λοιπόν, σας ξαναλέω, για να υπηρετούν
τον κοινοβουλευτισµό, πρέπει να γίνονται στο κλίµα του Κανονι-

σµού της Βουλής και της ίδιας της αίσθησης ευθύνης που πρέπει
να έχουµε. Και το λέω ειδικά σε εσάς, ακριβώς γιατί φαίνεται ότι
έχουµε αµοιβαία αλληλοεκτίµηση, για να ξέρετε ότι υπάρχει
τόπος για κριτική. Πολλά από αυτά που κάνουµε ενδεχοµένως
να είναι δεκτικά κριτικής και να έχουν περιθώρια να ασκηθεί πο-
λιτικός διάλογος. Μην κάνουµε τον πολιτικό διάλογο αυτόν σαν
να είµαστε µία στήλη παραπολιτικής. 

Για τα θέµατα αυτά έχουν δοθεί επαρκείς απαντήσεις. Δεν
υπάρχει, νοµίζω, σκιά αµφιβολίας πια στον ελληνικό λαό για το
τι έγινε. Η πολιτική κάλυψη που έχε δοθεί από τον Πρωθυπουργό
και από την Κυβέρνηση στην πολιτική που ακολούθησε ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών εξακολουθεί να είναι δεδοµένη, γιατί αυτή ήταν
Κυβερνητική πολιτική, δεν ήταν πολιτική του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών. Για όλα τα άλλα, το νέφος που έχει συζητηθεί τελευταία
στον Τύπο και στις εφηµερίδες, υπάρχουν σαφείς δηλώσεις απ’
όλες τις πλευρές και σε ό,τι µας αφορά από τα πιο έγκυρα χείλη,
τα χείλη του Πρωθυπουργού. 

Δεν νοµίζω, λοιπόν, ότι περιµένει κάποιος να γίνει σοφότερος
από αυτήν τη διαδικασία. Και ακριβώς επειδή έχω εκτίµηση στο
πρόσωπό σας, περίµενα ότι θα την αποσύρατε και δεν θα γινόταν
η συζήτηση αυτή που νοµίζω κανέναν δεν έκανε σοφότερο και
κυρίως µε τον τρόπο που έγινε και για τους λόγους που σας είπα
δεν προώθησε τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να γίνεται ο κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην
πρώτη µε αριθµό 145/12-11-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής
Αραµπατζή προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, µε θέµα: «Οι συνέπειες των αµφισβητούµενων δασικών
εκτάσεων στις επιλέξιµες εκτάσεις της χώρας µας τόσο στην
τρέχουσα όσο και στην επόµενη Κοινή Αγροτική Πολιτική (ΚΑΠ)».
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Βασίλειος Κόκκαλης.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αλήθεια είναι ότι µε έκπληξη διαπίστωσα ότι

ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός κ. Αραχωβίτης για το θέµα το
οποίο συζητάµε δεν προσέρχεται σήµερα και στέλνει εσάς, παρ’
ότι το αντικείµενο της ερώτησης δεν εµπίπτει στις αρµοδιότητές
σας. 

Θα µε συγχωρήσετε, δεν έχω τίποτα απολύτως προσωπικό
απέναντί σας και ούτε αυτό που λέω έχει καµµία πρόθεση να σας
προσβάλει, αλλά µε λύπη λέω ότι προφανώς, ο Υπουργός κρύ-
βεται και προφανώς, αυτή η στάση του αποτελεί οµολογία απο-
τυχίας, κύριε Υπουργέ, για τα τεράστια προβλήµατα τα οποία
υπέστη ο αγροκτηνοτροφικός κόσµος της χώρας στην πρόσφα-
τη προκαταβολή της ενιαίας ενίσχυσης µε την ανευθυνότητα και
τη προχειρότητα µε την οποία χειριστήκατε το θέµα των δασικών
χαρτών.

Το βίωσαν οι παραγωγοί, κύριε Υπουργέ, γιατί όχι µόνο έµει-
ναν απλήρωτοι αυτοί, οι οποίοι δεν µπήκαν στις προβλεπόµενες
διαδικασίες ενστάσεως, τις οποίες η δική σας Κυβέρνηση το
2017 νοµοθέτησε, αλλά έµειναν απλήρωτοι -και αυτό είναι πρω-
τόγνωρο- ακόµη και αυτοί οι οποίοι υπέβαλαν ενστάσεις -και
πολύ κοστοβόρες, κύριε Υπουργέ- και είδαν τους λογαριασµούς
τους άδειους.

Την προηγούµενη εβδοµάδα βρέθηκα στην εκλογική σας πε-
ριφέρεια, τη Λάρισα, όπου φαντάζοµαι θα γνωρίζετε πολύ καλά
ότι υπάρχουν ολόκληρα χωριά στα οποία δεν πήρε το τσεκ ούτε
ένας παραγωγός παρ’ ότι ενιστάµενος, ενώ, για παράδειγµα, στα
Φάρσαλα δεν πληρώθηκε κανένας. Το δυσάρεστο είναι ότι η ει-
κόνα η οποία παρουσιάζεται σήµερα, η οποία αφορά στο ένα
τρίτο των δασικών χαρτών της χώρας αύριο, κύριε Υπουργέ, θα
συµβεί µε τις δικές σας ενέργειες στις περιοχές οι οποίες έγινε
ανάρτηση, όπως, για παράδειγµα, στην εκλογική µου περιφέρεια
που του χρόνου οι αγρότες θα βιώσουν τα αποτελέσµατα των
χειρισµών σας.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, σας είχαµε προειδοποιήσει κοινοβου-
λευτικά, κρούαµε τον κώδωνα του κινδύνου και καταθέσαµε σχε-
τική τροπολογία που σας ζητούσαµε να εξαιρέσετε όλες τις
καλλιεργούµενες εκτάσεις τις οποίες νέµονται οι παραγωγοί της
χώρας µε τίτλο του ελληνικού δηµοσίου, τα λεγόµενα κληροτε-
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µάχια προ του 1975 για να τελειώνει αυτή η περιπέτεια. Δεν µας
ακούσατε και βάλατε τους παραγωγούς σε αυτή τη διαδικασία.
Οι παραγωγοί δεν έχασαν µόνο τη βασική ενίσχυση, αλλά θα χά-
σουν όλες τις συνδεδεµένες ενισχύσεις, το «πρασίνισµα» και
πολύ φοβάµαι ότι αν η κατάσταση συνεχιστεί έτσι, θα χάσουν και
όλα τα προγράµµατα του δεύτερου πυλώνα, βιολογική µικρορύ-
πανση.

Και για να αντιµετωπίσετε την καταιγίδα αυτή που έρχεται,
εννοώ των δεύτερων πληρωµών, κύριε Υπουργέ, µετά λύπης µου
πληροφορούµαι ότι έχετε δώσει εντολή στα δασαρχεία της
χώρας όπου υπάρχουν αµφισβητούµενες δασικές εκτάσεις να
προσέλθουν παραγωγοί άρον-άρον και να κάνουν αιτήµατα εξα-
γοράς του κλήρου που κατέχουν µε νόµιµο τίτλο του ελληνικού
δηµοσίου, αποδεικνύοντας βεβαίως στην πράξη αυτό που σας
λέγαµε από την πρώτη στιγµή ότι το µέτρο σας για τους δασι-
κούς χάρτες είχε καθαρά εισπρακτικό χαρακτήρα.

Κύριε Υπουργέ, πόσοι είναι οι παραγωγοί που δεν πληρώθη-
καν λόγω των αµφισβητούµενων δασικών εκτάσεων, ενιστάµενοι
και µη; Πόσες είναι οι εν λόγω εκτάσεις και τι ενέργειες θα κά-
νετε και µε ποιο χρονοδιάγραµµα ώστε να δώσετε τέλος σε αυ-
τόν τον φαύλο κύκλο και να µας πείτε αν εγγυάστε ότι στην πλη-
ρωµή του Δεκεµβρίου όλοι θα τακτοποιηθούν ως πρέπει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, η ηγεσία του οποίου είναι ενιαία, κανείς δεν κρύβεται, πολλώ
δε µάλλον ο Σταύρος Αραχωβίτης. Σίγουρα υπάρχουν καθ’ ύλην
αρµοδιότητες και στον Υπουργό και στους Υφυπουργούς, πλην
όµως κανείς δεν κρύβεται.

Να ξεκαθαρίσουµε -και νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µε αυτό-
ότι η ανάρτηση και εν συνεχεία η κύρωση των δασικών χαρτών
ήταν υποχρέωση της χώρας µας εδώ και οκτώ χρόνια. Νοµίζω
ότι κανείς δεν αµφιβάλλει για αυτό. Έπρεπε να γίνει από το 2010.
Το έκανε αυτή η Κυβέρνηση το 2017. Όταν αναρτήθηκαν οι δα-
σικοί χάρτες, υπήρχε –χαίροµαι και για την ερώτηση- µια εύλογη
δικαιολογηµένη ανησυχία αρκετών χιλιάδων αγροτών, κτηνοτρό-
φων και στην περιοχή της Θεσσαλίας και στην περιοχή τη δική
σας για την τύχη των ενισχύσεων, αλλά και για την ιδιοκτησιακή
τύχη -και αυτό είναι πολύ πιο σηµαντικό- για την τύχη των ιδιο-
κτησιών.

Τα είπαµε και τότε, για να ξεκαθαρίσουµε λίγο και να δούµε
ποιος φταίει που δεν πληρώθηκαν, πότε θα πληρωθούν και να τα
πούµε ξεκάθαρα τα πράγµατα. 

Υφιστάµενες σύννοµες χρήσεις γης ουδόλως επηρεάζονται
από τους δασικούς χάρτες, όπερ σηµαίνει αναδασµοί, παραχω-
ρητήρια, διανοµές δεν έχουν καµµία σχέση µε τους δασικούς
χάρτες όσον αφορά και την ιδιοκτησία και την τύχη των ενισχύ-
σεων. Επαναλαµβάνω, παραχωρητήρια, διανοµές, αναδασµοί,
όσα ακίνητα περιήλθαν σύµφωνα µε τις διατάξεις της αγροτικής
νοµοθεσίας.

Ρωτάτε, όµως: Γιατί δεν πληρώθηκαν αρκετοί από τον Βόλο,
από τη Λάρισα; Σύµφωνα µε τον οργανισµό του Υπουργείου Αγ-
ροτικής Ανάπτυξης, σε συνδυασµό µε τον περίφηµο νόµο του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», την πιστοποίηση της νοµικής ισχύος των γεωρ-
γικών ακινήτων και τον γεωγραφικό προσδιορισµό έχουν οι
ΔΑΟΚ της κάθε περιφέρειας. 

Δεν προσπαθώ να ρίξω το µπαλάκι στις ΔΑΟΚ. Ήδη ήρθαµε
σε συνεργασία µε τους περιφερειάρχες, προκειµένου η ΔΑΟΚ,
η οποία γνωρίζει τα ακίνητα στην περιοχή, εάν δηλαδή παραµέ-
νουν στον ιδιοκτήτη ή εάν έχουν αλλάξει σύνορα, προκειµένου
να προσκοµισθούν στις διευθύνσεις δασών και να πληρωθούν,
όπως και θα πληρωθούν µέχρι τα Χριστούγεννα όλοι αυτοί τους
οποίους αφορούν οι αναδασµοί, οι διανοµές, τα παραχωρητή-
ρια.

Εκχερσώσεις µε άδεια. Με βεβαίωση από τη διεύθυνση δασών
µπορούν να πληρωθούν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ.

Εκχερσώσεις χωρίς άδεια ρυθµίζονται από τον Δασικό Κώδικα. 
Όπως αναφέρει και σχετικό έγγραφο του ΥΠΕΝ, κυρία Αραµ-

πατζή, όσον αφορά τις επιδοτήσεις –το επαναλαµβάνω, µπορώ

να το προσκοµίσω- και σας διαβάζω επί λέξει, για να µην δηµι-
ουργούµε πανικό σε αγρότες και κτηνοτρόφους, δεν επηρεάζει
τη συνέχιση των επιδοτήσεων το έργο της κύρωσης των δασικών
χαρτών, εάν οι πολίτες χρησιµοποιήσουν τα θεσµοθετηµένα ερ-
γαλεία που δηµιουργήθηκαν γι’ αυτόν τον σκοπό. 

Θα µου πείτε: Υπήρχε µία καθυστέρηση. Ναι. Όµως, για το γε-
γονός ότι κάποιες ΔΑΟΚ δεν απέστειλαν, ως όφειλαν, γι’ αυτό
ευθύνεται η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης;

Για τους βοσκοτόπους θα πω και στη δευτερολογία µου. Ου-
δόλως επηρεάζονται οι κτηνοτρόφοι -αν και δεν το αναφέρετε
και καλά κάνετε και δεν το αναφέρετε στην ερώτηση- από τους
δασικούς χάρτες, διότι η χρήση γης δεν απασχολεί τον δασικό
χάρτη. Μπορεί να είναι δάσος και να είναι βοσκότοπος. Συνεπώς
δεν αφορά τις ενισχύσεις που λαµβάνουν οι κτηνοτρόφοι από
τους δασικούς χάρτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Περισσότερα για τους βοσκοτόπους θα πω στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή,
έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Υπουργέ, ουδείς αµφισβή-
τησε, πολλώ δε µάλλον η Νέα Δηµοκρατία, ότι η ανάρτηση των
δασικών χαρτών ήταν υποχρέωση της χώρας µας. Άλλωστε, ξε-
κίνησε επί των ηµερών µας. Αµφισβητούµε, όµως, τον τρόπο µε
τον οποίο κάνατε αυτές τις αναρτήσεις και τις συνέπειες τις
οποίες τις βιώνουν στην καθηµερινότητά τους και στην τσέπη
τους οι αγρότες. 

Τι δηλαδή; Αυτό το οποίο λέτε, κύριε Υπουργέ, σας είπαµε και
µε τροπολογία, την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά, για τις
καλλιεργούµενες εκτάσεις, τις προ του 1975, για τις οποίες οι
άνθρωποι αυτοί έχουν νόµιµο τίτλο του ελληνικού δηµοσίου, αυ-
τούς τους ανθρώπους να µην τους βάζετε στην κοστοβόρα δια-
δικασία να αποδείξουν ότι οι εκτάσεις τους ανήκουν, εκτάσεις
για τις οποίες έχουν φορολογηθεί, έχουν πληρώσει ΕΝΦΙΑ, έχουν
τίτλους του ελληνικού δηµοσίου. Ήταν τόσο απλό, κύριε Υπουρ-
γέ!

Όµως, µη µου ξαναπείτε και γι’ αυτούς που έκαναν τις ενστά-
σεις, που πήγαν δηλαδή πλήρωσαν τον τοπογράφο, που έκαναν
όλες τις διαδικασίες. Δεν πληρώθηκαν, γιατί ξαφνικά το Υπουρ-
γείο σας, δυο χρόνια µετά, διαπίστωσε διοικητική αδυναµία να
ελέγξει τις ενστάσεις αυτές και κατέληξε τελικά να αφήσει ακόµη
και τους ενιστάµενους απλήρωτους.

Και βεβαίως, κύριε Υπουργέ, να µη διαλανθάνει της προσοχής
ότι και αυτοί οι οποίοι έκαναν ενστάσεις, που τώρα -τυχαία, θα
πω εγώ- πληρώθηκαν, έχουν τον πέλεκυ του ΟΠΕΚΕΠΕ να επι-
κρέµαται, ο οποίος λέει ότι αν οι ενστάσεις τους απορριφθούν
υπέρ του ελληνικού δηµοσίου, θα αναγκαστούν να επιστρέψουν
τα ποσά των επιδοτήσεων ως αχρεωστήτως καταβληθέντα. 

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
είναι ενιαίο. Φαντάζοµαι ότι έχει και συνέχεια, διότι αυτά που σας
λέω εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν τα λέω µόνο εγώ. Δυστυχώς, για
εσάς, τα λέει ο προκάτοχός σας, ο µακροβιότερος Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ. Βαγγέλης Αποστόλου, σε µία συνέν-
τευξη στην «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ», την οποία, βέβαια,
βρήκε τον χρόνο να παραχωρήσει και να πει τους κινδύνους εί-
κοσι µέρες µετά την αποµάκρυνσή του από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, ο Υπουργός αυτός που διά του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου και στις ερωτήσεις όλων των Βουλευτών διαβε-
βαίωνε ότι διασφαλίζονται όλες οι επιδοτήσεις και υποστηρίζεται
ο αγροτικός κόσµος. 

Τι λέει, λοιπόν, ο µέχρι πρότινος Υπουργός; Λέει ότι το 60%
των εκτάσεων, από το 1/3 που έχει αναρτηθεί, έχουν χαρακτηρι-
στεί ως δασικά και άρα, υπάρχει πρόβληµα και θα πρέπει η νυν
ηγεσία να διασφαλίσει µε κάθε τρόπο ότι δεν θα χάσουµε ούτε
ένα ευρώ κοινοτικών επιδοτήσεων. Επίσης, λέει ότι αυτό πρέπει
να το κάνουµε, γιατί η χώρα µας βρίσκεται µπροστά στις κρίσιµες
διαπραγµατεύσεις για τη νέα κοινή αγροτική πολιτική και, βε-
βαίως, την πάντοτε απειλή των χωρών Βίσεγκραντ για την από-
λυτη εξωτερική σύγκληση των στρεµµατικών ενισχύσεων,
σενάριο ιδιαίτερα δυσµενές για τη χώρα µας. 
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Ο κύριος Υπουργός τα λέει αυτά, ο κ. Αποστόλου. Και σας
προέτρεπε στις 20 Σεπτεµβρίου να κάνετε νοµοθετική πρωτο-
βουλία αναστολής όλων αυτών των διαδικασιών, για να πληρω-
θούν κανονικά οι αγρότες. Σε αυτό έχετε να απαντήσετε κάτι
εσείς ή ο κ. Αραχωβίτης, που είναι και ο καθ’ ύλην αρµόδιος; 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την πορεία µας προς
τη νέα κοινή αγροτική πολιτική, το ζήτηµα για τους αγρότες δεν
είναι ότι χάνουν τώρα τις επιδοτήσεις, ότι δεν πληρώνονται φέ-
τος και δεν θα πληρωθούν προφανώς και του χρόνου, όταν, βε-
βαίως, η Κυβέρνησή σας θα έχει απέλθει. Το ζήτηµα είναι ότι µε
την ανευθυνότητα σας πηγαίνουµε να διαπραγµατευτούµε τον
κρίσιµο φάκελο της νέας ΚΑΠ ευάλωτοι ως προς τις επιλέξιµες
εκτάσεις µας. Και γιατί είµαστε ευάλωτοι, κύριε Υπουργέ; Διότι,
πρώτον, κάνετε αυτές τις ανευθυνότητες µειώνοντας τις επιλέ-
ξιµες λόγω των δασικών χαρτών και, βεβαίως, γιατί δεν έχετε κα-
τορθώσει να κάνετε, επιτέλους, τα οριστικά σχέδια βόσκησης,
τη διαπραγµατευτική επιτυχία που εµείς ως Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας σας παραδώσαµε για τον σύννοµο κοινοτικά πολ-
λαπλασιασµό των επιλέξιµων εκτάσεων της χώρας από τα δε-
καεπτά στα είκοσι πέντε εκατοµµύρια στρέµµατα. 

Εσείς ως Υπουργείο, η πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία την
οποία αναλάβατε, ήταν να µεταβάλλετε κατά δύο χρόνια τη σύν-
ταξη των οριστικών σχεδίων βόσκησης, διακυβεύοντας στην
πράξη τα δικαιώµατα των Ελλήνων γεωργών και κτηνοτρόφων
για τη νέα κοινή αγροτική πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας. 

Γνωρίζετε ότι µέχρι το 2020, κύριε Υπουργέ, οφείλουµε, σύµ-
φωνα µε τον κανονισµό, να δώσουµε τα οριστικά σχέδια. Εσείς
δεν έχετε κάνει ούτε τα προσωρινά. Πείτε µας, λοιπόν, για τους
διπλά χτυπηµένους αγρότες και κτηνοτρόφους αφ’ ενός από
τους δασικούς χάρτες, αφ’ ετέρου από την έλλειψη των διαχει-
ριστικών, πότε επιτέλους θα τα ολοκληρώσετε. Και να µας το
πείτε µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Αραµπατζή καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι πολύ εύκολο να εκτοξεύονται αντιπολιτευτικές ατάκες.
Να δούµε, όµως, τα πράγµατα µε ψυχραιµία και µε καθαρότητα,
ώστε να βγάλει ο κόσµος τα συµπεράσµατά του. 

Το τι είναι δάσος, τι είναι βοσκότοπος έπρεπε να είχε καθορι-
στεί εδώ και πολλά χρόνια στη χώρα µας. Καθορίστηκε το 2017
µε τους δασικούς χάρτες. Κι έρχεται η Αντιπολίτευση και µας
λέει: «Ναι, συµφωνούµε, αλλά ο τρόπος µε τον οποίο το κάνετε…
». 

Σίγουρα, κυρία Αραµπατζή, υπήρχαν προβλήµατα γραφει-
οκρατικά. Κανείς δεν θέλει να πει ότι δεν υπάρχουν ακόµα οι πα-
θογένειες οι οποίες υπήρχαν τόσα χρόνια. Το σίγουρο, όµως,
είναι -κι αυτό πρέπει να το καταλάβει και ο αγρότης και ο κτηνο-
τρόφος- ότι πρέπει στη χώρα µας να εµπνέουµε κανόνες χρη-
στής διοικήσεως και εµπιστοσύνης στον πολίτη.

Οι δασικοί χάρτες αναρτήθηκαν µε τα προβλήµατα τα οποία
ξεπερνιούνται. Όσον αφορά τις ενισχύσεις για τα αγροτικά ακί-
νητα, πουθενά ο νόµος δεν κάνει διαχωρισµό µε χρονολογία
1975 - 1965. Όσα είναι από αναδασµό, παραχωρητήρια, διανο-
µές, επ’ουδενί δεν κινδυνεύουν οι επιδοτήσεις. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τριάντα πέντε χιλιάδες δεν πληρώ-
θηκαν, κύριε Υπουργέ;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Και θα πληρωθούν επαναλαµ-
βάνω.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Πότε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όσον αφορά στους βοσκότο-
πους, ο νόµος ο οποίος καθόρισε τους βοσκοτόπους είναι ο ν.
4351/2015. Έγινε καθορισµός των προδιαγραφών και του περιε-
χοµένου των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ακριβώς.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Από ποιον ψηφίστηκε αυτός ο νόµος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε διά-

λογο. Έχει τραβήξει ήδη πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Είναι ρητορική η ερώτηση.
Καλό θα ήταν στην ερώτηση να γνωρίζουµε κάποια πράγµατα.

Δεν το λέω για εσάς. Το έχω διαπιστώσει και από άλλους Βου-
λευτές. Η σύνταξη των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης είναι
στην αποκλειστική αρµοδιότητα των περιφερειών, εκ των οποίων
από τις δεκατρείς, µόνο οι πέντε έχουν στείλει στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης όλα τα στοιχεία. 

Η προγραµµατική σύµβαση προβλέπει στο ν.4351/2015, στα
άρθρα 6 και 7, ποιος είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος για τη σύνταξη
των σχεδίων βόσκησης. Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης εί-
ναι αρµόδιο για την προγραµµατική σύµβαση Υπουργείου και πε-
ριφερειών. Αυτή τη στιγµή οι µόνες περιφέρειες οι οποίες είναι
έτοιµες σχεδόν είναι η Περιφέρεια Ηπείρου και η Περιφέρεια
Θεσσαλίας. 

Αυτοί που µας ακούν, αν διαβάσουν το νόµο, θα αναρωτηθούν
ποιος είναι υπεύθυνος για τις µελέτες των διαχειριστικών σχε-
δίων βόσκησης: Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ή οι περι-
φέρειες; Σας επαναλαµβάνω ότι πολλές περιφέρειες το 2017
δήλωσαν αδυναµία σε τεχνικό επίπεδο και συνδράµαµε. Από τις
δεκατρείς µόνο οι πέντε έχουν στείλει στοιχεία. Η Ήπειρος και η
Θεσσαλία είναι σχεδόν έτοιµες για τη σύνταξη των προγραµµα-
τικών συµβάσεων µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Όταν, λοιπόν, στείλουν οι περιφέρειες τα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης στο Υπουργείο, τότε υποβάλλετε µία ερώτηση και
πείτε: «Γιατί, Υφυπουργέ, δεν υπογράφεις την προγραµµατική
σύµβαση του σχεδίου βόσκησης της Περιφέρειας Κρήτης µε το
Υπουργείο, ώστε να το πείτε στους κτηνοτρόφους»;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής είκοσι πέντε
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 1ο

Γενικό Λύκειο Καλλιθέας.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 133/6-11-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέ-
ρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Άµεση λύση στο πρόβληµα που οι ίδιοι δηµιουργήσατε και δεν
διενεργούνται εξετάσεις για απόκτηση άδειας οδήγησης». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστος Σπίρτζης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, εδώ και ενάµιση µήνα δεν διεξάγονται εξετάσεις -

δοκιµασίες για τα προσόντα και τη συµπεριφορά οδηγών που θέ-
λουν να αναβαθµίσουν ή να ανανεώσουν το δίπλωµα ή υποψη-
φίων οδηγούν που θέλουν να αποκτήσουν δίπλωµα. Το πρό-
βληµα επαναλαµβάνεται µετά από καιρό. Τον Μάιο είχαµε πάλι
κινητοποιήσεις και των εξεταστών και των εκπαιδευτών. Πήραν
τότε τη διαβεβαίωση ότι τις επόµενες ηµέρες θα κατατεθεί νο-
µοσχέδιο και ανέστειλαν τις κινητοποιήσεις, αλλά το πρόβληµα
συνεχίζεται. Είναι επτά µήνες απλήρωτοι οι εξεταστές. Πολλοί
άνεργοι, οι οποίοι έχουν δίπλωµα, άδεια οδήγησης, αναζητούν
εργασία και θέλουν να δουλέψουν στον τοµέα αυτό, αλλά δεν
µπορούν από τη στιγµή που δεν γίνονται οι εξετάσεις. Και, βέ-
βαια, είναι πολλές οι κατηγορίες οδηγών και υποψηφίων οδηγών.

Αυτό το οποίο ζητάµε µε την ερώτηση είναι, επιτέλους, το
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Υπουργείο να δώσει λύση στο θέµα. Έχουµε καταθέσει τροπο-
λογία και τον Μάιο του 2018 και στις 3 Οκτωβρίου του 2018. Η
τροπολογία αυτή, κατά την άποψή µας, µπορεί να δώσει λύση
για το µεταβατικό διάστηµα και έτσι να συνεχιστεί απρόσκοπτα
η διαδικασία για τις εξετάσεις των οδηγών και των υποψηφίων
οδηγών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ για τον χρόνο

σας.
Ορίστε, κύριε Σπίρτζη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποια
παράλειψη ή κάποια άστοχη ενέργεια από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης. Πιστεύω ότι είναι κοινός τόπος και για εµάς και για
εσάς, ότι το υπάρχον σύστηµα εξέτασης για τις άδειες οδήγησης
είναι ένα σύστηµα διάτρητο, ένα σύστηµα το οποίο σε πρώτη
επαφή που έρχονται τα παιδιά µας µε το ελληνικό δηµόσιο τα
βάζει σε λογικές που θέλουµε σαν κοινωνία να τις βάλουµε στην
άκρη. Θεωρώ, λοιπόν, ότι η προσπάθεια που έχουµε κάνει όλον
αυτόν τον καιρό, δηλαδή το να προχωρήσουµε σε ένα νέο σχέδιο
νόµου για την αλλαγή των αδειών οδήγησης, σας βρίσκει σύµ-
φωνο.

Όσον αφορά τις κινητοποιήσεις, δεν γίνονται γιατί δεν έχουν
πληρωθεί τον µισθό τους, γιατί προβλέπεται µηνιαία αποζηµίωση
ως πάρεργο για τις εξετάσεις. Τον Μάιο κατατέθηκε τροπολογία
που τους κάλυψε αναδροµικά και έχει σταλεί γραπτά µία σειρά
εγκυκλίων και διαβεβαιώσεων από τον γενικό γραµµατέα Μετα-
φορών, ότι η τροπολογία που καταθέσατε -σας το έχω πει και
εγώ- είναι µέσα στο σχέδιο νόµου που θα κατατεθεί στη Βουλή. 

Τελείωσε η επεξεργασία του σχεδίου νόµου στην κεντρική νο-
µοπαρασκευαστική επιτροπή και άµεσα -και όταν λέω άµεσα
εννοώ αύριο ή µεθαύριο- θα κατατεθεί στη Βουλή για συζήτηση
και ψήφιση. 

Βέβαια, θα ήθελα, τελειώνοντας την πρωτοµιλία µου, να πω
δύο πράγµατα. Όσον αφορά στις κινητοποιήσεις, µετά τις δια-
βεβαιώσεις και τον συνεχή διάλογο που είχαµε, το ένα σωµατείο
ανέστειλε τις κινητοποιήσεις, ενώ το άλλο συνεχίζει. Πιστεύω,
όµως, ότι τόσο κάποια σωµατεία εκπαιδευτών όσο και κάποιοι
εξεταστές θέλουν να συνεχίζεται το παράλογο του να είναι µέσα
στο ίδιο αυτοκίνητο και ο εκπρόσωπος της σχολής οδηγών και ο
εξεταστής, µε τα γνωστά φαινόµενα που έχει ζήσει όλη η ελλη-
νική κοινωνία τα τελευταία χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο εκσυγχρονισµός της νοµοθε-

σίας, του τεχνολογικού εξοπλισµού και των διαδικασιών που
αφορούν διάφορες δηµόσιες διαδικασίες, δεν πρέπει να µας
οδηγεί στην αναστολή της λειτουργίας των υπαρχόντων συστη-
µάτων µε τις βελτιώσεις που χρειάζονται. 

Νοµίζω ότι είχατε την ευκαιρία εδώ και τρία, τουλάχιστον, χρό-
νια -µπορεί και παραπάνω- ως ο αρµόδιος Υπουργός να έχετε
δώσει λύση στα συγκεκριµένα θέµατα, σύµφωνα µε αυτά τα
οποία πιστεύετε. Θα µπορούσατε να έχετε καταθέσει το νοµο-
σχέδιο, να έχετε φέρει προς κρίση στο ελληνικό Κοινοβούλιο τις
απόψεις σας και τις προτάσεις σας και να προχωρήσουµε. Δεν
έχει κανείς αντίλογο επ’ αυτού. Θα πούµε τις συγκεκριµένες θέ-
σεις µας, όταν κατατεθεί το νοµοσχέδιο. 

Όµως, εσείς τι κάνετε; Επειδή θα φέρετε το νοµοσχέδιο, αφή-
νετε το σύστηµα να απαξιωθεί. Έχετε απαξιώσει το σύστηµα
µόνο και µόνο µε τον τρόπο που το έχετε διαχειριστεί. 

Λέµε, λοιπόν, από τον Μάιο: Δώστε τη δυνατότητα να διεξά-
γονται εξετάσεις απρόσκοπτα, να λειτουργεί το σύστηµα και βε-
βαίως φέρτε τις βελτιώσεις. Αυτή είναι η άποψή µας.

Είπατε σήµερα ότι θα είναι µέσα στο νοµοσχέδιο µεταβατική
διάταξη. Δεν µπορεί να µην είναι, διότι για να εφαρµοστεί ένα
σύστηµα τελείως διαφορετικό, χρειάζεται ένα µεταβατικό διά-
στηµα πάρα πολύ σηµαντικό. Νοµίζω ότι είναι λογικό. Δεν έχω
δει το νοµοσχέδιο. Δεν το γνωρίζουµε.

Σ’ αυτό το µεταβατικό διάστηµα, λοιπόν, η τροπολογία αυτή
θα έπρεπε να έχει ήδη θεσµοθετηθεί και να αφήνει το περιθώριο

στο µεταβατικό διάστηµα να ετοιµαστεί η υποδοµή και όλα τα
υπόλοιπα.

Ως προς το θέµα που βάζουν πολλοί για τις κινητοποιήσεις,
κατ’ αρχάς, την Παρασκευή ήταν κλειστό το Υπουργείο Μακεδο-
νίας. Σήµερα και αύριο θα συνεχιστούν οι κινητοποιήσεις, εκτός
εάν δεχθούν τη διαβεβαίωση την οποία δίδετε σήµερα και τις
αναστείλουν. Εγώ είµαι υποχρεωµένος να τη δεχθώ.

Βέβαια, τον Μάιο που σας πήρα τηλέφωνο για την τροπολογία,
µου είπατε πάλι το ίδιο, ότι σε µια βδοµάδα θα κατατεθεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τον Οκτώβριο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
Έχουµε µια συνεχή αναβολή για το θέµα. Εξετάσεις, πάντως,

δεν γίνονται ανεξάρτητα από τις κινητοποιήσεις. Οι εξετάσεις
πρέπει να διεξάγονται και πρωί και απόγευµα. Και πρωί για τους
εργαζόµενους του απογεύµατος ή γι’ αυτούς που δεν εργάζονται
και απόγευµα για τους εργαζόµενους το πρωί. Όταν αναγκά-
ζουµε ανθρώπους να παρατήσουν τη δουλειά τους για να πάνε
για εξετάσεις είτε πρωί είτε απόγευµα, είναι λάθος. Θα πρέπει
να βρείτε ένα σύστηµα και πρωί και απόγευµα.

Πολλοί µου έχουν αναφέρει ότι σκέφτεστε να ιδιωτικοποιήσετε
το σύστηµα. Αν µε µπλοκάκι, όπως µου λένε, θέλετε να νοµοθε-
τήσετε και να βαφτίσετε «εξεταστές» ή οτιδήποτε άλλο µη δηµό-
σιους λειτουργούς, τότε το σύστηµα πάσχει εκ των προτέρων.

Θα δούµε όλες τις βελτιώσεις εδώ. Εµείς θα συνδράµουµε ως
προς τη βελτίωση, τον εκσυγχρονισµό του συστήµατος, διότι
κατά καιρούς έχουν συζητηθεί αυτά τα θέµατα στον δηµόσιο διά-
λογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όµως, τώρα θέλουµε λύση για
το µεταβατικό διάστηµα, προκειµένου να διεξάγονται οι εξετά-
σεις. Αν καθυστερήσει το νοµοσχέδιο, θα πρέπει να κάνετε δεκτή
την τροπολογία µας, να την καταθέσουµε ξανά για να λειτουργεί
το σύστηµα. Πιστεύω ότι το µεταβατικό διάστηµα θα κρατήσει
τουλάχιστον έξι µήνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι κατανοητό,
κύριε Κεγκέρογλου. Παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είχα χρόνο από την πρωτοµιλία,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
Κύριε Σπίρτζη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Τον Οκτώβριο σας το είπα αυτό, στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Μεταφορών και όχι τον Μάιο. 

Κύριε Κεγκέρογλου, ας δούµε ποιος έχει απαξιώσει το σύ-
στηµα. Έχω στα χέρια µου µια επίσηµη, αν θέλετε, ενηµέρωση
από την Ελληνική Αστυνοµία. Δεν θα την καταθέσω. Είναι στον
εισαγγελέα. Θα τη δείξω σε εσάς, αν θέλετε. Αφορά δύο κυκλώ-
µατα διαφθοράς που βρέθηκαν σε όλη την Ελλάδα. Το ένα αφο-
ρά δεκαπέντε άτοµα και το άλλο είκοσι πέντε άτοµα. Υπήρχε και
µια τρίτη υπόθεση, που διερευνάται, στην Αθήνα. 

Εποµένως, το σύστηµα -το ξέρει ο κάθε πολίτης- είναι όχι απα-
ξιωµένο, αλλά κάτι ακόµη χειρότερο από απαξιωµένο. Μακάρι
να ήταν απλά απαξιωµένο. Και τα τραγικά αποτελέσµατα τα βιώ-
νουµε κάθε µέρα µε τα ατυχήµατα που γίνονται στους δρόµους
-όχι στις εθνικές οδούς πλέον- των πόλεών µας.

Να δούµε τι έχουµε κάνει. Προφανώς έχουµε πάει σε άλλη λο-
γική από αυτήν που υπήρχε. Έχουµε φτιάξει εκπαιδευτική ύλη
για όλες τις τάξεις του δηµοτικού, προγράµµατα για να εκπαι-
δεύονται οι µαθητές, η νεολαία µας, να εκπαιδεύονται οι εξετα-
στές, να µπορούµε, τέλος πάντων, να αποφύγουµε όλη αυτήν
την κακή κατάσταση που έχουµε στη χώρα και που έχει πολύ µε-
γάλο πόνο, πολύ µεγάλο κοινωνικό κόστος. Ο κ. Κακλαµάνης
είναι και γιατρός και µπορεί να καταθέσει τις δικές του εµπειρίες
από αυτό που βιώνει η ελληνική κοινωνία από την οδική ασφά-
λεια.

Το δεύτερο είναι ένα σχέδιο που δεν επιτρέψει πλέον την πα-
ραβατική συµπεριφορά για την απόκτηση της άδειας οδήγησης. 

Και είναι τροµερό κάποιοι να µας κατηγορούν για κρατιστές
και να παρουσιάζεται ξαφνικά, ενώ είναι γνωστό από τη διαβού-
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λευση το σχέδιο νόµου, ότι πάµε να ιδιωτικοποιήσουµε το σύ-
στηµα. Προφανώς είναι µε δηµόσιους λειτουργούς, αλλά οι δη-
µόσιοι λειτουργοί θα έχουν αποκλειστική δραστηριότητα αυτή
για τις άδειες. Θα γίνεται µε κλήρωση, θα είναι µέσα στις διευ-
θύνσεις. Δεν θα είναι ένα πάρεργο όπου θα γνωρίζουν οι σχολές
οδηγών ποιοι είναι οι εξεταστές, για να γίνεται όλο αυτό που βιώ-
νουµε. Θα υπάρχουν ηλεκτρονικά συστήµατα που θα επιτηρούν
κεντρικά το σύστηµα των αδειών οδήγησης και µια σειρά από
προβλέψεις που θα τις συζητήσουµε στο σχέδιο νόµου. 

Θεωρώ ότι είναι σε κοινή πολιτική κατεύθυνση και προσπάθεια
το σχέδιο νόµου. Προφανώς, δεν πάµε σε καµµία ιδιωτικοποίηση.
Αυτό το ήθελαν κάποιοι από τις σχολές οδηγών, να γίνει η διαδι-
κασία για την απόκτηση άδειας οδήγησης κάτι που θα πιστοποι-
είται ιδιωτικά. Είναι έξω από τη δική µας λογική. 

Να σας δείξω και την έκθεση της Αστυνοµίας. 
Δεν υπάρχει λόγος να έχουµε πάρεργο τις εξετάσεις για την

άδεια οδήγησης. Δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει µία αποζηµίωση
που θα διανέµεται ανεξάρτητα του ποιος κάνει και του ποιος
συµµετέχει στις εξετάσεις και ποιος όχι. 

Υπάρχει ένα ορθολογικό σύστηµα για αυτό που είπατε, για να
καλυφθούν οι πρωινές ή απογευµατινές εξετάσεις εκτός ωρα-
ρίου από ειδικούς, από εξεταστές οι οποίοι στοιχειωδώς θα
έχουν προδιαγραφές. 

Σήµερα, κύριε Κεγκέρογλου, οι εξεταστές δεν έχουν καν την
άδεια οδήγησης για εξεταστές. Είναι τραγικό αυτό, αλλά έτσι
είναι. Στοιχειωδώς δεν έχουν την κατηγορία της άδειας οδήγη-

σης για εξεταστές. 
Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι κοινή προσπάθεια του πολιτικού κό-

σµου να πάµε σε µια άλλη λογική και σε αυτόν τον τοµέα. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Παρα-

σκευής 12 Οκτωβρίου 2018, της Δευτέρας 15 Οκτωβρίου 2018,
της Πέµπτης 18 Οκτωβρίου 2018 και της Παρασκευής 19 Οκτω-
βρίου 2018 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Παρασκευής 12 Οκτωβρίου 2018, της Δευτέρας 15 Οκτω-
βρίου 2018, της Πέµπτης 18 Οκτωβρίου 2018 και της Παρα-
σκευής 19 Οκτωβρίου 2018 επικυρώθηκαν. 

Ακούστε, παρακαλώ, οι γραµµατείς των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, η ώρα είναι 10.50’. Θα κάνω µία δεκάλεπτη διακοπή και
στις 11.00’ ξεκινάει πάλι η συνεδρίαση και όλοι οι εισηγητές πρέ-
πει να ειδοποιηθούν. Είναι οι δύο πρώτοι εδώ, αλλά δεν µπορώ
να ξεκινήσω τη συνεδρίαση. Ο κ. Αντωνίου και ο κ. Γιαννάκης
είναι συνεπείς. Στις 11.00’ παρακαλώ να είναι άπαντες στην Αί-
θουσα για να ξεκινήσουµε. 

Διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά και κατόπιν
θα εισέλθουµε στη συµπληρωµατική ειδική ηµερήσια διάταξη. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Αποφάσεις Βουλής - Οικονοµική διαχείριση Βουλής:
α. Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών της

Βουλής οικονοµικού έτους 2017.
β. Μόνη συζήτηση και ψήφιση του Σχεδίου Προϋπολογισµού

Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2019.
Οι παραπάνω αποφάσεις της Βουλής ψηφίστηκαν στην αρµό-

δια Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής µε πλειοψηφία 4/5 του
όλου αριθµού των µελών της. Συνεπώς, σύµφωνα µε το άρθρο
108, παράγραφοι 1 και 6, µπορούν να ψηφιστούν από τη Βουλή
χωρίς συζήτηση.

Προτείνω όµως, εφόσον επιθυµούν, οι εισηγητές και οι ειδικοί
αγορητές να µιλήσουν για πέντε λεπτά, εάν το επιθυµούν επίσης,
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για πέντε λεπτά και οι συνάδελ-
φοι οι οποίοι τυχόν εγγραφούν ηλεκτρονικά στον κατάλογο οµι-
λητών για πέντε λεπτά.

Συµφωνεί το Σώµα µε τη διαδικασία που προτείνω;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και ένας συ-
νοδός εκπαιδευτικός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Βαρβά-
ρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ξεκινάµε, εφόσον το επιθυµεί, µε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ,
τον συνάδελφο κ. Αντωνίου. Μπορείτε να µιλήσετε είτε από το
Βήµα είτε από τη θέση σας. 

Κύριε Αντωνίου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον απολογι-

σµό δαπανών της Βουλής για το έτος 2017, καθώς και τον προ-
ϋπολογισµό δαπανών για το προσεχές έτος 2019.

Ο προϋπολογισµός της Βουλής για το έτος 2019 έχει ως βα-
σικό στόχο την εξασφάλιση της αποτελεσµατικότερης λειτουρ-
γίας της Βουλής και την παροχή ακόµα υψηλότερου επιπέδου
υπηρεσιών προς τους Βουλευτές και τους πολίτες. Ο προϋπο-
λογισµός του 2019 ανέρχεται σε 141.850.000 ευρώ και είναι αυ-
ξηµένος κατά 7.865.000 ευρώ σε σχέση µε εκείνον του 2018,
δηλαδή ποσοστό αύξησης 5,84%. 

Επισηµαίνεται ότι ο προϋπολογισµός του 2019 αποτελεί τον
πρώτο προϋπολογισµό που συντάσσεται σε συνθήκες εξόδου
από τα προγράµµατα οικονοµικής στήριξης και σηµατοδοτεί τη
µετάβαση της χώρας σε µια νέα εποχή, η οποία χαρακτηρίζεται
από βιώσιµη ανάπτυξη και ένα εξισορροπηµένο συνδυασµό δη-
µοσιονοµικής κυριαρχίας και πειθαρχίας.

Ο προϋπολογισµός της Βουλής από το 2009, που ανερχόταν
στο ύψος των 222.000.000 ευρώ, έχει µειωθεί στο ποσό των
134.000.000 ευρώ το έτος 2018, ενώ φέτος, για τους λόγους που
θα περιγράψω στη συνέχεια, αυξάνεται κατά 5,8% και διαµορ-
φώνεται στα 142.000.000 ευρώ.

Ο προϋπολογισµός του 2019 επιβαρύνεται από το κόστος κά-
λυψης δεκαεπτά κενών θέσεων επιστηµονικού προσωπικού µέσω
επικείµενου διαγωνισµού ΑΣΕΠ, για πρώτη φορά ύστερα από αρ-
κετά χρόνια, από την προβλεπόµενη αύξηση κατά 50% της ερ-
γοδοτικής εισφοράς υπέρ του Ενιαίου Φορέα Κύριας Ασφάλισης,
ΕΦΚΑ, Βουλευτών και Υπαλλήλων της Βουλής, από την αλλαγή
του ειδικού µισθολογίου των ένστολων της ΕΛ.ΑΣ. και κυρίως,
από το υψηλό κόστος λειτουργίας της Ειδικής Επιτροπής Υπη-
ρεσίας Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, λόγω
της µεγάλης αύξησης του πλήθους των ελεγχοµένων προσώπων
παράλληλα µε τη διενέργεια αναδροµικού ελέγχου για τα έτη
2015 και 2016 βάσει της εφαρµογής του ν.4571/2018.

Συνοπτικά, ο προϋπολογισµός περιλαµβάνει τέσσερις µεγάλες
κατηγορίες κωδικών. Πρώτον, κωδικός «Πληρωµές για Υπηρε-
σίες», δεύτερον, κωδικός «Πληρωµές Αγαθών και Κεφαλαιουχι-
κού Εξοπλισµού», τρίτον, «Πληρωµές Μεταβιβαστικές» και τέταρ-
τον, «Δαπάνες που δεν εντάσσονται σε άλλα κατηγορίες».

Στην πρώτη κατηγορία περιλαµβάνονται πιστώσεις για βου-
λευτικές αποζηµιώσεις. Να σηµειώσω εδώ ότι η βουλευτική απο-
ζηµίωση τα τελευταία χρόνια έχει µειωθεί πάνω από 40% και ότι
οι Έλληνες Βουλευτές πλέον έχουν εναρµονιστεί πλήρως και φο-
ρολογικά και ασφαλιστικά µε όλους τους Έλληνες εργαζοµέ-
νους. Περιλαµβάνονται οι πιστώσεις για αποδοχές πολιτικών
υπαλλήλων της Βουλής-µόνιµοι, µετακλητοί και µε σχέση εργα-
σίας ορισµένου χρόνου- καθώς και οι εισφορές στον ΕΦΚΑ για
την ασφάλιση και την περίθαλψή τους. Τρίτον, περιλαµβάνονται
οι πιστώσεις για τις αµοιβές των επιστηµονικών συνεργατών των
Βουλευτών, των σπουδαστών, των δηµοσίων σχολών που πραγ-
µατοποιούν άσκηση στο επάγγελµα, των υπαλλήλων µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, καθώς και οι
ασφαλιστικές εισφορές αυτών και οι πρόσθετες παροχές όλου
του προσωπικού της β’ και γ’ υποκατηγορίας.

Επισηµαίνω ότι στο παραπάνω κονδύλιο συµπεριλαµβάνονται
η πληρωµή των καθαριστριών που εργάζονται στη Βουλή, καθώς
αντικαταστάθηκε το σύστηµα µε τους εργολάβους µε µικρότερο
κόστος και επιπλέον απασχολούνται δεκαπέντε άτοµα από ευά-
λωτες κοινωνικές οµάδες. Επίσης επιβαρύνεται µε τις πιστώσεις
για τις µετακινήσεις στο εσωτερικό και το εξωτερικό, τις πιστώ-
σεις για τις λοιπές υπηρεσίες, στις οποίες περιλαµβάνονται δα-
πάνες για µισθώµατα, ταχυδροµικά τέλη κ.λπ..

Στην κατηγορία και κάνω µια πολύ γρήγορη απαρίθµηση,
κύριε Πρόεδρε, γιατί ο χρόνος των πέντε λεπτών µάλλον είναι
λίγος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, θα υπάρχει
µια µικρή ανοχή. Προχωρήστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Το σύνολο της πρώτης κατηγορίας
ανέρχεται σε 134.056 ευρώ. Η κατηγορία β’ περιλαµβάνει πιστώ-
σεις για προµήθεια ειδών εξοπλισµού, εργαστηρίων, βιβλίων, πε-
ριοδικών, δεύτερον, πιστώσεις για προµήθεια υγειονοµικού και
φαρµακευτικού υλικού, πιστώσεις για προµήθεια ειδών συντή-
ρησης και επισκευής ηλεκτρικών εγκαταστάσεων, πιστώσεις για
προµήθεια καυσίµων, θέρµανσης κ.λπ.. Η κατηγορία αυτή ανέρ-
χεται στα 3.191.000 ευρώ.

Η κατηγορία γ’ περιλαµβάνει δαπάνες, τη συνεισφορά της
Βουλής σε οργανισµούς κοινωνικής ασφάλισης και λογαριασ-
µούς, επιχορηγήσεις της Βουλής σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου, εισφορές σε διάφορους διακοινοβουλευτικούς οργανι-
σµούς, βοηθήµατα σε φυσικά πρόσωπα, στήριξη τέκνων πεσόν-
των αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων, της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, του Πυροσβεστικού Σώµατος που έχασαν τη ζωή τους κατά
την εκτέλεση των καθηκόντων τους. Το κονδύλι ανέρχεται στα
4.503.000 ευρώ.

Στην κατηγορία δ’ περιλαµβάνεται το αποθεµατικό 100.000
ευρώ.

Οι δαπάνες του προϋπολογισµού προτάθηκαν από τις αρµό-
διες υπηρεσίες της Βουλής και ύστερα από σχετική επεξεργασία
των οικονοµικών υπηρεσιών εγκρίθηκαν από τα θεσµικά όργανα,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν την περαιτέρω συµβολή του Κοινοβουλίου
στη γενικότερη προσπάθεια εξοικονόµησης δηµοσιονοµικών
πόρων και εξορθολογισµού των λειτουργικών δαπανών του δη-
µοσίου µε βάση τις αρχές της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχεί-
ρισης, της ειλικρίνειας, της διαφάνειας και της λογοδοσίας.

Ειδικότερα, για τις δαπάνες για τις αποδοχές του προσωπικού
σηµειώνεται ότι αυτές προϋπολογίστηκαν µε βάση τις διατάξεις
των άρθρων 94-95 και 164 Δ’ του Κανονισµού της Βουλής, µέρος
Β’ Προσωπικό, για την εναρµόνιση µε τον ν.4354/2015 περί ενι-
αίου µισθολογίου, τις διατάξεις του ασφαλιστικού νόµου για τους
Βουλευτές, τους εργαζόµενους, τους επιστηµονικούς συνεργά-
τες Βουλευτών, κ.λπ.. 

Έχω κάνει µια αναφορά σχετικά µε το πού αυξάνονται και πού
µειώνονται οι δαπάνες σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του
2018, αλλά από ό,τι φαίνεται ο χρόνος δεν φτάνει. 

Θέλω να σηµειώσω, επίσης, για το πολύπλευρο έργο που γί-
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νεται στη Βουλή τα τελευταία χρόνια και για τα έργα που συγ-
χρηµατοδοτούνται και εκτελούνται µέσω ευρωπαϊκών προγραµ-
µάτων, όπως είναι το κτήριο του Μπενάκειου, το Εβραϊκό Μου-
σείο, η οργάνωση και ανάδειξη των αρχείων του κοινοβουλευτι-
κού έργου, η αντικατάσταση καµερών και ροµποτικών συστηµά-
των στην Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής.

Επίσης σε συνεργασία µε την Υπηρεσία Διάθεσης Ευρωπαϊκών
και Λοιπών Πιστώσεων έχουν διατεθεί σηµαντικά κονδύλια για το
στέγαστρο της Ολοµέλειας της Βουλής, για την επιδότηση της
µεταναστευτικής πολιτικής όπου έχει µεταφερθεί ποσό 5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, για την αρωγή στους πυρόπληκτους της ανατολι-
κής Αττικής µε συµβολή 10 εκατοµµυρίων ευρώ, για το Μουσείο
Εθνικής Αντίστασης στις Κορυσχάδες στη Βίνιανη και για την
αρωγή της Βουλής στους πληµµυροπαθείς µε επίσης ένα εκα-
τοµµύριο ευρώ.

Επίσης, επισυνάπτεται για έγκριση και ο απολογισµός δαπα-
νών του 2017, όπου δεν έχουµε σηµαντικές διαφοροποιήσεις σε
σχέση µε τα προβλεπόµενα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέργιος

Γιαννάκης.
Ορίστε, κύριε Γιαννάκη, έχετε τον λόγο, µε σχετική ανοχή και

εσείς, αν χρειαστεί.
ΣΤΕΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,

είναι φυσικό κάθε χρόνο όταν συζητείται ο προϋπολογισµός της
Βουλής, να επανέρχεται το θέµα του κόστους της δηµοκρατίας
µε γενικότερα πολιτικά σχόλια και αµφισβητήσεις, µε τίτλους
εφηµερίδων και άρθρα απαξιωτικά για το κόστος του Κοινοβου-
λίου.

Το ότι σέρνεται αυτή η συζήτηση για χρόνια και έχει ενταθεί
στα χρόνια της κρίσης για προφανείς λόγους οφείλεται και στο
γεγονός ότι και εµείς ως πολιτικός κόσµος δεν καταφέραµε να
ενηµερώσουµε µε στοιχεία, ειλικρίνεια και επιχειρήµατα τους πο-
λίτες. Έτσι βρίσκουν χώρο απόψεις και ιδέες από χώρους που
για τους δικούς τους λόγους λαϊκίζοντας στρεβλώνουν την πραγ-
µατικότητα, δηµιουργούν εντυπώσεις και τελικά απαξιώνουν το
πολιτικό µας σύστηµα. 

Η Βουλή είναι θεσµός και εδώ και σε όλον τον κόσµο και ως
τέτοιος πρέπει να αντιµετωπίζεται. Οι πρώτοι που επιβάλλεται να
προστατεύσουµε το κύρος του θεσµού είµαστε εµείς οι Βουλευ-
τές. Αυτό το επισηµαίνω γιατί, δυστυχώς, έχουµε πολλά παρα-
δείγµατα λαϊκισµού και ανέξοδης πλειοδοσίας και µέσα σε τούτη
την Αίθουσα, τα οποία είναι σίγουρο ότι θα ενταθούν στους επό-
µενους µήνες στην πορεία προς τις εθνικές εκλογές. 

Έχουµε καθήκον πρώτα εµείς να σηκώσουµε το βάρος της ευ-
θύνης και την υποχρέωσή µας για πλήρη διαφάνεια στις απολα-
βές µας, στις δραστηριότητές µας και στη γενικότερη διαχείριση
του προϋπολογισµού µας, που είναι χρήµατα του ελληνικού
λαού. Μόνο έτσι αυξάνεται η αξιοπιστία µας, µε πράξεις. Θα πρέ-
πει, για παράδειγµα, να γίνει γνωστό και σαφές ότι τα χρόνια της
κρίσης η µείωση στον προϋπολογισµό της Βουλής έχει ξεπερά-
σει το 40% και σε ό,τι αφορά τις αµοιβές των Βουλευτών η µεί-
ωση έχει ξεπεράσει το 45%. 

Ο προϋπολογισµός του 2015 –κυβέρνηση Σαµαρά- παρου-
σίασε µείωση σε σχέση µε το 2009 της τάξης του 37%, από τα
222.140.000 ευρώ του 2009 στα 139.922.000 ευρώ το 2015. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα τον απολογισµό δα-
πανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2017 καθώς και το σχέ-
διο προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής για το 2019. 

Σε ό,τι αφορά τα απολογιστικά στοιχεία, διαπιστώνουµε ότι
έγινε πιστή εκτέλεση του προϋπολογισµού και καταγράφεται και
σχετική µείωση στον προϋπολογισµό της Βουλής κατά 85.400
ευρώ, ένα µέρος των οποίων επεστράφη στο Γενικό Λογιστήριο,
αρχικά ύψους 1.600 ευρώ και δευτερευόντως από τα αδιάθετα
το ποσό των 4.528 ευρώ. 

Δεν έχουµε ιδιαίτερες αναφορές ή παρατηρήσεις σε ό,τι
αφορά τον απολογισµό. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τον προϋπολογισµό του 2019, έχουµε να
κάνουµε δύο παρατηρήσεις: Είναι ο δεύτερος προϋπολογισµός
µε αυξηµένες προβλέψεις. Να θυµίσω ότι ο περσινός προϋπολο-

γισµός, του 2018, ήταν αυξηµένος κατά 1 εκατοµµύριο σε σχέση
µε τον προηγούµενο. Ο προϋπολογισµός που καλούµαστε να ψη-
φίσουµε για το 2019 είναι εµφανώς αυξηµένος κατά 7.865.000
ευρώ σε σχέση µε τον προηγούµενο, του 2018, φτάνοντας συ-
νολικά στα 141.850.000 ευρώ έναντι των 133.985.000 ευρώ το
2018. Βέβαια, και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ήταν αναλυτικός
σε ό,τι αφορά τη δικαιολόγηση του επιπλέον κόστους, περιγρά-
φοντας λεπτοµερειακά τους στόχους του συγκεκριµένου σχε-
δίου. 

Επίσης, εκείνο που θα ήθελα να σηµειώσω είναι ότι άστοχα
συνδυάζετε την προβλεπόµενη αύξηση µε την υποτιθέµενη
έξοδο από τα προγράµµατα οικονοµικής στήριξης, γιατί όλοι
γνωρίζουν την τραγική κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας,
όλοι ξέρουν την αυξηµένη εποπτεία, τα θηριώδη πλεονάσµατα
που πρέπει να πετύχουµε µέχρι το 2060 και που συνεπάγονται
την παραµονή της ελληνικής κοινωνίας σε διαρκές τούνελ ασφυ-
κτικής λιτότητας. Σε κάθε περίπτωση, όλοι µας θέλουµε έναν
προϋπολογισµό της Βουλής που θα διασφαλίζει την αποτελε-
σµατική λειτουργία του Κοινοβουλίου, τη βέλτιστη παροχή των
υπηρεσιών, τόσο για τους Βουλευτές και τις υπηρεσίες όσο και
για τους πολίτες και την κοινωνία. Με αυτή τη λογική συντάσσε-
ται κάθε φορά ο εκάστοτε προϋπολογισµός µε την προαπαιτού-
µενη, βεβαίως, χρηστή, συνετή και διάφανη διαχείριση, την
περιστολή αχρείαστων δαπανών και την κατά το δυνατόν µείωση
του κόστους λειτουργίας της Βουλής. Θα πρέπει, επίσης, να ση-
µειωθεί ότι ουσιαστικά ο έλεγχος των οικονοµικών της Βουλής
γίνεται σε καθηµερινή βάση µέσω της σχετικής πλατφόρµας -της
«Διαφάνειας»- από όλους, κυρίως από δηµοσιογράφους αλλά και
από την κοινωνία. Μπαίνει στο µικροσκόπιό τους και στη δηµόσια
συζήτηση κάθε κονδύλι. 

Τελειώνοντας, θα ήταν παράλειψη εκ µέρους µου αν δεν εξέ-
φραζα τόσο τις δικές µου προσωπικές ευχαριστίες όσο και της
Νέας Δηµοκρατίας για την άψογη εξυπηρέτηση που απολαµβά-
νουµε από το σύνολο των εργαζοµένων στη Βουλή, που µε συ-
στηµατικότητα πασχίζουν να µας µεταφέρουν την εµπειρία τους
και να ανταποκριθούν µε επάρκεια στις όλο και περισσότερο αυ-
ξηµένες απαιτήσεις λειτουργίας του Κοινοβουλίου µας. Με ερ-
γατικότητα και φιλότιµο είναι πάντα δίπλα µας σε ό,τι χρειαζόµα-
στε για την άσκηση των καθηκόντων µας. Ειλικρινά τους ευχαρι-
στούµε. 

Τέλος, ανεξάρτητα από κάποιες επιµέρους ενστάσεις σε συγ-
κεκριµένους κωδικούς, εµείς ως Νέα Δηµοκρατία ψηφίζουµε θε-
τικά τόσο τον απολογισµό του 2017 όσο και τον προϋπολογισµό
του 2019.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και απλά να υπενθυ-

µίσω ότι µόνο η στέγη, αν θυµάµαι καλά, κόστισε 1.300.000 ευ-
ρώ. Άρα το 1 εκατοµµύριο δικαιολογείται πλήρως, για να ακούν
και οι δηµοσιογράφοι. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης κ. Ιωάννης Κουτσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που συζητάµε για

τον προϋπολογισµό της Βουλής η συζήτηση περιστρέφεται ανα-
γκαστικά γύρω από το κόστος της δηµοκρατίας. Τυχαίνει δε η
συζήτηση αυτή να συµπίπτει µε την πρώτη ηµέρα του τριήµερου
εορτασµού της επετείου του Πολυτεχνείου. Σε όλων µας τις µνή-
µες έρχονται οι αγώνες εκείνων που έδωσαν ακόµα και το αίµα
τους για να λειτουργήσει η δηµοκρατία µας και το αντιπροσω-
πευτικό κοινοβουλευτικό σύστηµα, χάριν του οποίου είµαστε σή-
µερα εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η δηµοκρατία
µας και προβλήµατα έχει και πολλούς εχθρούς έχει. Το βλέπουµε
καθηµερινά. Για αυτό η διαχείρισή της πρέπει να είναι και λιτή
και διάφανη, γιατί αυτοί που εκπροσωπούµε βιώνουν δύσκολες
καταστάσεις και είναι καχύποπτοι. Είναι αυξηµένη η αναξιοπιστία
των πολιτών απέναντι στο πολιτικό σύστηµα.

Κατά συνέπεια, πρέπει να πούµε πολύ καθαρά ότι η δηµοκρα-
τία έχει ένα κόστος και ότι άλλα πολιτεύµατα, που µπορεί να µην
έχουν κόστος, δεν έχουν τα προνόµια της δηµοκρατίας. Και µπο-
ρούµε να κάνουµε µια σύγκριση της προόδου που επέτυχαν οι
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λαοί που είχαν δηµοκρατία µε τους λαούς που είχαν αυταρχισµό
και άλλα καθεστώτα.

Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να έχουµε σπατάλες; Το αντίθετο.
Πρέπει να επιδιώκουµε συνεχώς τη µείωση των δαπανών, στα
όρια που επιτρέπουν όµως, την αποτελεσµατική λειτουργία του
κοινοβουλευτικού συστήµατος. Για αυτό η µείωση των δαπανών
είναι πεπερασµένη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2010 η ελληνική Βουλή
έδωσε το παράδειγµα σε ένα κλίµα έντονων προβληµάτων που
αντιµετώπιζε ο λαός µας µπροστά στο φάσµα των µεγάλων ελ-
λειµµάτων και του κινδύνου της χρεοκοπίας, παίρνοντας δύσκο-
λες αποφάσεις, που οδήγησαν στη µείωση των δαπανών της
Βουλής, από 222 εκατοµµύρια ευρώ το 2009 σε 134 εκατοµµύρια
ευρώ το 2018, δηλαδή 39,63%-40%. Και πρέπει να ξέρουµε όλοι,
να ξέρει και ο λαός, ότι το µεγάλο µέρος της µείωσης αυτής προ-
έρχεται από τη µείωση άνω του 45% των µισθών και των εν γένει
απολαβών και παροχών των Βουλευτών. 

Για να έχουµε µια τάξη µεγέθους, θα πρέπει οι πολίτες να ξέ-
ρουν ότι από το σύνολο των δαπανών του προϋπολογισµού, που
είναι 57,6 δισεκατοµµύρια για το 2019, τα 141 εκατοµµύρια που
θα κοστίσει η Βουλή, η λειτουργία δηλαδή του πολιτικού συστή-
µατος, είναι 0,25%, για την ακρίβεια 0,248%, δηλαδή στα 100
λεπτά κοστίζει 2,5 λεπτά η λειτουργία της δηµοκρατίας. Είναι ένα
από τα χαµηλότερα κόστη σε όλο τον δυτικό δηµοκρατικό
κόσµο. Και θέλω να σηµειώσω ότι η µείωση αυτή είναι πολύ µε-
γαλύτερη από τη µείωση του ΑΕΠ κατά 27% του ΑΕΠ -χρησιµο-
ποιώ τα επίσηµα στοιχεία του ολιστικού προγράµµατος της
Κυβέρνησης- την περίοδο της κρίσης, πολύ µεγαλύτερη από τη
µείωση των δαπανών που συνέβαλαν στον εξορθολογισµό του
ισοζυγίου. Έλλειµµα και πλεόνασµα, γιατί είχαµε δηµοσιονοµική
προσαρµογή 67 δισεκατοµµύρια, 36,5% του ΑΕΠ, από τα οποία
το 20% είναι δαπάνες, δηλαδή το 16,5% στα έσοδα, η µείωση
των δαπανών της Βουλής είναι 40%. Είναι πολύ µεγαλύτερη από
τη γενικότερη µείωση των δαπανών.

Κατά συνέπεια, πιστεύω πως έχουµε κάνει αρκετά -όχι όλα
όσα ενδεχόµενα θα µπορούσαµε-, για να προσαρµοστούµε. Και
φυσικά, η συζήτηση αυτή δεν τελειώνει, διότι επανέρχεται γύρω
από προνόµια και διάφορα άλλα, τα οποία οι πολίτες ενδεχόµενα
δεν ξέρουν ότι δεν ισχύουν ή ότι έχουν καταργηθεί, δηλαδή ότι
δεν υπάρχει βουλευτική σύνταξη, ότι δεν υπάρχει αφορολό-
γητο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ούτε αναδροµικά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και πολύ περισσότερο, επανέρχεται

µε έναν άκοµψο, πάρα πολλές φορές, τρόπο, γιατί η συζήτηση
αυτή προκαλεί. Κάποιοι θυµήθηκαν τα αναδροµικά προχθές. Τα
αναδροµικά δεν υπάρχουν. Είναι φανερό. Το δικαίωµα του κάθε
πολίτη να πάει στα δικαστήρια υπάρχει. Αναδροµικά, όµως, η
Βουλή δεν έχει ψηφίσει, είναι φανερό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω ένα λεπτό ακόµα.
Και, βεβαίως, η συζήτηση για τη µείωση του κόστους έρχεται

και µε άλλες λαϊκίστικες προσεγγίσεις. Να µειώσουµε –λέει- τον
αριθµό των Βουλευτών σε διακόσιους. Εκατόν πενήντα λέω εγώ,
εκατό. Την αντιπροσωπευτικότητα της ελληνικής υπαίθρου, των
νησιών µας, των ορεινών όγκων τη έχει σκεφτεί κανένας; 

Δηλαδή, πού θα οδηγήσει αυτή η πλειοδοσία του λαϊκισµού,
που δοκιµάζει συνολικά τη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος;
Αυτό είναι το οικονοµικό µέρος. Υπάρχει και το µέρος της δια-
φάνειας στο οποίο αναφέρθηκα και πιστεύω ότι πολλά έχουν
γίνει: Υπάρχει η διαύγεια της Βουλής, υπάρχει δηµόσια συζή-
τηση εδώ του προϋπολογισµού, πρέπει να προχωρήσουµε πε-
ραιτέρω. Η κ. Γεννηµατά εχθές κατέθεσε µία ενότητα προτάσεων
για την περαιτέρω ενίσχυση της διαφάνειας στη λειτουργία του
πολιτικού συστήµατος και στην οικονοµική λειτουργία των κοµ-
µάτων. Νοµίζω ότι, εάν προχωρήσει αυτή η διαδικασία, γιατί τη
βλέπω πολύ ενταγµένη σε κοµµατικές στρατηγικές, θα µπορού-
σαµε να τη συζητήσουµε και να τα κάνουµε πράξη. 

Κατά συνέπεια, για να τελειώσω, είπε ο εισηγητής της Πλει-
οψηφίας τους αριθµούς. Συµφωνώ, έτσι είναι. Θέλω, όµως, να
κάνω δύο παρατηρήσεις µόνο:

Η πρώτη µου παρατήρηση έχει να κάνει µε το προοίµιο του
προϋπολογισµού, που αναφέρεται στο δηµοσιονοµικό περιβάλ-
λον µετά την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια. Τυπικά ναι, ου-
σιαστικά οι δεσµεύσεις υπάρχουν και τις βιώνουµε.

Και η δεύτερη παρατήρησή µου είναι ότι για πρώτη φορά ο
προϋπολογισµός της Βουλής έχει µία αύξηση δαπανών, για
πρώτη φορά την περίοδο της κρίσης µετά τις σηµαντικές µει-
ώσεις. Πού οφείλεται η αύξηση των δαπανών; Οφείλουµε να το
πούµε αυτό. Οφείλεται στο κόστος που θα αναλάβει η Βουλή να
διεκπεραιώσει τον έλεγχο των χιλιάδων πλέον υποθέσεων «πόθεν
έσχες». Η Βουλή πλέον δεν διεκπεραιώνει µε τους δικαστικούς
που συνθέτουν την αντίστοιχη επιτροπή το «πόθεν έσχες» των
πεντακοσίων-εξακοσίων Βουλευτών και πρώην Βουλευτών κ.ο.κ.,
θα διεκπεραιώνει χιλιάδες υποθέσεις και κατά συνέπεια φορτί-
ζεται µε ένα πολύ µεγάλο κόστος που δεν αναφέρεται στην λει-
τουργία του πολιτικού συστήµατος. Είναι κόστος η λειτουργία
γενικότερα της δηµοκρατίας µας που πρέπει να έχει διαφάνεια
και έλεγχο παντού για τους πάντες και για τα πάντα. 

Με αυτά τα σύντοµα θα υπερψηφίσουµε, όπως έχω δηλώσει
και στην επιτροπή, τον προϋπολογισµό και τον απολογισµό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Κουτσούκο.
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής, τον κ.

Ευάγγελο Καρακώστα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Στη σηµερινή συζήτηση για την

έγκριση του απολογισµού των δαπανών της Βουλής του οικονο-
µικού έτους 2017 και την ψήφιση του σχεδίου προϋπολογισµού
των δαπανών του οικονοµικού έτους 2019 η Χρυσή Αυγή προ-
σέρχεται και συµµετέχει από θέση την οποία θα χαρακτήριζα
προνοµιακή. Είναι προνοµιακή, διότι είναι το µοναδικό κόµµα της
Βουλής το οποίο δεν λαµβάνει ούτε ευρώ κρατικής χρηµατοδό-
τησης µε µία αντισυνταγµατική απόφαση την οποία έχει λάβει η
ίδια η Βουλή. 

Δυνάµεθα, συνεπώς, να µελετήσουµε και να ασκήσουµε την
κριτική µας επί του απολογισµού των δαπανών του 2017 και επί
του σχεδίου του προϋπολογισµού δαπανών για το 2019, όντας
το µοναδικό εκείνο κόµµα το οποίο συντηρείται αποκλειστικά και
µόνο από τις εισφορές των Βουλευτών και των µελών του, εν αν-
τιθέσει προς τα υπόλοιπα κόµµατα της Βουλής, τα οποία µοιρά-
ζονται τη διόλου ευκαταφρόνητη, για τα δεδοµένα της εποχής,
κρατική χρηµατοδότηση. 

Αναφέρθηκα στα ανωτέρω, για να καταλήξω προς όλες τις κα-
τευθύνσεις ότι η κριτική από µέρους του λαϊκού εθνικιστικού κι-
νήµατος για τις δαπάνες της Βουλής είναι κριτική ουσίας και όχι
εντυπώσεων. Και, φυσικά, δεν γίνεται εκ του ασφαλούς. Κατά τη
δική µας άποψη, εάν θέλετε, υπό το δικό µας πρίσµα, τη δική µας
οπτική, οι δαπάνες της Βουλής για το έτος 2017 και εκείνες που
προϋπολογίζονται για το έτος 2019 δεν θα πρέπει να συγκρίνον-
ται µονάχα µε τις αντίστοιχες των περασµένων ετών. Θα πρέπει
απαραιτήτως να κρίνονται µε βάση τις υφιστάµενες στα πλατιά
λαϊκά στρώµατα οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες.

Υπό αυτό το πρίσµα, λοιπόν, η Χρυσή Αυγή -επαναλαµβάνω,
το µοναδικό πολιτικό κόµµα το οποίο δεν λαµβάνει ούτε ευρώ
κρατικής χρηµατοδότησης- θεωρεί τις δαπάνες τόσο για το 2017
όσο και εκείνες οι οποίες έχουν προϋπολογιστεί για το 2019 ως
υπερβολικές και κατ’ επέκταση προκλητικές για τις συνθήκες
φτώχειας στις οποίες διαβιοί ένα πολύ µεγάλο τµήµα των συµ-
πατριωτών µας. 

Για αυτόν τον λόγο η Χρυσή Αυγή δεν είναι δυνατόν να συµ-
µετάσχει σ’ αυτή την επιχείρηση εξαπάτησης της κοινής γνώµης,
όπως πράττουν τα υπόλοιπα κόµµατα, ισχυριζόµενα πως δήθεν
συνέβαλαν και συµβάλλουν στον περιορισµό των δαπανών, διότι
απλούστατα κάθε άλλο παρά περιορίστηκαν αυτές οι δαπάνες
σε εκείνο το οποίο εµείς χαρακτηρίζουµε το απαραιτήτως ανα-
γκαίο ύψος.

Την ίδια, µάλιστα, περίοδο κατά την οποία τα κόµµατα της Κυ-
βέρνησης υποκρίνονται πως προχωρούν απαρέγκλιτα στον πε-
ριορισµό των δαπανών της Βουλής, το Γραφείο του Προϋπολογι-
σµού του Κράτους στη Βουλή παρουσιάζει στοιχεία της Ανεξάρ-
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τητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, τα οποία αποδεικνύουν τη δρα-
µατική επιδείνωση της οικονοµικής κατάστασης χιλιάδων ελλη-
νικών νοικοκυριών κατά τον µήνα Σεπτέµβριο. Σύµφωνα µε αυτά,
φόροι ύψους περί τα 350.000.000 ευρώ δεν έχουν αποπληρωθεί
κατά τον µήνα Σεπτέµβριο, κάτι που σηµαίνει ότι περισσότερο
από µισό εκατοµµύριο συµπατριώτες µας στάθηκε αδύνατο να
ανταποκριθούν στις φορολογικές τους υποχρεώσεις και συγκε-
κριµένα σε εκείνες τις υποχρεώσεις της καταβολής της πρώτης
δόσης για τον φόρο των ακινήτων, τον περίφηµο ΕΝΦΙΑ -που
υποτίθεται ότι θα καταργούσε ο ΣΥΡΙΖΑ- και βεβαίως τη δεύτερη
δόση του φόρου εισοδήµατος. 

Χαρακτηριστικό της υφιστάµενης βαριά επιβαρυµένης κατά-
στασης για τα ελληνικά νοικοκυριά είναι το γεγονός ότι το σύ-
νολο των ληξιπρόθεσµων οφειλών στα τέλη του τρίτου τριµήνου
του 2018 πλησιάζει στα 8.000.000.000 ευρώ. Στα τέλη Σεπτεµ-
βρίου ο αριθµός των οφειλετών ανέρχεται σε τέσσερα εκατοµ-
µύρια τριακόσιες δώδεκα χιλιάδες τριακόσια ενενήντα πέντε ,
αυξηµένος κατά σχεδόν εξακόσιες χιλιάδες σε σχέση µε τον
µήνα Αύγουστο, κατά τον οποίο ο αριθµός των οφειλετών ήταν
τρία εκατοµµύρια οκτακόσιες µία χιλιάδες εννιακόσια εξήντα
επτά άτοµα. Το συνολικό δε ύψος των ληξιπρόθεσµων οφειλών
αγγίζει τα 103,09 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή το εξωπραγµα-
τικό 57,2% του ΑΕΠ. 

Ως εκ τούτου, υπ’ αυτές τις συνθήκες, συνθήκες αντιδιαµε-
τρικά αντίθετες από εκείνες που περιγράφει δολίως η Κυβέρ-
νηση σε ό,τι αφορά την υποτιθέµενη µεταµνηµονιακή εποχή, η
Χρυσή Αυγή δεν πρόκειται να ψηφίσει ούτε τον απολογισµό των
δαπανών για το 2017 ούτε βεβαίως και τον προϋπολογισµό για
το 2019.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικό-
λαος Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επειδή ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης προ-
σπάθησε να βολέψει τα ιδανικά και τους αγώνες της γενιάς του
Πολυτεχνείου στο πλαίσιο της αστικής δηµοκρατίας, εµείς λέµε
ότι αυτοί οι αγώνες δεν βολεύονται, δεν χωρούν στο «κοστούµι»
της αστικής δηµοκρατίας. Τσακίζονται οι αγώνες αυτοί, τα ιδα-
νικά και τα οράµατα κάτω από τη σιδερένια φτέρνα του συστή-
µατος. Άλλωστε, τα συνθήµατα δεν βρήκαν δικαίωση στην αστική
δηµοκρατία, αλλά παραµένουν ιδιαίτερα επίκαιρα και σήµερα τα
συνθήµατα της γενιάς του Πολυτεχνείου, που η Ελλάδα µετα-
τρέπεται σε σηµαιοφόρο των αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών
στην περιοχή, που κλιµακώνεται η αντιλαϊκή επίθεση, στο όνοµα
της θωράκισης της κερδοφορίας του κεφαλαίου, στο όνοµα της
θωράκισης του σάπιου εκµεταλλευτικού συστήµατος.

Έτσι, λοιπόν, η δικαίωση των αγώνων της γενιάς του Πολυτε-
χνείου, αλλά και της σηµερινής γενιάς της εργατικής τάξης και
της νεολαίας της, είναι η πάλη για την ανατροπή της αστικής
εξουσίας, της δικτατορίας του κεφαλαίου.

Ερχόµενοι τώρα στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό της
Βουλής για το 2019, είναι καθαρό –άλλωστε το γράφει και στην
εισηγητική έκθεση- ότι αποτελεί τµήµα του κρατικού προϋπολο-
γισµού ή άλλως θα συµπεριληφθεί στον κρατικό προϋπολογισµό.
Οι δαπάνες και ο προϋπολογισµός, τα έσοδα και τα έξοδα της
Βουλής είναι προσαρµοσµένα και ενταγµένα στον µεσοπρόθε-
σµο δηµοσιονοµικό σχεδιασµό και δεν θα µπορούσε βεβαίως να
γίνει διαφορετικά, από τη στιγµή που η ίδια η Βουλή, ως το νο-
µοθετικό σώµα του αστικού πολιτικού συστήµατος, νοµοθετεί το
σύνολο των αντιλαϊκών µέτρων και νόµων και τα προηγούµενα
χρόνια, αλλά και σήµερα, αντιλαϊκά µέτρα που σηµαδεύουν τη
ζωή της εργατικής τάξης, της νεολαίας και συνολικά των λαϊκών
στρωµάτων.

Έτσι, λοιπόν, η επόµενη ηµέρα, που και η Κυβέρνηση πανηγυ-
ρίζει, αλλά και µέσα στον προϋπολογισµό της Βουλής γράφετε
«µετά την έξοδο από τα µνηµόνια», δεν θα είναι µια µέρα αποκα-
τάστασης των τεράστιων απωλειών που δέχθηκαν οι εργαζόµε-
νοι, τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα, αλλά µια µέρα η οποία σηµα-

δεύεται από µια πολιτική που συνεχίζει την αντιλαϊκή επίθεση και
την κλιµακώνει, τόσο στο πλαίσιο της δηµοσιονοµικής πειθαρ-
χίας και των µατωµένων πρωτογενών πλεονασµάτων µέχρι του-
λάχιστον το 2060, όσο δε περισσότερο στην προσπάθεια η οποία
γίνεται για να διαµορφωθεί µια απελευθερωµένη αγορά εργα-
σίας, µια εργασιακή ζούγκλα, για να θωρακιστεί η ανταγωνιστι-
κότητα και η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, που είναι
συνολικά στο πρόγραµµα των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων
που υλοποιούνται από τη σηµερινή Κυβέρνηση και προσπαθούν
να διαµορφώσουν ένα ευνοϊκότερο περιβάλλον για τη δράση του
κεφαλαίου. Είναι µια πολιτική, δηλαδή, που και µετά το τυπικό
µέρος της λήξης των µνηµονίων θυσιάζει την ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών στον βωµό της ανταγωνιστικότητας των επιχει-
ρηµατικών οµίλων και της κερδοφορίας. 

Έτσι, λοιπόν, και ο προϋπολογισµός της Βουλής είναι προσαρ-
µοσµένος σε αυτό. Δεν υπάρχει καµµία διαφοροποίηση σε σχέση
µε το παρελθόν, όσον αφορά τα βασικά µεγέθη τα οποία αφο-
ρούν το επίπεδο διαβίωσης των εργαζόµενων. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς λέµε καθαρά ότι η αποκα-
τάσταση των τεράστιων απωλειών που δέχθηκαν οι εργαζόµενοι,
όχι µόνο της Βουλής, αλλά συνολικά η εργατική τάξη της χώρας
µας και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα, πρέπει να αποτελέσουν
σηµείο αιχµής των αγώνων, οι οποίοι ξετυλίγονται αυτό το διά-
στηµα και θα κλιµακωθούν ακόµη περισσότερο, για την αποκα-
τάσταση των απωλειών, απέναντι στους αντεργατικούς νόµους
που τσακίζουν τα µισθολογικά δικαιώµατα στο πλαίσιο του ενι-
αίου µισθολογίου, απέναντι στους αντιασφαλιστικούς νόµους
του Κατρούγκαλου, που ξεθεµελιώνουν τον δηµόσιο και κοινω-
νικό χαρακτήρα της ασφάλισης, για τη βελτίωση της θέσης,
αλλά, πάνω απ’ όλα, για την ανατροπή αυτής της κατάστασης,
µέσα από µια πάλη, δηλαδή, η οποία θα διαµορφώσει νέους λαϊ-
κούς και λαογέννητους θεσµούς, που οι λαϊκοί αντιπρόσωποι θα
εκλέγονται από τους χώρους δουλειάς, θα ελέγχονται, θα λογο-
δοτούν και θα ανακαλούνται από αυτούς που τους εξέλεξαν,
χωρίς ιδιαίτερα προνόµια, για µια κοινωνία και οικονοµία που θα
καταργήσει την εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο και που,
επί της ουσίας, το κίνητρο για την οικονοµική ανάπτυξη θα είναι
η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. 

Σε αυτό το πλαίσιο, κύριε Πρόεδρε, το ΚΚΕ θα ψηφίσει «λευ-
κό» για τον προϋπολογισµό της Βουλής για το 2019, αλλά και για
τον απολογισµό του 2017, ως πολιτική ψήφο κι όχι για ζητήµατα
-δεν ανοίγουµε κανένα τέτοιο ζήτηµα- που σχετίζονται µε το πώς
πραγµατοποιήθηκαν οι δαπάνες για το 2017. Είναι πολιτικός και
µόνο ο χαρακτήρας της ψήφου µας στο πλαίσιο όσων ανέφερα
παραπάνω, γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θα ψηφίσουµε «λευκό»
και στα δύο κείµενα, και στον προϋπολογισµό και στον απολογι-
σµό.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία σαράντα
δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 1ο Γενικό Λύκειο Καλλιθέας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε τον ειδικό αγορητή από τους Ανεξάρτητους
Έλληνες, τον κ. Κωνσταντίνο Κατσίκη. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε συνέχεια της χθεσινής συζήτησης στην αρµόδια Επιτροπή

Οικονοµικών της Βουλής, κατά την οποία έγινε µία εκτενής ανα-
φορά στους επιµέρους κωδικούς και τις δαπάνες που συµπερι-
λαµβάνονται στον προϋπολογισµό για το οικονοµικό έτος 2019,
προχωράµε σήµερα στη ψήφιση τόσο του απολογισµού δαπα-
νών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2017 όσο και του σχεδίου
προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής του οικονοµικού έτους
2019.

Η Βουλή διατήρησε το υψηλό επίπεδο των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών, χωρίς εκπτώσεις, παρά τις αλλεπάλληλες περιστολές
δαπανών που υποχρεώθηκε να ενσωµατώσει στους προϋπολο-
γισµούς των τελευταίων οκτώ τουλάχιστον ετών. 
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Για αυτή την εξέλιξη πρέπει να είµαστε υπερήφανοι, πιστεύω,
καθώς όχι απλώς δεν επηρεάστηκε αρνητικά η συνολική λειτουρ-
γία του ελληνικού Κοινοβουλίου κατά τα τελευταία έτη, αλλά αν-
τίθετα παρέµεινε σε στενή επαφή µε τις σύγχρονες απαιτήσεις
της εποχής, αναβαθµίζοντας τις υλικοτεχνικές υποδοµές.

Σε ό,τι αφορά τα στοιχεία του προϋπολογισµού δαπανών της
Βουλής για το οικονοµικό έτος 2019, είναι γνωστό πλέον τοις
πάσι πως πρόκειται για τον πρώτο προϋπολογισµό που καταρτί-
ζεται χωρίς επιβαλλόµενους περιορισµούς, χωρίς έξωθεν πιέ-
σεις.

Η περιστολή εξάλλου των δαπανών, που ίσχυσε για το σύνολο
των οικονοµικών δράσεων της χώρας ανά την επικράτεια κατά
τα τελευταία οκτώ χρόνια, βρήκε εφαρµογή και στους προϋπο-
λογισµούς που συντάχθηκαν για τη λειτουργία του εθνικού µας
Κοινοβουλίου.

Η µείωση των δαπανών της Βουλής κατά 40% από το 2009 έως
και πέρυσι µαρτυρά του λόγου το αληθές και καταδεικνύει πα-
ράλληλα τον επιµερισµό των ευθυνών και τη διασπορά εφαρµο-
γής των µέτρων αναπροσαρµογής, που εφαρµόστηκαν µε συνέ-
πεια και µεθοδικότητα, προκειµένου να οδηγηθεί η χώρα στο ξέ-
φωτο.

Από τα 222 εκατοµµύρια ευρώ που ανήλθε ο προϋπολογισµός
της Βουλής του 2009, φτάσαµε στα 134 εκατοµµύρια ευρώ το
2018, ενώ για το 2019 ο προϋπολογισµός διαµορφώνεται στα
142 εκατοµµύρια ευρώ.

Τη στιγµή, λοιπόν, που σήµερα η Ελλάδα έχει αφήσει πίσω της
τον οικονοµικό εκτροχιασµό και έχει επιστρέψει πάλι σε σταθερή
τροχιά, αυτή ακριβώς την πορεία που έχει χαράξει πλέον η εθ-
νική µας οικονοµία τη βλέπουµε να αποτυπώνεται και στα οικο-
νοµικά µεγέθη που αφορούν τις δαπάνες της Βουλής. 

Πρέπει να είµαστε ικανοποιηµένοι και για την οµόφωνη από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων, να δοθεί, δηλαδή, οικονο-
µική αρωγή στους πυρόπληκτους, όπως ανακοινώθηκε διά στό-
µατος του Προέδρου κ. Βούτση, µέσω της διάθεσης ποσού ύ-
ψους 10 εκατοµµυρίων ευρώ από το αποθεµατικό της Βουλής.

Σε κάθε περίπτωση, θεωρώ πως η αύξηση των δαπανών του
προϋπολογισµού του 2019 κατά 5,87% σε σχέση µε πέρυσι είναι
επαρκώς αιτιολογηµένη, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις επιβαρύνσεις
από την προβλεπόµενη αύξηση κατά 50% της εργοδοτικής ει-
σφοράς υπέρ του ΕΦΚΑ Βουλευτών και υπαλλήλων, της αλλαγής
του ειδικού µισθολογίου των ενστόλων, του υψηλού κόστους λει-
τουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων
Περιουσιακής Κατάστασης αλλά και του κόστους κάλυψης δε-
καεπτά κενών θέσεων επιστηµονικού προσωπικού, µε βάση επι-
κείµενο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ που έχει προγραµµατιστεί. 

Σε συνέχεια όλων των παραπάνω και αναφορικά, τέλος, µε την
επικείµενη έγκριση του απολογισµού δαπανών της Βουλής για
το οικονοµικό έτος 2017, δεν θα ήθελα να επεκταθώ, παρά µόνο
να τονίσω πως τα 133 εκατοµµύρια ευρώ περίπου που χορηγή-
θηκαν στη Βουλή µε τον προϋπολογισµό του οικονοµικού έτους
2017 είναι ποσό µικρότερο κατά τρία εκατοµµύρια ευρώ περί-
που, συγκεκριµένα 3.031.000 ευρώ, σε σχέση µε τον προϋπολο-
γισµό του 2016.

Μέσα σε αυτό το κλίµα, η Βουλή των Ελλήνων συνεχίζει απρό-
σκοπτα τη λειτουργία της και παραµένει στη διάθεση των πολι-
τών, διατηρώντας ανοικτούς διαύλους επικοινωνίας και άσκησης
κοινωνικού ελέγχου.

Πιστεύω στη χρησιµότητα της δηµοσιοποίησης των οικονοµι-
κών της Βουλής, αναφορικά µε τη δυνατότητα που δίδεται στους
Έλληνες πολίτες για συνεχή ενηµέρωση και στο δικαίωµά τους
να ασκήσουν ελεύθερα κοινωνικό έλεγχο, έχοντας πρόσβαση σε
στοιχεία και δεδοµένα που κοινοποιούνται σε συνεχή ροή µέσα
από τη διαδικτυακή πύλη, δηλαδή την «Κοινοβουλευτική Διαφά-
νεια».

Μέσα από αυτόν τον µηχανισµό ελεύθερης πρόσβασης σε
πληροφορίες που αφορούν τις οικονοµικές δράσεις του ευρύτε-
ρου κοινοβουλευτικού περιβάλλοντος καθιερώνεται, κατ’ αρχάς,
η διαφάνεια των πράξεων και παράλληλα αποτυπώνεται, πι-
στεύω, στη συνείδηση των πολλών µια νέα αντίληψη διαχείρισης
των δηµόσιων πόρων µε έµφαση στον έλεγχο και τη λογοδοσία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)
Το γεγονός ότι δίδεται αυτή η δυνατότητα στους πολίτες να

ενηµερώνονται πληρέστερα για το έργο του Κοινοβουλίου, για
τη διαχείριση και τη διοίκησή του, την κατάρτιση και την εκτέ-
λεση του προϋπολογισµού του, τις προµήθειές του και τα ζητή-
µατα που αφορούν στο προσωπικό του έχει, πιστεύω, έναν ανα-
πόφευκτα θετικό κοινωνικό αντίκτυπο, που οδηγεί στην ενδυνά-
µωση της ίδιας της δηµοκρατικής διακυβέρνησης. 

Πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εκφράσω τις θερµές
µου ευχαριστίες στο προσωπικό της Βουλής των Ελλήνων για το
υψηλό επίπεδο υπηρεσιών που παρέχει και που συνεχίζει να προ-
σφέρει, παρά τις δυσκολίες και τις αντίξοες συνθήκες τις οποίες
αντιµετωπίζει, συνεπεία της µείωσης των προϋπολογισµών της
Βουλής των τελευταίων ετών. 

Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό του 2019 και τον
απολογισµό του 2017 και πιστεύω πως τα πράγµατα θα εξελιχ-
θούν ακόµα καλύτερα από τη νέα χρονιά, βάσει σχεδιασµού και
προγράµµατος που ήδη υλοποιείται µε επιτυχία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λυκούδης από το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον απολογι-

σµό και τον προϋπολογισµό της Βουλής -θέλω να συνεχίσω τη
σκέψη του κ. Κουτσούκου- σε µια ηµέρα µε ιδιαίτερο, συµβολικό
χαρακτήρα. Έτσι αποκτά και συµβολικό χαρακτήρα η συζήτηση
που κάνουµε εδώ. Είναι η πρώτη ηµέρα του εορτασµού της εξέ-
γερσης του Πολυτεχνείου και πέρα από το πώς θέλει κάποιος να
αποτυπώσει το µήνυµα του Πολυτεχνείου στις ιστορικές του δια-
στάσεις, που µπορεί κάποιος να έχει την άλφα ή βήτα γνώµη ή
την άλφα ή βήτα προσέγγιση, κανένας δεν µπορεί να αµφισβη-
τήσει ότι αυτή η εξέγερση άνοιξε τον δρόµο για να ξαναχτυπήσει
η καρδιά της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, που είναι το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. 

Όταν, λοιπόν, σήµερα, την πρώτη ηµέρα της εξέγερσης, συ-
ζητάµε τους τρόπους µε τους οποίους στηρίζεται η λειτουργία
του ελληνικού Κοινοβουλίου, εξ αντικειµένου είναι ένας συµβο-
λισµός σηµαντικός στις διαστάσεις του για τη λειτουργία της δη-
µοκρατίας και αυτό θα ήθελα να το επισηµάνω.

Και µία δεύτερη, γενική επισήµανση. Δεν έχει καµµία σχέση µε
πολιτικές αβρότητες ή φιλοφρονήσεις ή µε κάποια υποχρέωση
να ακούγονται και µερικά καλά λόγια για το προσωπικό της Βου-
λής. Δεν πρόκειται περί αυτού. Όλοι εµείς που λειτουργούµε εδώ
ως πολιτικά στελέχη της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, χωρίς
τους συγκεκριµένους φίλους και συναδέλφους του προσωπικού
της Βουλής θα ήµασταν πολιτικά ανάπηροι στη δουλειά µας.
Είναι απίστευτη η βοήθεια που έχουµε από τους υπαλλήλους της
Βουλής, τα στελέχη και όλο το προσωπικό που λειτουργεί πλάι
µας για τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

Τώρα επί του θέµατος, θέλω να κάνω κατ’ αρχάς µία παρατή-
ρηση. Τα στοιχεία που έχουµε µπροστά µας είµαι απολύτως βέ-
βαιος ότι είναι επεξεργασµένα µε σοβαρότητα και ευθύνη. Δεν
έχει ιδιαίτερη σηµασία κάποιος να ψάξει εάν στο τάδε σηµείο ή
στο άλλο θα µπορούσαν να εµφανίζονται 10.000 λιγότερα ή
20.000 ευρώ περισσότερα, γιατί δεν έχει και τις δυνατότητες να
καθορίσει κάποιος από εµάς ακριβώς τους αριθµούς και τους
µηχανισµούς οι οποίοι παράγουν αυτόν τον απολογισµό και προ-
ϋπολογισµό. 

Μπορώ, όµως, να κάνω µια πολιτικού χαρακτήρα προσέγγιση
στο σηµείο κυρίως που έχει σχέση µε το πώς κρίνει κάποιος τις
δαπάνες. Γιατί όταν πρόκειται για µειώσεις δαπανών, κανένας
δεν έχει αντίρρηση, είµαστε όλοι σύµφωνοι. Όταν έχουµε πρό-
βληµα αυξήσεων των δαπανών, εκεί µπορεί να κάνουµε κρίσεις.

Θέλω, λοιπόν, να κάνω σε τρία σηµεία µια παρατήρηση, στα
δύο θετική και στο άλλο αρνητική.

Πιστεύω ότι η αύξηση των δαπανών που αναφέρεται στη λει-
τουργία του Ιδρύµατος για τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δηµο-
κρατία και στο Κανάλι της Βουλής -δεν µπαίνω σε αριθµούς,
µπαίνω στην ουσία, γιατί κάποιος πρέπει να τα πει αυτά και εγώ
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αισθάνοµαι την ανάγκη να τα πω- ίσως είναι απολύτως δικαιολο-
γηµένες επί της ουσίας.

Πιστεύω ότι το Ίδρυµα για τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δη-
µοκρατία παράγει εξαιρετικό έργο. Όσα χρόνια είµαι εγώ στην
Βουλή και µε αυτά που βιώνω τελευταία σε σχέση µε τις εκδη-
λώσεις που κάνει, εκτιµώ ότι κάνει εξαιρετικό έργο από κάθε
άποψη. Και υπ’ αυτή την έννοια καλώς είναι και στο κέντρο του
ενδιαφέροντος του προϋπολογισµού της Βουλής, έστω και µε
αυξηµένες δαπάνες, οι οποίες πιθανόν να χρειάζονται.

Επίσης, θέλω να πω ότι κατά τη δική µου εκτίµηση πάρα πολύ
καλή δουλειά κάνει και το κανάλι της Βουλής. Και δεν αναφέρο-
µαι στις πολύ καλές πολιτικές του εκποµπές, που –αν θέλετε-
είναι αυτές που παρακολουθώ, λιγότερο, εκτός από τις συνε-
δριάσεις της Ολοµέλειας που τις παρακολουθώ για να δω πότε
είναι και η δική µου σειρά ή πότε είναι να ανέβω στην Έδρα ή να
ακούσω κάποιους φίλους, συναδέλφους από το γραφείο µου.
Δεν πρόκειται περί αυτού. Το σύνολο της δουλειάς που γίνεται
στο κανάλι της Βουλής δεν έχει σε τίποτα να ζηλέψει από άλλα
ποιοτικού χαρακτήρα κανάλια, εάν υπάρχουν και όπου υπάρ-
χουν. Μιλώ για το υπόλοιπο κοµµάτι, για το κοµµάτι πέραν της
πολιτικής.

Και υπ’ αυτή την έννοια και επ’ αυτού εάν υπάρχει κάποια αύ-
ξηση των δαπανών –δεν ξέρω πόση θα έπρεπε να είναι, είναι
αυτή που µας έρχεται-, θεωρώ ότι καλώς έρχεται, εάν πρόκειται
να ενισχυθεί αυτή η δουλειά.

Εκεί που έχω την ένσταση είναι στις δαπάνες που γίνονται σε
σχέση µε τα έξοδα της ηλεκτρικής ενέργειας. Εγώ έχω διαπιστώ-
σει µη ορθολογική χρήση των κλιµατιστικών, κύριε Πρόεδρε, στις
περιόδους που τα έχουµε είτε για να δροσιζόµαστε είτε για να
ζεσταινόµαστε. Δεν είναι ορθολογική η χρήση. Παρατηρώ πάρα
πολλές φορές µία αλόγιστη χρήση των κλιµατιστικών σε άδεια
γραφεία, σε άδειους διαδρόµους, σε ώρες που δεν χρειάζεται.
Και δεν είναι µόνο η οικονοµία, το να γλιτώσουµε χρήµατα, δη-
λαδή, απ’ αυτή την ιστορία, αλλά έχει να κάνει µε το κλίµα, µε
την ενέργεια, µε όλα αυτά που θα έπρεπε να είναι στο κέντρο
του ενδιαφέροντός µας.

Λέω, λοιπόν, ότι ίσως θα ήταν το µόνο σηµείο για το οποίο θα
ήθελα να ασκήσω µία κριτική προς όλους µας, ώστε να είµαστε
πιο προσεκτικοί. Γιατί καλύτερο είναι να µειώνουµε αυτή τη
χρήση για άλλους λόγους και όχι µόνο γιατί είναι καλό να µα-
ζεύουµε κάποια έξοδα για να µην τα σπαταλάµε δηλαδή. 

Κατά τα άλλα, θέλω να πω και µε βάση τα όσα ανέφερα ότι
ψηφίζουµε θετικά και τον απολογισµό και τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Γεωργιάδης από την Ένωση Κεν-

τρώων.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εάν αυτή τη στιγµή υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι που έχουν

ζήσει τη 17η Νοέµβρη και εκείνη την ιστορική στιγµή µέσα ως
φοιτητές, αυτοί είναι ο παρών κ. Βούτσης, που ήταν φοιτητής
τότε, όπως και ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Λεβέντης.
Έζησαν εκείνες τις στιγµές και -αν δεν κάνω λάθος, κύριε Πρό-
εδρε- ήταν την ίδια περίοδο. Οπότε ας µην το συνδέουµε άµεσα
µε τον προϋπολογισµό της Βουλής. Από την άλλη, καλό είναι να
αναφέρονται τέτοια γεγονότα.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, θα επαναλάβω ότι και στη
φετινή συζήτηση πάγια θέση µας ως Ένωσης Κεντρώων είναι να
µπορούµε να περιστέλλουµε όσο είναι δυνατόν ή ακόµη και να
µηδενίζουµε τις αχρείαστες δαπάνες γενικότερα, στο ευρύτερο
δηµόσιο, και όχι µόνο εδώ στη Βουλή.

Και δυστυχώς εξακολουθούµε να πιστεύουµε ότι ακόµη και
σήµερα, όταν υπάρχουν αυτές οι συστάσεις επιτροπών και γενι-
κών γραµµατειών σε κάθε νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, δεν πηγαίνει προς αυτή την κατεύθυνση του
εξορθολογισµού, που αφορά γενικότερα τα οικονοµικά του κρά-
τους.

Την ίδια θέση έχουµε και για τις δαπάνες της Βουλής. Παρ’
όλο που είναι µειωµένες κατά 40% τα τελευταία χρόνια -όπως

αναφέρθηκε από πολλούς συναδέλφους-, βλέπουµε στην ειση-
γητική έκθεση κιόλας, στην τέταρτη παράγραφο, ότι ο προϋπο-
λογισµός του 2019 αποτελεί τον πρώτο προϋπολογισµό που
συντάσσεται σε συνθήκες εξόδου από το πρόγραµµα οικονοµι-
κής στήριξης. Αυτό µεθερµηνευόµενο θα µπορούσε να σηµαίνει
ότι υπάρχουν και κάποιοι οικονοµικοί πόροι περισσότεροι για µια
καλύτερη οικονοµική διαχείριση.

Δεν µπορούµε να εξηγήσουµε την αύξηση των διορισµών, που
ήταν πέρσι εβδοµήντα έξι άτοµα και φέτος είκοσι ένα, παρ’ όλο
που πολλές φορές έχουµε συζητήσει και έχουµε αντιπαραταχθεί
φιλικά σε αυτό το θέµα. Αφορά το «ένα προς ένα». Καταλαβαίνω
ότι µε τις συνταξιοδοτήσεις που υπάρχουν θα πρέπει να αναπλη-
ρωθούν αυτοί οι συνάδελφοι. Όµως, ήδη από πρόπερσι ο αριθ-
µός των υπαλλήλων της Βουλής ανέρχεται στα χίλια τετρακόσια
ενενήντα έξι άτοµα, που είναι µεγαλύτερος και από την περίοδο
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Το σπουδαιότερο όµως είναι -και γι’ αυτό κάνω την αναφορά,
όχι γιατί δεν χρειαζόµαστε και, αν έχουµε ανάγκες, σαφώς να
προχωρήσουµε σε περαιτέρω διορισµούς- ότι στη σελίδα 3 της
περσινής εισηγητικής έκθεσης αναφερόταν ότι, µέσω της λει-
τουργίας του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Διακίνησης Εγγράφων,
επιτυγχάνεται απελευθέρωση ικανών ανθρώπινων πόρων. Παρ’
όλα αυτά, βλέπουµε ότι αυξήθηκε το οργανόγραµµα. Αν δεν
υπήρχε, δηλαδή, η ηλεκτρονική αυτή διακίνηση πόρων, να µπο-
ρούν να απελευθερωθούν κάποια άτοµα και να πάνε σε κάποιες
άλλες οργανικές θέσεις, ίσως να χρειαζόταν να κάνουµε παρα-
πάνω διορισµούς. 

Υπάρχει και η παράδοση ότι πρώτη φορά σε σχέση µε το 2009,
όπως είπαµε, ο προϋπολογισµός της Βουλής ήταν αυξηµένος
κατά 1.000.000 ευρώ. Βέβαια δικαιολογείται από τις εργασίες
που κάναµε στη στέγη, κάτι που επικροτούµε κι εµείς. Εννοείται
ότι πρέπει να συντηρούµε αυτό το κτήριο. 

Φέτος, όµως, αυτή η αύξηση ανήλθε στα 7.865.000 εύρω και
το κονδύλι στα 141.850.000 ευρώ. Φυσικά υπάρχει αιτιολογία
γύρω από αυτό. Μία είναι η αύξηση του ΕΦΚΑ, ο διαγωνισµός
προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, η Ειδική Υπηρεσία Επιτροπής Ελέγχου
Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης. Και εδώ θέλω να σταθώ.
Για αυτόν τον έλεγχο η Βουλή θα πληρώσει το 2019 το πάρα
πολύ µεγάλο ποσό των 5.330.000 ευρώ, σύµφωνα µε τον κωδικό
«0871», δηλαδή σχεδόν επτά φορές πάνω από το αντίστοιχο κον-
δύλι του 2018, που ήταν µόνο 841.000 ευρώ.

Καταλαβαίνω ότι αυτός ο έλεγχος θα γίνει και αναδροµικά.
Όµως, πρέπει να προσέξουµε αυτό το κονδύλι, ώστε να µη φτά-
σουµε στο σηµείο να πληρώνουµε περισσότερα χρήµατα για
τους ελέγχους από τους µισθούς των Βουλευτών, από τις βου-
λευτικές αποζηµιώσεις. 

Ένα άλλο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι οι υπε-
ρωρίες, οι οποίες είναι 9.805.000 ευρώ ή διαφορετικά 1.679.000
περισσότερα ευρώ από πέρυσι. Υπάρχει αύξηση περίπου 21%.
Αυτό κατ’ εµέ υποδηλώνει ένα και µόνο πράγµα. Σε καµµία των
περιπτώσεων δεν οφείλεται στη µειωµένη απόδοση των υπαλλή-
λων, δηλαδή ότι δεν µπορούν µέσα στον χρόνο τους να αντεπε-
ξέλθουν στα καθήκοντά τους και αναγκαστικά κάθονται παραπά-
νω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Δεν θα χρειαστώ πάρα πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Θα ολο-
κληρώσω.

Αυτό σηµαίνει ότι έρχονται κατ’ επανάληψη fast track νοµοσχέ-
δια, επείγοντα και κατεπείγοντα, και ότι υπάρχει ένας κακός προ-
γραµµατισµός όσον αφορά την Κυβέρνηση γύρω από αυτά τα
θέµατα. Και, δυστυχώς, θα αναφέρω την προ ολίγων µηνών Ολο-
µέλεια «Μπεν Χουρ», που οι υπάλληλοι ήρθαν στις 9.00’ το πρωί,
έφυγαν στις 5.00’ τα ξηµερώµατα της επόµενης µέρας, µε κίν-
δυνο της ζωής τους, και αναγκάστηκαν στις 9.00’ το πρωί να έρ-
θουν πάλι εδώ. 

Πρέπει να προσέξουµε όλα αυτά τα ευαίσθητα θέµατα. Και
πραγµατικά κι εγώ προσωπικά έχω αναφερθεί πάρα πολλές
φορές στη σηµαντικότητα των ανθρώπων οι οποίοι βοηθάνε. Θέ-
λω να δώσω συγχαρητήρια σε όλους τους υπαλλήλους και στους
συναδέλφους εδώ εσωτερικά στη Βουλή. Είµαστε πάντα στο
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πλευρό τους, κάτι που γνωρίζουν, και τους ευχαριστούµε για όσα
µάς προσφέρουν. 

Όσον αφορά επίσης το κανάλι της Βουλής, συµφωνώ µε αυτό
που είπε ο κ. Λυκούδης, όπως και για τους υπαλλήλους οι οποίοι
κινδυνεύουν να µη µονιµοποιηθούν. Θα πρέπει να δούµε τι θα
κάνουµε για τους υπαλλήλους που εργάζονται για το κανάλι της
Βουλής, που είναι πάρα πολλά χρόνια και κινδυνεύουν να επι-
στρέψουν πίσω στους φορείς ή να χάσουν τη θέση εργασίας
τους. 

Γενικότερα, υπάρχει βέβαια και το πολύ θετικό ότι όλα κυµάν-
θηκαν µε βάση τον προϋπολογισµό του 2017 και δεν υπήρχαν
υπερβάσεις. Παρουσιάζεται αυξηµένος ο προϋπολογισµός για
το 2019. Εµείς πάντα ενεργούµε καλοπροαίρετα και πάντα η κρι-
τική µας είναι καλοπροαίρετη και είµαστε εδώ για να συµβάλ-
λουµε στα πάντα. 

Και όσον αφορά αυτό που λέει και ο κ. Κουτσούκος, περί λαϊ-
κισµού για τη µείωση των Βουλευτών, θα ήθελα να αναφέρω το
παράδειγµα της Πορτογαλίας.

Η Πορτογαλία, λοιπόν, µε µεγαλύτερο πληθυσµό και µεγαλύ-
τερη έκταση, έχει διακόσιους τριάντα Βουλευτές. Οπότε, γιατί
εµείς στην Ελλάδα να µην µπορούµε να έχουµε λιγότερους Βου-
λευτές που να κάνουν αυτό το έργο τους; Γιατί να µην εκµεταλ-
λευτούµε µια Γερουσία που θα απαρτίζεται από τους Βουλευτές
οι οποίοι έχουν συνταξιοδοτηθεί και παίρνουν σύνταξη, που πολ-
λοί από αυτούς καλώς παίρνουν σύνταξη; Και αυτό το λέω παρ’
όλο που εµείς ως Ένωση Κεντρώων είµαστε υπέρ της κατάργη-
σης της βουλευτικής σύνταξης, εφόσον δεν υπάρχει για τους νε-
ότερους Βουλευτές.

Κατανοώ το γεγονός ότι κάποιοι…
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Για

τους νεότερους Βουλευτές µιλάω, κύριε Κουτσούκο. Καταργή-
θηκε από το 2012 και µετά. Υπάρχουν κάποιοι παλαιότεροι, οι
οποίοι παίρνουν σύνταξη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Έχουν πληρώσει εισφορές. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ει-

σφορές έχουν πληρώσει όλοι, όπως πληρώνουµε και εµείς τώρα.
Εάν υπάρχουν Βουλευτές οι οποίοι έπαιρναν σύνταξη µόνο από
τη Βουλή και όχι από το ταµείο τους, σαφώς πρέπει να κάνουµε
κάτι γι’ αυτούς Βουλευτές και να παίρνουν σύνταξη. Εάν, όµως,
υπάρχουν διπλές συντάξεις και από το ταµείο τους και από τη
Βουλή, καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι προκλητικό από την πλευρά
µας. Ή τουλάχιστον να τους εκµεταλλευτούµε, µέσω Γερουσίας
και µέσω της προσφοράς τους, για να µπορέσουµε να µειώσου-
µε γενικότερα τις δαπάνες, αν µειωθούν οι Βουλευτές. Αυτή είναι
η πρότασή µας. Δεν πιστεύω ότι απαραίτητα συµφωνείτε όλοι σε
αυτό. Μια πρόταση δική µας είναι για το πώς µπορούµε να µει-
ώσουµε περαιτέρω τις δαπάνες της Βουλής.

Ανεξάρτητα από όλα αυτά, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να σας
πω συγχαρητήρια για όλο το έργο που κάνετε. Είστε ένας από
τους Προέδρους ο οποίος είναι συναινετικός, η πόρτα του είναι
πάντα ανοικτή και σας ευχαριστούµε που είστε εδώ για να µας
βοηθήσετε όλους, να µπορέσουµε να έρθουµε πιο κοντά και να
συνεννοηθούµε.

Εµείς είµαστε θετικοί και είπαµε ότι υπερψηφίζουµε και τον
απολογισµό αλλά και τον προϋπολογισµό για το επόµενο έτος.
Είµαστε εδώ να συζητήσουµε οποιαδήποτε νέα ιδέα για ακόµη
καλύτερη διαχείριση των οικονοµικών, όχι µόνο της Βουλής,
αλλά και περαιτέρω του κράτους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νίκος Βούτσης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ετήσια διαδικασία µάς δίνει την αφορ-
µή να κοινοποιούµε στην κοινή γνώµη και να δηµοσιοποιούνται
µια σειρά από στοιχεία που αφορούν στη λειτουργία της Βουλής.
Αυτό αποτελεί όχι µόνο υποχρέωσή µας, αλλά είναι και κάτι πάρα
πολύ καλό, έτσι ώστε να διαµορφώνεται µια γνώµη για τα οικο-
νοµικά -και όχι µόνο-, τα λειτουργικά και τα άλλα θέµατα της
Βουλής.

Θα ήθελα να ξεκινήσω εκτιµώντας τις πολύ καλές προηγούµε-

νες τοποθετήσεις των περισσότερων συναδέλφων, που µε κατα-
νόηση και συναίνεση είδαν τις αναλυτικές καταστάσεις οι οποίες
έχουν έγκαιρα γνωστοποιηθεί και βοηθάνε, όπως και όλα σχεδόν
τα κόµµατα εντός της Βουλής, στο να συνεχίζεται το έργο της
Βουλής. 

Κυρίως, όµως, θα ήθελα να ξεκινήσω καταθέτοντας την εκτί-
µησή µου για την εξαιρετική δουλειά, για το έργο που γίνεται από
τις υπηρεσίες, τους γενικούς διευθυντές, τους διευθυντές, τους
τµηµατάρχες, τους διοικητικούς υπαλλήλους, όχι µόνο των οικο-
νοµικών υπηρεσιών της Βουλής -διότι εκεί καταλήγουν τα πράγ-
µατα-, αλλά όλων των υπηρεσιών που έχουν έναν πρώτο έλεγχο,
έναν πρώτο προγραµµατισµό και τις πρώτες εισηγήσεις, τόσο
για τη διεκπεραίωση και την εφαρµογή του προϋπολογισµού,
αλλά και για την οργάνωση της συζήτησης για τον προϋπολογι-
σµό του επόµενου έτους. Και είναι απόρροια και των δικών τους
εισηγήσεων αυτό το τεύχος το οποίο έχει έρθει. Όµως, η καλή
εντύπωση που υπάρχει για τα οικονοµικά -και όχι µόνο- της Βου-
λής οφείλεται στο ότι κάνουν ένα εξαιρετικό έργο, απολύτως δια-
φανές, και στο πλαίσιο της εξοικονόµησης πόρων αλλά και της
αξιοποίησης όλων των δυνατοτήτων που δίνει η Βουλή. Πραγµα-
τικά τους ευχαριστώ εκ µέρους όλων µας, εκ µέρους όλων των
Βουλευτών. Εµείς, άντρες και γυναίκες, είµαστε περαστικοί εδώ.
Όσον αφορά εσάς, άντρες και γυναίκες, που είστε µόνιµοι εδώ,
σας ευχαριστούµε πάρα πολύ για τη δουλειά που κάνετε.

Και µου δίνεται η ευκαιρία δηµοσίως να πω µερικά πράγµατα,
τα οποία ίσως θα ήταν αυτονόητα, αλλά πρέπει να παρουσια-
στούν.

Πρώτον, πρέπει να είναι γνωστό ότι γίνεται έλεγχος στη Βουλή
όλων των δαπανών από το πρώτο ευρώ. Αυτό πρέπει να είναι
γνωστό. Ως εκ τούτου, δεν χωράει κανενός είδους λαϊκισµός ή
οποιαδήποτε ερωτηµατικά που τίθενται ενδεχοµένως δηµοσίως
σε σχέση µε τα οικονοµικά της Βουλής. Δηλαδή, παρά τη νοµο-
θεσία, που πλέον έχει ρίξει το βάρος στον κατασταλτικό έλεγχο,
εδώ γίνεται έλεγχος για όλες τις δαπάνες και από το πρώτο
ευρώ. Υπάρχει το Τµήµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που έχει
πλήρη εικόνα και έλεγχο και σε ό,τι αφορά τη Βουλή και σε ό,τι
αφορά το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικό δικαίου, που είναι το Ίδρυµα
για τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δηµοκρατία.

Επίσης, να σας πω ότι έχει κατοχυρωθεί, όχι µόνο θεωρητικά,
αλλά και θεσµικά, η οικονοµική αυτονοµία της Βουλής ως θεµέ-
λιο, ως πυλώνας της συνταγµατικής της αυτονοµίας σε σχέση
µε τη διάκριση των εξουσιών και σε σχέση µε τη δυνατότητα να
καθορίζει τα του οίκου της. Έχει κατοχυρωθεί όχι µε έναν τρόπο
αυθαίρετο ή χειραγωγικό, δηλαδή αποφασίζουµε και διατάσ-
σουµε, αλλά πλέον έγιναν προσπάθειες τα τελευταία χρόνια
αυτή η κατοχύρωση να είναι απολύτως στο πλαίσιο της κοινής
δηµοσιονοµικής διαχείρισης, να είναι απολύτως µε βάση όλες τις
συµφωνίες που έχουν γίνει και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε
τους άλλους φορείς για τον τρόπο λειτουργίας των δηµόσιων οι-
κονοµικών. Με την εικόνα που έχει το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους για όλες τις δαπάνες και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα
έχει κατοχυρωθεί, δηλαδή, ότι µόνο για τη Βουλή είναι αυτό,
ώστε µέσω ενός ιδιαίτερου κωδικού στην Τράπεζα της Ελλάδος
να γίνονται όλες οι πληρωµές και οι δοσοληψίες, κάτι που είναι
σε πλήρη εφαρµογή µέσω της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης µε
τα δηµόσια οικονοµικά της χώρας. Όπως και όλα τα άλλα, έτσι
και η εφαρµογή του µεσοπρόθεσµου, η εφαρµογή όλων των
άλλων πλευρών που αφορούν στη δηµόσια διαχείριση του δηµο-
σίου χρήµατος διαλαµβάνονται και γίνονται σεβαστά από τη
Βουλή και τη διαχείρισή της, στο πλαίσιο αυτής της ιδιαίτερης
και αυτόνοµης διαχείρισης, που, επαναλαµβάνω, είναι ένα συν,
δεν είναι κάτι διαφορετικό, δεν είναι επίδειξη αυθαιρεσίας, αλλά
είναι ενισχυµένη παρουσία της οντότητας της Βουλής.

Θεωρώ πως είναι πολύ σηµαντικό, διότι η Βουλή στο πλαίσιο
όλης της οικονοµικής κατάστασης διαµορφώνει σιγά-σιγά έναν
πυλώνα καλής διαχείρισης και διαφάνειας. Αντί, δηλαδή, να είναι
µια µαύρη τρύπα ή µια γκρίζα περιοχή για τα δηµόσια οικονο-
µικά, είναι αντίθετα, µε τον τρόπο που λειτουργεί σε όλα τα επί-
πεδα, ένας πυλώνας που ενισχύει την εικόνα και τη διάθεση και
την υποχρέωση της χώρας να λειτουργεί µε σωστό τρόπο σε όλα
τα επίπεδα σε σχέση µε τα οικονοµικά.
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Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν είναι ανάγκη
εδώ στη συζήτηση που θα κάνουµε µιλώντας για τον προϋπολο-
γισµό να µιλήσουµε για το κατά πόσον η χώρα βγήκε και µε ποιες
δεσµεύσεις, µόνιµα, µη µόνιµα από τα µνηµόνια, τι σηµαίνει η 21η

Αυγούστου κ.λπ.. Αυτά θα τα πούµε. Σε έναν µήνα θα είναι ανα-
λυτικά τα στοιχεία και πιστεύω πάρα πολύ πειστικά προς την κα-
τεύθυνση ότι πράγµατι ζούµε µια νέα εποχή µε πολύ µεγαλύτε-
ρες δυνατότητες σε σχέση µε το πρόσφατο παρελθόν.

Πλην, όµως, επειδή εδώ µέσα µιλάµε πάντοτε πολιτικά, επι-
τρέψτε µου να είµαι πάρα πολύ σαφής. Η χώρα βρέθηκε σε κα-
τάσταση άτυπης χρεοκοπίας και δεν έχει αποπληρώσει το χρέος
της, ούτε της έχει χαριστεί, ούτε µπορέσαµε να το διαγράψουµε.

Έχει γίνει µια σοβαρή αναδιάρθρωση του χρέους που βοηθάει
για τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια. Έχει ολοκληρωθεί το τρίτο
πρόγραµµα και έχουν ολοκληρωθεί τα προγράµµατα δηµοσιο-
νοµικής προσαρµογής και οι συµφωνίες, οι αποκληθείσες «µνη-
µόνια». Αυτά έχουν επισυµβεί. Μπορεί κάθε κυβέρνηση, η σηµε-
ρινή, η επόµενη, η όποια κυρίαρχη κυβέρνηση που θα προκύπτει
από τις εκλογές να διαµορφώνει τον προϋπολογισµό της και να
συζητιέται εδώ πέρα στη βάση των γενικών δεσµεύσεων που
ισχύουν για όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε επιπλέον
δέσµευση για την επόµενη διετία σε σχέση µε τα πλεονάσµατα
ως προς το 3,5%. Αυτά είναι γνωστά τοις πάσι. Δεν υπάρχουν
επιπλέον ζητήµατα που να θεωρούµε ότι εν πάση περιπτώσει
είναι τα ίδια όπως πέρυσι, πρόπερσι, αντιπρόπερσι κ.λπ.. Δεν
είναι τα ίδια. Ας καταλήξουµε σε αυτό και από εκεί και πέρα θα
µας δοθεί η ευκαιρία κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού να
δούµε και τις άλλες πλευρές, πόσο πιο γρήγορα θα µπορούσαµε
να είχαµε βγει κ.λπ., όπως τίθεται από ορισµένες πλευρές.

Άρα, συζητούµε στη νέα φάση, µε τα νέα δεδοµένα και τις νέες
δυνατότητες που έχει η χώρα, η Κυβέρνηση, η Βουλή, εν προ-
κειµένω, για να ασκήσει την πολιτική της.

Έρχοµαι σε ένα κεντρικό ζήτηµα το οποίο γνωρίζετε πως απο-
τελούσε εξ υπαρχής µια προσπάθεια την οποία κάναµε αυτά τα
χρόνια µε τη συναίνεση όλων. Θέλαµε και θέλουµε η Βουλή να
µην αποτελεί ένα εξαιρετικό µουσείο, µαυσωλείο, κέντρο διεκ-
περαίωσης του τρέχοντος νοµοθετικού έργου κ.λπ.. Θέλουµε να
έχει και να αποκτήσει όσο το δυνατόν περισσότερο -και µάλιστα
στις συνθήκες της µακρόχρονης κρίσης που περάσαµε- έναν
ρόλο δηµιουργικό, εξωστρεφή, έναν ρόλο, θα έλεγα, κιβωτού και
όχι απλώς συντήρησης. Και αυτό το λέω για όλα τα επίπεδα.

Αυτό νοµίζω ότι το έχουµε πετύχει σε αρκετά µεγάλο βαθµό
και όλο αυτό αντανακλάται, όπως αντιλαµβάνεσθε, και στους οι-
κονοµικούς κωδικούς. Και µιλάω για ανθρώπους ή για ποιότητα
ως προς αυτά. Διότι υπάρχει µια ισχυρή εξωστρέφεια. Το σύνολο
σχεδόν των οµιλητών-συναδέλφων αναφέρθηκε προηγουµένως
µε πολύ καλά λόγια για το κανάλι της Βουλής, για το Ίδρυµα της
Βουλής, για το πλήθος των εκδηλώσεων και συνεδρίων που γί-
νονται. Μάλιστα, τώρα τον Δεκέµβριο θα γίνει το µεγάλο τριή-
µερο συνέδριο που γίνεται κάθε χρόνο και φέτος θα έχει θέµατα
που αφορούν στην ενηµέρωση και τη δηµοκρατία.

Άρα, Ίδρυµα της Βουλής, κανάλι, εξωστρέφεια µε πλήθος εκ-
δηλώσεων, χορηγιών, ενθάρρυνσης δηµιουργικών εστιών σε
σχέση µε τα ζητήµατα ιστορικής µνήµης, βιβλιοθήκες, πολιτι-
σµός, κινηµατογράφος σε όλη την περιφέρεια και όχι αθηνοκεν-
τρικά, σε όλους τους νοµούς. Και όποτε ζητήθηκε από συναδέλ-
φους οποιασδήποτε πλευράς να υπάρξει µια ενίσχυση, µια εν-
θάρρυνση, µια στήριξη και όχι απλά αιγίδα -καταλαβαίνετε τι
εννοώ- της Βουλής για να γίνουν αυτά κάπου σε µια περιφέρεια,
σε µια πόλη, σε µια πρωτεύουσα, σε σχέση µε όλα τα άλλα ζη-
τήµατα, αυτό δόθηκε, διότι έχουµε τη δυνατότητα να δοθεί,
όπως σε εκθέσεις και σε δηµιουργούς κ.λπ.. Άρα, λοιπόν, δια-
µορφώνεται µια τέτοια προσπάθεια, µια τέτοια εικόνα.

Εδώ κοντά τώρα έρχονται να προστεθούν σηµαντικές προσπά-
θειες οι οποίες αφορούν στα έργα. Η Βουλή, δηλαδή, εκ των
πραγµάτων είναι ένα παµπάλαιο κτήριο που πέρασε από πυρκα-
γιές και πυρκαγιές. Το 1934 λειτούργησε για πρώτη φορά ως
Βουλή των Ελλήνων. Ύστερα επί Μεταξά περιέπεσε λίγο -όχι
λίγο- σε απαξίωση, αλλά ως κτήριο συνέχιζε να λειτουργεί τότε
µε υπηρεσίες του κράτους. Μετά είχαµε τον πόλεµο και περά-
σαµε µια άλλη διαδικασία. Είναι φανερό ότι η Βουλή χρειάζεται

το κεντρικό κτήριο αλλά και τα άλλα πέντε-έξι κτήρια, όπως αυτό
της οδού Λενορµάν που είναι ένα εξαιρετικό κτήριο, το πρώην
καπνεργοστάσιο, εκεί που είναι οι µεγάλες βιβλιοθήκες, τα αρ-
χεία και γίνονται έργα συντήρησης και άλλα σχετικά µε τα αρ-
χεία, αλλά και τα γνωστά κτήρια στην οδό Μητροπόλεως, στην
οδό Βουλής, στην οδό Σέκερη και απέναντι στην οδό Αµαλίας. 

Όλο αυτό το κτηριακό συγκρότηµα κ.λπ. θέλει υποστήριξη,
αναβάθµιση, εκσυγχρονισµό, αλλαγές, εξορθολογισµό, προσθή-
κες.

Ήδη γίνεται το καινούργιο κτήριο στην οδό Φιλελλήνων και θα
µπει µπροστά η εργολαβία του «διαµαντιού» του κέντρου της
Αθήνας, που είναι η Μπενάκειος Βιβλιοθήκη, το κτήριο δίπλα
στην Παλαιά Βουλή. Θα ξεκινήσει µέσα στον χρόνο. Γενικώς, και
εδώ µέσα τα µικρόφωνα στα οποία µιλάµε, η στέγη, που δεν είναι
αυτό που βλέπουµε, είναι αυτό που θα έβλεπε κανείς εάν πήγαινε
από πάνω και έγινε η υποστήριξή της µετά από ογδόντα χρόνια,
αλλά και ένα πλήθος άλλων εργασιών που αφορούν στην ίδια τη
Βουλή, έρχονται να προστεθούν σε παλαιότερες εργασίες πολύ
σηµαντικού χαρακτήρα που είχαν γίνει, όπως παραδείγµατος
χάριν η ύπαρξη του πενταόροφου γκαράζ της Βουλής. Αντιλαµ-
βάνεσθε, χωρίς αυτό, τι θα γινόταν στο κέντρο της Αθήνας ή τι
δυσκολίες θα είχαµε. Είχαν γίνει επί προηγούµενων καταστά-
σεων κ.λπ..

Η Βουλή, λοιπόν, και µέσω του αποθεµατικού της συνεχίζει ένα
έργο εκσυγχρονισµού. Μπαίνουµε στη νέα εποχή µε τα πιο σύγ-
χρονα εργαλεία ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, ψηφιοποίησης σε
όλα τα επίπεδα, ψηφιακής υπογραφής κ.λπ..

Γίνονται εργασίες, για να µπορέσει η Βουλή να είναι µέρος της
λύσης του προβλήµατος της χώρας βγαίνοντας από αυτή την
κρίση, «µε τα όλα της», και αυτό να φαίνεται σε όλη την επικρά-
τεια, καθώς ήταν αναµφιβόλως µέρος του προβλήµατος κατά τη
διάρκεια της κρίσης ως προς τα ζητήµατα τα πολιτικά, τα νοµο-
θετικά και τα άλλα τα οποία είδαµε.

Έρχοµαι σε δύο τελευταία ζητήµατα:
Επιβαρύνσεις της Βουλής. Υπάρχει η τάση εκ των πραγµάτων

και υπήρχε και µέσα στην κρίση -και θα σας αναφέρω συγκεκρι-
µένα, για να είναι και πειστικά αυτά που θα σας πω- για τη Βουλή
να αιτούνται είτε εγχώριοι είτε διεθνείς θεσµοί -δεν µπαίνω σε
λεπτοµέρειες- να επιβαρύνεται µε επιπλέον εργασίες, µε επι-
πλέον αρµοδιότητες, µε επιπλέον υπηρεσίες. Δεν αναφέροµαι
στις υπηρεσίες τις οποίες εµείς ιδρύσαµε, διότι έπρεπε, και λει-
τουργούν µια χαρά: Υπηρεσίες αρχείου, Νοµική Υπηρεσία, Μο-
νάδα Στρατηγικού Σχεδιασµού και άλλα πράγµατα, τα οποία
λειτουργούν και έχουν δώσει και περαιτέρω µια βοήθεια.

Αναφέροµαι, παραδείγµατος χάριν, στο «πόθεν έσχες». Αυτό
είναι σηµαντικό ζήτηµα. Αντιληφθήκατε ότι µετά την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας προ διετίας πήγαν τα πάνω-
κάτω. Και πράγµατι χρειαζόταν µεγάλη τέχνη και από πλευράς
της Κυβέρνησης και σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης κ.λπ., αλλά και µε τη Βουλή για να φθάσουµε σε αυτό το νο-
µοσχέδιο που ήλθε πριν από λίγο καιρό στη Βουλή.

Με βάση αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αποφύγαµε τις ακρότη-
τες να θεωρηθούν ότι πρέπει να ξαναγίνουν όλες οι δηλώσεις
µέχρι τώρα και της τελευταίας τριετίας και του πολιτικού συστή-
µατος, δηλαδή των οκτακοσίων, γιατί πολιτικό σύστηµα είναι οι
οκτακόσιοι, διότι είναι και η τοπική αυτοδιοίκηση µέσα, οι αιρετοί,
που παραδοσιακά µέσα από εδώ γινόταν η διεκπεραίωση των δη-
λώσεων. Αφού αποφύγαµε το ακραίο, να θεωρηθούν και αυτές
ότι θα έπρεπε να ξαναγίνουν από το 2014 - 2015, φθάσαµε σ’ ένα
σηµείο, που στη Βουλή ήλθε –χρησιµοποιώ µια ουδέτερη πολι-
τική έκφραση- το καθήκον να διεκπεραιώνει µερικές χιλιάδες
«πόθεν έσχες» των δικαστικών. Διότι είναι πέντε χιλιάδες οι δικα-
στικοί και στην τριετία τους είναι δεκαπέντε χιλιάδες δηλώσεις
που πρέπει αναδροµικά να γίνουν στην πρώτη δόση για φέτος
και γι’ αυτό είναι και αυξηµένο το κονδύλι.

Γενικώς αλλάζουν όλα τα δεδοµένα ως προς αυτό το ζήτηµα
και χρειάζεται µια σοβαρή ενίσχυση των υπηρεσιών, που µπορεί
να φθάσει στην ανάγκη µέχρι και για κτήριο, το οποίο πρέπει να
υπάρξει µόνο γι’ αυτή τη δουλειά, ακόµη και αν πετύχουµε εν
τοις πράγµασι τον δειγµατοληπτικό έλεγχο, ο οποίος δεν περιέ-
χεται στη νοµοθεσία. Διότι η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
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κρατείας δεν έπρεπε να µπορεί να εφεσιβάλλεται, να µπορεί κά-
ποιος να ενίσταται, εάν ανέφερε περί δειγµατοληπτικού ελέγχου.
Αυτή τη συζήτηση κρατήστε την για µετά από τρεις µήνες. Άρα,
λοιπόν, αυτά για το «πόθεν έσχες».

Υπήρχε µια µεγάλη συζήτηση επί µήνες, να έρθουν οι ανεξάρ-
τητες αρχές εδώ -όλο το οικονοµικό τους, όλος ο προϋπολογι-
σµός τους- αντί να είναι στα Υπουργεία, µε την έννοια ότι οι
θεσµοί θεωρούσαν, εν πάση περιπτώσει, ότι υπάρχει µεγαλύτερη
εµπιστοσύνη να είναι εδώ, παρά να είναι στα Υπουργεία. Έγινε
µια ολόκληρη συζήτηση. Την αποφύγαµε. Αντιλαµβάνεστε πώς
θα άλλαζε όλον τον προϋπολογισµό της Βουλής αυτό, έστω και
για τις πέντε συνταγµατικά κατοχυρωµένες αρχές.

Επίσης, έχουµε επιπλέον έξοδα, διότι καλύπτουµε µεγάλο
µέρος των διπλωµατικών υποχρεώσεων της χώρας. Κρατήστε το
και αυτό. Διότι βλέπουµε κάθε µέρα ότι οι επισκέψεις που γίνον-
ται εδώ δεν γίνονται µόνο στο πλαίσιο των διακοινοβουλευτικών
υποχρεώσεων, εννοώ τις επιτροπές φιλίας κ.λπ.. Έρχονται και
φιλοξενούνται Πρόεδροι, Πρωθυπουργοί, Υπουργοί, δηλαδή πο-
λιτειακοί παράγοντες του εξωτερικού από την εκτελεστική εξου-
σία. Υπάρχει ειδική συνδροµή από τη Βουλή για πλήθος τέτοιων
υποχρεώσεων που έχει η πολιτεία, η χώρα.

Υπάρχει από την πλευρά µας, επίσης, επικουρία στα όρια του
νόµου, σε θέµατα που η εκτελεστική εξουσία κάποια στιγµή δεν
µπορούσε να αντεπεξέλθει στον χρόνο που θα έπρεπε να αντε-
πεξέλθει. Παραδείγµατος χάριν, η Βουλή ήδη εδώ και δύο χρόνια
δίνει ένα υψηλό ποσό της τάξης των 250.000 ευρώ ετησίως, αν
δεν κάνω λάθος, για το πετρέλαιο των σχολείων που λειτουργούν
από το απόγευµα και ύστερα, µε τις επιπλέον τάξεις που έχουν
για τα προσφυγόπουλα, τα µεταναστόπουλα κ.λπ. σε όλες τις
περιφέρειες, που το διανέµει στα σχολεία. Αυτό γίνεται ήδη εδώ
και δύο χρόνια.

Και δεν αναφέροµαι στην αυτονόητη για όλη την κοινωνία βοή-
θεια της Βουλής, η οποία δίνεται µε οµόφωνες αποφάσεις σε µε-
γάλες καταστροφές που έχουν υπάρξει και αναφέρθηκαν προη-
γούµενα και από τους εισηγητές, δηλαδή για τη Μάνδρα, για
τους πυρόπληκτους, για την κορύφωση της µεταναστευτικής
ροής τότε και για άλλα θέµατα. Άρα υπάρχει µια επικουρία και
σε αυτά τα ζητήµατα.

Ό,τι έχει σχέση µε τους Βουλευτές και τις επιπλέον επιβαρύν-
σεις, νοµίζω ότι έγινε κατανοητό, γιατί, όπως αναλύθηκε και προ-
ηγούµενα, είναι πολύ συγκεκριµένα τα κονδύλια που επιβαρύ-
νουν τον φετινό προϋπολογισµό. 

Τελειώνω σε σχέση µε τις βουλευτικές αποζηµιώσεις, το οποίο
θεωρείται και ζήτηµα -δεν χρησιµοποιώ την έκφραση που χρησι-
µοποιούν στα κανάλια, διότι αυτό θα βγάλουν για τίτλο από όλα
αυτά που είπαµε- εν πάση περιπτώσει που τους ενδιαφέρει να
το κοινοποιούν, διότι αυτό ενδιαφέρει τον κόσµο.

Κοιτάξτε, θέλω να είµαι πάρα πολύ σαφής. Έγιναν µονοµερείς
περικοπές κατά 10%, για τις οποίες δεν υποχρεωθήκαµε από κα-
νέναν, πέραν όλων των περικοπών που είχαν γίνει -και εννοώ και
µέσα σε αυτή την τριετία. Πράγµατι, ισχύουν αυτά που είπαν, και
ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Κουτσούκος, ότι
είχαν γίνει από πριν κιόλας όλες οι εξοµοιώσεις.

Υπήρξε πλήρης -τονίζω το πλήρης- εναρµόνιση της φορολο-
γίας σε ό,τι αφορά όλα τα ποσά -και για το επίδοµα αλληλεγγύης
υπήρξε πλήρης εναρµόνιση- έτσι ώστε δικαίως όλος ο κόσµος
να αισθάνεται ότι είναι σε ίση µοίρα σε σχέση µε τη φορολογική
µεταχείριση, ως προς την αποζηµίωση του Βουλευτή. Δεν είναι
µισθός, είναι αποζηµίωση για τον χρόνο που είναι εδώ. Υπάρχει
πλήρης εξοµοίωση µε όλους τους συµπολίτες µας. Αυτά έγιναν
είτε έτσι είτε αλλιώς.

Όπως, επίσης, δεν υπάρχει ίχνος ανάγκης σε σχέση µε τα ανα-
δροµικά. Το εξηγήσαµε από την πρώτη στιγµή. Είναι λυπηρό,
όταν δεν µπορούµε να συνεννοούµαστε µεταξύ µας, έτσι ώστε
να υπάρχει έγκαιρα η ενηµέρωση και µια οµόφωνη απάντηση,
που θα σταµατούσε και αυτή τη συζήτηση.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε την
προηγούµενη βδοµάδα στη Βουλή αφορά σε εφάπαξ καταβολή
των ποσών σε συγκεκριµένες κατηγορίες. Δεν είναι αναπροσαρ-
µογή µισθών. Δηλαδή, δεν δηµιουργούν σε καµµία περίπτωση
δεδοµένο παρακολούθησης από άλλες κατηγορίες σε σχέση µε

αναπροσαρµογή µισθών. Ήταν επτακάθαρο αυτό και ήταν γνω-
στό εξ υπαρχής.

Ξαφνικά, ανακαλύφθηκε µία ολόκληρη θεωρία µε βάση το τι
έχουν βγει αντισυνταγµατικές κάποιες προγενέστερες αποφά-
σεις πάνω σε αναδροµικά άλλων, µε πλήρη παραγνώριση ότι από
το 2008, 2009, 2010 και ύστερα -επαναλαµβάνω µε προηγούµε-
νες κυβερνώσες πολιτικές καταστάσεις- αυτά τα πράγµατα είχαν
ξεκαθαριστεί πλήρως, δηλαδή, είχε αποδεσµευθεί ο µισθός του
Βουλευτή από τον µισθό του Προέδρου του Αρείου Πάγου, παρά
το ψήφισµα του ’75. Δεν παρακολούθησε ούτε τα αναδροµικά
των δικαστών µετά µε το 50% κ.λπ.. Δεν υπάρχει ζήτηµα συντά-
ξεων από το 2012 και µετά. Όλα αυτά είναι τοις πάσι γνωστά.

Πασίγνωστοι, επίσης, παρουσιαστές και πρώην συνάδελφοι,
επιστήµονες κ.λπ., επί διήµερο, δοκιµάζοντας τις αντοχές µας
και τα αντανακλαστικά µας αν µπορούν σε χρόνο dt οι υπηρεσίες
να δώσουν τα χαρτιά και να ενηµερώσουν οι συνάδελφοι, γέµι-
σαν όλον τον κόσµο µε την αντίληψη «αυτοί για τον εαυτό τους
κανονίζουν αυτά τα πράγµατα» κ.λπ..

Κλείνω µε το εξής ευαίσθητο ζήτηµα, στο οποίο είχα αναφερ-
θεί και πέρυσι: Δεν θα υπάρξει άλλη χρονιά για να αναφερθώ,
γιατί οπωσδήποτε θα γίνουν βουλευτικές εκλογές µέσα στο 2019
και πριν τον Νοέµβριο του 2019. Ως εκ τούτου, ανεξάρτητα από
το ποια παράταξη θα είναι µπροστά –εγώ ελπίζω και εκτιµώ ποια
θα είναι, αλλά αυτό δεν έχει σχέση- άλλος Νοέµβριος για τον
προϋπολογισµό της Βουλής που να έχω αυτή τη δυνατότητα δεν
θα υπάρξει. Θέλω να είµαι σαφής. Αναφέροµαι στο ζήτηµα των
συντάξεων πρώην συναδέλφων Βουλευτών. Και αυτό το λέω εις
επήκοον όλων.

Το είπα και χθες στην επιτροπή. Στο θέµα αυτό, έχει γίνει ένα
πάρα πολύ σοβαρό λάθος µε τον τελευταίο ασφαλιστικό νόµο,
σε σχέση µε το πώς µετριούνται οι συντάξεις τους. Δεν µιλάµε
για τη µείωση που υπέστησαν όλοι οι συνταξιούχοι κατά το ποσό
που την υπέστησαν, 20%, 30%, 40%. Δεν µιλάµε γι’ αυτό. Μιλάµε
για πολύ περισσότερο. Αυτό αφορά, ενδεχοµένως, εξακόσιους
άντρες και γυναίκες συναδέλφους, οι οποίοι κατά το 95% -για να
µην πω περισσότερο, µάλιστα- δεν είναι της παρατάξεως που
είµαι εγώ. Δεν ήταν από την Αριστερά. Αυτό, όµως, δεν παίζει
κανέναν ρόλο. Οι άνθρωποι αυτοί έχουν υποστεί µία δραµατική
µείωση στα εισοδήµατά τους. Μερικοί εξ αυτών είχαν κλείσει τα
επαγγέλµατά τους. Ήταν περισσότερο από πέντε, δέκα, δεκα-
πέντε χρόνια αυτοαπασχολούµενοι. Αντεστράφη εντελώς ο προ-
ϋπολογισµός τους ή η ζωή τους για τον πολύ απλό αλλά και κακό
λόγο, για να τον «τρώµε» και να µην κάνουµε τίποτα, ότι, δηλαδή,
εξοµοιώθηκαν µε το στάτους του δηµοσίου υπαλλήλου. Ενώ
έπρεπε να αναγνωριστεί, όπως είναι και αλήθεια, ότι η βουλευ-
τική αποζηµίωση, η οποία είναι αποζηµίωση για συγκεκριµένους
µήνες και χρόνια που κάποιος είναι Βουλευτής, πέρασε στα µι-
σθολογικά κλιµάκια του δηµοσίου. Δηλαδή, τους συµπεριφέρον-
ται, όπως σε έναν δηµόσιο υπάλληλο που αντί για τριάντα πέντε
χρόνια υπηρεσίας, στα δεκαπέντε χρόνια, στα δεκαεπτά χρόνια
θέλει να ασχοληθεί µε την αγροτική παραγωγή ή να κάνει κάποια
άλλη δουλειά και παραιτείται από το δηµόσιο και παίρνει ένα
µικρό ποσοστό –δεν είναι καν δεκαπέντε τριακοστά πέµπτα- από
αυτό που του αναλογεί από την παρουσία του στο δηµόσιο για
δεκαπέντε χρόνια.

Έτσι, λοιπόν, εξοµοιώθηκε σαν να ήταν µισθός ο βουλευτικός
µισθός και πήγε πάρα πολύ κάτω, στα όρια της εθνικής σύντα-
ξης, πλήθος συντάξεων. Αυτό είναι ένα ανοικτό ζήτηµα µε το
οποίο ασχολούµαστε εδώ και µία διετία και το συζητάµε µε τον
σύλλογό τους. Είναι σε γνώση των κοµµάτων. Το ζήτηµα αυτό
θα πρέπει να επιλυθεί.

Εγώ αυτά τα έχω πει και σε ένα, δύο κανάλια. Ύστερα έρχον-
ταν επί ώρα διάφορα υβριστικά για το πολιτικό σύστηµα κ.λπ..
Πρέπει να έχουµε το θάρρος τα ζητήµατα να τα θέτουµε έτσι
όπως είναι.

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ –το λέω και δηµοσίως και προς
τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, για να είµαι συγκεκριµένος,
και προς τις ηγεσίες τους- σε αυτό το ζήτηµα να υπάρξει η πρω-
τοβουλία και η συναίνεση και από πλευράς των δύο κοµµάτων,
στα οποία ανήκαν και ανήκουν και είναι αξιόλογα στελέχη όλης
της Μεταπολίτευσης οι συνάδελφοι, έτσι ώστε να υπάρξει µία
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ρύθµιση πάνω σε αυτό το ζήτηµα. Είναι σε γνώση και των Υπουρ-
γών κ.λπ..

Θα ήταν άδικο -δεν λέω τη φράση «δεν είµαστε διατεθειµένοι»-
να πούµε ότι έρχεται µια τακτοποίηση αυτού του ζητήµατος κατ’
ελάχιστον και γενικώς οι υπόλοιποι, πέραν της σηµερινής Πλει-
οψηφίας, να συµπεριφέρονται σαν να µην τους αφορά το ζή-
τηµα. Χρειάζεται ευθύνη απ’ όλους µας. Θα παρακαλούσα πολύ
να την αναλάβουµε.

Με συγχωρείτε που µακρηγόρησα. Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχει ζητήσει κά-
ποιος συνάδελφος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
τον λόγο.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του Απολογισµού Δα-
πανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2017 και επί του Προ-
ϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2019.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του Απολογισµού Δαπανών της
Βουλής για το οικονοµικό έτος 2017 και του Προϋπολογισµού
Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2019 κατ’ έξοδα,
αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο σύνολο και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει: πρώτον,
τον Απολογισµό Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος
2017 και δεύτερον, τον Προϋπολογισµό Δαπανών της Βουλής
για το οικονοµικό έτος 2019. 

Να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει τον Απολογισµό Δαπανών
της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2017 και τον Προϋπολογι-
σµού Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2019. Αφού
καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγ-
ξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας.
Για οποιαδήποτε απορία µπορείτε να απευθυνθείτε στο Προ-
εδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών της
Βουλής, οικ. έτους 2017. 

Μόνη συζήτηση και ψήφιση του Σχεδίου Προϋπολογισµού
Δαπανών της Βουλής, οικ. έτους 2019.

Ηµ/νία: 15/11/2018

Απολογισµός Δαπανών της Βουλής, για το οικ. έτος 2017   
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Προϋπολογισµός Δαπανών της Βουλής, για το οικ. έτος 2019   
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς ο Απολογι-
σµός Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2017 κατ’
έξοδα, αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο σύνολο έγινε
δεκτός σε µία και µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία.

Επίσης, το Σχέδιο Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής για
το οικονοµικό έτος 2019 κατ’ έξοδα, αποτελέσµατα από τη
χρήση του και στο σύνολο έγινε δεκτός σε µία και µόνη συζήτηση
κατά πλειοψηφία.

1060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Αθήνα, 15 Nοεµβρίου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ
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1064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Αθήνα, 15 Nοεµβρίου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ
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1072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Αθήνα, 15 Nοεµβρίου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση των παραπάνω αποφάσεων της Βουλής.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να

διακόψουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς στο σηµείο

αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση και θα επανέλθουµε στις
13.00’ µε αντικείµενο τη νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

1080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση: α) της από 29 Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου “Παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά
Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο” (Α’ 115), β) της από 24 Ιουλίου
2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Σύσταση ειδικού λο-
γαριασµού για την αρωγή πληγέντων από τις πυρκαγιές που ξέ-
σπασαν σε περιοχές της Επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου
2018” (Α’ 135), γ) της από 26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων και
την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν πε-
ριοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018” (Α’
138) και δ) της από 10 Αυγούστου 2018 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου “Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κα-
τεδάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές της
23ης και 24ης Ιουλίου 2018” (Α’ 149)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, στη συνεδρίασή της
στις 12 Νοεµβρίου 2018, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Πριν δώσουµε τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Συρµα-

λένιο, τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νίκος Βούτσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Καληµέρα!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είδα από τα Πρακτικά της

συζήτησης στην επιτροπή, ευλόγως ετέθησαν ερωτήµατα που
είχαν τεθεί ήδη και σε κοινοβουλευτικό έλεγχο ο οποίος εκκρε-
µεί, σε σχέση µε τους λογαριασµούς ή κυρίως µε τον λογαρια-
σµό ο οποίος συνεστήθη κεντρικά από το κράτος, από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών για τους πυροπλήκτους.

Μου δίνεται η ευκαιρία -µε την άδεια και των υπολοίπων µελών
της επιτροπής- και δηµοσίως στη Βουλή να σας µιλήσω για τον
συγκεκριµένο λογαριασµό αλλά και για το συνολικό θέµα των λο-
γαριασµών και των δωρητών σε σχέση µε την τραγωδία στο Μάτι
αλλά και µε τα µεγάλα προβλήµατα που είχαν υπάρξει στην Κι-
νέτα. Μιλάµε για ανατολική και δυτική Αττική ταυτόχρονα.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας κάνω κοινωνούς και ενήµερους
ως προς τα εξής: Ο κεντρικός λογαριασµός ο οποίος άνοιξε, µε
βάση και την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, έχει αυτή την
στιγµή το ποσό των 37,7 εκατοµµυρίων ευρώ. Από αυτά τα 35
εκατοµµύρια είναι από τρεις κεντρικούς φορείς, δηλαδή τα 20
εκατοµµύρια είναι από τον ΟΑΕΔ µε πρόνοια για τις ανακατα-
σκευές σπιτιών, τα 10 εκατοµµύρια έχουν µπει από το αποθεµα-
τικό της Βουλής και τα 5 εκατοµµύρια από την Τράπεζα της
Ελλάδας. Τα υπόλοιπα 2.700.000 ευρώ αναφέρονται σε εισφο-
ρές, σε συµβολές είτε πολιτών είτε µεγαλύτερων οργανισµών,
πρεσβειών κ.λπ., εν συνόλω τριών χιλιάδων φυσικών προσώπων
ή φορέων. Εξ αυτών εβδοµήντα δύο φορείς ή πρόσωπα έχουν
δώσει από 3.000 ευρώ και περισσότερο.

Οι λίστες αυτές είναι στη διάθεση των εκπροσώπων όλων των
κοµµάτων. Θα µπορούσαν να δοθούν και στη δηµοσιότητα. Δεν
ξέρω αν είναι στη διάθεση των ίδιων των δωρητών για να δοθούν.
Είναι το σύνολο των ονοµάτων. Εδώ είναι όλες οι λίστες για τα
10, 20, 30 και 50 ευρώ, που είναι από δυόµισι χιλιάδες συµπολί-
τες µας, µέχρι και των εβδοµήντα, οι οποίοι είναι αυτοί που έχουν
βάλει από 3.000 µέχρι 100.000 ευρώ και είναι σύλλογοι, πρε-
σβείες.

Απ’ αυτό το ποσό των 37,7 εκατοµµυρίων ευρώ δεν έχει δαπα-
νηθεί προς ώρας ούτε ένα ευρώ. Έχουν γίνει αιτήσεις ήδη από
Υπουργεία, όπως λέει και η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
διότι πρόκειται περί κρατικού λογαριασµού στην Τράπεζα της
Ελλάδας. Δεν είναι ίδρυµα, δεν είναι όπως το Ίδρυµα «Μολυ-

βιάτη» που είχε ιδρυθεί για τους πυρόπληκτους της Ηλείας. Πρό-
κειται περί ενός λογαριασµού του οποίου η διαχείριση ανήκει
στην επιτροπή µε τους Υπουργούς, στην οποία προΐσταµαι εγώ
από πλευράς της Βουλής. Έρχονται –ή θα έρχονται- αιτήµατα
από κρατικές υπηρεσίες, από φορείς –εννοώ δηµόσιους- για να
ικανοποιούνται. Θα δίνονται, δηλαδή, κάποια ποσά τα οποία
ύστερα, κατά το δηµόσιο λογιστικό και µε πλήρη έλεγχο από το
Ελεγκτικό Συνέδριο –ακόµα και ο ίδιος ο λογαριασµός και πλέον
κατά Υπουργείο- θα ελέγχονται. 

Ήδη έχουν γίνει αιτήσεις –οι οποίες έχουν εγκριθεί- για δύο
ποσά, δηλαδή για ένα εκατοµµύριο ευρώ και για άλλο ένα εκα-
τοµµύριο ευρώ, αλλά δεν έχουν εκταµιευθεί. Το ένα εκατοµµύριο
ευρώ είναι για την αποξήλωση του αµιάντου ως ειδικού υλικού
από τα κτήρια που ήδη έχουν πέσει. Τα έχουν αποξηλώσει. Ήδη
είχαν γίνει οι είκοσι τέσσερις πρώτες καθαιρέσεις κτηρίων. Είναι
ένα εκατοµµύριο ευρώ για τα υλικά του αµιάντου και για τη δια-
χείριση του υλικού του αµιάντου ύστερα, µε ειδικές νόρµες που
υπάρχουν και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Επίσης, είναι και ένα
εκατοµµύριο ευρώ για την ειδική φαρµακευτική αγωγή για τους
συµπολίτες µας οι οποίοι είναι εγκαυµατίες. Από το Υπουργείο
Υγείας έχει κατατεθεί µία λίστα σχετικά µε το ποιους αφορούν
συγκεκριµένα, ατοµικά, για ποια περίοδο και για ποια πρόνοια
που θα πρέπει να ληφθεί για την ανακούφισή τους. Είναι ένα ει-
δικό κονδύλι.

Αυτές οι δύο αιτήσεις µάς έχουν γίνει και βεβαίως, κατ’ αρχάς,
έχουµε θεωρήσει ότι θετικά πρέπει να ικανοποιηθούν.

Αυτός ο λογαριασµός, προφανώς, τελικά δεν θα µείνει ανεπη-
ρέαστος, δηλαδή –επιτρέψτε µου την έκφραση- δεν θα «ξεµεί-
νει», διότι και µόνο η πρόβλεψη που υπάρχει για την ανοικοδόµη-
ση κτηρίων από τα περίπου επτακόσια ή οκτακόσια τα οποία
έχουν κριθεί «κόκκινα» και έχει χρεωθεί το ελληνικό κράτος να
ανακατασκευάσει, αντιλαµβάνεστε ότι και για την πρώτη δόση
γι’ αυτά –που θα είναι περίπου εκατόν πενήντα ή διακόσια σε Νέο
Βουτζά, Μάτι και Κινέτα- θα χρειαστούν τουλάχιστον 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την ανακατασκευή τους.

Άρα συν τω χρόνω σίγουρα θα υπάρξουν αιτήµατα απ’ αυτόν
τον λογαριασµό. Αν ήταν έτσι µε όλα τα πράγµατα, θα ήταν πάρα
πολύ απλά στην εξιστόρηση και την καταγραφή τους. Πρέπει,
όµως, να δούµε συνολικά τις δωρεές, τους εράνους, τους µεγά-
λους δωρητές και ό,τι άλλο υπήρξε σε σχέση µε αυτή την τρα-
γωδία. 

Θέλω να σας µιλήσω και γι’ αυτά, διότι παρ’ ότι δεν ήταν τυπι-
κά και δεν είναι τυπικά σύµφωνα µε την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου στη δική µας αρµοδιότητα που είµαστε µόνο διαχει-
ριστές του κεντρικού λογαριασµού, προσπαθήσαµε να αντιλη-
φθούµε τι ακριβώς συµβαίνει –και το έχουµε αντιληφθεί- διότι
υπήρξε µία πανθοµολογούµενα µεγάλη προσφορά εξ υπαρχής
και προσπάθεια προσφοράς γι’ αυτήν την υπόθεση.

Έχουµε, λοιπόν, τη βεβαίωση από την Τράπεζα της Ελλάδος
για τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, συν την Attica Bank, για
λογαριασµούς που έχουν ανοίξει σε αυτές τις τράπεζες από φο-
ρείς, όπως για παράδειγµα τους δύο δήµους, ο ένας είναι ο
Δήµος Ραφήνας και ο άλλος ο Δήµος Μαραθώνα, από την Εκ-
κλησία και από άλλους, στους οποίους έχει µαζευτεί το ποσό των
4.700.000 ευρώ. Αυτοί οι λογαριασµοί, επίσης, είναι αναλυτικοί.
Μας δόθηκαν από την Τράπεζα της Ελλάδος και είναι στις πέντε
συστηµικές τράπεζες.

Από εκεί και πέρα έχουµε µία κατευθείαν συµβολή εταιρειών
οι οποίες κάνουν έργο και θα τις αναφέρω συγκεκριµένα, διότι
έχει τη σηµασία του, γιατί γνωρίζετε πως έχουν γίνει τα έργα που
αφορούν στην αποξήλωση αρκετά µεγάλου µέρους σπιτιών, στη
δενδροφύτευση στα πέντε χιλιόµετρα από ελιές που έδωσε µία
άλλη εταιρεία, αναφέροµαι στην εταιρεία «ΤΙΤΑΝ», στην «ΕΡ-
ΓΟΣΕ», στα καύσιµα για τα µηχανήµατα που δίνουν τα «ΕΛΠΕ»,
στην εταιρεία του Κοπελούζου που έχει κάνει τις συµβάσεις για
την υλοτόµηση µε συνεταιρισµούς υλοτόµων για τα ρέµατα
κ.λπ., για να ανοίξουν εκεί, στην «ΤΕΡΝΑ», στη «J&P ABAΞ» που
τώρα κάνει κατεδαφίσεις και στην εταιρεία «ΑΚΤΩΡ» που έκανε
τις πρώτες είκοσι πέντε κατεδαφίσεις. Αυτό είναι το σύνολο των
εταιρειών, που προς ώρας γνωρίζουµε. Είναι επτά εταιρείες, που
µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο, δωρεάν από την πλευρά τους, σε
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συνεννόηση βέβαια µε τις αρχές και µε πλήρη έλεγχο, κάνουν τα
έργα που αφορούν στις κατεδαφίσεις, στην υλοτόµηση των κα-
µένων, στην επαναφύτευση και σε λοιπές τέτοιες εργασίες.

Έρχοµαι σε δύο επιπλέον ζητήµατα, που αφορούν και τα εξής:
Στη διάρκεια της επιτροπής, εάν είδατε καλά τα Πρακτικά, ο

κ. Δανέλλης ιδιαίτερα, ο οποίος ήταν ενήµερος από δύο δηµοσι-
εύµατα εφηµερίδων -του «ΕΛΕΥΘΕΡΟΥ ΤΥΠΟΥ» και ύστερα της
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»- που είχαν ζητήσει από εµένα να ενηµερώ-
σουµε για την πρόοδο αυτού του ταµείου και είχαµε δώσει στοι-
χεία, έκανε ενηµέρωση και στην επιτροπή κατά τα δηµοσιεύµατα
και είναι πράγµατι έτσι. Υπάρχει δηλαδή µία σειρά από µεγάλους
δωρητές, οι οποίοι σε όλο το πρώτο διάστηµα αλλά και πιο ύστε-
ρα -θα είδατε και κάποιες ολοσέλιδες καταχωρήσεις στις εφη-
µερίδες, κ.λπ.- οι ίδιοι έχουν χρεωθεί, χωρίς να υπάρχει συνέρ-
γεια παρά µόνο κατάφαση και γνωστοποίηση προς την Κυβέρ-
νηση, να κάνουν κάποια έργα µε βάση τις αρχές του ιδιωτικού
δικαίου ως προς τις εργολαβίες κ.λπ., για να γίνουν γρήγορα. 

Δεν γνωρίζω για την πρόοδο αυτών των έργων ή για το σύνολο
των ποσών και πού βρίσκονται αυτή τη στιγµή αυτές οι δωρεές,
οι οποίες δεν έχω καµµία αµφιβολία από αυτό το Βήµα να πω ότι
δεν θα εκπληρωθούν. Πλην, όµως, επειδή όλοι µας είχαµε δια-
βάσει την πληθώρα των δωρεών και των προθέσεων για δωρεές
που υπήρχαν από αρκετές πλευρές, θα παρακαλούσα και από
αυτό εδώ το Βήµα -το έχουµε κάνει και ως επιτροπή- να υπάρξει
έστω σε ένα µητρώο -ανεξάρτητα του κεντρικού λογαριασµού ο
οποίος έχει ανοίξει- µία ακριβής καταγραφή αυτών των δωρητών
και των ποσών που θα δώσουν, άλλος για το Λύρειο Ίδρυµα,
άλλος για τα πυροσβεστικά οχήµατα, γιατί µιλάµε για µεγάλα
ιδρύµατα, όπως το Ίδρυµα «Ωνάση», το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος», την εταιρεία του κ. Βαρδινογιάννη, τον Ολυµπιακό και άλ-
λους. Έχουµε διαβάσει όλοι µας τις προθέσεις γι’ αυτές τις
δωρεές. Κάποιες µπορεί να προχωρούν ή να είναι στη διαδικασία
συνεννόησης µε τις αρµόδιες αρχές, την Πυροσβεστική ή το Λύ-
ρειο Ίδρυµα ή άλλες, κάποιες άλλες µπορεί να µην έχουν εκκι-
νήσει ακόµα. Χρειάζεται, όµως, µία καταγραφή αυτού σε ένα
µητρώο, ώστε να γνωρίζουµε επακριβώς τι υλοποιήθηκε και
προς ποια κατεύθυνση και στο πλαίσιο ποιου γενικού σχεδια-
σµού από αυτές τις µεγάλες δωρεές.

Είχαµε και ένα δεύτερο ζήτηµα που προσπαθήσαµε -και προ-
σπαθούµε ακόµα- να το καταγράψουµε. Αντιληφθήκαµε όλοι µας
ότι υπήρξαν κάποιοι έρανοι, είτε µέσω συναυλιών που έγιναν είτε
µέσω ιδρυµάτων ή καναλιών, που αφορούσαν στη συλλογή χρη-
µάτων για τους πυρόπληκτους.

Και από αυτό το Βήµα, αν µας ακούνε, διότι όπου µπορέσαµε
έχουµε στείλει σχετικά χαρτιά -θα τα διασταυρώσουµε και από
αυτά που έστειλαν οι τράπεζες- θέλουµε να διευκρινίσουµε απο-
λύτως ποιοι δήµοι, παραδείγµατος χάριν, έχουν συνεισφέρει
µέσω των ειδικών τους λογαριασµών, τους οποίους άνοιξαν.
Διότι ανακοίνωσαν ότι άνοιξαν, όπως η ΚΕΔΕ, ο Δήµος Αθηναίων
και άλλοι. Άλλοι, καµµιά εικοσιπενταριά δήµοι πανελλαδικά ή πε-
ριφέρειες, έχουν προστρέξει στον κεντρικό λογαριασµό και είναι
καταγεγραµµένοι. Θέλουµε να καταγραφεί και όλο το υπόλοιπο
που αφορά σε λογαριασµούς, επαναλαµβάνω, που ανοίξανε από
δήµους, από κανάλια, από καλλιτέχνες και από αλλού.

Γνωρίζουµε ότι υπάρχουν δύο διαδικασίες για γνωστοποίηση
στο δηµόσιο: Η µεν µία, που αφορά σε ερανικές διαδικασίες,
είναι µέσω του Υπουργείου Εργασίας Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης για την έγκρισή τους, για να µπορούν
να κάνουν αυτή τη δραστηριότητα, η δε άλλη είναι µέσω των δια-
δικασιών και της νοµοθεσίας δωρεών µε το κάθε Υπουργείο. Για
παράδειγµα, δύο ή τρεις εταιρείες από αυτές που σας ανέφερα
προηγουµένως, που ήδη κάνουν έργα, έχουν υπογράψει συµβά-
σεις για την τήρηση της νοµοθεσίας περί δωρεών, που γνωρίζετε
ότι έχει και κάποια «προνόµια», µε τα αρµόδια Υπουργεία Υπο-
δοµών κ.λπ.. Αυτές οι δύο διαδικασίες έχουν ενεργοποιηθεί. Βε-
βαίως, προς ώρας έχουν υπάρξει από πλευράς των δηµόσιων
οικονοµικών πολύ σοβαρές επιχορηγήσεις που αφορούν, για πα-
ράδειγµα, πολύµηνη -ίσως θα πάνε και πέραν του έτους ή και της
διετίας- υποστήριξη στα ενοίκια για πολύ κόσµο. Και στο ζήτηµα
της ανακατασκευής των σπιτιών, για τα οποία έχει χρεωθεί το
κράτος, αφ’ ενός θα τηρηθούν απολύτως απ’ ό,τι µας έχει γνω-

στοποιηθεί στην επιτροπή οι δεσµεύσεις που έχουν αναληφθεί
για τη δωρεάν εκπόνηση νέων µελετών κ.λπ., αλλά κυρίως για να
ανακατασκευαστούν –που θα ανακατασκευαστούν- εξ ολοκλή-
ρου. Αντιλαµβάνεστε ότι προτεραιότητα έχουν όσα οικήµατα
είχαν νόµιµη άδεια, δηλαδή βρίσκονταν σε µια κατάσταση νοµι-
µότητας, για να µπορεί και το κράτος να ανακατασκευάσει επί
των ιδίων τετραγωνικών εµβαδών και θέσεως αυτά τα κτήρια.
Αλλά και για όλα τα άλλα έχει αρχίσει µια συζήτηση, εξ όσων
γνωρίζω, από τα αρµόδια Υπουργεία µε τους πληγέντες, που
είναι πάρα πολλοί και που ήταν σε ένα καθεστώς ηµιαυθαιρέτων
ή αυθαιρέτων ή δασικών περιοχών κ.λπ., για να δοθεί λύση. Γι’
αυτό είπα και για παράταση του χρόνου σε σχέση µε τα ενοίκια,
για έναν κόσµο που θα χρειαστεί ίσως πιο αργά να φτιαχτούν τα
σπίτια τους. Είναι θέµατα που θα µπορούσαν σε λεπτοµέρειες οι
αρµόδιοι Υπουργοί και κυρίως ο κ. Σπίρτζης αλλά και οι άλλοι, ο
κ. Φλαµπουράρης, επίσης, που έχει έναν γενικό συντονισµό σε
αυτή την προσπάθεια, να σας ενηµερώσουν στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου ή να ενηµερώνουν τακτικά, όπως θα πρέ-
πει.

Πλην, όµως, σε ό,τι αφορά τους λογαριασµούς -και κλείνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε- θέλω να πω ότι ο µεν κεντρικός λογαρια-
σµός, όπως σας είπα, είναι στα 37,7. Δεν έχει εκταµιευθεί κάτι.
Υπάρχουν δύο πρώτες αποφάσεις για ένα συν ένα εκατοµµύριο
για συγκεκριµένες δαπάνες. Η λειτουργία του είναι να έρχονται
από Υπουργεία, από δήµους, όχι από ιδιώτες, αιτήµατα συγκε-
κριµένα, τα οποία θα εξετάζονται για να ικανοποιηθούν. Για τα
άλλα δε, υπάρχει µια ανάγκη -επιτρέψτε µου τη λέξη χωρίς κα-
νένα υπονοούµενο- τακτοποίησης ως προς την καταγραφή τους,
σε ό,τι αφορά είτε τους επιµέρους εράνους που έγιναν και έχουν
καταγραφεί είτε τους δωρητές, µεσαίους ή µεγάλους, που έχουν
εκδηλώσει τη διάθεση και την επιθυµία τους, έτσι ώστε η αποκα-
τάσταση –µιλάµε ως προς την υλική πλευρά, διότι η τραγωδία
δεν αποκαθίσταται µε τους ενενήντα εννέα νεκρούς- και στην Κι-
νέτα στα δυτικά, αλλά κυρίως και στα ανατολικά, όσο το δυνατόν
πιο γρήγορα και κυρίως πιο µεσοµακροπρόθεσµα ασφαλώς να
υπάρξει. Διότι και εκεί υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα. Σας µιλάω
και σαν µηχανικός τώρα, για να συνεννοηθούµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Αντιλαµβάνεστε ότι για περιοχές οι οποίες ήταν εκτός σχεδίου
προφανώς, έχει αρχίσει ο σχεδιασµός για την αναδιαµόρφωση
τους, η οποία βεβαίως δεν µπορεί να είναι εξ υπαρχής, διότι τότε
θα θιγούν πάρα πολλές ιδιοκτησίες.

Γίνεται λοιπόν, µια προσπάθεια ολίγον fast track για τη διάνοιξη
µεγάλων δρόµων, διελεύσεων, προσβάσεων, προσπελάσεων, τα
απολύτως απαραίτητα αναδιαµόρφωσης εκεί των περιοχών και
µέσα εκεί θα ενταχθούν οι νέες κατοικίες και λειτουργίες και συν
τω χρόνω θα γίνουν και οι άλλες εργασίες που θα κάνουν µεσο-
µακροπρόθεσµα πλέον, όχι απλά αξιοβίωτες τις περιοχές αλλά
και πολύ καλύτερες από πλευράς φυσικού περιβάλλοντος.

Ήδη όλη η διαδροµή που έτρεξαν πριν από λίγες ηµέρες στον
Μαραθώνιο, δηλαδή τα πέντε χιλιόµετρα φυτεύονται µε ελιές και
άλλα δένδρα. Διότι όλοι αντιληφθήκαµε ότι ένας από τους λό-
γους, που τόσο γρήγορα πέρασε και η πυρκαγιά, είναι τα πεύκα,
τα οποία χαιρόµασταν όταν περνάγαµε και τα βλέπαµε αριστερά
και δεξιά. Χρειάζονταν -και υπήρχαν προβλέψεις επ’ αυτών, να
µην υπεισέλθω σε αυτά τα ζητήµατα- άλλου τύπου δενδροστοι-
χίες σε όλη αυτή τη διαδροµή, πράγµατα που είχαν επισηµανθεί
από χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ. Και για ό,τι θέλουν οι υπεύθυνοι των κοµµά-
των, είναι στη διάθεση τους το σύνολο µέχρι ονόµατος όλων των
καταθετών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κυρία Μανω-

λάκου, τι θα θέλατε; Επί της διαδικασίας; 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μάλιστα. Έχει κατατεθεί µια υ-

πουργική τροπολογία. Θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατόν µέχρι
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τη συζήτηση στις δευτερολογίες, να υπάρχει έκθεση της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εισακούστηκε η πρό-

ταση σας.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Κου-

τσούκο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή η τροπολο-

γία, στην οποία αναφέρθηκε η κ. Μανωλάκου, είναι ιδιαίτερα σο-
βαρή στο περιεχόµενό της, θεωρώ ότι δεν µπορεί να ξεκινήσει η
συζήτηση χωρίς να έλθει ο αρµόδιος Υπουργός να µας την ερ-
µηνεύσει και να απαντήσει στις ερωτήσεις µας, πέραν της έκθε-
σης της Επιστηµονικής Επιτροπής, την οποία θεωρώ απαραί-
τητη. Ενδεχόµενα να υπήρξε µεθόδευση για να κατατεθεί αυτή
η τροπολογία λίγες ώρες πριν ξεκινήσει η Βουλή, για να µην
έχουµε έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να µεριµνήσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να ενηµερώσω και

τους δυο σας ότι, όπως ενηµερωθήκαµε, η έκθεση της Επιστη-
µονικής Επιτροπής δεν µπορεί να υπάρξει. Στις 14.00’ όµως θα
είναι ο κ. Φάµελλος εδώ να υποστηρίξει την τροπολογία του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, κύριε Καράογλου,
ορίστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα συµπλη-
ρώνεται ένας χρόνος από µια µαύρη, τραγική επέτειο. Σαν σή-
µερα πριν από έναν χρόνο ακριβώς, είκοσι τέσσερις αθώοι
άνθρωποι έπεσαν θύµατα µιας φονικής πληµµύρας στη Μάνδρα
Αττικής.

Θα πρότεινα λοιπόν, εις ένδειξη τιµής και στη µνήµη των είκοσι
τεσσάρων αυτών ανθρώπων, να κρατήσει το Σώµα της Βουλής -
εφόσον συµφωνούν και τα άλλα κόµµατα- ενός λεπτού σιγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μπορούµε να τηρή-

σουµε ενός λεπτού σιγή.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κυρία Μανω-

λάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Βεβαίως θα πάρουµε µέρος. Η κα-

λύτερη, όµως, τιµή είναι να φτιαχτούν τα αντιπληµµυρικά έργα
άµεσα και γρήγορα, για να µην έχουµε ποτέ ξανά τέτοιες τρα-
γωδίες και θύµατα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εννοείται, εννοείται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μάλιστα.
Εφόσον συµφωνεί οµόφωνα το Σώµα, µπορούµε να τηρή-

σουµε ενός λεπτού σιγή.
(Στο σηµείο αυτό όρθιοι οι Βουλευτές τηρούν ενός λεπτού

σιγή)
Μπορούµε τώρα να ξεκινήσουµε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Συρµαλένιος για δε-

καπέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να κάνω µια έκκληση προς όλες τις

πλευρές και προς όλους µας να µην παίζουµε µε τον ανθρώπινο
πόνο. Οι δύο τραγωδίες στην Αττική -στη Μάνδρα και στο Μάτι-
σε λιγότερο από έναν χρόνο έχουν συγκλονίσει το πανελλήνιο.
Είναι τραγωδίες οι οποίες θα αφήσουν για πάρα πολλά χρόνια
το αποτύπωµά τους και πρέπει όλοι να πάρουµε τα απαραίτητα
διδάγµατα, έτσι ώστε να µην επαναληφθούν. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ουσια-
στικά κυρώνουµε τέσσερις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου,
από τις οποίες οι τρεις αφορούν τους πυρόπληκτους στις φονι-
κές πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου του 2018 και στο Μάτι,
αλλά γενικότερα και σε άλλες περιοχές, στη δυτική Αττική κ.λπ..
Επίσης, κυρώνουµε και µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που αφορά στα πέντε νησιά του βόρειου και ανατολικού Αιγαίου. 

Στο πρώτο άρθρο κυρώνουµε την πράξη που αφορά την πα-
ράταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά αυτά. Τα
πέντε νησιά αυτά είναι η Λέσβος, η Χίος, η Σάµος, η Λέρος και η
Κως. Η παράταση αυτή έγινε για να ενισχυθούν οι τοπικές οικο-
νοµίες και οι κάτοικοι των νησιών αυτών που φέρουν το µεγάλο
βάρος της προσφυγικής και µεταναστευτικής κρίσης και ήταν
αποτέλεσµα διαπραγµάτευσης της ελληνικής Κυβέρνησης µε
τους θεσµούς. 

Έγινε µεγάλη κουβέντα για το θέµα των συντελεστών του ΦΠΑ
στα νησιά του Αιγαίου. Θα ήθελα να θυµίσω προς όλες τις πτέ-
ρυγες ότι η αύξηση των συντελεστών του ΦΠΑ στο Αιγαίο έγινε
το καλοκαίρι του 2015 µε τον ν.4336, µετά από την επώδυνη για
εµάς -και βεβαίως και για τον ελληνικό λαό- συµφωνία της ελλη-
νικής Κυβέρνησης µε τους δανειστές. Την αύξηση αυτή την ψή-
φισαν διακόσιοι είκοσι ένας Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, των
Ανεξάρτητων Ελλήνων, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.
Το λέω αυτό γιατί στην επιτροπή υπήρχαν πάλι οι γνωστές φωνές
που µας εγκάλεσαν για το τι συντελεστές ΦΠΑ παραλάβαµε και
το τι έχουµε σήµερα. 

Θέλω, λοιπόν, να τους θυµίσω, πρώτον, ότι το ψήφισαν και
αυτοί στο πλαίσιο του ν.4336 και, δεύτερον -και το πιο σηµαντικό
και να µην το ξεχνάτε- ότι στο mail Χαρδούβελη, το οποίο έγινε
το 2014, στη διαπραγµάτευση που δεν έκλεισε ποτέ της πέµπτης
αξιολόγησης από την προηγούµενη κυβέρνηση Σαµαρά - Βενι-
ζέλου, υπάρχει σαφής διατύπωση περί αύξησης των συντελε-
στών ΦΠΑ στο Αιγαίο ανάµεσα σε όλα τα άλλα µέτρα, τα οποία
προτάθηκαν τότε για να µπορέσουν να καλύψουν τις ανάγκες
της πέµπτης αξιολόγησης. Βεβαίως, η πέµπτη αξιολόγηση δεν
έκλεισε, έµεινε εκκρεµές το αίτηµα αυτό του κ. Χαρδούβελη,
τότε Υπουργού Οικονοµικών, αλλά βεβαίως µετά εφαρµόστηκε
µε τη συµφωνία που ψηφίσαµε οι διακόσιοι είκοσι ένας. Ανέφερα
τα κόµµατα. Να µην επαναλάβω ποιοι ψηφίσαµε.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι σαφές πως οι
κάτοικοι των νησιών αυτών έχουν επωµιστεί όλη αυτή την πε-
ρίοδο ένα πολύ µεγάλο βάρος, αυτό της προσφυγικής και µετα-
ναστευτικής κρίσης. Εποµένως η διατήρηση των µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ µαζί µε κάποια άλλα µέτρα, τα οποία πήρε η
ελληνική Κυβέρνηση, επιδιώκουν και στηρίζουν και το εισόδηµα
και την τοπική οικονοµία αυτών των νησιών. Θυµίζω ότι σε αυτά
τα νησιά πάρθηκαν δύο σηµαντικά µέτρα: Το ένα µέτρο ήταν ότι
στο τέλος του 2017 πήραν µέρος του κοινωνικού µερίσµατος τα
νησιά του βόρειου και ανατολικού Αιγαίου. Το δεύτερο µέτρο, το
οποίο εφαρµόζεται ήδη σε αυτά τα νησιά και θα εφαρµοστεί από
1-1-2019 σε όλη την νησιωτική Ελλάδα, είναι το µεταφορικό ισο-
δύναµο. Μέσα από κατ’ ιδίαν συζητήσεις και µε αυτοδιοικητικά
στελέχη, που ανήκουν στον χώρο της Αντιπολίτευσης, φαίνεται
ότι το µεταφορικό ισοδύναµο έχει συµβάλει θετικά στο διαθέσιµο
εισόδηµα των νησιωτών. Βεβαίως, το µεταφορικό ισοδύναµο έχει
αρχίσει και θα αποδίδει βαθµιαία και στο θέµα της εµπορευµατι-
κής κίνησης των επιχειρήσεων αλλά και στα καύσιµα. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό που θα δουν οι καταναλωτές στα πρατήρια των
καυσίµων τη διαφορά στη βενζίνη να είναι της τάξεως 10 µε 15
λεπτών από την Αττική. Επίσης, η καθολική εφαρµογή του µετα-
φορικού ισοδύναµου το 2019 σε όλα τα νησιά θα έχει σηµαντικά
αποτελέσµατα, οφέλη για τους νησιώτες.

Κατά συνέπεια η κύρωση της πράξης αυτής επιβεβαιώνει τη
βούληση να έχουµε µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά, τα
οποία επωµίζονται την προσφυγική κρίση. Πιστεύω ότι και το
2019, µε την αγωνιστική διεκδίκηση όλων µας, θα υπάρξει και πε-
ραιτέρω επανακαθορισµός αυτού του µέτρου.

Οι τρεις άλλες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου αφορούν
επείγοντα µέτρα για τους πυρόπληκτους, για τους πληγέντες
από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018 και φυσικά αφο-
ρούν και την πληγείσα περιοχή, την άκρως πληγείσα περιοχή, το
Μάτι της Αττικής που είχε αυτόν τον πολύ µεγάλο αριθµό µε τους
ενενήντα εννέα νεκρούς και την τραγωδία που περνάνε και οι
συγγενείς τους.

Η τοποθέτηση του Προέδρου της Βουλής προηγουµένως ήταν
µια βαρύνουσα, θεωρώ, τοποθέτηση και ενηµέρωση αλλά και µια
γενικότερη θεώρηση γύρω από το τι γίνεται και πώς αντιµετωπί-
ζει η Κυβέρνηση αυτούς τους πυρόπληκτους και τις περιοχές
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αυτές. Τα µέτρα αυτά νοµίζω ότι προχωράνε. Φυσικά στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου υπάρχει η δυνατότητα να γίνεται
διαρκής ενηµέρωση γύρω από τις εξελίξεις και για το πώς προ-
χωράνε τα πράγµατα και πώς εφαρµόζονται τα µέτρα αυτά.

Νοµίζω ότι και η τροπολογία, την οποία θα αναπτύξει σε λίγο
ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Φάµελλος, που κα-
τατέθηκε σήµερα στη Βουλή, ακριβώς σχετίζεται µε τα µέτρα
αυτά, µε τη διευκρίνιση και τη διευκόλυνση εφαρµογής αυτών
των µέτρων σε σχέση µε την ανοικοδόµηση της περιοχής µε τα
σπίτια τα οποία καταστράφηκαν και µε τα σπίτια τα οποία χρει-
άζονται επισκευή. 

Επίσης, καθορίζει -από ό,τι είδαµε- το πλαίσο διευκόλυνσης
της αδειοδότησης σε σχέση µε αυτά τα οποία εντάσσονται σε
δασικές και σε µη δασικές περιοχές, έτσι ώστε µε απόλυτη τα-
χύτητα και αποτελεσµατικότητα να ανοικοδοµηθεί αυτή η πε-
ριοχή.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι για την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
η οποία έγινε στις 24 Ιουλίου 2018, όπου συστάθηκε ο ειδικός
λογαριασµός για τη στήριξη των πυρόπληκτων, υπήρξε αναλυ-
τική ενηµέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής και επιβεβαιώθη-
καν και τα στοιχεία τα οποία µας έφερε στην επιτροπή ο κ.
Δανέλλης εκ µέρους του Ποταµιού. Επιπλέον, δόθηκαν προς τη
Βουλή των Ελλήνων και στον ελληνικό λαό τα απόλυτα στοιχεία
για το τι ακριβώς υπάρχει αυτή τη στιγµή σε αυτόν τον ειδικό λο-
γαριασµό και πώς αυτά τα κονδύλια διαχειρίζονται υπέρ των πυ-
ρόπληκτων. 

Στο άρθρο 3 κυρώνεται από 26-7-2018 η πράξη που νοµοθέ-
τησε τα έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων από τις κα-
ταστροφικές πυρκαγιές. Αυτά είναι κυρίως µέτρα οικονοµικής
στήριξης των πληγέντων όπως: η εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση,
η αναστολή εξυπηρέτησης φορολογικών και ασφαλιστικών υπο-
χρεώσεων, η διευκόλυνση εξόφλησης οφειλών προς την εφορία,
η αναστολή διενέργειας αναγκαστικών πλειστηριασµών, η επι-
σκευή και αποκατάσταση κατοικιών και ακίνητης περιουσίας, η
απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για το 2018, η παροχή φαρµακευτικής
και θεραπευτικής περίθαλψης.

Επίσης, για τους συγγενείς των θυµάτων που έχασαν τη ζωή
τους προβλέπει τα εξής: Τη δυνατότητα διορισµού συγγενών
τους στον δηµόσιο τοµέα, εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση, µηνιαίο
επίδοµα για τα ανήλικα τέκνα, την εισαγωγή καθ’ υπέρβαση στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και, βεβαίως, αφορολόγητο και
ακατάσχετο των ενισχύσεων.

Τέλος, στο άρθρο 4 κυρώνεται η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου από 10 Αυγούστου του 2018 που αφορά τα επείγοντα
µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης. Σύµφωνα µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 52 του ν.4559/2018, τον οποίο ψηφί-
σαµε τον Ιούλιο στη Βουλή, για την εκτέλεση πράξεων κατεδά-
φισης δίνεται η δυνατότητα απευθείας υλοποίησης των κατεδα-
φίσεων αυτών από το Τµήµα Δόµησης και Κατεδαφίσεων των
Επιθεωρητών Περιβάλλοντος του Υπουργείου Ενέργειας και Πε-
ριβάλλοντος και µε πόρους από το Πράσινο Ταµείο.

Ήδη αυτός ο νόµος εφαρµόζεται σε κάποιες περιοχές -προ-
φανώς και θα υπάρξει και συνέχεια- γιατί ακριβώς πρέπει να απο-
κατασταθεί η νοµιµότητα σε αυτές τις περιοχές και να δοθεί η
δυνατότητα ανοικοδόµησης σε νέο πλαίσιο, µε πολεοδοµικά και
ρυµοτοµικά σχέδια, τα οποία θα είναι βιώσιµα και για τους κα-
τοίκους των περιοχών αυτών αλλά και για όλους τους επισκέπτες
αυτών των περιοχών. Επίσης, θα υπάρχουν οι οδοί διέλευσης και
διαφυγής, όπως πρέπει να υπάρχουν.

Φυσικά, δίνεται και ένα µήνυµα προς όλη τη χώρα ότι η ανοµία
σε αυτά τα ζητήµατα πρέπει να λάβει τέλος για να µην ξαναβιώ-
σουµε τέτοιες τραγωδίες από τον τρόπο στρεβλής ανάπτυξης
που έγινε όλες τις προηγούµενες δεκαετίες, µε ευθύνη, βέβαια,
και συνευθύνη πολλών παραγόντων αλλά κυρίως της εκάστοτε
κεντρικής κυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και για

την ακρίβεια στον χρόνο τον κ. Συρµαλένιο.
Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Καράογλου έχει τον

λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
Να ενηµερώσω ότι έχει ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγ-

γραφής οµιλητών και θα κλείσει µετά το πέρας της τοποθέτησης
του κ. Καράογλου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω κι
εσάς, κύριε Πρόεδρε, αλλά και τους συναδέλφους όλων των κοµ-
µάτων που δέχτηκαν την πρότασή µας να τηρήσουµε ενός λε-
πτού σιγή στη µνήµη των είκοσι τεσσάρων αθώων θυµάτων της
περσινής τραγωδίας των πληµµυρών στη Μάνδρα της Αττικής.

Και, βέβαια, να µεταφέρω -µε βάση αυτά που διαβάζω- ότι
υπάρχει έντονη ανησυχία των κατοίκων της περιοχής γιατί δεν
έχουν προχωρήσει τα αντιπληµµυρικά έργα. Είναι ένα ζήτηµα
πάρα πολύ σοβαρό, το οποίο αποδεικνύει από τη µια µεριά την
ολιγωρία της Κυβέρνησης, αλλά κυρίως -θα έλεγα- την εγκατά-
λειψη από την Περιφέρεια Αττικής, η οποία έχει τη βασική ευθύνη
για όλα αυτά τα έργα τα οποία δεν έγιναν και είχαµε το τραγικό
περσινό αποτέλεσµα τέτοια ηµεροµηνία. 

Μπαίνω στο θέµα λέγοντας ότι σήµερα συζητάµε τέσσερις
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που αφορούν, όµως, δύο
πολύ ευαίσθητα ζητήµατα, δύο θέµατα που έχουν ιδιαίτερη αν-
θρωπιστική σηµασία:

Το ένα θέµα έχει σχέση µε την αντιµετώπιση της οικονοµικής
κυρίως κρίσης για τους κατοίκους των πέντε νησιών που έχουν
το µεγαλύτερο ρεύµα µεταναστευτικής ροής µέσω της µείωσης
των συντελεστών ΦΠΑ, και το δεύτερο αφορά την αντιµετώπιση
των προβληµάτων για τους ανθρώπους που έχουν χάσει τους
συγγενείς τους και τις περιουσίες τους στις τραγικές πυρκαγιές
στο Μάτι της Αττικής και στην ευρύτερη περιοχή.

Είχαµε τη δυνατότητα στην επιτροπή να ζητήσουµε κλήση κά-
ποιων συγκεκριµένων -µικρό αριθµό- φορέων για να τους ακού-
σουµε και να δούµε πόσα από αυτά που έχουν ακουστεί στο
διάστηµα των τεσσερισήµισι µηνών που έχουν περάσει από τη
φωτιά, έχουν υλοποιηθεί. Δυστυχώς η πλειοψηφία αρνήθηκε τη
δυνατότητα αυτή στους πυροπαθείς, να έρθουν, δηλαδή, εκπρό-
σωποί τους ή στους οικείους δήµους ή και στην περιφέρεια για
να µας πει τι ακριβώς από αυτά που έχουν εξαγγελθεί ποµπω-
δώς, έχουν γίνει πραγµατικότητα.

Επίσης, αυτό που είπαµε στην επιτροπή και το οποίο θα το κά-
νουµε πράξη, είναι να ζητήσουµε έκτακτη σύγκληση της Επιτρο-
πής Παραγωγής και Εµπορίου και της Ειδικής Επιτροπής Περι-
βάλλοντος, όπου εκεί θα κληθούν -και δεν νοµίζω ότι έχετε τη
δυνατότητα να αρνηθείτε- οι εκπρόσωποι των πυροπαθών, για
να συζητηθούν όλα αυτά τα ζητήµατα που θεωρούµε ότι είναι
πάρα πολύ µεγάλης σηµασίας.

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο επίκεντρο
της προσοχής µας βρίσκονται τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου,
που έχουν πληγεί από την προσφυγική κρίση και τα µέτρα ανα-
κούφισης και στήριξης των πληγέντων από τις φονικές και κατα-
στροφικές πυρκαγιές που έπληξαν την Αττική τον Ιούλιο που µας
πέρασε.

Αν και σε πρώτη ανάγνωση φαίνονται εκ διαµέτρου διαφορε-
τικές υποθέσεις, εν τούτοις στον πυρήνα τους έχουν κοινά χα-
ρακτηριστικά. Και αυτό γιατί αφορούν ανθρώπους που έχουν
βιώσει µε τον πλέον σκληρό τρόπο την ανικανότητα της κεντρι-
κής εξουσίας, της Κυβέρνησης δηλαδή ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, να δια-
χειριστεί κρίσεις µε αποκλειστικό και συνετό τρόπο, εφαρµό-
ζοντας το σοφό: «Κάλλιον του θεαραπεύειν το προλαµβάνειν»,
γιατί µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου ερχόσαστε εκ τω
υστέρων να διαχειριστείτε τα αποτελέσµατα που προκάλεσε η
αναλγησία και η παθητικότητα της διακυβέρνησής σας, να κλεί-
σουµε δηλαδή πληγές τις οποίες θα µπορούσαµε να είχαµε προ-
νοήσει και, βεβαίως, αποσοβήσει.

Από τη µια, λοιπόν, έχουµε πέντε νησιά του ανατολικού Αι-
γαίου -τη Λέρο, τη Λέσβο, την Κω, τη Σάµο και τη Χίο- τα οποία
υποµένουν το µεγαλύτερο µέρος της προσφυγικής κρίσης. Οι
κάτοικοι των νησιών αυτών, µε µεγαλείο ψυχής -πρέπει να το
οµολογήσουµε και να τους επαινέσουµε- σηκώνουν καθηµερινά
στις πλάτες τους το πιο βαρύ φορτίο, στηρίζοντας τους εκατον-
τάδες, χιλιάδες πρόσφυγες και παράνοµους µετανάστευες που
έχουν φτάσει στον τόπο τους. Από την άλλη, έχουµε την εθνική
τραγωδία µε τις φωτιές στην ανατολική Αττική, η οποία απαιτεί
σύνεση και σεβασµό απέναντι στους πληγέντες αλλά και στις οι-
κογένειες που έχασαν δικούς τους ανθρώπους.
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Ως Νέα Δηµοκρατία δεν µπορούµε να ασκήσουµε µικροπολι-
τική πάνω σε ανθρώπινες ζωές. Δεν το κάναµε ποτέ και δεν θα
το κάνουµε ούτε σήµερα!

Με το πρώτο άρθρο κυρώνεται η από 29 Ιουνίου 2018 πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, που αφορά την παράταση µειωµέ-
νων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο. 

Κατ’ αρχάς δεν κατάλαβα ακριβώς αυτά που είπε ο συνάδελ-
φος, ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ανέφερε πως µετά από
σκληρή διαπραγµάτευση πέτυχαν να µείνουν χαµηλοί οι συντε-
λεστές του ΦΠΑ στα πέντε αυτά νησιά. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω στον αγαπητό συνάδελφο ότι ήταν
πάντοτε αίτηµα των δανειστών να αυξηθεί ο ΦΠΑ και να πάει στα
κανονικά επίπεδα και σε αυτά τα νησιά, αλλά ήταν «κόκκινη γραµ-
µή» από την κυβέρνηση του Αντώνη του Σαµαρά. Αυτό, λοιπόν,
δεν είχε γίνει πράξη και δεν υπήρχε στο e-mail Χαρδούβελη,
όπως κακώς είπατε, όπως λάθος πληροφορηθήκατε. Δύο φορές
το αρνηθήκαµε αυτό, βάλαµε βέτο και δεν προχώρησε η διαδι-
κασία αυτή. 

Άρα δεν είναι αλήθεια αυτό που είπατε, γιατί ο ΦΠΑ στα νησιά
παρέµενε στο 13%. Μετά την καταστροφική διαπραγµάτευση
του πρώτου εξαµήνου του 2015 και το τρίτο µνηµόνιο, στο οποίο
εσείς µας οδηγήσατε, επανήλθε το ζήτηµα αυτό και δεχθήκατε
να υπάρξει αύξηση του συντελεστή ΦΠΑ στο 24%.

Εµείς, λοιπόν, σήµερα χαιρετίζουµε τη στροφή της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ στον ρεαλισµό και καλωσορίζουµε την από-
φαση της Κυβέρνησης να υιοθετήσει και αυτή την πρόταση της
Νέας Δηµοκρατίας για τη στήριξη της νησιωτικής Ελλάδος, κάτι
άλλωστε που είναι και συνταγµατική επιταγή. Εκ του αποτελέ-
σµατος αποδεικνύεται ότι η αρχική απόρριψη του σχεδίου µας,
ήταν µόνο για επικοινωνιακούς και όχι για λόγους ουσίας. 

Να υπενθυµίσω ότι µε τροπολογία στη Βουλή έχουµε προτείνει
τρεις φορές την αναστολή της αύξησης του ΦΠΑ στα νησιά του
Αιγαίου που δοκιµάζονται από τη µεταναστευτική, προσφυγική
κρίση. Και, όµως, ενώ τρεις φορές η Κυβέρνηση το αρνήθηκε,
σήµερα έρχεται και µε τη δική της πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου προτείνει αυτό το οποίο έχουµε εµείς ήδη τρεις φορές
προτείνει και το έχει απορρίψει.

Προσέξτε, όµως, το εξής: Η στήριξη της τουριστικής και εµ-
πορικής δραστηριότητας, όπως χαρακτηριστικά αναφέρεται
στην αιτιολογική έκθεση του σχεδίου νόµου για τη λήψη του εν
λόγω µέτρου µείωσης του ΦΠΑ στα πέντε νησιά του ανατολικού
Αιγαίου, δεν επιτυγχάνεται µονοδιάστατα. Για να προχωρήσουµε
τη συζήτηση ένα βήµα παρακάτω και να στηρίξουµε ουσιαστικά
τόσο τη νησιωτική Ελλάδα όσο και να βοηθήσουµε πραγµατικά
τους πρόσφυγες, πρέπει πρώτα απ’ όλα να συµβάλουµε όλοι µας
ώστε να διαλευκανθεί από την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Καταπολέ-
µησης της Απάτης, από το γνωστό OLAF, η υπόθεση της πιθανής
κακοδιαχείρισης κονδυλίων για τους πρόσφυγες που βρίσκονται
στη χώρα µας. 

Οι εικόνες ντροπής, που έχουν ταξιδέψει σε όλον τον κόσµο,
εκθέτουν διεθνώς την πατρίδα µας και ακυρώνουν στην πράξη
το δήθεν κοινωνικό πρόσωπο που, µάλιστα, ευαγγελίζεται ότι κα-
τέχει κατά αποκλειστικότητα µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ και αποδεικνύουν,
δυστυχώς, ότι µετατρέπουν την Ελλάδα σε αποθήκες ψυχών. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που αφορούν στη συγκεκριµένη υπό-
θεση πρέπει να απαντηθούν άµεσα. Υπάρχει προφανής αναντι-
στοιχία ανάµεσα στην πραγµατικότητα των εικόνων ντροπής
-κυρίως στη Μόρια αλλά και στα Διαβατά Θεσσαλονίκης- και από
την άλλη των ευρωπαϊκών κονδυλίων ύψους 1,6 δισεκατοµµυ-
ρίων, που δόθηκαν στην Ελλάδα από την Ευρωπαϊκή Ένωση για
τη διαχείριση του ζητήµατος.

Εµείς, στο συγκεκριµένο ζήτηµα -γιατί, δυστυχώς, βλέπουµε
ότι οι εξελίξεις δεν είναι θετικές- ως Νέα Δηµοκρατία, έχουµε κα-
ταθέσει µια σχετική τροπολογία, την οποία σας προτρέπουµε να
ακολουθήσετε. Υπάρχει µεγάλη ανάγκη να την ακολουθήσουµε,
για να στηρίξουµε αυτά τα πέντε συγκεκριµένα νησιά, την Κω, τη
Λέρο, τη Λέσβο, τη Σάµο και τη Χίο. Ζητούµε την παράταση των
µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά αυτά έως 31-12-2019. 

Μη βιαστείτε να την απορρίψετε. Μελετήστε την. Θεωρούµε
ότι είναι επιβεβληµένο να παραταθεί η µείωση των συντελεστών
ΦΠΑ στα νησιά αυτά, γιατί, δυστυχώς, οι εκτιµήσεις που υπάρ-

χουν είναι ότι το κύµα των παράνοµων µεταναστών, των προσφύ-
γων δεν θα κοπάσει, αντίθετα µπορεί να ενισχυθεί.

Θα αναφερθώ τώρα στις τρεις πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου που αφορούν τη φονική πυρκαγιά στις 23 και 24 Ιουλίου
του 2018 στην Περιφέρεια Αττικής και πιο συγκεκριµένα σε Κι-
νέτα, Ντράφι, Πεντέλη, Νέο Βουτζά και Μάτι.

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εκείνες τις
µέρες γράφτηκαν ορισµένες από τις πιο µελανές σελίδες στην
ιστορία της σύγχρονης Ελλάδας. Μάλιστα, σύµφωνα µε το Γαλ-
λικό Πρακτορείο Ειδήσεων η φωτιά στο Μάτι είναι η δεύτερη πιο
φονική πυρκαγιά τον 21ο αιώνα, αφήνοντας πίσω της ενενήντα
εννέα θύµατα.

Σήµερα, λοιπόν, βρισκόµαστε σε µία φάση που δεν µπορούµε
να κλείσουµε τα µάτια µπροστά στην αδυσώπητη αλήθεια. Η φο-
νική πυρκαγιά στην ανατολική Αττική, που στοίχισε τη ζωή σε
ενενήντα εννιά συµπατριώτες µας, ήταν µια καταστροφή που θα
µπορούσε να έχει αποφευχθεί. Το εξηγούν τα πορίσµατα. Ακόµη
κι αν η πύρινη λαίλαπα ήταν αδύνατο να περιοριστεί, η περιοχή
θα µπορούσε εγκαίρως να έχει εκκενωθεί, σύµφωνα µε το πόρι-
σµα του διεθνώς καταξιωµένου καθηγητού και µέλος της Ακα-
δηµίας Αθηνών κ. Κωνσταντίνου Συνολάκη, ο οποίος ειδικεύεται
στην αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών. Σε αυτή την πε-
ρίπτωση, δεν θα συζητούσαµε σήµερα για τις απώλειες ανθρω-
πίνων ζωών, ούτε για µέτρα ανακούφισης των συγγενών και των
οικείων που έχασαν παιδιά και γονείς εκείνες τις τραγικές ώρες. 

Όλη η Ελλάδα θυµάται τις πρώτες κρίσιµες ώρες τις φωτιάς
και τους αρµόδιους Υπουργούς να νίπτουν τα χείρας τους µε πε-
ρισσό θράσος. Μάλιστα, οι πρώτες τους αντιδράσεις συνέθεσαν
µια θλιβερή εικόνα απόλυτου κυνισµού: Ο τότε Υπουργός Εσω-
τερικών κ. Σκουρλέτης, ο τότε αρµόδιος Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη κ. Τόσκας, δηλώνανε πολύ ικανοποιηµένοι µε τους
εαυτούς τους και έψαχναν να βρουν το λάθος στους χειρισµούς
τους, µα δεν έβρισκαν κανένα λάθος. Βλέπετε, ο αριθµός των νε-
κρών που συνεχώς µεγάλωνε, θόλωνε την εικόνα. Και οι δύο, βέ-
βαια, σήµερα αποτελούν παρελθόν από την Κυβέρνηση. 

Ο Αρχηγός της Πυροσβεστικής κ. Τερζούδης επέµενε πως αν
γύριζε τον χρόνο πίσω, δεν θα έκανε τίποτα διαφορετικά. Φυσικά
ο κ. Τερζούδης αποστρατεύθηκε. 

Ο τότε Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας κ. Καπάκης
ήταν πολύ απασχοληµένος µε τις selfie και µε τις αναρτήσεις στα
social media. Αυτός, τουλάχιστον, είχε την ευθιξία να παραιτηθεί
µόνος του. 

Η Περιφερειάρχης Αττικής κ. Δούρου έλαµψε διά της απου-
σίας της, ψάχνοντας και αναζητώντας τρόπους πού θα φορτώσει
τις δικές τις ευθύνες. 

Η κυβερνητική δοµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επέδειξε
πρωτοφανή ανικανότητα στην πρόληψη και αντιµετώπιση της
πυρκαγιάς, κυνισµό απέναντι στα θύµατα της ανείπωτης τραγω-
δίας και απόπειρα συγκάλυψης, αλλά και απόσπασης των ευθυ-
νών, µε εκτροπή της συζήτησης στα αυθαίρετα. 

Εµείς, µε σεβασµό απέναντι στα θύµατα και τους πληγέντες,
αλλά και απέναντι στην ανεξαρτησία της ελληνικής δικαιοσύνης,
θα περιµένουµε να ολοκληρωθεί η δικαστική διερεύνηση, που
ευτυχώς έχει ξεκινήσει. Γιατί, για εµάς, υπεράνω όλων είναι ο άν-
θρωπος κι όχι η επικοινωνία.  

Σε σχέση µε το άρθρο 2, που αναφέρεται στη σύσταση ειδικού
λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων από τις πυρκαγιές που
ξέσπασαν σε περιοχές της επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου,
βάλαµε κάποια ερωτήµατα στην επιτροπή, τα οποία είχαν σχέση
µε το πώς διασφαλίζεται η απόλυτη διαφάνεια και η ορθολογική
διαχείριση των χρηµάτων, γιατί έχουµε κακή εµπειρία από τη δια-
χείριση µεγάλων κονδυλίων από την Κυβέρνησή σας. Αναφέρ-
θηκα προηγουµένως στην έρευνα που γίνεται από τον Ευρω-
παϊκό Οργανισµό Καταπολέµησης της Απάτης, τον γνωστό
OLAF, για τα κονδύλια που έχουν δοθεί για τους πρόσφυγες. 

Επίσης, θέσαµε κάποια ερωτήµατα σε σχέση µε το αν λειτουρ-
γεί η τριµελής επιτροπή, µε τον Πρόεδρο της Βουλής, τους
Υπουργούς Υποδοµών και Μεταφορών και Οικονοµικών, κάθε
πότε συνεδριάζει, πόσα χρήµατα έχει συγκεντρώσει, τις ακριβώς
έχει γίνει, ποιες είναι οι προτεραιότητές της. Βεβαίως, ευχαρι-
στούµε τον κ. Βούτση, τον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος ήρθε
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σήµερα και µας έκανε µια σχετική ενηµέρωση. Αυτό, όµως, που
µάθαµε είναι ότι από τα 37,7 εκατοµµύρια που συγκεντρώθηκαν,
δεν έχει εκταµιευθεί ούτε 1 ευρώ ακόµη. 

Αν αυτό δεν είναι κυβερνητική ολιγωρία, αν αυτό δεν είναι ανι-
κανότητα κυβερνητική, τότε ποιο είναι; Συγκεντρώθηκαν 37,7
εκατοµµύρια από το υστέρηµα των συµπολιτών µας, από δηµό-
σιους ή άλλους φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, από
προσφορές ιδιωτών ή νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου και
από αυτά τα χρήµατα -όπως µας είπε ο Πρόεδρος της Βουλής-
ούτε 1 ευρώ δεν έχει εκταµιευθεί. 

Δεν έχουν δίκιο, λοιπόν, όλοι αυτοί οι άνθρωποι -οι πυρόπλη-
κτοι- των περιοχών αυτών που φωνάζουν και διαµαρτύρονται ότι
εδώ και τεσσερισήµισι µήνες δεν έχει γίνει το παραµικρό έργο
στην περιοχή και ανησυχούν, ειδικά τώρα που υπάρχει κίνδυνος
και πληµµυρών µε τις βροχές κι όλα τα σχετικά;

Σε σχέση µε το άρθρο 3, που αναφέρεται στα έκτακτα µέτρα
για τη στήριξη των πληγέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από
τις συγκεκριµένες πυρκαγιές, δεν χρειάζεται να κάνω αναλυτική
αναφορά. Είναι αυτονόητα µέτρα για την αντιµετώπιση µιας αν-
θρώπινης τραγωδίας. Είναι περίπου στο ίδιο πλαίσιο µε τα µέτρα
που είχαν ληφθεί τον Αύγουστο του 2007, όταν είχαµε πολύ µε-
γαλύτερες πυρκαγιές, µε πολύ λιγότερα, βέβαια, θύµατα.

Σε σχέση µε το άρθρο 4, που αφορά την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου «Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κα-
τεδάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές
αυτές», να πω ότι στο σχέδιο παραπλάνησης και εντυπωσιασµού
που εφαρµόζει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, εντάσσεται και η
κατάθεση τροπολογίας δήθεν για την επίσπευση των κατεδαφί-
σεων αυθαιρέτων κτισµάτων και κατασκευών από τον αρµόδιο
Υπουργό.

Κι όµως, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, επί τριά-
µισι χρόνια υπάρχουν χίλιες εξακόσιες τριάντα εννιά αµετάκλη-
τες αποφάσεις κατεδάφισης στην Αττική, οι οποίες έχουν κριθεί
σε ανώτατο δικαστικό βαθµό και δεν εκτελούνται µε ευθύνη της
Κυβέρνησης. Αυτό κι αν είναι ο απόλυτος χαρακτηρισµός της
υποκρισίας!

Τα ίδια τα στελέχη της Κυβέρνησης, που για τριάµισι χρόνια
εµποδίζουν τις κατεδαφίσεις ενώ υπάρχουν αµετάκλητες δικα-
στικές αποφάσεις σε ανώτατο βαθµό, σήµερα παριστάνουν τους
τιµητές της νοµιµότητας. Οι κατεδαφίσεις αυτές, µάλιστα, προ-
βλέπονται από τους νόµους της Νέας Δηµοκρατίας αλλά δεν
εκτελούνται -και δεν εκτελούνταν έως τώρα- από την Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµη να υπενθυµίσω στο Σώµα ότι υπάρχουν δύο απο-
φάσεις της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, που επιβάλλουν αναστολή της
κατεδάφισης αυθαιρέτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η πρώτη έχει ηµεροµηνία 17-2-2015 και υπογράφεται από τον

σηµερινό Πρόεδρο της Βουλής, τότε Υπουργό Εσωτερικών, τον
κ. Βούτση. Με εξαιρετικά επείγον αίτηµά του ζητά την αναβολή
εντολής κατεδάφισης αυθαίρετου κτίσµατος σε µια συγκεκρι-
µένη περιοχή της Ραφήνας. 

Η δεύτερη απόφαση είναι του επόµενου Υπουργού Εσωτερι-
κών, του κ. Κουρουµπλή. Εκδόθηκε στις 19-10-2015 και ζητά την
προσωρινή αναβολή όλου του προγράµµατος κατεδαφίσεων αυ-
θαιρέτων κατασκευών σε δασικές και αναδασωτέες εκτάσεις -
όπως γράφει ο τίτλος της απόφασης- στη δηµοτική ενότητα
Σπάτων - Αρτέµιδος. 

Τα έγγραφα αυτά αποδεικνύουν ότι µε τις διατάξεις που η Κυ-
βέρνηση έφερε τώρα στη Βουλή, νοµοθέτησε εναντίον του εαυ-
τού της, καθώς τριάµισι χρόνια δεν προχώρησε στις κατεδαφί-
σεις. Άρα το ξαφνικό της ενδιαφέρον, µετά την τραγωδία, έχει
ως σκοπό να στρέψει την προσοχή του κόσµου πέρα από τις
δικές της αδιαµφισβήτητες ευθύνες. Και είναι ευθύνες µε ονο-
µατεπώνυµο για την αδυναµία του κρατικού µηχανισµού να δια-
χειριστεί την κρίση.

Να µην ξεχνάµε ότι υπάρχει ο ν.4178, που ψηφίστηκε από την
τότε κυβέρνηση εθνικής συνεργασίας του Αντώνη Σαµαρά, ο
οποίος έθετε ένα πλαίσιο τακτοποίησης εκείνων των αυθαιρέτων,
τα οποία προφανώς και δεν θα κατεδαφιστούν. Ήταν ένας σω-

στός νόµος, τον οποίο πολλοί συµπολίτες µας έσπευσαν να τον
αξιοποιήσουν. 

Ποιοι, όµως, είναι αυτοί που σήµερα ασκούν κριτική και λένε
ότι οι ίδιοι δεν έχουν ευθύνες; Είναι οι ίδιοι που προχώρησαν σε
ακόµη πιο γενναιόδωρες ρυθµίσεις για τις τακτοποιήσεις αυθαι-
ρέτων µετά το 2014. Ο κ. Σπίρτζης έδινε εντολές και κατευθύν-
σεις στους ιδιοκτήτες αυθαιρέτων για το πώς θα τακτοποιήσουν
τα αυθαίρετά τους.

Ας σταµατήσει, λοιπόν, αυτό το παιχνίδι της υποκρισίας, ας
σταµατήσουν τα παιχνίδια εντυπωσιασµού και ας αναλάβουν για
πρώτη φορά επιτέλους τις ευθύνες τους. Δεν γίνεται για όλα να
φταίνε πάντα οι άλλοι.

Κυρίες και κύριοι, εάν δεν το έχετε καταλάβει, κυβερνάτε εδώ
και τέσσερα χρόνια τον τόπο αυτό. Και βέβαια -όπως έχει πει ήδη
από το 2008 ο Πρόεδρος του κόµµατός µας Κυριάκος Μητσοτά-
κης- πρέπει να υπάρχει κατά προτεραιότητα κατεδάφιση αυθαι-
ρέτων σε περιοχές που χτίστηκαν πρόσφατα σε εκτάσεις που
έχουν κριθεί αναδασωτέες. Είναι αδιανόητο να γίνεται αυτό το
πράγµα τα τελευταία χρόνια. 

Είναι, επίσης, αδιανόητο µε την τεχνολογία που έχουµε στη
διάθεσή µας σήµερα, να µη γνωρίζουµε ακριβώς τι καινούργιο
χτίζεται στην Ελλάδα. Έχουµε άλλα εργαλεία πια στη διάθεσή
µας, ώστε να αντιµετωπίσουµε άµεσα και αποτελεσµατικά την
αυθαίρετη δόµηση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Καράογλου.
Να ενηµερώσω το Σώµα ότι έχει κλείσει η ηλεκτρονική εγ-

γραφή για τους οµιλητές. Έχουν γραφτεί έξι. Θα υπολογίσουµε
τους χρόνους και θα σας ενηµερώσουµε περίπου τι ώρα θα
έχουµε τη λήξη της συνεδρίασης. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλ-
λοντος Ενέργειας κ. Φάµελλο. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή υπήρξαν και απορίες σχετικά µε την
ανάλυση της τροπολογίας που έχει κατατεθεί, θα σας δώσω τυ-
πικά πέντε λεπτά και από εκεί και πέρα θα υπάρξει ανοχή. Ξέρω
ότι χρειάζεστε παραπάνω χρόνο. 

Και οι ειδικοί αγορητές που θα ακολουθήσουν, θα έχουν την
ευκαιρία να τοποθετηθούν µε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια στην τρο-
πολογία.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, ήρθα σήµερα

εδώ να παρουσιάσω τη διάταξη για την αποκατάσταση των πυ-
ρόπληκτων κτηρίων σε εκτάσεις του θεωρηµένου ή αναρτηµένου
δασικού χάρτη σε Ραφήνα, Νέα Μάκρη και Μέγαρα. Και, πράγ-
µατι, η συζήτηση αυτή γίνεται σε συνέχεια και της συζήτησης για
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που αφορούν στην πε-
ριοχή αυτή.

Σήµερα, τρεισήµισι µήνες µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές
της 23ης και 24ης Ιουλίου στην ανατολική και δυτική Αττική, οι
οποίες στοίχισαν τη ζωή σε ενενήντα εννέα συνανθρώπους µας,
βρισκόµαστε εδώ για να επικυρώσουµε και κοινοβουλευτικά την
πλειάδα των µέτρων που πήραµε από την πρώτη στιγµή µετά την
πυρκαγιά -και άκουσα µε έκπληξη ότι αµφισβητήθηκαν, θα µου
επιτρέψετε να τις παρουσιάσω- αλλά και για να εισαγάγουµε νέα
µέτρα ανακούφισης και αποκατάστασης των πολιτών, τιµώντας
µε αυτόν τον τρόπο τη µνήµη των χαµένων συµπολιτών µας.

Βρισκόµαστε εδώ σε µία τραγική συγκυρία, µέρες που εξελίσ-
σεται η πολύ µεγάλη πυρκαγιά στην Καλιφόρνια -αν δεν κάνω
λάθος, τα τελευταία νούµερα και εκεί αναφέρουν τραγικό αριθµό
θυµάτων- κάτι που δείχνει ότι η κλιµατική αλλαγή είναι εδώ, µε
µεγάλη επίπτωση στα οικοσυστήµατα που αντιστοιχούν στο µε-
σογειακό περιβάλλον, όπως τα δικά µας, µε την παρουσίαση φαι-
νοµένων που δεν εµφανίζονταν στο παρελθόν και ως προς την
ένταση και ως προς τη διάρκεια. 

Και, βέβαια, όλα αυτά µας δίνουν, αν θέλετε, την πολύ µεγάλη
υποχρέωση να προχωρήσουµε σε νέες στρατηγικές στη χώρα
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µας που είχαν καθυστερήσει. Ιδιαίτερα η στρατηγική για τα
δάση, που η χώρα µας δεν είχε ποτέ στη µεταπολιτευτική πε-
ρίοδο τουλάχιστον, αλλά και παλαιότερα, είναι µια απαίτηση η
οποία έχει προκύψει και από τη συζήτηση που κάναµε στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής. 

Η στρατηγική για τα δάση έχει ολοκληρωθεί –πρωτοβουλία
της δικής µας Κυβέρνησης- και περιλαµβάνει ένα πολύ σηµαν-
τικό κεφάλαιο για τη δηµόσια πολιτική πρόληψης των δασικών
πυρκαγιών. Την επόµενη εβδοµάδα θα υπογραφεί και θεσµικά
από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, από εµάς, και θα περι-
γράφει µε ειδικό κεφάλαιο την αντιµετώπιση πυρκαγιών και την
πρόληψη πυρκαγιών ιδιαίτερα στη µεικτή ζώνη δάσους - κατοι-
κίας, για την οποία δεν υπάρχουν και δεν υπήρχαν εργαλεία ούτε
στρατηγικά ούτε πολιτικά ούτε τεχνικά. Αυτό, αν θέλετε, αποδει-
κνύει, παρ’ ότι δεν είναι της ώρας, και τις µεγάλες πολιτικές ευ-
θύνες στο πόσο απροετοίµαστη ήταν η κοινωνίας µας και η
πολιτεία για αυτά τα θέµατα. 

Είναι µια καινοτοµία σε σχέση µε το παρελθόν, γιατί πρέπει να
πούµε ότι κανείς τα προηγούµενα χρόνια δεν θέλησε να αγγίξει
το φαινόµενο της ύπαρξης κατοικίας µέσα σε περιοχές εφαρµο-
γής δασικής νοµοθεσίας ή σε περιοχές που είναι κτισµένες σε
επαφή µε εκτάσεις που έχουν µεγάλο αριθµό εύφλεκτων δασι-
κών δέντρων. Αφού, δηλαδή, για εξυπηρέτηση «ηµετέρων», για
να τα πούµε ξεκάθαρα, κάποιοι επέτρεψαν να κτίζεται κατοικία,
πολλές φορές της φτωχικής, εργατικής και µικροµεσαίας οικο-
γένειας, αλλά µια κατοικία σε επαφή ή µέσα στη δασική έκταση,
ενώ επιτρεπόταν και µάλιστα επιβαλλόταν από το Σύνταγµα να
γίνει δασικός χάρτης, δυστυχώς οι προηγούµενες κυβερνήσεις
δεν υλοποίησαν επί τεσσσαρακονταετίας µια κορυφαία συνταγ-
µατική υποχρέωση και το επέτρεψαν χτυπώντας στην πλάτη πολ-
λές φορές και καταπατητές αλλά και οικιστές τέτοιων εκτάσεων.
Θεωρώ ότι υπάρχει ένα σοβαρό µερίδιο ευθύνης για τις µεγάλες
καταστροφές τις οποίες ζήσαµε.

Η φιλοσοφία της δικής µας διάταξης σήµερα κινείται στο επί-
πεδο αυτής της πολιτικής καινοτοµίας, δηλαδή και στην αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος αλλά και στην πρόληψη του φαινοµέ-
νου, γιατί δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια. Οι συµπολίτες
µας περιµένουν και την πολιτική συµβολή µας σήµερα για να
µπορέσουν να στεγαστούν. Αυτή είναι η ουσία της σηµερινής
ρύθµισης, να επιστρέψουν στα σπίτια τους επισκευάζοντάς τα ή
και ανακατασκευάζοντάς τα και αν χρειαστεί, µετατοπίζοντάς τα
σε ένα µικρό ποσοστό. Το έχουµε πει στον δηµόσιο διάλογο εδώ
και καιρό και το φέρνουµε επίσηµα σήµερα στην κρίση του Κοι-
νοβουλίου. 

Και επειδή µε ενηµέρωσαν ότι υπήρξε µια συζήτηση για αιφνι-
διαστικό, αν θέλετε, εργαλείο, θέλω να σας πω ότι το Υπουργείο
µας από τις 18 Οκτωβρίου έχει κάνει συνέντευξη Τύπου και έχει
ενηµερώσει και έχει καταθέσει τη ρύθµιση πλήρως στη δηµοσιό-
τητα. Όµως, πρέπει να γίνεται σαφώς -και δεν το υποτιµώ- η συ-
ζήτηση εντός του Κοινοβουλίου και της Ολοµέλειας.

Από την πρώτη στιγµή βρεθήκαµε, λοιπόν, στις πυρόπληκτες
περιοχές µε συνεχείς επισκέψεις, καθηµερινές και των αρµόδιων
Υπουργών και εµού προσωπικά και των συνεργατών µου µε
πολλά εργαλεία, µε διαχείριση καµένων δέντρων, διαχείριση
αποβλήτων, διαχείριση ρεµάτων, διαχείριση ειδικών αποβλήτων,
επικινδύνων, αµιάντου, αυτοκινήτων, ηλεκτρικών συσκευών, φω-
τιστικών σωµάτων, αλλά και διαχείρισης της καµένης δασικής
ύλης, αλλά και δασικής ύλης που δηµιουργεί φόβο στον κόσµο
και ήθελε να προλάβει µια πιθανή νέα έναρξη πυρκαγιάς.

Υπήρξαν, λοιπόν, έγγραφα και της Διεύθυνσης Δασών και
ενέργειες των αρµόδιων Δασαρχείων Πεντέλης και Μεγάρων και
έχουµε ήδη θρυµµατίσει τις ποσότητες του ξύλου που κόπηκε
από την περιοχή, γιατί κάποιοι είπαν δεν κάναµε και τίποτα. 

Έχει γίνει αποκοµιδή όλων των ειδικών αποβλήτων. Από την
πρώτη ηµέρα έγινε αποκοµιδή των αυτοκινήτων από ειδικό σύ-
στηµα ανακύκλωσης. Ζητήσαµε και άνοιξαν εγκαταστάσεις δια-
χείρισης αποβλήτων εκσκαφών -κατασκευών για να παραλαµβά-
νουν ειδικά απόβλητα τον Αύγουστο. Έγινε ουσιαστική διαλογή
στην πηγή για όλα αυτά τα απόβλητα. 

Έχει ήδη ολοκληρωθεί η χρηµατοδότηση των µελετών, η εκ-
πόνηση των µελετών, η θεώρηση των µελετών και η έγκριση των

χρηµατοδοτήσεων και οι διαγωνισµοί για τα αντιδιαβρωτικά και
αντιπληµµυρικά έργα µέσα σε αυτούς τους τρεις µήνες. 

Έχουµε εγκεκριµένα έργα 3,5 εκατοµµύρια ευρώ στην ανατο-
λική Αττική και 13,5 εκατοµµύρια ευρώ στη δυτική Αττική, έργα
αντιπληµµυρικά, φιλοτεχνικά, αντιδιαβρωτικά που περιλαµβάνον-
ται και κορµοδέµατα, αλλά περιλαµβάνουν και συρµατοκιβώτια,
ζαρζανέτια, και φυτοτεχνικά έργα, δηλαδή µε αποκατάσταση της
βλάστησης ιδιαίτερα σε περιοχές που έχουν πληγεί ξανά από
πυρκαγιές. Ήδη τα αντιδιαβρωτικά αντιπληµµυρικά έργα στις πε-
ριοχές Πηγαδάκι και Κλέφτες προϋπολογισµού 1,4 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ είναι σε διαδικασία σύµβασης.

Επίσης, η τεχνητή αναδάσωση πάνω από τη Μαραθώνος στην
περιοχή του Νέου Βουτζά προϋπολογισµού 1,25 εκατοµµυρίων
ευρώ είναι σε διαδικασία προκήρυξης και ήδη το Ινστιτούτο Δα-
σικών Ερευνών της Αθήνας παρέδωσε µελέτη για τη φύτευση
στη λεωφόρο Μαραθώνος. Έχει ήδη ολοκληρωθεί η ξύλευση
στην περιοχή και ήδη γίνεται η φύτευση στην περιοχή και οι ερ-
γασίες αποκατάστασης. Βέβαια, έχει αποµακρυνθεί και ένα πολύ
µεγάλο ποσοστό της καµένης βλάστησης ιδιαίτερα κοντά σε κα-
τοικίες. 

Ολοκληρώσαµε αυτές τις υποχρεώσεις, αλλά ταυτόχρονα
προχωρήσαµε σε κάτι που από το 2017 µε δική µας εγκύκλιο
έχουµε ζητήσει να γίνεται άµεσα. Σε όλες τις περιοχές των κα-
µένων κηρύσσεται άµεσα αναδασωτέα η έκταση, όπως επιβάλλει
το Σύνταγµα, κάτι που έγινε πέρυσι και στο Καπανδρίτι και στη
Ζάκυνθο και σηκώθηκαν δασικοί χάρτες, κάτι που είχε γίνει ήδη
στην ανατολική και τη δυτική Αττική. 

Να πούµε, λοιπόν -γιατί έγινε µια συζήτηση προηγουµένως για
καθυστερήσεις και ότι ζήτησαν δικά µας πολιτικά πρόσωπα, το
είπε ο κ. Καράογλου, να µην αναρτηθούν οι δασικοί χάρτες, να
µην προχωρήσουν οι κατεδαφίσεις ή άλλες τέτοιες φαντασιώ-
σεις και θεωρίες που ακούγονται από τη µεριά της Αντιπολίτευ-
σης- ότι έχουµε προχωρήσει ήδη και έχει αναρτηθεί ο δασικός
χάρτης και στην ανατολική και στη δυτική Αττική στις 19 Οκτω-
βρίου σε περιοχή που έχει έντονα προβλήµατα παραβιάσεων και
συµφερόντων, αλλά και µε τη κήρυξη αναδασωτέας εντός αυτού.
Άρα δεν καθυστερούµε καθόλου, αντίθετα δίνουµε εργαλεία
στην τοπική κοινωνία και έχουµε κατορθώσει να κάνουµε σε δυό-
µισι µήνες πράγµατα που οι προηγούµενες πολιτικές ηγεσίες δεν
έκαναν σαράντα χρόνια. Να το πούµε αυτό ξεκάθαρα εδώ και να
το γνωρίζει αυτό η ελληνική κοινωνία. 

Έχουµε ολοκληρώσει µε σωστό τρόπο τις διαδικασίες έναρ-
ξης των κατεδαφίσεων, διότι από εκείνη τη µέρα έχουν ξεκινήσει
οι κατεδαφίσεις και στην ανατολική Αττική και σε πάρα πολλά
ακίνητα, κύριοι της Αντιπολίτευσης, που δεν κατεδαφίσατε εδώ
και πολλά χρόνια και τα βρήκαµε στα συρτάρια των υπηρεσιών
αλλά και στην Μάνδρα αυτή την εβδοµάδα. Και δεν ξέρω εάν
αυτό έχει ανησυχήσει τους εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης,
ότι ξεκινήσαν οι κατεδαφίσεις µε αναρτηµένο δασικό χάρτη, µε
οριοθέτηση ρεµάτων και µε αντιπληµµυρικά έργα που εκτελούν-
ται στη δυτική Αττική, διότι αυτό γίνεται από την Κυβέρνησή µας
και δεν υποτιµώ το κόστος της ανθρώπινης ζωής. Μπροστά σε
αυτό το κόστος όλοι είµαστε πολύ πιο, αν θέλετε, µετρηµένοι και
αναλογιζόµαστε και την ευθύνη αυτή. Όµως, αυτά τα έργα γί-
νονται τώρα και ο δασικός χάρτης έχει αναρτηθεί στην ανατολική
Αττική. 

Τι ακριβώς γίνεται µε τη διάταξη, και συγχωρήστε µε, κύριε
Πρόεδρε, µπαίνω και στο συγκεκριµένο. Η διάταξη αυτή η οποία
περνάει σήµερα, όπως έχουµε ανακοινώσει, εξυπηρετεί την
άµεση έκδοση οικοδοµικών αδειών για ανακατασκευή είτε µε-
σαίας κλίµακας επισκευή των κτισµάτων για τις περιοχές της
πυρκαγιάς στις 23 και 24 Ιουλίου 2018. Αφορά τις εκτός σχεδίου
περιοχές και πρακτικά δίνει τη δυνατότητα άµεσης έκδοσης βε-
βαίωσης της Δασικής Υπηρεσίας που σε άλλες περιπτώσεις θα
έπρεπε να περιµένει την κύρωση του δασικού χάρτη ή την πράξη
χαρακτηρισµού. 

Τώρα, λοιπόν, µε αναρτηµένο δασικό χάρτη που έχει την αντί-
στοιχη βεβαίωση της Δασικής Υπηρεσίας στις περιοχές εκτός
σχεδίου αλλά και µε τον θεωρηµένο δασικό χάρτη στις περιοχές
των οικιστικών πυκνώσεων ή των υπό ένταξη περιοχών, άρα παν-
τού, σε όλες τις περιοχές εκτός σχεδίου, ανεξαρτήτως αν είναι
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στο αναρτηµένο ή στο µην αναρτηµένο τµήµα του δασικού χάρ-
τη, ο πολίτης έχει τη δυνατότητα για τις περιοχές εκτός δασικής
νοµοθεσίας να πάρει άµεσα τη βεβαίωση µε fast track διαδικασία,
απευθείας από τις πληροφορίες του αναρτηµένου δασικού
χάρτη και δεν είναι ανάγκη να περιµένει την κύρωση των δασικών
χαρτών. 

Ταυτόχρονα, η ίδια πρόβλεψη ισχύει για το περίγραµµα της
κατοικίας και για όσους είχαν και οικοδοµική άδεια για τις περιο-
χές αυτές. Άρα, όσοι είχαν οικοδοµική άδεια και όσοι βρίσκονται
σε περιοχές εκτός δασικής νοµοθεσίας µε βάση την πληροφορία
του δασικού χάρτη, παίρνουν άµεσα δασική βεβαίωση για να
προχωρήσει το έργο της ανακατασκευής, της επισκευής ή της
αναδόµησης µιας πυρόπληκτης κατοικίας. Αυτό, όπως καταλα-
βαίνετε, γλιτώνει τους πολίτες το λιγότερο πέντε µήνες από τις
διαδικασίες που σε άλλες περιπτώσεις θα απαιτούνταν για την
περιοχή. 

Επιπροσθέτως τους γλυτώνει και από τον χρόνο που χρειάζε-
ται για την ανάρτηση του δασικού χάρτη, διότι θα έπρεπε είτε να
περιµένει την κύρωση του δασικού χάρτη που τώρα είναι αναρ-
τηµένος είτε την πράξη χαρακτηρισµού από την υπηρεσία. Βέ-
βαια αυτό αφορά την αποκατάσταση των κτηρίων που υπάρχουν
διοικητικά έγγραφα χαρακτηρισµού, όπως πρωτόκολλα αυτο-
ψίας, δελτία επανελέγχου, έκθεση αυτοψίας της τριµελούς επι-
τροπής, γιατί πρέπει να πούµε ότι όλα αυτά είχαν γίνει, επειδή
και αυτό είναι µια απάντηση προς την Αντιπολίτευση που λέει
«και τι κάνατε στην περιοχή;». 

Έχουν ολοκληρωθεί οι έλεγχοι. Έχουν φύγει τα καµένα. Ήδη
υπάρχει το σχέδιο για το πώς θα αδειοδοτούνται οι κατασκευές
για να γίνουν γρήγορα, καθώς και τα οικονοµικά εργαλεία που
σε πρώτο βαθµό έχουν δοθεί για την αποζηµίωση των πολιτών –
πιθανά θα το πει και η Υπουργός- αλλά υπάρχουν και διαθέσιµα
οικονοµικά εργαλεία για την ανακατασκευή των κατοικιών στην
περιοχή αυτή. 

Βέβαια αυτή η δυνατότητα µε την δασική βεβαίωση µας δίνει,
αν θέλετε, λύσεις και στην περίπτωση ακόµη και των οικιστικών
πυκνώσεων. Ακόµη δηλαδή και σε περιοχές που έχουµε µεγάλη
συγκέντρωση εκτός σχεδίου δόµησης και κτισµάτων και µε τον
νόµο των δασικών χαρτών προβλεπόταν να µην αναρτηθεί τώρα
το περίγραµµα και το πλαίσιο αυτής της περιοχής, δίνεται η δυ-
νατότητα και σε αυτές τις περιοχές της γρήγορης δασικής βε-
βαίωσης και έτσι ακριβώς αυτή η δυνατότητα εξασφαλίζει και
την ταχύτητα για τις περιοχές αυτές και για τους πολίτες αλλά
και για τις υπηρεσίες, οι οποίες θα πρέπει να παραλαµβάνουν τις
αντιρρήσεις για τις υπόλοιπες εκτάσεις. 

Τη βεβαίωση αυτή θα προσκοµίζει ο ενδιαφερόµενος στις υπη-
ρεσίες δόµησης ή στον αντίστοιχο τοµέα αποκατάστασης επι-
πτώσεων φυσικών καταστροφών και θα προχωρά η έκδοση
οικοδοµικής άδειας ή ανέγερσης λόγω ανακατασκευής πυρό-
πληκτου κτίσµατος, για το οποίο έχουν εκδοθεί τα αντίστοιχα δι-
οικητικά έγγραφα, τα πρωτόκολλα δηλαδή και οι αυτοψίες, από
τις αντίστοιχες επιτροπές για τα ετοιµόρροπα ή για τα κτήρια
υπό επανέλεγχο. Βεβαίως αυτή η δυνατότητα λύνει, εάν θέλετε,
πολλά µεγάλα προβλήµατα για τους πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θα ήθελα να πω και άλλα, όµως ο χρόνος µε πιέζει. Να πω ότι
η βεβαίωση µη υπαγωγής δίνεται µόνο για το περίγραµµα του
ακινήτου, για να µην µπουν στο µυαλό διαφόρων και άλλες δυ-
νατότητες, εάν θέλετε, πιθανής παραβίασης της δασικής ή της
πολεοδοµικής νοµοθεσίας. Αφορά την αποκατάσταση δικαιώµα-
τος και περιουσίας που ο πολίτης έχει, του οποίου προφανώς
αναγνωρίζουµε τη δυνατότητα να αποκατασταθεί. 

Βεβαίως προβλέπεται η δυνατότητα επανέκδοσης αυτής της
βεβαίωσης σε περίπτωση ειδικού χωρικού σχεδίου. Τι σηµαίνει
αυτό για την ανατολική Αττική; Έχουµε πει ότι αναλαµβάνει η Κυ-
βέρνηση την πρωτοβουλία ειδικού χωρικού σχεδίου στην ανατο-
λική Αττική, κάτι που καθυστερεί και από τις προηγούµενες
πολιτικές ηγεσίες των Υπουργείων αλλά και από την Αυτοδιοί-
κηση. Εµείς, λοιπόν, αναλάβαµε την πρωτοβουλία ειδικού χωρι-
κού σχεδίου. Άρα, λοιπόν, εάν στα πλαίσια ειδικού χωρικού
σχεδίου ή άλλης ρύθµισης προβλέπεται να µετατοπιστεί το πε-

ρίγραµµα και η κατοικία, γιατί θα προχωρήσουµε σε ρύθµιση που
θα δίνει πλαίσιο δρόµων και χώρων εκκένωσης και διαδροµών,
που δεν θα δηµιουργήσουν το ίδιο πρόβληµα στην περιοχή, δύ-
ναται να µετατοπιστεί το περίγραµµα και η βεβαίωση αυτή ισχύει
και για το ίδιο περίγραµµα σε µετατόπιση. Άρα δεν χάνεται το δι-
καίωµα αυτής της βεβαίωσης και εξυπηρετείται ο πολίτης, γιατί
πρέπει να πω ότι µια δέσµευση που έχουµε αναλάβει -και αυτή η
δέσµευση διατρέχει και τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση-
είναι ότι δεν θα επιτρέψουµε την αναπαραγωγή των αδιεξόδων
που δηµιούργησαν την τραγωδία της 23ης Ιουλίου. Γιατί υπήρ-
χαν, πραγµατικά, πολεοδοµικά και περιβαλλοντικά αδιέξοδα, που
επετράπησαν από τις προηγούµενες πολιτικές διοικήσεις της
χώρας, που συνέβαλαν, δυστυχώς, σ’ ένα σηµαντικό ποσοστό σ’
αυτή την τραγωδία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα ξαναδοµηθεί, λοιπόν, η ανατολική Αττική µε τα ίδια

αδιέξοδα. Δεν θίγεται κανένα δικαίωµα των πολιτών και κανένα
δικαίωµα αντίρρησης στη διαδικασία αυτή. Φυσικά πρέπει να σας
πω ότι αυτή η διάταξη στηρίζεται σε διάταξη που υπάρχει στον
νόµο των δασικών χαρτών του 2016, δεν είναι δηλαδή µια διά-
ταξη η οποία έρχεται από το πουθενά, όπου εκεί δινόταν η δυ-
νατότητα στους κατόχους οικοδοµικής άδειας, να παίρνουν
βεβαίωση εξαίρεσης από τη δασική νοµοθεσία. Μόνο που εδώ
το κάνουµε πολύ πιο γρήγορα για µια περιοχή που υποφέρει,
που έχει υποφέρει και που ακόµα οι πολίτες προφανώς διεκδι-
κούν -και τους ανήκει- το δικαίωµα της αποκατάστασης της στέ-
γασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, έντεκα Γερµανοί φοιτητές από το Πανεπιστήµιο του
Βισµπάντεν.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουτσούκο,
έχετε τον λόγο. Μπορείτε να ανέβετε στο Βήµα, είναι η σειρά
σας να µιλήσετε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Το ξέρω πολύ καλά ότι είναι η σειρά
µου να µιλήσω, αλλά επειδή ο κύριος Υπουργός µάλλον θα φύγει
και δεν θα απαντήσει, γιατί αυτή είναι η πρακτική των Υπουργών,
θέλω να µου επιτρέψετε να του κάνω µια ερώτηση αυστηρά δι-
ευκρινιστική. Όχι να τοποθετηθώ σε αυτά που µε αµετροέπεια
παρουσίασε ως έργο του, αυτά θα τα πω από το Βήµα, αλλά
θέλω να κάνω µια ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κάντε τώρα την ερώ-
τηση, κύριε Κουτσούκο. Μην παίζουµε, µπορούσατε να την κά-
νετε και από το Βήµα και να µη µετρήσει και στον χρόνο σας. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εάν καθίσει ο Υπουργός. Εάν µου
πει ότι θα καθίσει, θα την κάνω. Πόσο θα καθίσετε, κύριε Υπουρ-
γέ;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Θα είµαι εδώ. Κάντε την στο πλαίσιο της
τοποθέτησής σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Κου-
τσούκο, δεν θα το στερήσουµε από τον χρόνο σας, θα υπάρχει
η σχετική ανοχή, για να προχωρήσουµε µε τη διαδικασία.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Μανωλάκου, τι
θέλετε;

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Φάµελλε, θα ήθελα να σας
ρωτήσω το εξής.

1088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συγγνώµη, κυρία Μα-
νωλάκου, πείτε µου τι θέλετε πρώτα. Ξεκινάτε και ρωτάτε κατευ-
θείαν τον Υπουργό.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έκανε µια εισήγηση, την ακού-
σαµε και θέλουµε να ρωτήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, αλλά να µας πείτε
πρώτα ότι θέλετε να ρωτήσετε κάτι.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οι κάτοικοι δεν είχαν υπ’ όψιν τους

αυτή την τροπολογία, τώρα τη φέρατε. Πολλοί, λοιπόν, µέσα από
τον φόβο ότι δεν θα µπορούσαν να ξαναχτίσουν το σπίτι τους,
ήταν σχεδόν κατεστραµµένο, έµειναν µόνο οι τοίχοι και ενώ ήταν
να χαρακτηριστεί «κόκκινο», παρακαλούσαν και πίεζαν και χαρα-
κτηρίστηκε «κίτρινο». Μπροστά σ’ αυτόν τον φόβο έγινε, ότι ναι
µεν ήταν αυθαίρετο ή µπορεί να ήταν παράνοµο ή οτιδήποτε,
αλλά µέσα απ’ αυτή την τροπολογία βάζετε ορισµένα ζητήµατα,
τα παίρνετε υπ’ όψιν. 

Ήθελα, λοιπόν, να σας ρωτήσω. Αυτοί οι άνθρωποι θα µπο-
ρούσαν να ξανακάνουν επανεκτίµηση; Θα µπορούσαν να την κά-
νουν οι επιτροπές; Σας λέω µια πραγµατικότητα και κανονικά
πρέπει να την ξέρετε. Δείτε τι φόβος υπάρχει µέσα σε αυτή την
καταστροφή. Δηλαδή ακόµη και το δίκιο τους για να έχουν ξανά
ένα κεραµίδι στο κεφάλι τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Μανωλάκου, ευ-
χαριστούµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κυρία Μανωλάκου…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι έτσι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, όχι

τώρα συγγνώµη. Θα έρθει ο κ. Κουτσούκος, γιατί έτσι και αλλιώς
του είχα δώσει τον λόγο και µπορείτε να απαντήσετε στο τέλος
συνολικά. 

Κύριε Κουτσούκο, ελάτε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Εδώ θα είµαι, µην αγχώνεστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Απλά φοβούνται, κύριε

Υπουργέ, µήπως φύγετε και δεν απαντήσετε. Γι’ αυτόν τον λόγο,
συγκεντρώστε τις ερωτήσεις και απαντήστε συνολικά. 

Κύριε Κουτσούκο, έχετε δεκαπέντε λεπτά στη διάθεσή σας.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είχα πρόθεση να ξεκινήσω διαφορετικά την τοπο-
θέτησή µου, αναφερόµενος στον εισηγητή της Πλειοψηφίας, που
µας είπε ότι εµείς φταίµε που καταργούν τον µειωµένο συντελε-
στή ΦΠΑ στα νησιά. Αυτά θα τα πω, όµως, στη συνέχεια. 

Διότι ο κ. Φάµελλος ήρθε τώρα εδώ πέρα να προκαλέσει το
Σώµα. Για το χρονικό της καταστροφής στο Μάτι είναι έτοιµη και
θα τοποθετηθεί η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος, η κ. Χρι-
στοφιλοπούλου, στιγµή προς στιγµή. 

Γιατί δεν είναι δυνατόν να καίγονται εκατό άνθρωποι, να φταίνε
οι προηγούµενοι και εσείς να µην έχετε καµµία ευθύνη. Λίγη συ-
στολή, λίγη ντροπή, λίγο σεβασµός στα θύµατα! 

Έρχοµαι, λοιπόν, στη τροπολογία σας, κύριε Υπουργέ, γιατί
άκουσα ότι αλλάζετε όλα αυτά που οδήγησαν στην καταστροφή.
Και τι δεν είπατε! Είπατε για νέες στρατηγικές, για τέρµα στις
ανοµίες κ.ο.κ.. 

Διαβάζω, λοιπόν, την τροπολογία σας και θέλω να µου απαν-
τήσετε αν τη διαβάζω καλά. Αν δεν τη διαβάζω καλά, να µε διορ-
θώσετε, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού διαλόγου. 

Αναγνωρίζουµε σε έναν άνθρωπο που έχει άδεια ότι πρέπει να
ξαναχτίσει το σπίτι του; Του το αναγνωρίζουµε. Διότι την άδεια
την πήρε µε κάποιες νόµιµες διαδικασίες ή προσέφυγε στη δια-
δικασία της νοµιµοποίησης των αυθαιρέτων, που παρατείνατε
εσείς µέχρι πρόσφατα, ως Κυβέρνηση, ο κ. Σπίρτζης, έχει νόµιµη
άδεια. Γιατί τον βάζετε σε αυτή την ταλαιπωρία και οι υπηρεσίες
δεν λειτουργούν οίκοθεν; 

Η δεύτερη ερώτηση που θέλω εδώ πάρα πολύ να...
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Συγγνώµη, δεν κατάλαβα την ερώτηση.
Ποια είναι η ερώτησή σας; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αν αναγνωρίζουµε τις άδειες και
δεν υποχρεώνουµε τον πολίτη να µπει σε αυτή τη διαδικασία της

βεβαίωσης. Αυτό. Δεν είναι κατανοητή η ερώτηση; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Των σπιτιών που κάηκαν; 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Των σπιτιών που κάηκαν εννοούµε,

κύριε Υπουργέ. Κάηκε το σπίτι του και έχει άδεια. Την αναγνωρί-
ζουµε; Αν την αναγνωρίζουµε, προς τι όλη αυτή η νοµοθέτηση;
Κρατήστε την ερώτηση να µου απαντήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κουτσούκο, πριν
συνεχίσετε, συγγνώµη, θα χρειαστώ µερικά δευτερόλεπτα για να
κάνω µια ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σπάρ-
της. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Η δεύτερη ερώτηση είναι αυστηρά

διευκρινιστικού χαρακτήρα. Στην παράγραφο 2 της τροπολογίας
σα, στο πρώτο εδάφιο, κύριε Υπουργέ, κάνετε µια ερµηνεία µε
βάση την πλησιέστερη προς τον χρόνο κατάρτισης της δασικής
νοµοθεσίας αεροφωτογραφία. Δηλαδή παραγνωρίζετε την πα-
λαιότερη διαθέσιµη αεροφωτογραφία, µε βάση την οποία έχουν
αναρτηθεί οι δασικοί χάρτες και είναι χαρακτηρισµένα τα ακίνητα
ως διεπόµενα από τη δασική νοµοθεσία. Είναι απλή η ερώτηση
και χρειάζεται µια απάντηση προς το Σώµα και προς όλους τους
πολίτες.

Πείτε µας, επειδή αυτό το θέµα ταλανίζει όλη την Ελλάδα:
Όπου έχουν αναρτηθεί δασικοί χάρτες και βρίσκονται στη διαδι-
κασία της εξέτασης των αντιρρήσεων, µε βάση τις δύο αεροφω-
τογραφίες, τις παλαιότερες και τις πρόσφατες, στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση εδώ για τις πυρόπληκτες περιοχές θα κάνετε
άλλου είδους ερµηνεία από αυτή που θα γίνει στην υπόλοιπη Ελ-
λάδα; Αυτή την απάντηση θέλω να µου δώσετε, για να τοποθε-
τηθούµε µε την ψήφο µας και στην τροπολογία. Διότι εµείς, όπως
αντιλαµβάνεστε, θέλουµε να χτιστούν τα σπίτια. Έτσι κι αλλιώς
µας έχετε κατηγορήσει ότι ήταν δικές µας παρανοµίες. 

Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή καθαυτή την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Προχθές όταν ξεκίνησε η συ-
ζήτηση, τέθηκε το θέµα να έρθουν στην επιτροπή οι πυρόπληκτοι
και οι φορείς τους, για να δούµε πώς έχουν υλοποιηθεί αυτά τα
µέτρα. Η Πλειοψηφία το αρνήθηκε, επικαλούµενη τον Κανονισµό.
Εγώ έφερα ένα πάρα πολύ συγκεκριµένο παράδειγµα. Έφερα
το παράδειγµα της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου της 26ης

Ιουλίου, του άρθρου 3 δηλαδή του νοµοσχεδίου που την κυρώ-
νει, που µιλούσε για τη βοήθεια των 5.000 ευρώ και των 8.000
ευρώ στις οικογένειες και στις επιχειρήσεις αντίστοιχα λόγω της
προσωρινής ή µόνιµης κατάστασης απρόβλεπτης έκτακτης
ανάγκης που επήλθε ακριβώς λόγω της πυρκαγιάς, δηλαδή επει-
δή κάηκε το σπίτι του ή η επιχείρησή του. Αυτό έλεγε η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Στην υπουργική απόφαση που βγάλατε έξι µέρες µετά, στις
30 Ιουλίου, περιορίσατε τους όρους της παροχής της οικονοµι-
κής ενίσχυσης, υπό την προϋπόθεση να έχει διενεργηθεί ο δευ-
τεροβάθµιος έλεγχος. Και µαθαίνουµε ότι λόγω αυτού του
περιορισµο, είτε καθυστέρησαν πάρα πολύ να πάρουν την οικο-
νοµική ενίσχυση που την είχαν ανάγκη είτε δεν την έχουν πάρει
µέχρι σήµερα. Καλό θα ήταν να έρθουν εδώ, λοιπόν, να µας τα
πουν. 

Επίσης έθεσα χθες και το θέµα που έχει τεθεί µε ερώτηση του
κ. Βενιζέλου και της κ. Χριστοφιλοπούλου για τα προσωρινά
µέτρα προστασίας, δηλαδή τα κορµοφράγµατα και τα κλαδο-
πλέγµατα. Αν δεν ήταν εδώ ο κ. Βούτσης, λόγω της ευαισθησίας
του να απαντήσει στο ερώτηµα που τέθηκε από τον κ. Δανέλλη
χθες για τη διαχείριση του λογαριασµού, δεν θα µαθαίναµε ότι
έχουν µπει πέντε µεγάλες εταιρείες –αυτούς που λέγατε «εθνι-
κούς εργολάβους», εννοούσε- όπως ο «ΑΚΤΩΡ» η «ΤΕΡΝΑ» και
οι άλλοι για να κάνουν έργα. Εν πάση περιπτώσει δεν έχουµε τη
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διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου απέναντι στον κ. Βού-
τση και δεν µπορούµε να τον ρωτάµε, όπως ρωτάµε εσάς. 

Γιατί αρνηθήκατε στη διαδικασία της επιτροπής, να έρθουν
εδώ οι κάτοικοι και οι φορείς τους να συζητήσουν; Διότι –υποτί-
θεται- όλοι έχουµε την έγνοια να µη συµβεί η δεύτερη συµφορά
µετά την πρώτη καθώς ζούµε σε περιόδους απρόβλεπτων καιρι-
κών φαινοµένων και ξέρουµε ότι οι πληµµύρες που ακολουθούν
τις πυρκαγιές είναι η δεύτερη συµφορά.

Αυτές είναι οι παρατηρήσεις µας. Διότι εµείς, όπως ξέρετε,
στις 24 Ιουλίου µε πρότασή µας καταλεπτώς περιγράψαµε µέτρα
προστασίας και ανακούφισης των πυρόπληκτων, πολλά από τα
οποία εµπεριέχονται στις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
που κυρώνουµε σήµερα, ενώ άλλα δεν περιέχονται. Δεν έχει ση-
µασία πού άλλα τα κάνετε και που άλλα δεν τα κάνετε. Εµείς τις
πράξεις θα τις κυρώσουµε.

Έρχοµαι στο δεύτερο άρθρο της πράξης για τη σύσταση του
ειδικού λογαριασµού. Τα είπε ο κ. Βούτσης. Δεν θέλω να επε-
κταθώ. Θέλω, όµως, να γνωρίζει το Σώµα το γεγονός –µιας και
αναφέρθηκε- ότι για τον ειδικό λογαριασµό που έχει συσταθεί
για τις πυρκαγιές της Ηλείας, το λεγόµενο «ταµείο Μολυβιάτη» -
γιατί ο κ. Βούτσης αναφέρθηκε στη διαφάνεια της διαχείρισης
και των υπολοίπων- εδώ κι ένα χρόνο µε αλλεπάλληλες ερωτή-
σεις µου καλώ τον Υπουργό Οικονοµικών να µας δώσει το υπό-
λοιπο και την κίνηση του λογαριασµού και αρνείται το Υπουργείο
Οικονοµικών. Αυτό το είπα και στην κ. Παπανάτσιου, καταθέτον-
τας τα σχετικά έγγραφα - απαντήσεις του προηγούµενου Υπουρ-
γού του κ. Στουρνάρα, που έλεγαν ότι στις 30 Ιουλίου 2013 του
οποίου έδωσα τον αριθµό είχε 92 εκατοµµύρια. Περιµένουµε και
αυτή την απάντηση. Πρέπει να υπάρξει µια ευαισθησία από την
µεριά της Κυβέρνησης και από την πλευρά του Προέδρου, που
πρέπει να πει στους Υπουργούς ότι όταν τίθενται τέτοια θέµατα,
πρέπει να απαντούν. 

Υπάρχει το ζήτηµα των κατεδαφίσεων, που πανηγυρικά η Κυ-
βέρνηση µας παρουσίασε ότι αυτή η πράξη που έδινε κάποια
κονδύλια για τις κατεδαφίσεις, θα έλυνε το πρόβληµα των παρα-
νοµιών που εµείς, το παλαιό πολιτικό σύστηµα, κάναµε και στο
οποίοι οφείλεται το γεγονός ότι κάηκαν οι συνάνθρωποί µας. 

Και πανηγυρικά η Κυβέρνηση µέσω της κρατικής τηλεόρασης
µάς έδειξε κάτι σκηνές από µια κατεδάφιση που έγινε στο Σχοι-
νιά, µιας ταβέρνας, που όπως είπα στην επιτροπή, όλοι είχαµε
πάει στα νιάτα µας, αλλά ο συνάδελφος της Aντιπολίτευσης νω-
ρίτερα είπε ότι έχουµε χίλιες εξακόσιες περίπου πράξεις µη εκτε-
λεσµένες. Και πάλι, κύριε Υπουργέ, από ό,τι βλέπω µε τη ρύθµιση
, αυτή η -ας την πούµε- απόφαση για να δοθούν χρήµατα για τις
κατεδαφίσεις, ενώ έχουµε τελεσίδικες πράξεις που δεν υλοποι-
ούνται, θα είναι µάλλον για τις φωτογραφίες και για τα πανηγύ-
ρια. 

Επειδή Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος σήµερα είναι η κ. Χρι-
στοφιλοπούλου, Βουλευτής του Υπολοίπου Αττικής, η οποία έχει
ειδικά ασχοληθεί και µε τις ευθύνες σας και µε τις προτάσεις που
έχουµε διαµορφώσει για την αντιµετώπιση του προβλήµατος,
σταµατώ εδώ, για να µου µείνει λίγος χρόνος για το άλλο µεγάλο
θέµα, που αφορά τον ΦΠΑ στα νησιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξαναλέω σε αυτό το Σώµα ότι
ο Ανδρέας Παπανδρέου τη δεκαετία του 1980 διεκδίκησε και
πήρε από την Ευρωπαϊκή Ένωση την ιδιαιτερότητα των νησιών
µας. Σε αυτό ως απάντηση υπήρξε η καθιέρωση του µειωµένου
συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου, η οποία επεκτάθηκε και
στα νησιά των Κυκλάδων. 

Η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα και της «υπερήφανης διαπραγµά-
τευσης» κατάφερε να χάσει αυτό το πλεονέκτηµα της χώρας και
σταδιακά κατήργησε τον µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου
πλην τεσσάρων νησιών που αντιµετωπίζουν το πρόβληµα της
προσφυγικής κρίσης, της Λέσβου, της Χίου, της Σάµου και της
Κω. 

Κι επειδή η πρόβλεψη ήταν να καταργηθεί ο µειωµένος ΦΠΑ
στις 30 Ιουνίου, εσπευσµένα, κάτω από τις αντιδράσεις των κα-
τοίκων, έφερε µια παράτασή του µέχρι 31-12-2018 µε την Π.Ν.Π.. 

Εµείς είχαµε καταθέσει παλαιότερα πρόταση νόµου, η οποία
εκτιµήθηκε και οικονοµικά από το Γενικό Λογιστήριο και δεν ήταν
πολύ µεγάλο το κόστος της για την παράταση κατά έναν χρόνο

και ταυτόχρονα τη σύσταση επιτροπής που θα µελετούσε πώς
θα αντιµετωπίσουµε τις δυσκολίες που υπάρχουν στη διαβίωση
των κατοίκων µας στα νησιά, το αυξηµένο κόστος διαβίωσης και
τα άλλα ζητήµατα ανταγωνιστικότητας που αντιµετωπίζει η νη-
σιωτική Ελλάδα, τα οποία προφανώς και δεν αντιµετωπίζονται µε
το λεγόµενο µεταφορικό ισοδύναµο, που αφορά ένα µέρος.
Αφορά το κόστος διακίνησης και µόνο αυτό. 

Αυτή την πρόταση, λοιπόν, στο άρθρο 35 του σχεδίου νόµου
που καταθέσαµε για τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η ελλη-
νική οικονοµία στη λεγόµενη µεταµνηµονιακή περίοδο που λέτε
ότι µπήκαµε, δηλαδή για µειώσεις φόρων στις επιχειρήσεις, για
κίνητρα στους αγρότες, για την αντιµετώπιση των επιχειρήσεων
που είναι στη διαδικασία του κλεισίµατος λόγω της πολιτικής που
ακολουθείται κ.ο.κ., την έχουµε επαναδιατυπώσει. Κι επειδή η
κοστολόγηση του Γενικού Λογιστηρίου, που είναι προσαρτηµένη
στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αναφέρει περίπου
28.000.000 ευρώ κόστος, αν θυµάµαι καλά, για το ένα εξάµηνο,
το κόστος για την επέκταση αυτής της διάταξης για έναν χρόνο
είναι σχετικά µικρό, όταν η Κυβέρνηση λέει ότι έχει ένα τεράστιο
υπερπλεόνασµα των 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα µοι-
ράσει τις επόµενες µέρες ο κ. Τσίπρας.

Είναι δυνατόν να µην αποδέχεται την πρόταση σύσσωµης της
Βουλής -εγώ δεν θέλω να ευλογήσω τα γένια µου- για την επέ-
κταση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά; Ο οποίος ΦΠΑ προφανώς
δεν είναι ο ίδιος µε αυτόν που ήταν παλιά, διότι είναι άλλο το 30%
στο 24% κι άλλο στο 12% ή στο 13%. Γιατί πολλά προϊόντα
έκτοτε έχουν µεταφερθεί στον κανονικό συντελεστή που ήταν
23% κι έγινε 24%. 

Αυτή είναι η πρόκληση, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για όσους ισχυρίζεστε ότι η Ελλάδα βγήκε από τα µνηµόνια και
χαράζει δικές της δηµοσιονοµικές πολιτικές γιατί έχει απεριόρι-
στο δηµοσιονοµικό χώρο. 

Σας προκαλούµε, λοιπόν, µε αφορµή την κύρωση αυτής της
πράξης, να προχωρήσετε στην επέκταση του µειωµένου ΦΠΑ
στα νησιά του Αιγαίου και στην αποδοχή της πρότασής µας για
να µελετήσουµε µόνιµα και σταθερά µέτρα αντιµετώπισης τους
προβλήµατος του αυξηµένου κόστους διαβίωσης και της έλλει-
ψης συνθηκών ανταγωνισµού, που αντιµετωπίζει σήµερα η ελλη-
νική οικονοµία στις νησιωτικές περιοχές.

Κατά συνέπεια θα ψηφίσουµε την κύρωση της πράξης νοµο-
θετικού περιεχοµένου. Περιµένουµε τις διευκρινήσεις του
Υπουργού απέναντι στις ερωτήσεις µας για την τροπολογία µε
την προδιάθεση να συµβάλλουµε, ώστε οι πυρόπληκτοι κάτοικοι
των περιοχών στο Μάτι και στα Μέγαρα, που θρήνησαν ανθρώ-
πινα θύµατα και ανθρώπινες ζωές, τουλάχιστον να µπορέσουν
να φτιάξουν ξανά τα σπίτια τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουτσούκο.
Αν υπάρχουν κάποιοι συνάδελφοι που θέλουν να ρωτήσουν

τους ειδικούς αγορητές κάτι για την τροπολογία του Υπουργού,
να συγκεντρώσουν τις ερωτήσεις και να απαντήσει µια και καλή
ο κύριος Υπουργός.

Μετά τον κ. Γερµενή, κύριε Υπουργέ, θα έχετε τον λόγο.
Ο κ. Γερµενής, ειδικός αγορητής από τη Χρυσή Αυγή, έχει τον

λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι εδώ ο κύριος Υπουργός, ο οποίος δεν καταδέχεται να

απαντά στις ερωτήσεις του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή. Και
δεν απαντάει όχι επειδή έχει µια ιδεοληψία, αλλά προφανώς δεν
είναι ικανό να απαντήσει το Υπουργείο στα καίρια θέµατα που
απασχολούν τον ελληνικό λαό.

Συγκεκριµένα για την τροπολογία που κατέθεσε το Υπουργείο,
είναι γνωστό ότι οι πυρόπληκτες περιοχές και ιδίως αυτές που
είναι στο Μάτι -το ξέρετε ήδη- έχουν χτιστεί πολλές δεκαετίες
πριν µε την ανοχή, βέβαια, ολόκληρου του πολιτικού συστήµα-
τος, και έχουν χτιστεί χωρίς άδειες.

Παρά ταύτα η πολιτεία, τα κόµµατα, εσείς όλοι τόσα χρόνια
τους δίνατε ρεύµα, τους δίνατε δηµόσιες παροχές. Πολλές κα-
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τοικίες από αυτές πουλήθηκαν, µεταβιβάστηκαν, έγιναν συµβό-
λαια.

Τώρα εσείς τι κάνετε; Έρχεστε υποτίθεται για να βοηθήσετε
αυτούς τους ανθρώπους να χτίσουν ξανά τα σπίτια τους και τι
τους ζητάτε; Τις οικοδοµικές άδειες οι οποίες δεν υπάρχουν.

Άρα τι λέτε ξανά στους πυρόπληκτους; Παρανοµήστε πάλι,
χτίστε τα σπίτια σας ξανά χωρίς άδειες, χωρίς ένσηµα, χωρίς
ΙΚΑ, χωρίς ασφάλεια και πάλι είµαστε εδώ πέρα να σας έχουµε
οµήρους στην προεκλογική περίοδο, για να σας τάξουµε πάλι
«ψηφίστε µας και θα τα νοµιµοποιήσουµε».

Μάλιστα δίνετε µια απάντηση -από τα λόγια τα δικά σας θα
διαβάσω- στην τροπολογία όπου λέτε: «Για όσους δεν είχαν νό-
µιµη οικοδοµική άδεια, θα υπάρχει ένα σχέδιο για επαρκή οργά-
νωση του χώρου µε ασφάλεια, ένα ειδικό χωρικό σχέδιο, για να
γίνει µια ολοκληρωµένη χωρική παρέµβαση».

Διαβάζοντάς το -ελληνικά γνωρίζουµε- δεν βγάζει κανείς τι
ακριβώς «θέλει να πει ο ποιητής», τι θέλει να πει το Υπουργείο
και ο Υπουργός ο ίδιος. Δεν µας είναι κατανοητό, πόσο µάλλον
στους πυρόπληκτους που περιµένουν από την Κυβέρνηση να νο-
µοθετήσει υπέρ τους.

Ερχόµαστε τώρα στη συγκεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Υποτίθεται ότι είναι µια πράξη για να αντιµετωπίσει τις
έκτακτες συνθήκες στην πυρκαγιά στο Μάτι και στην ευρύτερη
περιοχή, όπου -να θυµίσουµε- χάθηκαν ενενήντα εννιά ανθρώπι-
νες ζωές και ερχόµαστε εµείς εδώ τώρα -πέντε µήνες µετά τις
πυρκαγιές, ενώ έπρεπε η πολιτεία να είναι από την πρώτη µέρα
εκεί παρούσα- να κάνουµε τι; 

Δηλώνουµε εξ αρχής ότι η θέση της Χρυσής Αυγής είναι θε-
τική για αυτά τα µέτρα, που εµείς τα λέµε «ηµίµετρα», διότι δεν
είναι µέτρα, δεν λύνουν κάποια προβλήµατα, δεν ανακουφίζουν
αυτούς τους ανθρώπους που µόλις τριάντα χιλιόµετρα από το
κέντρο των Αθηνών κάηκαν. 

Και επειδή είπατε προηγουµένως ότι έπιασαν φωτιές στη Φλό-
ριντα, αυτό που δεν καταλαβαίνετε εσείς, είναι ότι η έκταση και
τα µεγέθη που συγκρίνετε είναι τεράστια. Μιλάµε για µια τερά-
στια περιοχή και για -λίγα στρέµµατα στην περιοχή του Ματιού
και της Κινέτας. Είναι ασύγκριτα αυτά που ατυχώς δηλώσατε
από το Βήµα της Βουλής. 

Υπήρχαν και τα µέσα, υπήρχαν και οι άνθρωποι για να τρέξουν
στην περιοχή, αλλά αυτοί οι άνθρωποι που κρατούσαν διευθυν-
τικές και επιτελικές θέσεις ήταν άχρηστοι για να τα φέρουν εις
πέρας. Υπάρχουν ευθύνες και δεν είναι σχήµα λόγου, γιατί ήδη
έχει ξεκινήσει η δικαιοσύνη να καλεί όλους αυτούς τους παρα-
τρεχάµενους που είχαν διευθυντικές θέσεις, για να δώσουν λόγο. 

Και ξεκινάµε πρώτα-πρώτα από την Περιφερειάρχη Αττικής,
την άφαντη Περιφερειάρχη, τη Ρένα Δούρου, τον Γραµµατέα Πο-
λιτικής Προστασίας, δηλαδή όλους αυτούς τους εκλεκτούς του
συστήµατος και της ανίκανης Αριστεράς. Άλλοι παραιτήθηκαν –
θυµηθείτε τον ανεκδιήγητο Τόσκα- και άλλοι, µάλιστα τώρα πάλι,
θέλουν να δηλώσουν ξανά, εκ νέου υποψηφιότητα, ξεχνώντας τη
θέση που είχαν και το καταστροφικό αποτέλεσµα της πυρκαγιάς,
το οποίο οι ίδιοι προκάλεσαν. 

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. 
Και πάµε στην πρώτη περίπτωση, στην πράξη νοµοθετικού πε-

ριεχοµένου, που είναι ένα πρόβληµα, το οποίο η Χρυσή Αυγή έχει
επισηµάνει πολύ καιρό τώρα. Και είναι ένα πρόβληµα, που όλος
ο πλανήτης το αποκαλεί «λαθροµετανάστευση». 

Όταν κάποιος εισέρχεται παράνοµα σε µια χώρα, κάθε πολιτι-
σµένη χώρα, κάθε χώρα δυτικού πολιτισµού, τι κάνει; Τον συλ-
λαµβάνει και τον επαναπροωθεί στη χώρα προέλευσής του. Αυτά
κάνουν τα σοβαρά κράτη. Εµείς, όµως, εδώ είµαστε µια αποθήκη
ανθρώπινων ζωών, τις οποίες κρατάµε, χωρίς να τις επιστρέ-
φουµε εκεί από όπου ήρθαν. Και προπαντός δεν φυλάµε τα σύ-
νορά µας, έτσι ώστε να µην περνάει κανείς. 

Το πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής λέει ξεκάθαρα. Άµεση σύλ-
ληψη και επαναπροώθηση όλων των λαθροµεταναστών στις
χώρες προέλευσής τους. Μέχρι τον οριστικό επαναπατρισµό
τους προβλέπεται η µεταφορά τους σε ειδικούς χώρους κράτη-
σης, µακριά από τους κατοικηµένους τόπους της ελληνικής επι-
κράτειας, όπου οι συνθήκες δεν θα µοιάζουν µε πεντάστερο
ξενοδοχείο. 

Η Χρυσή Αυγή είναι το µοναδικό κόµµα που έχει επισηµάνει
την εξέλιξη αυτού του φαινοµένου. Από τη µία έχουµε την Τουρ-
κία που ανοίγει τα σύνορά της για να περάσουν όλοι αυτοί οι λα-
θροµετανάστες και από την άλλη έχουµε τη µειοδοτική δική σας
πολιτική. Θυµάστε τις δηλώσεις της Χριστοδουλοπούλου, που
έλεγε για τους µετανάστες που λιάζονται και µετά εξαφανίζονται
ή τον Μουζάλα που έκανε τα πάντα για να ενθαρρύνει τις ροές
των λαθροµεταναστών στα νησιά µας. 

Είστε επαγγελµατίες δήθεν ανθρωπιστές. Καθένας από εσάς
έχει µια ΜΚΟ από πίσω του. Είστε πληρωµένοι πράκτορες µε πα-
χυλούς µισθούς, που µοιράζεστε τα εκατοµµύρια που σας δίνει
ο Σόρος. 

Βέβαια δεν φθάνουν αυτά. Παίρνετε και τα λεφτά από τον ελ-
ληνικό λαό, για να δίνετε µεροκάµατο σε κάποιους εις βάρος της
πατρίδος µας. 

Εκτός από την εθνική αξιοπρέπεια την οποία έχετε εξευτελίσει,
θύµα είναι και ο ελληνικός λαός, οι κάτοικοι και οι επαγγελµατίες
των νησιών του ανατολικού Αιγαίου που είδαν τις ζωές τους αλλά
και τις κοινωνίες τους να αλλοιώνονται εξαιτίας των ιδεοληπτικών
σας επιλογών. 

Τι κάνετε σήµερα; Δίνετε παράταση στους συντελεστές ΦΠΑ
από 31-1-2018, δηλαδή για έναν µήνα ακόµα. Μετά δεν θα υπάρ-
χει πρόβληµα, θα το έχετε λύσει! Είναι ένα πρόβληµα που εσείς,
βέβαια, δηµιουργήσατε. Δεν φροντίσατε να καλύψετε αυτές τις
περιοχές, αυτά τα νησιά. 

Εµείς, ως Χρυσή Αυγή, από αυτό εδώ το Βήµα λέµε ότι αυτό
το πρόβληµα, το λαθροµεταναστευτικό, η Χρυσή Αυγή θα το
λύσει σε ένα απόγευµα. Εσείς, όµως, τι κάνετε; Ανταλλάσσετε
µε τον ΦΠΑ τη διατάραξη της κοινωνικής ειρήνης, την αλλοίωση
των πληθυσµιακών δεδοµένων, την αύξηση της εγκληµατικότη-
τας, την κατάρρευση του ΕΣΥ. Όλοι οι επαγγελµατίες βλέπουν
τον κόπο τους να βυθίζεται κάθε µέρα όλο και περισσότερο. 

Εµείς αυτό το ονοµάζουµε µειοδοτική πολιτική. Πίσω από αυτή
την πολιτική σας κρύβονται τα σκοτεινά σχέδια της νέας τάξης
πραγµάτων και των επικυρίαρχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης εις
βάρος πάντα του ελληνικού λαού. 

Γιατί δεν αίρετε µονοµερώς τον ΦΠΑ για τους κατοίκους των
νησιών; Δεν το κάνετε για έναν απλούστατο λόγο. Γιατί είστε
υπάλληλοι των διεθνών τοκογλύφων. Έχετε ψηφίσει και οι ίδιοι
το µνηµόνιο. Για το οτιδήποτε παίρνετε άδεια από τη Μέρκελ.
Δεν µπορείτε ούτε να µειώσετε τον ΦΠΑ στο ψωµί και στα είδη
πρώτης ανάγκης.

Ρωτήσαµε στην επιτροπή, ποιος είναι ο λόγος που δεν µει-
ώνετε τον ΦΠΑ για το κόστος µετακίνησης. Δεν πήραµε καµία
απάντηση. Ευελπιστούµε να µας απαντήσετε τώρα. Αυτοί οι άν-
θρωποι έχουν τα αµάξια τους, έχουν επαγγελµατικά φορτηγά για
να κάνουν διακινήσεις τροφίµων, αλλά ο ΦΠΑ εκεί µένει ο ίδιος.
Για ποιον λόγο κάνατε αυτή την εξαίρεση; 

Έρχοµαι τώρα στη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.
Φτιάχνετε έναν ειδικό λογαριασµό για τους πληγέντες. Μέχρι

εδώ καλά. Γιατί, όµως, η διαχείριση λογαριασµού να καθορίζεται
από τα όργανα που θα έχει ορίσει το Υπουργείο Οικονοµικών; 

Υπάρχει εµπειρία από το παρελθόν. Αναφέρθηκε και προηγου-
µένως από αυτό εδώ το Βήµα το περίφηµο «ταµείο Μολυβιάτη».
Βέβαια ξεχνάει ο προλαλήσας ότι µετά από το «ταµείο Μολυ-
βιάτη» και την πτώση της Νέας Δηµοκρατίας, ήρθε η κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ. Τι έγινε και δεν ενδιαφέρθηκε µε ερωτήσεις να κάνει
ξανά το ΠΑΣΟΚ το «ταµείο Μολυβιάτη», περίµενε δέκα χρόνια να
περάσουν, να γίνει ένα κοµµατάκι του 5% και να κάνει ερωτήσεις
στους νυν Υπουργούς; Αυτά είναι αστεία πράγµατα. Με το συγ-
κεκριµένο ταµείο εµείς διαφωνούµε πλήρως.

Εµείς στην επιτροπή κάναµε µία ρεαλιστική πρόταση για το
θέµα αυτό. Είπαµε τη διαχείριση του λογαριασµού αυτού να την
έχει ανώτατος δικαστικός λειτουργός µε παρόντα στο συµβούλιο
υπάλληλο του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ώστε να εξα-
σφαλιστεί η αποτελεσµατικότητα αυτού του µέτρου, µακριά από
οποιαδήποτε ανάµειξη κυβερνητικού παράγοντα. 

Με την τρίτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου κυρώνετε έκτα-
κτα µέτρα της πολιτείας για τους πληγέντες. Και όσον αφορά
αυτό το άρθρο επαναλαµβάνουµε ότι ψηφίζουµε υπέρ της διά-
ταξης.
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Και εδώ όµως έχουµε κάποιες παρατηρήσεις. Πρώτα απ’ όλα
θεωρούµε ότι η παράταση της προθεσµίας υποβολής φορολο-
γικών δηλώσεων, η οποία ήδη είχε λήξει από τον Οκτώβριο του
έτους 2017, είναι ηµίµετρο. Υπάρχουν πυρόπληκτοι που έχασαν,
εκτός από συγγενείς, σπίτια, εργασία και κάθε µορφής κοινωνική
δραστηριότητα. Κατά τη γνώµη µας πρέπει να θεσπιστεί µία πα-
ράταση τουλάχιστον µιας πενταετίας, γιατί η µη καταβολή φόρου
ή φορολογικής δήλωσης για λίγους µήνες δεν λύνει αυτό το τε-
ράστιο πρόβληµα, που εσείς έχετε δηµιουργήσει. 

Το ίδιο ισχύει και για τις υποχρεώσεις τους στις ΔΟΥ, που πα-
ρατείνονται από τις 23-1-2019 οι κατασχέσεις λογαριασµών από
τις τράπεζες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, γιατί είναι
πολλά τα θέµατα που µας απασχολούν. 

Ποιες είναι ακριβώς οι παροχές που δίνετε στους πυρόπλη-
κτους; Τι τους λέτε; Για λίγο καιρό δεν θα παρθεί η περιουσία
σας από τα κοράκια των τραπεζών, που έχουν πάθει µια τροµερή
καταστροφή;

Ανοίγω εδώ µια παρένθεση, γιατί ακούστηκαν πολλά από αυτό
εδώ το Βήµα και από τον Πρόεδρο της Βουλής. Αναφέροµαι
τόση ώρα στους πυρόπληκτους και συγκεκριµένα στην περιοχή
στο Μάτι. Οι καταγγελίες για αναλγησία της κρατικής µηχανής
ακόµη και σήµερα είναι σκανδαλώδεις. Ξεκίνησαν οι υλοτόµοι,
που φέρατε από την Εύβοια, να κόβουν τα δέντρα και να καθα-
ρίζουν την περιοχή από τα καµένα. Μέχρι εδώ καλά. Ξεχάσατε
όµως να τους πληρώσετε και τα παράτησαν και έφυγαν και γύ-
ρισαν πίσω. Μιλάµε σοβαρά τώρα; 

Έχω εδώ χθεσινές φωτογραφίες, που δείχνουν κοµµένα δέν-
τρα σε αυλές σπιτιών, δείχνουν καµένα σπίτια, γιαπιά, δείχνουν
τα πάντα. Τις καταθέτω στα Πρακτικά για να τις δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γερµενής καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας ανέφερε ο Πρόεδρος της Βουλής ότι τα πάντα πάνε ρολόι
στην περιοχή. Ας πάρουµε τον κύριο Πρόεδρο από το χεράκι να
τον ξεναγήσουµε στην περιοχή και να δει σε τι κατάντια, σε τι
χάλια βρίσκεται ολόκληρη η περιοχή, όπου δεν έχει γίνει ούτε
ένα αποχετευτικό έργο, δεν έχουν καθαριστεί τα λούκια, τα φρε-
άτια, απολύτως τίποτα. Πού πήγαν και είδαν ότι υπάρχει κάποια
βελτίωση στην περιοχή; 

Είναι τυχεροί αυτοί οι άνθρωποι. Τους βοηθάει και ο Θεός. Δεν
υπάρχουν βροχοπτώσεις και ακραία καιρικά φαινόµενα, γιατί θα
είχαµε τα ίδια γεγονότα και τους ίδιους νεκρούς µε αυτούς που
είχαµε στη Μάνδρα. Τι θα κάνετε λοιπόν; Πέντε µήνες πέρασαν.  

Πάµε στην τέταρτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Εδώ γε-
λάµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα
λεπτό. 

Εδώ µιλάει για την κατεδάφιση των προκάτ σπιτιών. Εδώ γε-
λάµε. Στήσατε ένα σόου το καλοκαίρι. Πήρατε τους φίλους σας
τους δηµοσιογράφους και τα κανάλια να δουν που γκρεµίζονται
κάποια προκάτ σε κάποιους αιγιαλούς και παραλίες στο Σχοινιά,
λέγοντας ότι κάνετε κάποιο έργο. 

Είναι χίλια εξακόσια τα αυθαίρετα που πρέπει να κατεδαφίσετε
και πήρατε τους φίλους σας τους δηµοσιογράφους και τα κανά-
λια για να τραβήξετε εκείνο το συµβάν, όπου µια µπουλντόζα κα-
τεδαφίζει ένα προκάτ λυόµενο. Και; Τι έγινε; Από την άλλη, σε
όλα αυτά που γκρεµίζατε, ζητούσατε και σας πλήρωναν τον
ΕΝΦΙΑ, τους φόρους, ρεύµα, νερό, τηλέφωνο, τα πάντα. Από εκεί
τα παίρνατε. Τελικά ποιοι παρανοµούν; Οι πολίτες ή η Κυβέρ-
νησή σας; 

Συµπερασµατικά για να κλείσω και να µην κρατάω άλλο τον
χρόνο, θέλω να πω ότι ψηφίζουµε τη συγκεκριµένη κύρωση,
αλλά λέµε ότι αυτά είναι ηµίµετρα. Δεν είναι µέτρα. Δεν λύνουν
κανένα πρόβληµα των κατοίκων των περιοχών που επλήγησαν
και, βέβαια, δεν λύνουν ένα µεγάλο πρόβληµα που έχει σχέση µε

το µεταναστευτικό. 
Εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι για να λυθούν αυτά τα προβλήµατα

από τη Χρυσή Αυγή χρειάζεται ένα απόγευµα.
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Γερµενή. 
Κύριε Υπουργέ, θα σας δώσω τον λόγο για πέντε λεπτά, ώστε

να απαντήσετε στις ερωτήσεις του κ. Κουτσούκου και της κ. Μα-
νωλάκου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ξεκινήσω, πρώτα από όλα, µε ένα σχόλιο, επειδή
ακούσαµε πάλι ένα ρατσιστικό κρεσέντο της ακροδεξιάς.

Το µήνυµα αισιοδοξίας και αγάπης το στέλνουν οι γονείς του
3ου Δηµοτικού Σχολείου Ωραιοκάστρου, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Θα σας πάρω να πάµε µια βόλτα
παρέα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Εκεί όπου συναντήσαµε πολλές φορές
τους ακροδεξιούς έξω από σχολεία, εκεί όπου τα παιδιά έδειξαν
τον δρόµο της αγάπης, πρέπει να σας πω ότι οι γονείς εξέλεξαν
τον Σύριο οδοντίατρο µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου του
Συλλόγου Γονέων στο 3ο Δηµοτικό Σχολείο Ωραιοκάστρου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή είναι η Ελλάδα της αγάπης, της φιλίας, της αλληλεγγύης.

Έρχεται, αν θέλετε, αυτό το γεγονός να αδελφώσει µε το µήνυµα
του Γιάννη Αντετοκούνµπο, το πιο σηµαντικό µήνυµα της Ελλά-
δος σήµερα, του Έλληνα αθλητή ο οποίος συµπαρίσταται στην
άδικη ρατσιστική επίθεση που δέχθηκε ο αδερφός του ο Θανά-
σης.

Ενώνουµε τις φωνές µας, ζητάµε και εµείς συγγνώµη από τα
παιδιά αυτά, που είναι οι καλύτεροι πρεσβευτές της Ελλάδας,
γιατί είναι Έλληνες και το δείχνουν και έχουν το καλύτερο πρό-
σωπο της Ελλάδας προς τα έξω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή είναι η απάντηση στην ακροδεξιά, στο µίσος και τον δι-

χασµό. Έτσι δείχνουµε το µέλλον της χώρας µας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Σε αυτά που είπα να απαντήσετε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Να απαντήσω στις ερωτήσεις της κ. Μα-
νωλάκου. 

Παρ’ ότι µου φαίνεται αδιανόητο δηµόσιοι λειτουργοί να έχουν
υποτιµήσει τις συνθήκες ασφαλείας µιας κατασκευής -και γι’
αυτό πρέπει να τοποθετηθούµε, αν υπάρχει ζήτηµα- και ότι έρ-
χονται σε συνεννόηση µε ιδιοκτήτες για την κατάσταση του σπι-
τιού, θεσµικά και µόνο χωρίς να επικροτώ οποιαδήποτε τέτοια
περίπτωση συνεννόησης, αν έχει συµβεί, θέλω να σας πω ότι
υπάρχει η δυνατότητα να γίνει ένσταση και να υπάρχει και κλι-
µάκιο επανεκτίµησης.

Μάλιστα υπάρχει και η άλλη επιλογή, την οποία θεωρώ πιο λο-
γική. Να είναι µη συµφέρουσα η επισκευή και να ζητήσει να γίνει
πλήρη ανακατασκευή. Διότι, πράγµατι, από τη µεγάλη επισκευή
µπορεί η ανακατασκευή να είναι συµφέρουσα. Αυτό είναι κάτι
που προβλέπεται, µπορεί να γίνει και θα ήθελα να το γνωρίζουν
και οι συµπολίτες µας.

Όσον αφορά στα υπόλοιπα, κύριε Κουτσούκο, προφανώς δεν
αναφέρθηκα σε τίποτα στο ζήτηµα των ευθυνών. Αναφέρθηκα
σε έναν παράγοντα που, αν τον υποτιµήσουµε, θα µας εκδικηθεί
ξανά. Μάλλον αναφέρθηκα σε δύο παράγοντες. Στην κλιµατική
αλλαγή που κακώς υποτιµήθηκε αυτό που είπα ότι ζούµε αντί-
στοιχα φαινόµενα παγκόσµια και πρέπει να σκεφτόµαστε παγκό-
σµια και να δρούµε τοπικά. Δεν νοµίζω να διαφωνούµε όλοι της
δηµοκρατικής πτέρυγας, του δηµοκρατικού τόξου σε αυτό το
θέµα.

Το δεύτερο είναι ότι δεν πρέπει να επαναληφθούν τα παρά-
δοξα και οι παραβιάσεις της πολεοδοµικής και περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας, διότι και αυτά συνέβαλαν σε έναν µεγάλο βαθµό σε
αυτά τα τραγικά φαινόµενα είτε της Μάνδρας είτε της ανατολι-
κής Αττικής.
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Εγώ δεν λέω ότι αλλάζουµε όλα όσα συνέβαλαν στην κατα-
στροφή. Εγώ λέω ότι συζητάµε εδώ µαζί να δροµολογήσουµε
τοµές και πολιτικές µεταρρυθµίσεις, ώστε να µην επαναληφθεί
νέο «Μάτι».

Ζήτησα αυτό να γίνει και στον τρόπο αναδόµησης της περιο-
χής αλλά και µε τη δασική στρατηγική και µε την πρόληψη δασι-
κών πυρκαγιών και µε τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύ-
ρας, κύριε Κουτσούκο, που µπήκαν στο συρτάρι το 2012 και βγή-
καν το 2016, επειδή αυτή η Κυβέρνηση επέλεξε να το ολοκληρώ-
σει και γιατί ήµασταν ένα βήµα πριν από την καταδίκη στο
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.

Δεν τα ρίχνουµε όλα στην προηγούµενη διοίκηση, αλλά να µην
αποτυπώσουµε την πραγµατικότητα; Είναι σαν να λέµε και στο
FBI ότι δεν βλέπω την καταγγελία για τη «NOVARTIS», κλείνω τα
µάτια. Τι θα πει η κοινωνία µετά; Θα πει ότι µπορεί να παίρνουν
όλοι δάνεια µε αέρα.

Συγχωρήστε µε, αλλά αυτό δεν µπορούµε να το επιτρέψουµε,
κύριε Κουτσούκο. Αυτό είναι δηµοκρατία και ισονοµία, προκοπή
και τιµιότητα στην πατρίδα µας.

Όµως τι συµβαίνει µε τις ανακατασκευές; Κατ’ αρχάς µη ρί-
χνετε στον κ. Σπίρτζη όλο το ανάθεµα. Δεν έφερε αυτός αναθε-
ωρηµένο νόµο για τα αυθαίρετα. Το δικό µας Υπουργείο το
έφερε, το Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Διότι κάποια στιγµή εί-
πατε ότι ο Σπίρτζης έκανε και αυτό.

Ποια είναι η αλήθεια; Δεν µπορεί να πάρει τακτοποίηση κανένα
αυθαίρετο µε τον νόµο ο οποίος ψηφίστηκε τον Οκτώβρη του
2017, όταν είναι σε δασική έκταση ή σε ρέµα. Άρα δεν υπάρχει
τέτοιο θέµα. Μην τα µπλέκετε. Δεν επιτρέπεται. Δεν επιτρεπόταν
κιόλας. Δεν θέλω να το χρεώσω στις προηγούµενες πολιτικές
ηγεσίες. Δεν επιτρεπόταν.

Τι προβλέπεται µε τη δική µας ρύθµιση; Προβλέπεται το εξής.
Αν από τον δασικό χάρτη προκύπτει ότι είναι παλαιότερα δασικό
και τώρα άλλης χρήσης -αυτό υπονοεί η ρύθµιση που διαβάσατε-
, παραµένει η ίδια ταξινόµηση όπως σε όλη την υπόλοιπη Ελ-
λάδα. Δεν αλλάζει τίποτα και στην ανατολική και στη δυτική
Αττική. Στις περιοχές αυτές αν έχει οικοδοµική άδεια, τότε αυτή
την οικοδοµική άδεια, επειδή είναι µια νόµιµη διοικητική πράξη
και δεν έχει αναιρεθεί µε άλλο τρόπο, την υποβάλλει στο δασαρ-
χείο και παίρνει την εξαίρεση για την άδεια δόµησης που θα βγά-
λει για ανακατασκευή ή επαναδόµηση, για µην µπλέκει ξανά σε
πράξη χαρακτηρισµού. Αυτό λέει. Το είπα και στο Βήµα.

Αν, επίσης, είναι εκτός δασικής έκτασης είτε παλαιότερα είτε
τώρα, άρα άλλη χρήση και το 1945 και το 2007 -αναφέροµαι στις
δύο αεροφωτογραφίες, γιατί αυτές είναι οι ηµεροµηνίες του δα-
σικού χάρτη που αναρτήθηκε πέρυσι για τις περιοχές της Ηλείας
που ξέρετε και εσείς καλά-, τότε γι’ αυτές τις ΑΑ περιοχές παίρ-
νει τη βεβαίωση της δασικής υπηρεσίας, χωρίς να γίνει πράξη
χαρακτηρισµού και χωρίς να περιµένει τον δασικό χάρτη.

Αυτές οι δύο ρυθµίσεις προβλέπονται στη συγκεκριµένη νο-
µοθετική ρύθµιση της υπουργικής τροπολογίας που προτείνουµε
εµείς. Άρα, όσοι έχουν κατοικία εκτός δασικής νοµοθεσίας µπο-
ρούν να πάρουν άµεσα τη βεβαίωση της Δασικής Υπηρεσίας µε
τον αναρτηµένο δασικό χάρτη, είτε είναι σε πύκνωση, είτε σε επέ-
κταση πολεοδοµικού σχεδίου, είτε σε εκτός σχεδίου περιοχή –
γιατί υπάρχει ο δασικός χάρτης, αυτό είναι το µεγάλο εργαλείο,
αναρτηµένος βέβαια και όχι ακόµα κυρωµένος, αφού τώρα ξεκι-
νήσαµε- ενώ όποιος ήταν σε περιοχή που ήταν παλαιότερα δα-
σική χρήση, µπορεί µε το αντίγραφο της οικοδοµικής άδειας να
προχωρήσει και να πάρει τη διαβεβαίωση.

Επειδή υπάρχει και άλλη µία ερώτηση για το αν χρειάζεται ει-
δική ρύθµιση για τα αυθαίρετα που τακτοποιήθηκαν –αναφέρο-
µαι στην κ. Χριστοφιλοπούλου που µου έκανε αυτήν την ερώ-
τηση, η οποία νοµίζω ότι έχει έρθει και στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο- θα ήθελα να σας πω το εξής: Τα αυθαίρετα που τακτο-
ποιούνται δεν είναι σε δασική έκταση. Άρα, υπόκεινται στην
πρώτη ρύθµιση την οποία ήδη σας είπα. Επειδή, δηλαδή, δεν
είναι σε δασική έκταση, παίρνουν άµεσα τη βεβαίωση µη δασικής
χρήσης. Άρα, πράγµατι ισχύει και γι’ αυτά. Παίρνουν άµεσα τη
βεβαίωση, αλλά για να πάνε να πάρουν την άδεια επισκευής που
χρειάζεται, διότι πρέπει να φτιάξουν το σπίτι τους, τρία παρά-
θυρα, µία πόρτα, µισό δωµάτιο, ό,τι προβλέπεται να γίνει σε µία

ανακατασκευή.
Άρα, νοµίζω ότι σ’ αυτά έχω απαντήσει. 
Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα. Θα χτίσουµε µε το ίδιο πρότυπο;

Γι’ αυτό σας ανέφερα ότι αυτή η νοµοθετική ρύθµιση απελευθε-
ρώνει τη δασική βεβαίωση µε πολύ γρήγορο τρόπο –οι πολίτες
της περιοχής γλυτώνουν τουλάχιστον τέσσερις, πέντε µήνες- και
θα έρθουµε µε ρύθµιση µαζί µε το Υπουργείο Υποδοµών για τους
πολεοδοµικούς κανόνες, δηλαδή για να µείνουν οι αναγκαίοι
χώροι για τον δρόµο, για την εκτόνωση και τα σχέδια εκκένωσης
και την πρόσβαση στην παραλία. Δεν θα επαναληφθεί το ίδιο
λανθασµένο πολεοδοµικό πρότυπο, να χτίζουµε δηλαδή στα
αδιέξοδα και να έχουµε δρόµους που δεν έχουν πρόσβαση στη
θάλασσα ή δεν συνδέονται µεταξύ τους και µε τις κεντρικές οδι-
κές αρτηρίες.

Αυτό δεν λύνεται µε την παρούσα. Θα έρθει νέα ρύθµιση. Με
την παρούσα λύνεται το θέµα της δασικής βεβαίωσης και της
ανάρτησης δασικού χάρτη που περιλαµβάνει και την πράξη ανα-
δασωτέας. 

Κύριε Κουτσούκο, επειδή ρωτήσατε αν είναι άλλη η ρύθµιση
για την περιοχή, θα σας πω ότι δεν αλλάζουµε τίποτα, επίσης,
στον δασικό χάρτη και στις ρυθµίσεις του. Ο ίδιος χαρακτηρι-
σµός θα είναι. Η δασική βεβαίωση θα είναι η ίδια, µόνο που γίνε-
ται πολύ πιο γρήγορα, γιατί όπως καταλαβαίνετε, το οφείλουµε
όλοι στους πολίτες που πρέπει να αποκατασταθούν πολύ γρή-
γορα ως προς τις κατοικίες.

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι τα ανέφερα όλα.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-

ρούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κυρία Χριστο-

φιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, θέλω

πραγµατικά να σας πω ότι ναι µεν σε ό,τι αφορά τα νοµιµοποι-
ηθέντα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τα τακτοποιηθέντα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, τα τακτοποιηθέντα
κατά τους νόµους του 2013 και του 2017. 

Γι’ αυτά, λοιπόν, έχετε απαντήσει και είστε ξεκάθαρος. Ωστό-
σο, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν θα µείνετε στην Αίθουσα –εγώ
µπορώ να περιµένω και να µη διακόψω τους εισηγητές- αλλά αν
δεν µείνετε, πρέπει να πω τώρα δύο-τρία πράγµατα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Αν έχω κάτι να απαντήσω, ευχαρίστως,
αν µου το επιτρέψει και ο κύριος Πρόεδρος.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κατ’ αρχάς νοµίζουµε
ότι πρέπει να προβλεφθούν, για να απαντήσει ο Υπουργός για
την τροπολογία. Αλλιώς, τον χρόνο οµιλίας µου ως Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αν µπορείτε σε ένα
λεπτό να έχετε ολοκληρώσει, τότε µπορείτε να µιλήσετε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σε ένα λεπτό θα έχω
ολοκληρώσει, κύριε Πρόεδρε.

Ρωτώ αν µπορούν να προβλεφθούν κάποιες προθεσµίες ενέρ-
γειας της Διοίκησης και να προβλεφθούν και ποινικές και πειθαρ-
χικές κυρώσεις, ώστε να δώσουµε µία ώθηση προκειµένου να
µην αργήσει άλλο αυτή η κατάσταση, διότι καταλαβαίνετε ότι
εµείς ασκήσαµε τότε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο εγκαίρως, για
να µην περάσουν όλοι αυτοί οι µήνες και να έχουµε αυτή τη διά-
ταξη γρηγορότερα, να διευκολυνθεί δηλαδή η κατάσταση.

Όµως, η ίδια διάταξη δεν τα λύνει όλα. Η δική σας εξήγηση
λύνει τώρα το πρόβληµα, γιατί δεν είναι ευθαρσώς γραµµένο
µέσα στον νόµο. Επίσης, θέλω να πω ότι αφού η έκδοση της βε-
βαίωσης της Δασικής Υπηρεσίας στην περίπτωση που υπάρχει
αυτή η οικοδοµική άδεια, όπως είπατε, γίνεται κατά δέσµια αρ-
µοδιότητα, γιατί βάζουµε ένα διοικητικό βάρος επιπλέον, δηλαδή
το να ελέγξουµε αν υπάρχει; Πρέπει να ελεγχθεί αν υπάρχει;
Έτσι εγώ διαβάζω την τροπολογία. Αν τη διαβάζω λάθος, απαν-
τήστε µου.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Αν υπάρχει οικοδοµική άδεια, λέτε;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, βεβαίως.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Προφανώς πρέπει να υπάρχει! Θα σας
πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, σύν-
τοµα, σας παρακαλώ, για να συνεχίσουµε τη διαδικασία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Είµαι ξεκάθαρος. Δεν προβλέπεται να
γίνεται αυτή η ρύθµιση για όσους δεν έχουν οικοδοµική άδεια…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, δεν ρώτησα αυτό.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): …διότι αν κάποιος δεν έχει οικοδοµική
άδεια και είναι και σε δασική έκταση, θα πρέπει να βρούµε µία
άλλη περιοχή να πάει.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ρώτησα αυτό, κύριε
Υπουργέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τι εννοείτε τότε;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Λέω για την περίπτωση
που είτε είναι τακτοποιηθέν είτε είναι οικοδοµική άδεια, όταν
αυτός είναι -κατά κάποιο τρόπο- νόµιµος, γιατί χρειάζεται πάλι
να πάρει βεβαίωση ότι υπάρχει; Εάν το διαβάζω λάθος, πείτε
µου. Δηλαδή αφού έχει την άδεια, να µην χρειάζεται επιπλέον να
κάνει δίκη, να µην προσθέσουµε διοικητικό βάρος -αυτό λέω-
στον αδειούχo.  

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Αναφέρεστε, λοιπόν, σε ένα αντικείµενο
που δεν είναι στην αρµοδιότητα του δικού µου Υπουργείου, αλλά
εγώ θα σας πω τι γνωρίζω µέχρι στιγµής, διότι θα έρθουµε πάλι
στην Ολοµέλεια µε τον κ. Σπίρτζη και τον κ. Σταθάκη για τη συ-
ναρµοδιότητα. 

Αναφέρεστε στο εάν απαιτείται άδεια δόµησης για τις κατα-
σκευές µεγάλης κλίµακας και επισκευής. Ναι, υπάρχει πολεοδο-
µική νοµοθεσία που επιβάλλει στην ανακατασκευή να υπάρχει
άδεια δόµησης. Αυτό δεν µπορώ να το τροποποιήσω µε δική µου
πρωτοβουλία. Και σε καµµιά περίπτωση δεν έχω καµµία αρµο-
διότητα να το τροποποιήσω. Τώρα απαιτείται άδεια δόµησης. 

Εµείς, ως Υπουργείο ερχόµαστε και συµβάλουµε στην επιτά-
χυνση της δασικής βεβαίωσης που είναι αρµοδιότητά µου. Θα
µου επιτρέψετε να πω ότι πράγµατι υπάρχει νοµοθεσία για την
έκδοση αδείας δόµησης. Θα πρέπει να δούµε να γίνεται και αυτή
χωρίς διοικητικά βάρη και χρονικά βάρη για τον πολίτη. Είναι το
επόµενο στάδιο όµως, για το οποίο εγώ δεν µπορώ να έχω καµ-
µία δυνατότητα να παρέµβω αυτή τη στιγµή. Θα έρθουµε όµως
µε ρύθµιση που να δίνει και τα πολεοδοµικά σταθερότυπα µε ικα-
νοποιητικό τρόπο για να µην επαναληφθούν νέα φαινόµενα. Διότι
δεν είναι µόνο να βγάλουµε γρήγορα τις άδειες δόµησης -και
κλείνω, κύριε Πρόεδρε- και να µην κάνουµε πάλι αδιέξοδους
δρόµους και τυφλά οικόπεδα -µαζί θα το συζητήσουµε εδώ-,
αλλά είναι το επόµενο στάδιο που αφορά την άδεια δόµησης,
που είναι νοµοθετικά προβλεπόµενη για όλες αυτές τις δραστη-
ριότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Θεωρώ ότι έχει γίνει εκτενής διάλογος και συζήτηση γύρω από
την τροπολογία. Σίγουρα, θα µπορεί η καθεµία και ο καθένας από
εσάς να τοποθετηθεί. 

Πριν σας καλέσω στο Βήµα, κυρία Μανωλάκου, θα ήθελα να
κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα: Οι Διαρκείς Επιτροπές Δη-
µόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης και Παρα-
γωγής και Εµπορίου καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδη-
γίας 2016/1148/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου σχετικά µε µέτρα για υψηλό κοινό επίπεδο ασφάλειας
συστηµάτων δικτύου και πληροφοριών σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη». 

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε
λεπτά ως ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-

δας. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το σχέδιο νόµου φαίνεται σαν µια

τυπική διαδικασία επειδή κυρώνει πέντε πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. Όµως, έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον γιατί αυτά ήδη
έχουν εφαρµοστεί, υλοποιούνται. Συνεπώς, γνωρίζουµε χειρο-
πιαστά πολύ καλά τα µειονεκτήµατα και την ανεπάρκεια για λύση
αυτών των προβληµάτων µε βάση αυτά που έχουν προκύψει
στην πορεία. 

Βεβαίως, όσο κι αν προσπάθησε να τα ωραιοποιήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός, θα πω ότι η πραγµατικότητα είναι πολύ
σκληρή και πολύ φοβόµαστε ότι η τροπολογία περισσότερο θα
µπερδέψει, παρά θα λύσει ζητήµατα. Και οι πληγέντες είναι µέσα
στην απελπισία και την ανασφάλεια από την πολιτική σας.

Και να σας πω και κάτι µιας και είστε εδώ, κύριε Υπουργέ; Γιατί
δεν τη φέρνατε πιο νωρίς; Έτσι, θα είχαµε τη δυνατότητα και να
κάνουµε παρατηρήσεις και βελτιώσεις. Όµως, το φέρνετε σαν
µέτρο αποσπασµατικό και δεν έχουµε την εικόνα. 

Και θα πάω τώρα πιο ειδικά στα άρθρα:
Έρχοµαι στο άρθρο 1 που αφορά την παράταση του µειωµέ-

νου ΦΠΑ µόνο για πέντε νησιά µέχρι τον Δεκέµβριο µε άλλοθι το
προσφυγικό. Ε, είναι απαράδεκτο, γιατί το οικονοµικό αντιστάθ-
µισµα ταυτίζεται µε την αποδοχή των επικίνδυνων αντιδραστικών
επιλογών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µετατρέπει τα νησιά σε
µόνιµο χώρο διπλού εγκλωβισµού προσφύγων και µεταναστών
καταπατώντας τα δικαιώµατά τους. Ο µειωµένος συντελεστής
σε όλα τα νησιά ήταν δίκαιο αίτηµα και όταν επιτεύχθηκε, δεν
υπήρχε προσφυγικό. Είναι µέτρο µείωσης των συνεπειών του µε-
γάλου µεταφορικού κόστους και άλλων δυσµενών παραγόντων
που δυσκολεύουν τη ζωή των νησιωτών. Σήµερα στα νησιά που
έχει καταργηθεί ο µειωµένος συντελεστής η ακρίβεια έχει φουν-
τώσει συγκριτικά ακόµα και µε αυτή της ηπειρωτικής Ελλάδας,
πάνω από 15% µε 20%.  

Να πει κανείς για τη βενζίνη; Στη Σάµο είναι 1,8 ευρώ και δίπλα,
στην Ικαρία αγγίζει τα 2 ευρώ. Τα ίδια και στο πετρέλαιο θέρµαν-
σης κ.ο.κ. Βέβαια, η τιµή της ούτως ή άλλως είναι πανάκριβη και
για δύο νησιά και για όλη την Ελλάδα. Και να σας πω πως δεν
είναι καθόλου τυχαίο ότι προχθές οι νησιώτες και κυρίως από
την Ικαρία, ταξίδεψαν και ήταν σε κινητοποιήσεις στην Αθήνα
ακριβώς γι’ αυτά τα ζητήµατα.

Το µεταφορικό ισοδύναµο µέχρι στιγµής είναι χωρίς αντίκρι-
σµα. Το µόνο που έχουν πάρει είναι 4 ακόµα ευρώ επιστροφή
από εισιτήρια οικονοµικής θέσης.

Εµείς αυτό που έχουµε να πούµε είναι ότι το ΚΚΕ πρωτοστά-
τησε στους αγώνες και στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες για µει-
ωµένο συντελεστή και θα συνεχίσουµε. Καταθέσαµε τροπολογία
για τη διατήρηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά, χωρίς να συν-
δέεται µε το προσφυγικό, αλλά µε τις δυσκολίες στη ζωή των νη-
σιωτών. Βέβαια, να θυµίσω ότι στο τρίτο µνηµόνιο της Κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που ψήφισαν και τα άλλα κόµµατα, υπήρ-
χε δέσµευση για την κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά.
Γι’ αυτό προφανώς ψηφίζετε και το άρθρο και το νοµοσχέδιο συ-
νολικά.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 2 για τη σύσταση ειδικού λογαρια-
σµού και τη διαχείρισή του για πληγέντες, είχαµε αναλυτική ενη-
µέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής. Δεν εξασφαλίζει η
διαχείρισή του ότι θα λυθούν τα προβλήµατα, αφού τέσσερις
µήνες µετά συνεχίζουν να υπάρχουν. Μάλιστα, στο άρθρο 3 που
κυρώνονται τα ειδικά µέτρα για τους πληγέντες και την αποκα-
τάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές, αναδεικνύουν πόσο ανε-
παρκή είναι αυτά. Οι πυρόπληκτοι το βιώνουν. Βιώνουν τις ελ-
λείψεις και κινητοποιούνται. Αυτό έκαναν και την Κυριακή µε τον
Μαραθώνιο δρόµο. Δήλωσαν ότι τρέχουν και αυτοί τον δικό τους
«Μαραθώνιο». Οι πληγές είναι ακόµα ανοιχτές. Οι κάτοικοι προ-
σπαθούν να σταθούν ξανά στα πόδια τους. Συνεπώς είναι λογικό
να απαιτούν άµεση αποζηµίωση στο 100% της συνολικής ζηµιάς.

Σίγουρα, όµως, πρέπει να αντιµετωπιστούν άµεσα οι ελλείψεις
στους τοµείς δασοπροστασίας και πυρόσβεσης και να εκπονηθεί
σχέδιο αντιµετώπισης παρόµοιων φαινοµένων. Όσο περνάει ο
καιρός, τόσο περισσότερο αποκαλύπτεται το µέγεθος των προ-
βληµάτων. Για αυτό πρέπει να αντιµετωπιστούν πάνω απ’ όλα οι
πραγµατικές αιτίες της καταστροφής.
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Συνεπώς πέρα από τα ανεπαρκή µέτρα της πράξης νοµοθετι-
κού περιεχοµένου υπάρχει και το εξής: Πολλά από αυτά που
υπήρχαν στην πράξη ή από άλλες δεσµεύσεις της Κυβέρνησης
είτε δεν εφαρµόστηκαν είτε καθυστερούν είτε εφαρµόζονται µε
αποκλεισµούς και εξαιρέσεις. Να σας πω; Στα νοσοκοµεία νοση-
λεύονται εγκαυµατίες. Οι αποκλειστικές νοσοκόµες επιβαρύνουν
τον ασθενή. Είναι άλλο ο εγκαυµατίας που συνεχίζει θεραπεία
στο σπίτι και δεν καλύπτεται καθόλου η θεραπεία από τον
ΕΟΠΥΥ για τα φάρµακα που παίρνει; Συνεπώς η µηδενική συµ-
µετοχή που αναφέρεται και στο άρθρο 15 είναι στα χαρτιά, ενώ
άµεσα έπρεπε να είχε δοθεί. Ή ακόµα βάζετε χρονικά περιθώρια
ως το τέλος της χρονιάς για µια σειρά ανάγκες, τη στιγµή που
θα έπρεπε να παραταθούν.

Αποζηµιώσεις για ανακατασκευή ή επισκευή κατοικιών. Βρι-
σκόµαστε ακόµα στη φάση των αιτήσεων. Και αν πάρουµε υπ’
όψιν και αυτά που σας είπα, κύριε Υπουργέ, και το ότι ζητούσαν
να χαρακτηριστούν «κίτρινα» τα σπίτια µέσα στην απελπισία
τους, ενώ η καταστροφή ήταν µεγαλύτερη, καταλαβαίνετε τι έχει
να γίνει.

Στην καταβολή επιδοµάτων είναι ψίχουλα οι 5.000 ευρώ εφά-
παξ ανά κατοικία και οι 8.000 ανά µικροεπαγγελµατία. Όµως, και
αυτά δεν έχουν δοθεί ακόµα στο σύνολο των πληγέντων, ενώ πυ-
ρόπληκτοι που για διάφορους λόγους καθυστέρησαν να υποβά-
λουν τα δικαιολογητικά πηγαίνοντας προς τους δήµους, συνα-
ντούν άρνηση υπαλλήλων να τα παραλάβουν, καθώς είναι εκπρό-
θεσµα.

Μα, ακόµα και όταν τα παίρνουν, ξεκαθαρίζουν στους πληγέν-
τες ότι δεν πρόκειται να προχωρήσει η αίτησή τους, αφού οι ηµε-
ροµηνίες έχουν παρέλθει. Χρειάζεται, απαιτείται παράταση όλων
των διαδικασιών και περιµένουµε να ακούσουµε ότι δεσµεύεστε
γι’ αυτό.

Φιλοξενία στις κατασκηνώσεις: Δεν υπάρχει καµµία επίσηµη
ανακοίνωση για το χρονικό διάστηµα που θα µπορούσαν οι πυ-
ρόπληκτοι να φιλοξενούνται σε αυτές τις δοµές. Κρίνουµε ότι θα
χρειαστεί να παραταθεί σηµαντικά η φιλοξενία αυτών των ανθρώ-
πων στους συγκεκριµένους χώρους, δεδοµένου ότι οι αποζηµιώ-
σεις καθυστερούν ιδιαίτερα, και φυσικά να ληφθούν όλα τα
αναγκαία µέτρα, γιατί µπαίνουµε στον χειµώνα και οι υποδοµές
αυτές είναι ανεπαρκείς.

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να πω ότι στην επιδότηση ενοικίου
υπήρξε βελτίωση -το αναγνωρίζουν- ως προς τα χιλιόµετρα µέσα
στα οποία αν οι πυρόπληκτοι έχουν δευτερεύουσα κατοικία, δεν
δικαιούνται την επιδότηση. Ωστόσο, συνεχίζουν να υπάρχουν
αποκλεισµοί, ενώ τα ποσά είναι ανεπαρκή, µετά από την κατακό-
ρυφη αύξηση στα ενοίκια στις γύρω περιοχές και την αισχροκέρ-
δεια που υπάρχει. Η εκταµίευση ζητούν να γίνεται ανά µήνα.

Φορολογία: Το είπαµε και το λέµε ξανά. Είναι κοροϊδία. Στην
ουσία δόθηκε µια αναβολή για την καταβολή των δόσεων στη φο-
ρολογία εισοδήµατος µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου. Είναι ψίχουλα,
είναι λιγότερα από ψίχουλα. Αυτοί έχασαν τα πάντα. Τι να πλη-
ρώσουν;

Αντιπληµµυρικά έργα: Δεν έχει προχωρήσει κάτι ουσιαστικά.
Κάποιες προσπάθειες που έχουν γίνει είναι πρόχειρες κατά τό-
πους και σίγουρα χωρίς κάποιο οργανωµένο σχέδιο. 

Κόψιµο και αποκοµιδή καµένων δένδρων: Αν και κόπηκαν τα
περισσότερα, κορµοί και κλαδιά έχουν αφεθεί στο έδαφος µέχρι
χθες που µιλούσα µαζί τους. 

Αποζηµίωση επαγγελµατιών που επλήγησαν: Δεν έχει προχω-
ρήσει ουσιαστικά. Χρονικές αναστολές υπάρχουν σε ασφαλιστι-
κές ρυθµίσεις, όπως αναστολή υπήρξε και στην είσπραξη
συγκεκριµένων διοδίων. Όµως, και αυτά ήταν ούτε για πέντε ηµέ-
ρες από τότε που ξέσπασε η πυρκαγιά. Δηλαδή τίποτα. Ούτε µια
κάρτα που ζήτησαν οι πυρόπληκτοι για να µετακινούνται αδαπά-
νως δεν δόθηκε. Και όµως, την ίδια ώρα κάθε χρόνο στο ΝΑΤΟ
δίνετε 4 δισεκατοµµύρια και πάνω.

Αποµάκρυνση αµιάντου: Δυστυχώς δεν έχει προχωρήσει. Συ-
νεχίζουν να υπάρχουν στοιβαγµένες σακούλες σε σηµεία της πε-
ριοχής, ενώ δεν έχει αποµακρυνθεί από την πλειοψηφία των
καµένων οικηµάτων. Χρειάζεται επιτάχυνση µε τα ειδικά συνερ-
γεία προστασίας της δηµόσιας υγείας. 

Καµένα αυτοκίνητα: δεν αναφέρθηκε πουθενά για αποζη-

µίωση, παρά µόνο διαγραφή των αδειών κυκλοφορίας. Εντάξει,
αφού έχουν καταστραφεί, τι τέλη κυκλοφορίας να πληρώνουν,
εδώ που τα λέµε; 

Απορρύπανση της περιοχής: Δεν υπάρχει επίσηµη ανακοίνωση
από κρατικό φορέα. Μόνο τα αποτελέσµατα του «Δηµόκριτου».
Ούτε από το ΥΠΕΚΑ, κύριε Υπουργέ, ούτε από το Υπουργείο
Υγείας για το αν αυτή έχει ολοκληρωθεί, αν έχουν γίνει απαραί-
τητες µετρήσεις και ποια είναι τα αποτελέσµατά τους.

Μοριοδοτήσεις και µετεγγραφές των πυρόπληκτων φοιτητών:
Υπάρχει πλήρης ανακολουθία µεταξύ του προγράµµατος των
πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου και των δεσµεύσεων του
Υπουργού Παιδείας. Εµείς περιµένουµε απάντηση. Η µοριοδό-
τηση για εισαγωγή στα ΑΕΙ και ΤΕΙ ήταν µόνο για τους περυσι-
νούς απόφοιτους της Γ’ λυκείου. Όµως, είναι πολύ σηµαντική η
µοριοδότηση για τους φετινούς, µε δεδοµένο ότι κυρίως αυτά
τα παιδιά θα αναγκαστούν να προετοιµαστούν για τις εξετάσεις
µέσα σε εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες. Όπως επίσης να µην είναι
µόνο για όσους τα σπίτια τους έχουν χαρακτηριστεί «κόκκινα» ή
έχουν χάσει δικούς τους. Και εδώ που τα λέµε στην Οµοσπονδία
Γονέων µε το Υπουργείο Παιδείας υπήρξε δέσµευση ότι αυτό θα
αλλάξει µε νεότερη ρύθµιση. Όµως, δεν έχει γίνει τίποτα. 

Όµως και στην αποκατάσταση περιβάλλοντος χώρου γίνεται
ένα αλαλούµ. Τη µια τους λέτε «να µην κόψετε τα καµένα», µετά
«κόφτε τα». Και τι αναφέρεται στην πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου; Η διενέργεια αυτοψίας πριν και µετά την αποκατάσταση.

Η πολυπλοκότητα των διαδικασιών και η γραφειοκρατία χαρα-
κτηρίζουν τα πάντα και µένουν άνθρωποι, οι οποίοι δικαιούνται
και χρειάζονται βοήθεια. Συνεπώς, άµεση απλούστευση όλων
των διαδικασιών. Αυτό που λέω αφορά και την τροπολογία που
καταθέσατε. 

Τέλος, όσον αφορά το τέταρτο άρθρο, η αναφορά για κατε-
δαφίσεις ουσιαστικά αφορά στη συντριπτική πλειοψηφία αποφά-
σεις που προϋπήρχαν της πυρκαγιάς και δεν είχαν εφαρµοστεί,
δηλαδή και χωρίς τη φονική πυρκαγιά έπρεπε να τις υλοποι-
ήσετε. Αφορούν περιφράξεις, τοίχους και άλλα στις αναφερόµε-
νες περιοχές. Εµείς λέµε ότι είναι αποσπασµατικές και εξόφθαλ-
µες περιπτώσεις. Το χρησιµοποιήσατε, όµως, πάρα πολύ για να
συγκαλύψετε τις ευθύνες που έχετε κι εσείς και οι προηγούµενοι
και να φορτώσετε στους ίδιους τους κατοίκους την αιτία της κα-
ταστροφής. 

Η αναρχία του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης, όπως υπάρ-
χει σ’ όλους τους τοµείς, υπάρχει κι εδώ. Αυτήν την αυθαιρεσία
εδώ και χρόνια την έχει εκθρέψει το ίδιο το καπιταλιστικό κράτος
και για να δώσει διέξοδο στο πιεστικό πρόβληµα στέγασης,
επειδή δεν είχε ποτέ σχέδιο εργατικής λαϊκής κατοικίας, αλλά
πάνω απ’ όλα γιατί η κερδοσκοπία στη γη βοηθούσε την αστική
τάξη και τα κόµµατά της να κάνουν συµµαχίες µε τµήµατα µι-
σθωτών εργαζοµένων, ενώ ταυτόχρονα έδιναν γρήγορο κέρδος
στον καπιταλιστικό κατασκευαστικό κλάδο. 

Οι κάτοικοι εδώ και χρόνια πληρώνουν και ΕΝΦΙΑ και για τα-
κτοποιήσεις και δάνεια και ρεύµα, τα πάντα, για να µπορούν να
µένουν στην περιοχή. Δεν επιτρέπεται σε κανέναν να τολµά να
ρίχνει το φταίξιµο σε αυτούς τους ανθρώπους που έχουν φτύσει
αίµα για να φτιάξουν ένα σπίτι, δεν επιτρέπεται σε κανέναν να
ταυτίζει αυτούς τους ανθρώπους µε τους µεγαλοεισοδηµατίες
που καταπάτησαν και νοµιµοποίησαν κρατικές δασικές εκτάσεις
για βίλες πάνω στον γιαλό. Αυτούς µε έναν τρόπο στην τροπο-
λογία που καταθέσατε τους δικαιώνετε. 

Ρωτάµε, λοιπόν: Έφταιγαν για την πολύνεκρη πυρκαγιά τα αυ-
θαίρετα; Με τις δροµολογούµενες εξελίξεις που έχετε για τις
δύο χιλιάδες επτακόσια στρέµµατα υπό ένταξη στο σχέδιο πόλης
της Ραφήνας, αλλά και µε τις οικιστικές πυκνώσεις, αυξάνετε την
πολεοδοµηµένη έκταση στο 182%. Δεν υπάρχουν εξασφαλισµέ-
νες υποδοµές, ώστε αυτά να µην αποτελέσουν τα επόµενα χρό-
νια πάλι ένα νέο Μάτι. 

Το ζήτηµα που µπαίνει, λοιπόν, είναι ο σχεδιασµός από την
αρχή που θα εξασφαλίσει τις προϋποθέσεις ασφαλούς και σύγ-
χρονης λαϊκής κατοικίας και όχι αποσπασµατικά µέτρα που φέρ-
νετε κοµµατιαστά. Γι’ αυτό ο εφησυχασµός του λαού και η
απόκρυψη των ανεπαρκειών της πολιτικής προστασίας πριν από
τις καταστροφές αποτελούν για το αστικό κράτος εξίσου µόνιµο
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χαρακτηριστικό µε την κοροϊδία και τον αποπροσανατολισµό για
τις πραγµατικές αιτίες των καταστροφών.

Δυστυχώς, τέτοιες καταστάσεις θα έχουµε όσο οι προτεραι-
ότητες, οι ιεραρχήσεις και τα κριτήρια δράσης ενός κράτους και
µιας οικονοµίας είναι η επιδίωξη του καπιταλιστικού κέρδους και
όχι οι ανάγκες του ανθρώπου.

Τρανταχτό παράδειγµα είναι οι πληµµύρες στη Μάνδρα. Ένας
χρόνος πέρασε και συνεχίζετε να µην έχετε αντιπληµµυρικά στα
επιλέξιµα του προϋπολογισµού, γιατί δεν αφήνουν κέρδος στους
µεγαλοεργολάβους και τους οµίλους. Μπορεί, δηλαδή, να θρη-
νήσουµε και νέα θύµατα. 

Γι’ αυτό ακριβώς καλούµε τους νησιώτες, τους πληγέντες από
τις φονικές πυρκαγιές και συνολικά τον λαό να µην εγκλωβίζονται
στα ψίχουλα, γιατί πολιτική των αστικών κυβερνήσεων και ειδικά
σε προεκλογικές περιόδους είναι να δίνουν ένα και µετά να παίρ-
νουν πίσω δέκα, καταδικάζοντας την πλειοψηφία σε φτώχεια, µι-
ζέρια και ανεργία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
το δικαίωµα να λάβετε τον λόγο, αφού το θέλετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Απλώς προς διευκρίνιση, επειδή είµαι
παρών και δεν µπορώ να µην απαντήσω, γιατί πιθανόν να ενηµε-
ρώνονται και οι πολίτες -και ελπίζω να ενηµερώνονται από τη
Βουλή οι πολίτες, κύριε Πρόεδρε-, να πω ότι έχουν γίνει µετρή-
σεις στη θάλασσα, στην ατµόσφαιρα και µετρήσεις όσον αφορά
την ακτινοβολία από την Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας, τον «Δη-
µόκριτο», το ΕΛΚΕΘΕ και το Εθνικό Αστεροσκοπείο. Δεν υπάρχει
καµµία υπέρβαση καµµίας παραµέτρου. Έχουν ανακοινωθεί όλα
δηµόσια. Δεν επιτρέπεται να κινδυνολογούµε και να σπεκουλά-
ρουµε σε θέµατα δηµόσιας υγείας και ασφάλειας της ζωής. Αυτό
προς απάντησή σας, γιατί αφήσατε µια υπόνοια. 

Δεύτερον, δεν υπάρχει καµµία νοµιµοποίηση όσον αφορά την
καταπάτηση και την εµπορική αξιοποίηση δάσους ή δηµόσιας
περιουσίας µε την τροπολογία. Μόνο οι περιοχές που δεν καλύ-
πτονται από τη δασική νοµοθεσία και έχουν οικοδοµική άδεια
παίρνουν γρήγορα βεβαίωση. Είναι δικαίωµα ζωής η κατοικία και
αν το αρνείστε, αρνείστε το δικαίωµα αποκατάστασης για πολί-
τες στην περιοχή, που πολλοί είναι και στα εργατικά στρώµατα
και στα µικροµεσαία στρώµατα της κοινωνίας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το αντίθετο ζητάµε! Διαστρεβλώ-
νετε τη θέση του ΚΚΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κυρία
Μανωλάκου.  

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Επέδειξα µια διάθεση συνεννόησης και,
κυρία Μανωλάκου, δεν µπορείτε να σπεκουλάρετε επί αυτών. 

Και επειδή είπατε για µεγάλες και όχι αποσπασµατικές αλλα-
γές, η εθνική στρατηγική για τα δάση, οι δασικοί χάρτες και η
πρόληψη δασικών πυρκαγιών είναι στρατηγικές µεταρρυθµιστι-
κές τοµές, ώστε να µην πάµε σε αποσπασµατικές πολιτικές και
αυτές επέλεξε η Κυβέρνησή µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λό-

γο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι θέλετε, κυρία Μα-

νωλάκου; Πείτε µου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν µπορεί να διαστρεβλώνει τη

θέση του ΚΚΕ. Εµείς για τους πληγέντες ζητήσαµε κατοχύρωση
όλων των κατοικιών, αλλά ταυτόχρονα απαιτήσαµε και υποδο-
µές, για να µην ξαναδούµε ένα νέο Μάτι και φοβόµαστε ότι αυτό
θα γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κυρία Μανω-
λάκου. Είναι ξεκάθαρη η θέση σας. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Κατσίκης για δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία και κύριε Υπουργέ, συζητάµε την κύρωση των τεσσάρων
πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, εκ των οποίων οι τρεις συγ-
κροτήθηκαν συνεπεία των εκτάκτων αναγκών που προέκυψαν
από τις καταστροφικές πυρκαγιές που έπληξαν την Αττική τον
περασµένο Ιούλιο. Πέραν των τριών αυτών για τις οποίες θα ανα-
φερθώ συνολικά στη συνέχεια, η έτερη πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου αφορά στην παράταση των µειωµένων συντελεστών
του ΦΠΑ σε πέντε νησιά του Αιγαίου, τη Λέσβο, τη Σάµο, τη Χίο,
τη Λέρο και την Κω, τα οποία έχουν επωµιστεί το κυριότερο βά-
ρος διαχείρισης της ανθρωπιστικής προσφυγικής κρίσης που
βρίσκεται σε εξέλιξη τα τελευταία χρόνια.

Όπως πολύ σωστά επισηµάνθηκε και κατά τη συνεδρίαση της
Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων, η από την 29η Ιουνίου 2018
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, µε θέµα την παράταση µει-
ωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα προαναφερθέντα νησιά, έρχεται
σε µια στιγµή που η Κυβέρνηση αποδεικνύει εµπράκτως τις κοι-
νωνικές της ευαισθησίες και µεριµνά τοιουτοτρόπως, παρατεί-
νοντας την περίοδο φορολογικών ελαφρύνσεων των τοπικών
κοινωνιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Παράλληλα δε ενισχύονται περαιτέρω τα µέτρα οικονοµικής
στήριξης των αποµακρυσµένων από την ενδοχώρα περιοχών της
επικράτειας µέσα από τη θέσπιση και εφαρµογή του µεταφορι-
κού ισοδυνάµου, ενός νόµου που λειτουργεί ως αντίµετρο στις
πρακτικές δυσκολίες των πολιτών και ενισχύει τη νησιωτικότητα,
λειτουργώντας συµπληρωµατικά προς όφελος των εισοδηµάτων,
των νοικοκυριών και των επαγγελµατιών. 

Επειδή ακούστηκαν κατακριτικά και επικριτικά σχόλια από
αυτό το Βήµα από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης αναφορικά
µε το ΦΠΑ, βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι όταν το ΦΠΑ ανεβαί-
νει κατά µια µονάδα -από το 23% που το βρήκαµε στο 24%- κρι-
νόµεθα κακώς για πολιτική η οποία ασκείται εις βάρος εκείνων
οι οποίοι καλούνται να πληρώσουν ΦΠΑ κατά µια µονάδα µεγα-
λύτερο από αυτό το οποίο µας κληροδοτήσατε, από αυτό το
οποίο κληρονοµήσαµε από εσάς. Το φτάσατε 23%, άσχετα αν µε
πολυγραφηµένες αποφάσεις το ανεβοκατεβάζατε και το κάνατε
ασανσέρ, ανάλογα µε τις ανάγκες και τις επιβολές που είχατε δε-
χτεί από τους δανειστές. Το φτάσατε 23%!

Βεβαίως, σήµερα µε πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, το οποίο θα έρθει, θα κατέβει µονάδες κάτω από το 24%
και ο υψηλός και ο χαµηλός ΦΠΑ.

Συνεπώς, όταν µιλάµε για ΦΠΑ, θα πρέπει να είµαστε προσε-
κτικοί για το πώς νοµοθετήσατε εσείς, πώς νοµοθετούµε εµείς
και, εν πάση περιπτώσει, ας κάνει ο καθένας την αυτοκριτική του
σε αυτό το µέτρο του ΦΠΑ, που πραγµατικά έπληττε και -για να
είµαστε ειλικρινείς- συνεχίζει να πλήττει, λόγω του υψηλού πο-
σοστού του σήµερα τους φορολογούµενους Έλληνες πολίτες
και ιδιαίτερα την επιχειρηµατικότητα.

Αυτά προς απάντηση, εποµένως, όσων επέκριναν την περίοδο
της παράτασης των µειωµένων συντελεστών του ΦΠΑ, καθώς
άκουσα σχόλια πως δήθεν είναι ασπιρίνη χωρίς ουσιαστικό όφε-
λος.

Θέλω να υπογραµµίσω από αυτό το Βήµα πως η εν λόγω
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δεν εισάγεται αποσπασµατικά,
αλλά αποτελεί µέρος ενός συνολικότερου πολιτικού σχεδιασµού
τον οποίο η Κυβέρνηση θέτει πλέον σε εφαρµογή µε µεγάλη ευε-
λιξία από ό,τι στο παρελθόν, ξεδιπλώνοντας πτυχές κοινωνικής
µέριµνας, που είναι εφικτό να τεθούν σήµερα σε ισχύ µε µεγα-
λύτερη ευκολία, συνεπεία της ανάκτησης, της οικονοµικής κυ-
ριαρχίας και αυτονοµίας που έχουµε κατακτήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κεντρικός πολιτικός σχεδια-
σµός και η πολυεπίπεδη εφαρµογή αυτού είναι µια πραγµατικό-
τητα που είναι ήδη σε εξέλιξη όσο και αν αυτό προκαλεί δυσφο-
ρία σε ορισµένες πτέρυγες του Κοινοβουλίου.

Σε ό,τι αφορά τις τρεις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
που αφορούν τη διαχείριση εκτάκτων αναγκών που προέκυψαν
από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττι-
κής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018, περιοχές που συµπίπτει να είναι
και περιοχές της εκλογικής µου περιφέρειας,  όπου βίωσα και
εγώ προσωπικά τον θρήνο των συµπολιτών µου, πιστεύω πως η
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αναγκαιότητα βοήθειας των συνανθρώπων µας που βρέθηκαν σε
τραγική θέση και το αυτόκλητο χρέος της πολιτείας να ενσκήψει
πάνω στους παθόντες δεν αφήνει κανένα άλλο περιθώριο επιχει-
ρηµατολογίας.

Καταδικάζει δε στη συνείδηση των πολλών οποιαδήποτε άλλη
πολιτική απόπειρα άσκησης κριτικής µε εµφανή στόχο την εξυ-
πηρέτηση µιας κοντόφθαλµης µικροπολιτικής σκοπιµότητας. Πι-
στεύω πως µε τη µνήµη των νεκρών, των αθώων θυµάτων δεν
πρέπει να παίζει κανείς.

Η διαχείριση της κρίσεως που ανέκυψε από τις φονικές πυρ-
καγιές του Ιουλίου πρέπει να βρίσκει το σύνολο του Σώµατος της
Βουλής ενωµένο, ταγµένο στην υπηρεσία των συµπολιτών µας
που βρέθηκαν αίφνης σε δεινή θέση. Αυτή είναι η ύψιστη προτε-
ραιότητα την οποίαν οφείλουµε να υπηρετήσουµε, τουλάχιστον
µέχρι να σταθούν ξανά στα πόδια τους οι πυρόπληκτοι και οι οι-
κογένειες αυτών.

Αυτό κάνουµε µέσα από τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου που συγκροτούν το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Αυτό συνάµα δεν σηµαίνει πως αρνούµεθα
τη διερεύνηση και την απόδοση ευθυνών για τα όσα τραγικά συ-
νέβησαν. Ουδείς το υποστηρίζει αυτό. Η δικαιοσύνη έχει ήδη επι-
ληφθεί και εκφράζω από αυτό το Βήµα την απόλυτη εµπιστοσύνη
µου στο έργο της ανεξάρτητης δικαστικής εξουσίας.

Αναγκάζοµαι, κύριε Πρόεδρε, να επαναλάβω τα όσα είπα και
στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων αναφορικά µε
αιτιάσεις που εξεφράσθησαν και τότε και σήµερα από αυτό εδώ
το Βήµα, ότι ευθυνόµεθα για τα αυθαίρετα κτίσµατα. Θα το απο-
δείξει και η έρευνα η οποία είναι σε εξέλιξη και το πόρισµα της
οποίας θα µας δοθεί από τις εισαγγελικές και τις άλλες αρχές,
ότι ενδεχοµένως η ύπαρξη αυθαιρέτων κτισµάτων συνέβαλαν
κατά κύριο λόγο στο να θρηνούµε σήµερα ενενήντα εννέα θύ-
µατα.

Πάνω σε αυτό άρχισαν κάποιοι να αποποιούνται τις δικές τους
ευθύνες περί αυθαιρεσίας και παραβάσεως πολεοδοµικών δια-
τάξεων και να τις επιρρίπτουν σε εµάς.

Θέλω να τους θυµίσω ότι τα πρωτόκολλα κατεδαφίσεως, για
κτίσµατα τα οποία παρανόµως ανεγέρθηκαν σε δασικές και σε
αναδασωτέες εκτάσεις, εκδίδονται από την Αποκεντρωµένη Δι-
οίκηση µε απόφαση του Γραµµατέα αυτής. Τότε υπήρχε γραµ-
µατέας, σήµερα λέγεται συντονιστής. Αυτά τα πρωτόκολλα κατε-
δάφισης εκτελούνται, όταν συνοδεύονται από τις ανάλογες δα-
πάνες, όταν υποστηρίζονται από τις ανάλογες δαπάνες, δαπάνες
χωρίς τις οποίες δεν µπορεί κανένα συνεργείο και καµµία Γραµ-
µατεία Αποκεντρωµένης Διοίκησης να προβεί σε τέτοιες κατεδα-
φίσεις.

Θέλω να επισηµάνω στο Σώµα ότι τέτοιου είδους πρωτόκολλα
κατεδαφίσεων, κύριοι συνάδελφοι, είχαν εκδοθεί από το 1992,
1993. Γιατί µέχρι το 2014, που παραδώσατε µετά τη λαϊκή ετυ-
µηγορία την εξουσία στη σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
δεν είχατε προβεί σε κατεδαφίσεις; Γιατί πραγµατικά δεν θέλατε
ποτέ να βάλετε στον προϋπολογισµό του κράτους τη δαπάνη
που θα υποστήριζε αυτές τις κατεδαφίσεις. 

Ξέρετε πότε βάλατε στον προϋπολογισµό του κράτους τέτοιες
δαπάνες; Τις βάλατε τον Δεκέµβριο του 2014. Ξέρετε γιατί το κά-
νατε τότε; Ξέρετε γιατί το κάνατε τότε. Το κάνατε, γιατί γνωρί-
ζατε ότι φεύγατε από την εξουσία, αποµακρυνόσασταν από
αυτήν και έτσι πιστεύατε ότι στο πεδίο της κακής πολιτικής τα-
κτικής, της στείρας πολιτικής αντιπαράθεσης, η οποία σας δια-
κρίνει και σας χαρακτηρίζει, θα είχατε φορτώσει στους δικούς
µας ώµους αυτήν τη βάσανο των κατεδαφίσεων. 

Πραγµατικά, όµως, αυτό που αναφέρθηκε είναι αλήθεια, γιατί
συσκέψεις δύο πρώην Υπουργών του Υπουργείου Εσωτερικών
είχαν σαν αποτέλεσµα να αναβάλουν τέτοιου είδους κατεδαφί-
σεις. Και ένας από τους κύριους λόγους και κύριες αιτίες αυτής
της αναβολής ήταν οι δασικοί χάρτες, που σήµερα αναρτώνται
για να κυρωθούν και θα ξεκαθαρίσουν το θέµα των δασικών πε-
ριοχών, θα χαρακτηρίσουν τις περιοχές δασικές ή καθαρές, ώστε
να ξέρουµε αν το ιδιοκτησιακό που αφορά εκείνον που έχτισε
ένα σπιτάκι για να στεγάσει τον εαυτό του και την οικογένειά του
είναι τέτοιο, ώστε να κατεδαφιστεί ή να χαρακτηριστεί καθαρό,
ώστε να απαλλαγεί από την κατεδάφιση. Αυτό ήταν το πρώτο

σκεπτικό.
Το δεύτερο σκεπτικό, βεβαίως, είναι ότι σε αυτές τις περιπτώ-

σεις η δική µας πολιτική δεν έχει καµµία σχέση µε την ανάλγητη
πολιτική κοινωνική τακτική του παρελθόντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πως ήρθε πλέον η ώρα
να αναλογιστεί καθείς από εµάς το µερίδιο ευθύνης που του ανα-
λογεί. Και όταν λέω «καθείς από εµάς» συµπεριλαµβάνω το σύ-
νολο των Ελλήνων πολιτών, διότι οι παθογένειες του παρελθό-
ντος στοιχειώνουν το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας σήµερα
και δυστυχώς βιώνουµε µε τον πλέον σκληρό τρόπο τις συνέ-
πειες των λαθών και παραλείψεων που έχουν καταγραφεί σε
βάθος δεκαετιών.

Σε κάθε περίπτωση οφείλουµε να καταβάλουµε κάθε δυνατή
προσπάθεια, προκειµένου να µετριάσουµε στο µέλλον αντί-
στοιχα δράµατα. Απέναντι, βέβαια, στη φύση και στη δύναµή της
θα αισθανόµαστε πάντοτε ανήµποροι, αδύναµοι και µικροί. Αυτό
τουλάχιστον που µπορούµε να κάνουµε είναι να αυξήσουµε τις
δυνατότητες επιφυλακής, αντίδρασης και επίγνωσης των δυσκο-
λιών. 

Πλέον είναι η ώρα να θέσουµε στέρεες βάσεις µακρόπνοου
σχεδιασµού, να επενδύσουµε στην πρόληψη και στη γνώση. Η
υπερψήφιση των τεσσάρων λοιπών πράξεων νοµοθετικού περιε-
χοµένου, που περιλαµβάνονται στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, είναι για εµάς τους Ανεξάρτητους Έλληνες
µια πολιτική απόφαση αυτονόητη δεδοµένη. 

Τασσόµεθα, κύριε Πρόεδρε, υπέρ της ψήφισης του παρόντος
και πιστεύουµε πως σήµερα γίνεται ένα ακόµη βήµα υπέρ της
αντιµετώπισης τόσο εκτάκτων αναγκών όσο και χρονίων κατα-
στάσεων.

Θα ήθελα να πω δύο λόγια για την κατατεθείσα προ ολίγου
τροπολογία από τον αρµόδιο Υπουργό κ. Φάµελλο.

Τη στηρίζουµε αναφανδόν και την υποστηρίζουµε, διότι θέλω
να γνωρίζετε πως βίωσα την αγωνία των συµπολιτών µου, πυρό-
πληκτων, πληγέντων από τη φονική πυρκαγιά, οι οποίοι δεν έχα-
σαν µόνο κι εκείνοι τους συγγενείς τους κι εµείς τους συναν-
θρώπους µας και συµπολίτες µας, αλλά έχασαν και τις κατοικίες
τους, έχασαν και το κεραµίδι που είχαν στο κεφάλι τους. 

Έτσι, λοιπόν, είτε µε την ενίσχυση της κρατικής µηχανής και
την οικονοµική ενίσχυση της πολιτείας -πράγµατα στα οποία
πολύ εµπεριστατωµένα και αναλυτικά αναφέρθηκε ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. Βούτσης στην αρχή της συνεδρίασης- είτε ιδίαις
δαπάναις θέλησαν να επανεγείρουν ή να αποκαταστήσουν βλά-
βες και ζηµιές των κατοικιών τους. Προσέκρουαν σε ένα παρα-
κωλυτικό εµπόδιο, το οποίο αποτελούσε απαραίτητη βεβαίωση
για την πλήρωση του πολεοδοµικού φακέλου για να προβούν
στις προαναφερθείσες εργασίες. 

Σήµερα, µε αυτή την τροπολογία λύνεται αυτό το πρόβληµα
που πράγµατι τους εµπόδιζε να επανεγείρουν ή να επισκευάσουν
τις κατοικίες τους, διότι εκδίδεται αυτή η βεβαίωση από τη Δα-
σική Υπηρεσία, απαραίτητο δικαιολογητικό για τη συµπλήρωση
του φακέλου και το ξεκίνηµα της διαδικασίας επανέγερσης ή
αποκατάστασης των ζηµιών. 

Επειδή, λοιπόν, ήταν επιτακτική ανάγκη, αφουγκραζόµενοι την
τοπική κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από ένα θλι-
βερό τραγικό βίωµα που πέρασε, να νοµοθετήσουµε κατ’ αυτόν
τον τρόπο για να απαλύνουµε, όσο µπορούσαµε, τον πόνο τους,
αλλά και συµπεριφερόµενοι επί δικαίω, θελήσαµε µε αυτό το νο-
µοθέτηµα να αποδείξουµε ότι ακούσαµε την αγωνία της τοπικής
κοινωνίας στο Μάτι, στον Νέο Βουτζά, στην περιοχή της Ραφή-
νας, στον Μαραθώνα, και καλώς πράξαµε. 

Με αυτές τις σκέψεις, τελειώνοντας, δηλώνω για άλλη µια
φορά ότι η τροπολογία αυτή, για την οποία, δυστυχώς, κάποιες
µικρές ή µεγάλες ενστάσεις και αντιρρήσεις ακούστηκαν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ψηφιστεί απ’ όλους µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Κατσίκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΖ’ - 15 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 1097



της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες, καθώς και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από σχολείο της Φινλανδίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, ειδικός αγορητής από το Πο-
τάµι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο κυρώ-

νουµε µία σειρά πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου που τέθη-
καν σε ισχύ την περίοδο του καλοκαιριού, περιλαµβάνοντας ση-
µαντικές και κατεπείγουσες ρυθµίσεις διαφόρων Υπουργείων. 

Θα ξεκινήσω από την ΠΝΠ που εισάγεται µε το άρθρο 1 και
αφορά στην παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά
Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο, εξαιτίας των συνεπειών, κυρίως,
που αντιµετωπίζουν τα συγκεκριµένα νησιά που βρίσκονται στην
πρώτη γραµµή των προσφυγικών και µεταναστευτικών ροών. Νο-
µίζω ότι πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και να αποδεχτούµε ότι ένα
πρόσκαιρο µέτρο, όπως αυτό, προφανώς ανακουφίζει σχετικά
τα νησιά αυτά που δέχονται µεγάλες επιβαρύνσεις, προφανώς
όµως δεν λύνει το ζήτηµα. 

Βεβαίως, πρέπει να αντιληφθούµε ότι η άρση των προβληµά-
των που δηµιουργεί η νησιωτικότητα, και µάλιστα η διπλή νησιω-
τικότητα, και στο Αρχιπέλαγος του Αιγαίου απαιτούν µια πιο
ολοκληρωµένη πολιτική, ένα πλέγµα συγκεκριµένων µέτρων, τα
οποία θα µπορούσαν να άρουν κάποιες πάντα από τις δηµιουρ-
γούµενες, σε σχέση µε την ηπειρωτική χώρα, ανισότητες. Το µε-
ταφορικό ισοδύναµο, που είναι ένα θετικό µέτρο, προφανώς δεν
λύνει ούτε αυτό τα προβλήµατα. Παρέχει µία µικρή ανακούφιση
στα µεγάλα κόστη που καταβάλλονται από τους νησιώτες, αυ-
τούς που κατοικούν ή αυτούς που ζουν στα νησιά.

Επίσης, πρέπει να συνοµολογήσουµε ότι η επί χρόνια εφαρ-
µογή του ΦΠΑ στα νησιά δεν έφερε τα αποτελέσµατα που ανα-
µέναµε και έπρεπε να φέρει. Δεν έφτασε ποτέ η µείωση των
τιµών στον τελευταίο καταναλωτή ή χρήστη υπηρεσιών. Όλοι
πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι δηµιουργήθηκε µία σειρά στρε-
βλώσεων και παθογενειών, οι οποίες, εν τέλει, αναιρούσαν το
αναµενόµενο αποτέλεσµα. 

Και βέβαια, δεν είναι παραγωγικό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να ξεχνάµε σήµερα εδώ δηµαγωγώντας εν πολλοίς για τον
µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά και την επαναφορά του, ότι ήταν µια
µνηµονιακή υποχρέωση και βεβαίως δεν µπορεί έτσι να αρθεί
ένα τέτοιο µέτρο. Μπορούµε, όµως, να επιδιώξουµε τα αποτελέ-
σµατα που θέλαµε να έχουµε µε τον µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά µε
ένα πλέγµα άλλων νοµοθετικών ρυθµίσεων, το οποίο οφείλουµε
να κάνουµε. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 2 µε το οποίο κυρώνεται η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου της 24ης Ιουλίου -η οποία υπογράφηκε
την αµέσως επόµενη µέρα της πυρκαγιάς και αφορά στη σύ-
σταση ειδικού λογαριασµού για την αρωγή των πληγέντων- οι
πόροι του ειδικού λογαριασµού στην Τράπεζα της Ελλάδας προ-
έρχονται από καταθέσεις –λέγαµε και προχθές- από τον κρατικό
προϋπολογισµό, από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, από
τις εισφορές φυσικών προσώπων, από νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου και ιδιωτικού δικαίου, από αλλοδαπά κράτη, από διεθνείς
και υπερεθνικούς οργανισµούς και βεβαίως από ποσά που κατα-
τίθενται στις τράπεζες για τον σκοπό αυτό από διάφορους ιδιώ-
τες. 

Ο τρόπος διαχείρισης του λογαριασµού ορίζεται µε απόφαση
του Υπουργείου Οικονοµικών. Η ύπαρξη ειδικού λογαριασµού
για βοήθεια στους πληγέντες από τις πυρκαγιές είναι προφανώς
απαραίτητη και σωστά έγινε. 

Τόσους µήνες, όµως, µετά ο λογαριασµός βρίσκεται σε πλήρη
λειτουργία; Αναρωτιόµαστε. Γιατί υπάρχουν πολλές καταγγελίες
σύµφωνα µε τις οποίες µεγάλες δωρεές που είχαν ανακοινωθεί
αµέσως µετά τις πυρκαγιές, δεν έχουν κατατεθεί ακόµα σε κά-
ποιο ταµείο και κατά συνέπεια δεν πρόκειται να φτάσουν ποτέ
στους δικαιούχους. 

Στον ειδικό λογαριασµό έχουν κατατεθεί µέχρι σήµερα 37,6
εκατοµµύρια ευρώ, από τα οποία τα 20 εκατοµµύρια δόθηκαν
από τον ΟΑΕΔ, τα 10 εκατοµµύρια από την Βουλή των Ελλήνων,
τα 5 εκατοµµύρια από την Τράπεζα της Ελλάδας και το υπόλοιπο

ποσό προέρχεται από δύο χιλιάδες επτακόσιες καταθέσεις πο-
λιτών που έχουν δώσει από 5 ευρώ έως και 300 ευρώ, ενώ εξήντα
έως εξήντα πέντε φορείς, οργανισµοί, δήµοι, πρεσβείες, εται-
ρείες έχουν καταθέσει από 3.000 ευρώ και πάνω. Άρα, στον λο-
γαριασµό δεν έχουν µπει ακόµα τα ποσά που έχουν καταθέσει
µεγάλοι δωρητές, ούτε και αυτά που έχουν συγκεντρωθεί από
συναυλίες αλληλεγγύης ή διάφορες άλλες εκδηλώσεις.

Ένα ακόµη βασικό πρόβληµα, που εντοπίζεται, είναι η ταυτό-
χρονη λειτουργία και άλλων λογαριασµών. Ερανικούς λογαρια-
σµούς έχουµε από τον Δήµο Μαραθώνα, τον Δήµο Ραφήνας και
την ΚΕΔΕ. Τα ποσά που έχουν συγκεντρωθεί στους λογαρια-
σµούς αυτούς κανονικά θα έπρεπε ήδη να έχουν µεταφερθεί
στον ειδικό λογαριασµό του Υπουργείου Οικονοµικών, έτσι ώστε
να είναι και τελικά γνωστό και το συνολικό ποσό που έχει συγ-
κεντρωθεί, αλλά και να είναι εύρυθµη η διαχείριση του λογαρια-
σµού αυτού από το Υπουργείο Οικονοµικών.

Σε κάθε περίπτωση το ζητούµενο είναι να υπάρξει και διαφά-
νεια αλλά και ορθολογική διαχείριση αυτού του λογαριασµού.
Και βεβαίως έχει αναφερθεί και από άλλους συναδέλφους η αρ-
νητική εµπειρία που είχαµε από την αντίστοιχη τραγωδία πριν
από αρκετά χρόνια στο Νοµό Ηλείας. Από το 2007 είχε συσταθεί
το περίφηµο ταµείο Μολυβιάτη, για το οποίο ακόµα δεν ξέρουµε
ποια ήταν η διαχείριση των ποσών, ποια ήταν η συνολική κατά-
θεση των ποσών που συγκέντρωσε αυτός ο λογαριασµός και όλα
τα υπόλοιπα.

Σε σχέση µε το άρθρο 3 µε το οποίο κυρώνεται η από 26ης
Ιουλίου του 2018 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για τις ζηµιές
από τις πυρκαγιές που έπληξαν και άλλες περιοχές της Περιφέ-
ρειας Αττικής στις 23 Ιουλίου και 24 Ιουλίου του 2018, είναι γνω-
στά τα µέτρα τα οποία προβλέπονται. Και βεβαίως είχαν σκοπό
την άµεση ανακούφιση των πληγέντων στις τροµερές αυτές κα-
ταστροφές. 

Είναι αλήθεια γενναιόδωρη η αντιµετώπιση των συνεπειών
αυτών των καταστροφών µε αυτή την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Θα πρέπει, όµως, να προβλέψουµε και θα πρέπει τάχι-
στα να πάρουµε µέτρα έτσι ώστε να µην ξαναβρεθούµε µπροστά
σε τέτοιες ανείπωτες τραγωδίες και καταστροφές στο µέλλον. 

Και βέβαια νοµίζω ότι επιβάλλεται η τάχιστη ολοκλήρωση της
εκπόνησης και η άµεση εφαρµογή ολοκληρωµένου σχεδίου χω-
ρικών παρεµβάσεων, προκειµένου να µην έχουµε επανάληψη και
των προϋποθέσεων που οδήγησαν ή διεύρυναν και ενέτειναν το
τραγικό αποτέλεσµα των καταστροφών αυτών.

Μας είπε ο κ. Φάµελλος λίγο πριν ότι γίνεται προσπάθεια να
έχουµε άµεση κατάθεση των διαδικασιών, που πρέπει να νοµο-
θετηθούν, προκειµένου να πάµε στη ρύθµιση αυτή των συνολι-
κών και συνθετικών σχεδίων και χωρικών παρεµβάσεων, που
πρέπει να κάνουµε. 

Είναι, όµως, πολύ σοβαρό, κυρία Υπουργέ, ο χρόνος ο οποίος
θα απαιτηθεί και η τάχιστη εφαρµογή στην πράξη. Γιατί συζη-
τάµε όµως τώρα για ανοικοδόµηση, χωρίς να έχουµε, βεβαίως
τα σχέδια των χωρικών παρεµβάσεων.

Πρέπει να αναφερθώ σε µια πρόσφατη επιστολή διαµαρτυ-
ρίας, που έστειλε στα µέσα του Οκτωβρίου στον Υπουργό Υπο-
δοµών η συντονιστική επιτροπή των κατοίκων, τα µέλη της
οποίας τα είδαµε και την περασµένη Κυριακή στις οθόνες µας
κατά τη διάρκεια του Μαραθωνίου. Στην επιστολή τους αυτή επι-
σηµαίνουν ότι πολλά από τα µέτρα έχουν µείνει ακόµα στα χαρ-
τιά.

Παραδείγµατος χάριν, αναφέρουν ότι πάγωσε η υλοτόµηση
και η συλλογή αµιάντου, δεν έχει γίνει κάποιο σοβαρό αντιπληµ-
µυρικό έργο, εκκρεµεί η είσπραξη επιδοµάτων από ορισµένους
πυρόπληκτους, εκκρεµούν εργασίες στη Λεωφόρο Μαραθώνος,
όπως, επίσης, και ότι τα οδοστρώµατα αρκετών οδών στις πυρό-
πληκτες περιοχές, ενώ έχουν καταστραφεί από την πυρκαγιά,
δεν έχουν ακόµη αποκατασταθεί.

Χαρακτηριστικά µάλιστα, σηµειώνουν στις 2-11-2018, τότε
είναι αυτό το έγγραφο, ότι «σήµερα, εκατό ηµέρες µετά, σε
πολλά ζητήµατα είµαστε εκεί που ήµασταν και πριν πενήντα ηµέ-
ρες». 

Κοινώς, υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα, όχι τόσο στη σύνθε-
ση, τις προβλέψεις, τον σχεδιασµό ανακούφισης της πολιτείας,
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αλλά κυρίως στην υλοποίηση των µέτρων. Βεβαίως, δεν πρέπει
να ξεχνάµε ότι ο χρόνος πρέπει να περνάει προς όφελος των
πληγέντων και όχι προς όφελος της λήθης.

Δεν µας είναι κάτι το καινούριο, προφανώς. Είναι γνώριµη
αυτή η καθυστέρηση σε παρόµοιες περιπτώσεις ανάδρασης της
πολιτείας. Γιατί είναι άλλη η διακηρυγµένη βούληση και άλλες οι
χρόνιες παθογένειες της δηµόσιας διοίκησης, το αλαλούµ µε τις
αλληλοεπικαλύψεις υπηρεσιών, η γραφειοκρατία, η καθυστέρη-
ση, που δεν επιτρέπουν την άµεση ανακούφιση, που τόση ανά-
γκη έχουν οι πληγέντες.

Το τέταρτο άρθρο του σηµερινού µας νοµοσχεδίου αφορά την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου υπό τον τίτλο: «Επείγοντα
µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης και αποκατάστα-
σης ζηµιών από τις πυρκαγιές της 23 και 24 Ιουλίου του 2018». 

Το πρώτο άρθρο αφορά τις επείγουσες ρυθµίσεις για την εκτέ-
λεση των πράξεων κατεδάφισης. Υπάρχουν αυθαίρετα κτήµατα,
που παρεµπόδιζαν και εξακολουθούν να παρεµποδίζουν την πρό-
σβαση στον αιγιαλό και εν πολλοίς είχαν ως αποτέλεσµα και τον
εγκλωβισµό και τον θάνατο δεκάδων ανθρώπων, περιφράξεις αυ-
θαίρετες κατασκευές, εγκαταστάσεις διαφόρων τύπων και διά-
φορα άλλα, τα οποία δεν έχουν µέχρι σήµερα κατεδαφιστεί. Και
αναρωτιέµαι, όπως και όλοι φαντάζοµαι, πότε πρόκειται και πώς
να κατεδαφιστούν. Είναι ένα επίσης σοβαρό ζήτηµα, στο οποίο
δοκιµάζεται η αξιοπιστία της πολιτείας και νοµίζω ότι θα έπρεπε
ήδη να έχουµε δει τα αποτελέσµατα των άµεσων παρεµβάσεων.

Πρέπει να προσθέσω εδώ ότι οι νοµοθετικές προβλέψεις της
εν λόγω πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου ισχύουν µέχρι τη
συγκρότηση των υπηρεσιών ελέγχου δόµησης, έτσι όπως αυτές
οι υπηρεσίες ελέγχου δόµησης προβλέπονται από τον ν.4495/
2017 περί προστασίας και ελέγχου δοµηµένου περιβάλλοντος. 

Εδώ, λοιπόν, σε αυτόν τον νόµο, που έχει δηµοσιευτεί πριν από
έναν χρόνο, η δηµιουργία των προβλεπόµενων νέων δοµών,
αυτών των παρατηρητηρίων, δηλαδή δεκατέσσερα περιφερειακά
και εβδοµήντα τέσσερα τοπικά παρατηρητήρια ελέγχου δόµη-
σης, δεν έχει προχωρήσει. Και πώς θα λειτουργήσουν αυτά τα
παρατηρητήρια; 

Για να ξεκινήσουν, πρέπει να υπάρχει η ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα, στην οποία θα έχουν όλοι πρόσβαση, ένα κοινό πρωτό-
κολλο δηλαδή, και θα πρέπει επίσης να βρεθεί και να εκπαιδευτεί
ένα πολυάριθµο προσωπικό που απαιτείται για τη λειτουργία
αυτών των δοµών. Δεν έχουµε µέχρι σήµερα καµµία εικόνα του
πού φτάνουµε στην υποχρέωση υλοποίησης αυτών των δοµών
και έτσι είµαστε πολύ ανήσυχοι για το κατά πόσο µπορούµε να
έχουµε στην πράξη τις δεσµεύσεις, τις οποίες έχει αναλάβει η
πολιτεία για το ξεκαθάρισµα των αυθαίρετων παρεµβάσεων, που
εν πολλοίς, το είπα και λίγο πριν, κόστισαν στη διόγκωση αυτής
της τραγωδίας.

Σε σχέση µε την προ ολίγου κατατεθείσα τροπολογία, που
υποστήριξε ο κ. Φάµελλος, αντιλαµβανόµαστε και συµφωνούµε
ότι θα πρέπει να κάνουµε όσο πιο εύκολη τη ζωή των κατοίκων
των περιοχών αυτών στην προσπάθεια ανοικοδόµησης της πε-
ριοχής τους και του βίου τους.

Όµως, έχουµε την αγωνία και βεβαίως, την επιφύλαξη, µέσα
στο σκοτάδι των οικιστικών πυκνώσεων, που αποτελούν µια
τρύπα στους δασικούς χάρτες, πόσες από αυτές τις πιθανώς πα-
ράνοµες και αυθαίρετες κατασκευές κρύβονται και βεβαίως, κα-
λύπτονται. 

Εν πάση περιπτώσει, πιθανόν για την τροπολογία αυτή να έχω
µια επιπλέον µικρή παρέµβαση, γιατί κατατέθηκε την τελευταία
στιγµή και την µελετούµε. Θα µπορούσε, αφού ήταν έτοιµη αυτή
η ρύθµιση, να έχει ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο ή να έχει κατα-
τεθεί εγκαίρως, έτσι ώστε και εµείς να έχουµε πλήρη εικόνα για
το τι ψηφίζουµε και το τι ρυθµίζεται µε αυτή την τροπολογία, που
κατά τα λοιπά λέω ότι είναι απαραίτητη, γιατί πρέπει το γραφει-
οκρατικό άγος να καταφέρουµε να το αφαιρέσουµε από τις πλά-
τες ταλαιπωρηµένων συµπολιτών. Όµως, θα πρέπει αυτά τα
ζητήµατα να τα αντιµετωπίζουµε µε τη δέουσα σοβαρότητα. Το
οφείλουµε και στους ίδιους τους χρήστες της περιοχής.

Κύριε Πρόεδρε, εµείς υπερψηφίζουµε και επί της αρχής και
επί του συνόλου το σύνολο των διατάξεων του νοµοσχέδιου.

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Δανέλλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσουµε τον λόγο στον κ.
Καβαδέλλα, τον ειδικό αγορητή από την Ένωση Κεντρώων, επι-
τρέψτε µου να κάνω µια ανακοίνωση. 

Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών και
Μεταφορών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και
ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 15-11-
2018 σχέδιο νόµου: «Υποχρεώσεις αεροµεταφορέων σχετικά µε
τα αρχεία επιβατών –προσαρµογή της νοµοθεσίας στην Οδηγία
(ΕΕ) 2016/681». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κύριε Καβαδέλλα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όπως τόνισα και στην επιτροπή, µας φέρατε εδώ –εγώ, του-

λάχιστον, αισθάνοµαι- ως τυπικά παρισταµένους να προβούµε
σε κύρωση πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Και αν δεν προβεί
η Αντιπολίτευση σε κύρωση, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα,
αφού εσείς αποφασίζετε. Πράξατε και πράττετε µε βάση την
πλειοψηφία -κατά εµάς την πλασµατική πλειοψηφία- των παρα-
πάνω εδρών, που στην πραγµατικότητα δεν σας ανήκουν και
πρόκειται για στρέβλωση του εκλογικού νόµου, όπου ο δικός µου
ψηφοφόρος µετράει για 0,7 και ο δικός σας για 1,3.

Όµως, επειδή κάποιες ενέργειές σας βρίσκονται εν εξελίξει,
καλό θα ήταν να είχατε αποδεχθεί το αίτηµα σύσσωµης της Αν-
τιπολίτευσης για ακρόαση φορέων. Ζητήσαµε το απλό και λο-
γικό, να ενηµερωθούµε από τις πληγείσες οµάδες του ελληνικού
λαού, που ταλαιπωρούνται εξαιτίας σας για τα προβλήµατά τους,
τις δυσκολίες που τους έχετε καταγάγει, τις πιθανές λύσεις που
προτείνουν. 

Εσείς βεβαίως ως απόλυτοι γνώστες, σαν τον Πάπα της Ρώ-
µης, που έχει το αλάθητο και κατέχει όλη την αλήθεια, αρνείστε
αυτή την κατ’ ελάχιστο οφειλόµενη από εµάς ενέργεια, την ακρό-
ασή τους σε θέµατα που τους αφορούν.

Όµως, αντιλαµβανόµαστε ότι έχετε δυσκολία στο να ακου-
στούν πράγµατα και θαύµατα, όπως το ότι οι πληγέντες της µε-
γάλης πυρκαγιάς του καλοκαιριού δεν έχουν ακόµα λάβει τη
βοήθεια, που έχουν καταθέσει ιδιώτες και οργανισµοί υπέρ αυ-
τών. 

Δεν θέλετε να ακουστεί ότι τους έχετε αφήσει, όπως και άλ-
λους και φυσικά τους νησιώτες, στη µοίρα τους, οι οποίοι σαν
ακρίτες παραµένουν και επιµένουν στις κατεστραµµένες περιο-
χές τους και δεν σας κάνουν τη χάρη να σηκωθούν να φύγουν,
να κάνετε το όνειρό σας πραγµατικότητα, αυτή την αριστερή ιδε-
οληψία σας, να κουβαλήσετε όλη την Ασία και την Αφρική εδώ
ως επενδυτές «λιαζόµενους». 

Ζητούµε να ξεχωρίσετε ποιοι χρειάζονται τη συµπαράστασή
µας, ποιοι προέρχονται πραγµατικά από εµπόλεµες ζώνες, ποιοι
πρέπει να λάβουν επίσης πολιτικό άσυλο. Δεν µπορούµε να δεχ-
θούµε όλη την Ασία και όλη την Αφρική, χωρίς να εξετάσουµε τις
περιπτώσεις, που αφορούν τον καθένα απ’ αυτούς. 

Νοµοθετείτε, λοιπόν, για τους συµπολίτες µας, χωρίς τη γνώ-
µη τους, γιατί κάποιες από τις δήθεν θεραπευτικές ενέργειες,
των οποίων προβαίνουµε σήµερα σε κύρωση, βρίσκονται εν εξε-
λίξει, οπότε θα µπορούσαν να αποσοβηθούν τα λάθη της τελευ-
ταίας στιγµής, να δοθούν κάποιες καλύτερες λύσεις. 

Εάν θέλετε να βοηθήσετε πραγµατικά, πρέπει να ακούσουµε
τις κραυγές απελπισίας των συµπολιτών µας που πέρασαν και
περνούν κρίση. Δεν θέλετε, όµως, να ακουστούν οι ευθύνες σας,
δεν θέλετε να ακουστεί  η ανοργανωσιά και η ανεπάρκεια του
κρατικού µηχανισµού. Δεν είναι αποδεκτό να προσπαθείτε να µε-
ταφέρετε τις σοβαρότατες ευθύνες σας στην αυθαίρετη δόµηση,
που ασφαλώς ένα µέρος των ευθυνών µπορούµε να το καταλο-
γίσουµε εκεί, αλλά ποιος πάλι θα µπορούσε να ευθύνεται για όλο
αυτό; 

Πρώτα απ’ όλα, εσείς, γιατί εσείς κυβερνάτε τώρα. Είχατε προ-
βεί επανειληµµένα σε αναστολές κατεδάφισης, οι οποίες είχαν
τελεσιδικήσει. Είναι χίλιες εξακόσιες τριάντα εννέα τέτοιες τελε-
σίδικες αποφάσεις. Τουλάχιστον, θα µπορούσαν να είχαν κατε-
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δαφιστεί, τοίχοι, µαντρότοιχοι και άλλα εµπόδια, που είχαν ήδη,
όπως είπα πριν, τελεσιδικήσει.

Να θυµηθούµε, βεβαίως, ότι υπάρχει απόφαση δικού σας,
πρώην Υπουργού Εσωτερικών και η απόφαση εκδόθηκε στις 19-
10-2015, όπου ο κύριος Υπουργός ζητά την αναβολή όλου του
προγράµµατος κατεδαφίσεως αυθαιρέτων κατασκευών, χωρίς
καµµιά εξαίρεση βεβαίως, σε δασικές και αναδασωτέες εκτάσεις,
όπως γράφει ο τίτλος της απόφασης στη Δηµοτική Ενότητα Σπά-
των-Αρτέµιδος.

Τι γίνεται µε τα παρατηρητήρια δόµησης; Δεν πρέπει να παρι-
στάνουν οι προηγούµενοι διοικήσαντες τους κήνσορες και τις
λευκές περιστερές, διότι οι ευθύνες τους -και αυτών- είναι τερά-
στιες στο ζήτηµα της αυθαίρετης δόµησης.

Δεν θέλετε να ακουστεί ότι στείλατε ανθρώπους στη φωτιά,
ότι τους αφήσατε ανενηµέρωτους, ότι δεν διατάξατε έγκαιρα την
αποµάκρυνσή τους, ότι πάλευαν µε τα κύµατα µε τις ώρες και
πνίγονταν ένας-ένας, ο ένας δίπλα στον άλλον. Αυτή η µεγάλη
ανικανότητα θα σας στοιχειώνει για πάντα, εάν έχετε ανθρωπιά
µέσα σας. 

Και ερωτώ το εξής απλό: Γιατί σ’ αυτή τη µεγάλη κρίση δεν ρί-
ξατε βοήθεια από αέρος; Δεν ήταν ανάγκη να πλησιάσει κανένας.
Τα ελικόπτερα, ξέρω, πετούν µόνο για Υπουργούς και Προ-
έδρους της Δηµοκρατίας, αλλά σ’ αυτήν την περίπτωση θα έπρε-
πε να πετάξουν, για να γίνει ρίψη πυρίµαχων στολών. Θα µπο-
ρούσαν να είχαν σωθεί άνθρωποι από αυτό. Θα µπορούσε να
γίνει ρίψη αντιασφυξιογόνων προσωπίδων, φορητών ασυρµάτων,
για να λαµβάνουν εντολές, σκοινιών, σωσιβίων, εργαλείων, φο-
ρητών πυροσβεστήρων. Έπρεπε να κατέβουν οι Ειδικές Δυνά-
µεις, για να συντονίσουν ως οµαδάρχες, το έργο τµηµάτων
διαφυγής. Αφήσατε τον απλό κόσµο να αποφασίζει για τη µοίρα
του, να µην ξέρει από πού θα φύγει και πώς θα φύγει.

Υπάρχουν πολλά «γιατί». Δεν υπάρχουν απαντήσεις εύκολες.
Ίσως, τα δικά σας παιδιά, τα δικά σας εγγόνια, να είναι σπίτι τους
τώρα, να πηγαίνουν στο σχολείο, σε ειδικά σχολεία, όπως πηγαί-
νουν τα παιδιά του κυρίου Πρωθυπουργού, ασφαλώς για να µην
συγχρωτίζονται µε προσφυγόπουλα, υποθέτω. Όλα καλά, λοι-
πόν, αφού τα δικά σας παιδιά είναι καλά, αλλά κάποια άλλα παι-
διά βρέθηκαν σφιχταγκαλιασµένα, καµένα, σε κάτι χωράφια.

Δεν έχω λόγια να απευθυνθώ σε µια συγκυβέρνηση, που ήρθε,
δήθεν, να µας σώσει. Όσο πιο γρήγορα φύγετε –αυτή είναι η
γνώµη µεγάλης µερίδας του ελληνικού λαού- τόσο καλύτερη σω-
τηρία µας προσφέρετε. Και να µη χαίρεται ο κ. Μητσοτάκης,
διότι, το ότι µετά τα απίστευτα λάθη σας θα έλθει αυτοδύναµος
να κυβερνήσει, είναι όνειρο πιθανώς θερινής νυκτός.

Έγιναν, λοιπόν, ανεπίτρεπτα λάθη, που κόστισαν ζωές, περι-
ουσίες, κατέλυσαν την οµαλή ζωή της χώρας. Τα λάθη έγιναν.
Οι νεκροί δεν επιστρέφουν. Όµως, ποια είναι η προστασία της
πολιτείας; Τα 5.000 ευρώ και τα 8.000 ευρώ ανά περίπτωση; 

Και οι µεν νεκροί δεν χρειάζονται χρήµατα. Δεν δίνετε, όµως,
τίποτε ουσιώδες στους ζωντανούς-νεκρούς, στους πολυτραυµα-
τίες, στους εγκαυµατίες. Και αυτοί, περισσότερο από τους νε-
κρούς, χρειάζονται την αµέριστη φροντίδα µας -αυτοί και οι
συγγενείς τους, για να καλύψουν τις άµεσες ανάγκες τους. Γι’
αυτούς τώρα πλέον η ζωή είναι πολύ δύσκολη και οι καθηµερινές
ανάγκες γίνονται όλο και µεγαλύτερες. Ζητούµε, λοιπόν, να απο-
ζηµιωθούν δίκαια όλοι και για όλες τις περιουσίες. 

Πού θα βρεθούν τα χρήµατα; Κόψτε τις συντάξεις των πρώην
Βουλευτών. Δεν τις χρειάζονται, γιατί είχαν ταµεία οι πρώην Βου-
λευτές. Άλλος ήταν γιατρός, άλλος ήταν δικηγόρος, άλλος ήταν
µηχανικός, άλλος ήταν αγρότης. Να πάρουν µόνο από τα ταµεία
τους συντάξεις. Και οι βουλευτικές συντάξεις να δοθούν ως απο-
ζηµιώσεις σε χήρες, σε ορφανά, σε εξαθλιωµένες οµάδες, σε
όλους τους ανθρώπους, που έχουν άµεση ανάγκη. Θα ήταν του-
λάχιστον µια κίνηση καλής θελήσεως.

Βάλτε οικονοµικά κριτήρια στις συντάξεις. Δεν επιτρέπεται, τη
στιγµή που τρώνε οι χήρες στα σκουπίδια, να παίρνει σύνταξη
κάποιος που παίρνει από άλλες πηγές 3.000 ευρώ τον µήνα.
Αυτός δεν έχει βγει από τον κύκλο εργασιών. Είναι σαν να εργά-
ζεται. Γιατί να παίρνει σύνταξη, αφού κάνει µπίζνες και παίρνει
χρήµατα; Δεν τη χρειάζεται τη κρατική σύνταξη αυτός που παίρ-
νει από άλλες πηγές 3.000 ευρώ, ενώ ανήµποροι πολίτες µας πε-

θαίνουν από την πείνα και από το κρύο. Λάθη, παραλείψεις, αυ-
ταπάτες!

Έχουν γίνει πολλές λάθος κινήσεις, όπως παραδείγµατος χά-
ριν για το λεγόµενο Σκοπιανό, που πολύ φοβούµαι πως η δικαιο-
σύνη θα έχει τον τελευταίο λόγο, γιατί πήγατε µόνοι σας, χωρίς
την έγκριση της Βουλής, χωρίς συζήτηση της Βουλής, να κάνετε
αυτή την κατ’ άλλους κατάπτυστη συµφωνία. Λοιπόν, µην επα-
ναπαύεστε. Εσείς, βεβαίως, ειρωνικά ονοµάσατε…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αυτό τι είναι; Συζήτηση
νοµοσχεδίου;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Δεν έχει σηµασία. Μιλάω για τα
λάθη που γίνονται. Έχω δικαίωµα να µιλήσω και εσείς να κρίνετε.
Δεν θα µε διακόψετε. Δεν σας αρέσουν αυτά. Δεν σας αρέσουν
οι «Παυλοµελάδες», όπως τους αποκαλείτε ειρωνικά. Είναι αθά-
νατοι αυτοί οι άνθρωποι, που έδωσαν τη ζωή τους. Οφείλουµε
έστω να αναφερθούµε κάποια φορά σε αυτούς. Κάποιοι δικοί
σας χαίρονται που δεν πήγαν στρατό. 

Εν πάση περιπτώσει, βάλατε στο στόχαστρο την ελληνική
εθνική περηφάνια, την ελληνική συνείδηση. Θέλετε να σβήσετε
την ορθοδοξία, τον χριστιανισµό. Ορθοδοξία σηµαίνει Ελλάδα
και Ελλάδα σηµαίνει ορθοδοξία. Το ίδιο ισχύει και για τη δολο-
φονία, πρόσφατα, στην Αλβανία, του Έλληνα διαφωνούντα µε
την αλβανική καταπίεση. 

Πάµε τώρα στον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος µας λέει επ’ αυτού
ότι δεν του κάνει η γλώσσα, δεν του κάνει η εθνικότητα, αλλά για
το όνοµα δεν λέει τίποτα. Έχει αποδεχτεί το όνοµα. Η Νέα Δη-
µοκρατία αποδέχεται µια σύνθετη ονοµασία. Αυτό το αντιλαµ-
βανόµαστε. Το λέει ευθαρσώς και η κ. Μπακογιάννη. 

Παριστάνουν, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία και το πρώην ΠΑΣΟΚ
ότι αντιδρούν στη δική σας αύξηση του ΦΠΑ, που, για να πούµε
την αλήθεια, η συγκυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ πήγε τον ΦΠΑ στο 23%. Εσείς, βέβαια, το αυξήσατε µόνο
µια µονάδα, το πήγατε το 24%, γιατί ήταν λίγο το 23%. Και δίνετε
όλοι µαζί µια παράσταση, που για δύο µήνες ακόµα θα ισχύσει
αυτό το µέτρο που προτείνετε και µετά θα τους στείλουµε πάλι
στην κακή τους τύχη. 

Έρχονται εκλογές, όµως, και όλοι µαζί µε κροκοδείλια δάκρυα
προσποιείστε ότι τάχα, νοιάζεστε για τους ακρίτες µας, για τους
κατοίκους των νησιών µας. Ακρίτες είναι οι κάτοικοι των νησιών
µας, γιατί είπαµε ότι παραµένουν εκεί, παρ’όλες τις δύσκολες
συνθήκες. 

Νοµοθετείτε αύξηση του ΦΠΑ και τώρα την ξε-νοµοθετείτε.
Πότε κάνατε το σωστό; Τώρα ή τότε; Φαντάζοµαι ποτέ, διότι
τώρα έχει άλλα κριτήρια και τότε είχε άλλα. Εν πάση περιπτώ-
σει.

Δεσµεύεται τώρα -δήθεν- η Νέα Δηµοκρατία για µείωση ΦΠΑ.
Και αυτά τα λέει χωρίς ντροπή, γιατί τώρα απευθύνεται και στους
ψηφοφόρους. Έρχονται οι εκλογές. Έβαλαν, όµως, µυαλό οι ψη-
φοφόροι. 

Ας πάµε στο άρθρο 2 περί συστάσεως ειδικού λογαριασµού
υπέρ πληγέντων από τις πυρκαγιές. Εδώ ζητάω να µας πείτε
πότε θα αποδώσετε τα χρήµατα που έχουν κατατεθεί από ιδιώ-
τες. 

Παρόµοιο είναι το άρθρο 3 µε τα είκοσι δύο υποάρθρα και το
άρθρο 4 περί κατεδαφίσεων και αποκαταστάσεων ζηµιών. Είναι
ενενήντα εννέα οι νεκροί και πολύ περισσότεροι οι τραυµατίες.  

Έκαναν έναν νόµο επί Σαµαρά, τον γνωστό 4178, περί δήθεν
τακτοποίησης, ο οποίος δεν εφαρµόστηκε ποτέ ούτε από την
προηγούµενη συγκυβέρνηση ούτε από εσάς. Ο νόµος έγινε απλά
για τα µάτια του κόσµου. Αλληλοκατηγορείστε για ανυπαρξία
διάθεσης εφαρµογής του νόµου. 

Όσον αφορά τη θέση µας ως Ένωση Κεντρώων, παρά τις δη-
µοσκοπήσεις των εταιρειών του συν-πλην 3%, «γράψε λάθος»,
το 2015 µας παρουσίαζαν 1,8% και τον κ. Λαφαζάνη 6%. Δεν
τους βγήκε, όµως, η συνταγή. Έκαναν µεγάλο λάθος. Εµείς εί-
µαστε στη Βουλή, ενώ ο κ. Λαφαζάνης έξω. Και τώρα, επειδή δεν
τους βγαίνει το νούµερο, για να µας µειώσουν δίνουν αποτελέ-
σµατα επί του 70%, χωρίς αναγωγή, διότι σίγουρα µε την ανα-
γωγή, βρισκόµαστε µέσα. Χαλάµε, λοιπόν, το όνειρο του κ.
Μητσοτάκη για αυτοδυναµία. 

Να µπει, λοιπόν, τάξη στο θέµα των δηµοσκοπήσεων. Πρέπει
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στην προσεχή ψήφιση του διορθωµένου Συντάγµατος να δοθεί
οριστική λύση στο θέµα αυτό. 

Τέλος, πριν κλείσω, θέλω να σας επισηµάνω ότι τα αποκαΐδια
που έχουν αποµείνει στον τόπο των µεγάλων πυρκαγιών, µε τις
πρώτες βροχές θα πνίξουν τα πάντα. Εµείς σας το είπαµε. Φρον-
τίστε να το διορθώσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καβαδέλλα, µε τον οποίον ολοκληρώθηκε ο κύκλος των πα-
ρεµβάσεων των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

Θα εισέλθουµε στον κατάλογο των οµιλητών. Όπως γνωρίζετε,
είναι εγγεγραµµένοι έξι οµιλητές. Παράλληλα, έχουν δηλώσει
επιθυµία παρεµβάσεων και κάποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι. Προτείνω να µιλούν δύο οµιλητές από τον κατάλογο κι ένας
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Πρώτη οµιλήτρια είναι η κ. Μεγαλοοικονόµου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Στη συνέχεια, θα µιλήσει ο κ. Αθανασίου και µετά ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής. 

Κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί, όταν έχουµε

µία κύρωση ενός νοµοσχεδίου, αφήνετε τους εισηγητές διαφό-
ρων κοµµάτων να µιλούν περί ανέµων και υδάτων. Μιλούν για νο-
µοσχέδια, τι έχει συµβεί µε την πρώην Μακεδονία, τι θα συµβεί
µε τη θρησκεία. Αυτό κυρώνουµε; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Πρώην συνάδελφός σας ήταν.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν πειράζει. Έφυγα και

γλίτωσα. Θα είχα τρελαθεί. Έχω σώας τας φρένας. 
Δεν καταλαβαίνω, όµως, το να µιλάµε τώρα για χίλια δύο θέ-

µατα, εκτός από την κύρωση που έχουµε. Βρήκαµε ένα µικρό-
φωνο στην Ολοµέλεια, έχουµε το Βήµα και µπορούµε να µιλή-
σουµε και να χορέψουµε. 

Εγώ θα µιλήσω πάνω στο νοµοσχέδιο αυτό, που θέλουµε να
κυρώσουµε τις προηγούµενες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου για έκτακτα και εξαιρετικά επείγοντα. 

Θα ήθελα να αναφερθώ, όµως, και σε µερικά άλλα θέµατα που
µου έκαναν τροµερά εντύπωση. 

Πρώτον, θα ήθελα να αναφερθώ στον εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, τον κ. Καράογλου. Μας µίλησε πριν από λίγη ώρα ο
Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης και µας εξήγησε για το ταµείο,
για το πού έχουν πάει τα χρήµατα, ότι δεν τα έχουµε αξιοποιήσει
ακόµη κ.λπ.. 

Τι δεν καταλάβατε, κύριε Καράογλου; Υποτιµάτε τη νοηµοσύνη
σας; Τι δεν καταλάβατε; Πρέπει να γίνουν σχέδια για να δοθούν
τα χρήµατα. Δεν θα πάµε όπως το 2007, που άρχισαν να δίνουν
το 2009 και µετά το 2012. 

Για τη νοηµοσύνη σας δεν αµφιβάλλω. Μάλλον θέλατε να
κάνετε ότι δεν το καταλάβατε. Αυτό, εντάξει, το δέχοµαι. Όµως,
το ότι δεν καταλάβατε τι εννοούσε ο Πρόεδρος της Βουλής, µάλ-
λον το θεωρώ απίθανο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Το κατάλαβα. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τότε γιατί ρωτήσατε ξανά

πώς θα γίνουν τα σχέδια και τα υπόλοιπα; Σας συγχωρώ. 
Ας πάµε τώρα στα νησιά του Αιγαίου, όπου θέλουµε να δώ-

σουµε παράταση στο ΦΠΑ, τη Λέρο, την Λέσβο, την Κω, τη Σάµο.
Η παράταση αυτή δίνεται πάρα πολύ σωστά, διότι αυτά τα νησιά
-όπως ξέρουµε- δέχτηκαν πάρα πολλές ροές προσφύγων. Αντι-
µετώπισαν σοβαρό πρόβληµα και οι επιχειρήσεις και οι επαγγελ-
µατίες και φέρθηκαν µε τον καλύτερο τρόπο προς τους πρόσ-
φυγες.

Το µεγαλύτερο µέρος που θέλουµε να κυρώσουµε αφορά τις
πυρόπληκτες περιοχές της 23ης και 24ης Ιουλίου. Η καταστροφή
που υπέστησαν οι άνθρωποι που επέζησαν, έχει αφήσει πάρα
πολλές ανοιχτές πληγές. Όµως, θα ήθελα να πω ότι η Κυβέρνηση
έπραξε το χρέος της στο έπακρον, γιατί ανταποκρίθηκε αµέσως
στις ανάγκες που εµφανίστηκαν. Δεν µπορείς να υπολογίσεις ένα
καιρικό φαινόµενο, µια καταστροφή µε ανέµους εκατόν είκοσι χι-
λιοµέτρων την ώρα και σε µιάµιση ώρα να ανταπεξέλθεις. Δεν
µπορεί να ανταπεξέλθει η Καλιφόρνια, που καίγονται για τέσσε-
ρις µέρες και έχει όλα τα συστήµατα πυρασφάλειας και τρόπους

διαφυγής κ.λπ.. Έχουν καεί ήδη σαράντα πέντε άνθρωποι, αγνο-
ούνται διακόσιοι και δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν. Τουλάχι-
στον εµείς, µε τα µνηµόνια που είχαµε, µε όλα αυτά τα θέµατα,
κατορθώσαµε να βοηθήσουµε. 

Θα ξεχάσουµε, µήπως, τις καταστροφικές φωτιές της Ηλείας
στην Πελοπόννησο; 

Τέλος πάντων, να µη µακρηγορώ. 
Αποφάσισε η Κυβέρνηση, µέσα σε λίγες εβδοµάδες µετά από

την καταστροφή, να προβεί σε µέτρα που να βοηθήσουν. Έτσι
συστήθηκε ο ειδικός λογαριασµός για αρωγή των πληγέντων και
για άµεση οικονοµική ενίσχυση. Μην ξεχνάµε ότι οι πληγέντες
πήραν 5.000 ευρώ ανά κατοικία, 8.000 ευρώ οι επιχειρήσεις,
6.000 ευρώ οι τρίτεκνες και οι πολύτεκνες οικογένειες, 10.000
ευρώ οι συγγενείς των θυµάτων και από 1.000 ευρώ τα παιδιά
που έχασαν τους γονείς τους και τους φιλοξενούν κάποιοι άλλοι.

Το ταµείο που είχε γίνει το 2007 µετά την πυρκαγιά της Ηλείας
-τότε δεν ήµουν Βουλευτής, αλλά µου έκανε εντύπωση- το γνω-
στό ως «Μολυβιάτη», µάζεψε 208 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά επί
µια διετία δεν τα είχε αξιοποιήσει. Το 2009 ο Γιώργος Παπαν-
δρέου, ο Γιωργάκης µας, παρέλαβε 131 εκατοµµύρια ευρώ ,τα
οποία τα µετέφερε στον κρατικό προϋπολογισµό, µε τον τότε
Υπουργό Γιώργο Παπακωνσταντίνου. Αυτά τα χρήµατα πήγαν
στο Ταµείο Επενδύσεων. Φυσικά το Ειδικό Ταµείο διαλύθηκε και
αυτά τα χρήµατα πέρασαν στους περιοριστικούς όρους, που είχε
θέσει η τρόικα. Πάνε, λοιπόν, και τα 131 εκατοµµύρια ευρώ.
Τώρα µας έχουν µείνει άλλα 45 εκατοµµύρια ευρώ. Ο συνάδελ-
φος από την Ηλεία µε ρώτησε πού έχουν πάει αυτά τα 45 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Να του απαντήσω ότι έχουν δοθεί στην αυτο-
διοίκηση, στους δήµους, αλλά ακόµη δεν έχουν αξιοποιηθεί.
Οπότε, µην λέτε πως η Κυβέρνηση δεν έκανε αυτά, που έπρεπε
να κάνει. Εσείς δεν τα κάνατε επί τόσα χρόνια, που κυβερνού-
σατε. Και τότε ήταν παχιές οι αγελάδες. Δεν ήταν ισχνές. Τώρα
προσπαθούµε να τις παχύνουµε λίγο. 

Δεν το κατορθώσατε και περιµένετε από εµάς -που σε εµάς,
στην Κυβέρνηση έτυχαν όλα, σεισµοί, λιµοί και καταποντισµοί-
να είµαστε έτοιµοι. Όµως, τα καταφέραµε και θα τα καταφέ-
ρουµε. Γι’ αυτό πρέπει να πείτε ένα µεγάλο «µπράβο» στην Κυ-
βέρνηση και να ψηφίζετε όλα αυτά που είναι θετικά, γιατί µέχρι
τώρα, µε τα δύο µνηµόνια που είχατε φέρει, ήταν µόνο αρνητικά.
Τουλάχιστον να ψηφίσετε και µερικά θετικά, που έρχονται. Σας
αρέσει, δεν σας αρέσει, έρχονται θετικά και θα τα ψηφίζετε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Να απαντήσετε σε όλα, κύριε Αθα-

νασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πού να απαντήσω, κύριε Καρά-

ογλου; Το Σύνταγµα λέει ότι αν υπάρχουν τελεσίδικες δικαστικές
αποφάσεις, είναι υποχρεωµένη η κυβέρνηση να τις εφαρµόσει.
Κι εδώ έχουν βγει αποφάσεις για τα αναδροµικά των ενστόλων
εδώ και ενάµισι χρόνο, δεν εφαρµόστηκαν και κάναµε το πείραµα
της νοµοθετικής διάταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα µιλήσω για την πρώτη
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και για τη σχετική τροπολογία,
την οποία καταθέσαµε, γιατί κατά τα άλλα, ο κ. Καράογλου
εξήντλησε το θέµα. 

Κύριε εισηγητή της Πλειοψηφίας, είπατε ότι µε το mail του
τότε Υπουργού Οικονοµικών κ. Χαρδούβελη, δεσµευόταν η κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να καταργήσει τους µειωµένους
συντελεστές ΦΠΑ για τα νησιά µας. Μπορείτε να µας φέρετε το
email να δούµε αν είναι ακριβές αυτό το οποίο λέτε; 

Εγώ θα σας διαβάσω τι ακριβώς λέει το mail Χαρδούβαλη στη
σελίδα 27: «Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιβεβαιώνει
την κατοχύρωση του νησιωτικού ΦΠΑ ως κεκτηµένο στη σχετική
ευρωπαϊκή οδηγία, αφετέρου αρνούνταν την κατάργησή του στο
πλαίσιο του Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Προσαρµογής». 

Δεν το είχατε υπόψη σας; Το είχαµε πει κατ’ επανάληψη ότι
έτσι είναι τα πράγµατα. Τώρα, εσάς δεν σας διακρίνει ο λαϊκι-
σµός. Βέβαια, είναι µόδα τώρα, γιατί έχουµε σε έξαρση τον συν-
ταγµατικό λαϊκισµό και δεν έχω χρόνο να αναφερθώ στα ζητή-
µατα αυτά.
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Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Αθανασίου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το δεύτερο θέµα που είπατε, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι δια-
κόσιοι είκοσι ένας Βουλευτές ψήφισαν τη διάταξη αυτή. Αυτό
είναι αλήθεια. Την ψηφίσαµε. Γιατί, όµως, την ψηφίσαµε; Ρωτή-
σατε τον κ. Τσακαλώτο για τις επαφές που κάναµε; Είδατε τότε
τα Πρακτικά της Βουλής; Διότι όλη τη δανειακή σύµβαση τη φέ-
ρατε µε ένα άρθρο και αυτό ήταν µία παράγραφος ενός άρθρου. 

Ζητήσαµε, λοιπόν, επίµονα τότε να αποδεσµευθεί από τη διά-
ταξη αυτή, να µπει σαν αυτοτελές άρθρο, για να µπορέσουµε να
το καταψηφίσουµε. Το ζητήσαµε και εµείς και άλλα κόµµατα. Δεν
το κάνατε, όµως. Όπως ξέρετε, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της
Βουλής, τα άρθρα ψηφίζονται εν συνόλω, δεν ψηφίζονται κατά
παραγράφους. Ή ολόκληρα ή καθόλου. Συνεπώς, δεν ήταν σω-
στό αυτό που είπατε και ενηµερώσατε την Αντιπροσωπεία.

Γιατί ψηφίσαµε αυτό το άρθρο; Διότι, ο στόχος της Κυβέρνη-
σης τότε ήταν να µείνουµε στην Ευρωζώνη. Γι’ αυτό ακριβώς.
Ψηφίστηκαν όλα τα άλλα µέτρα, για να µείνουµε στην Ευρωζώνη
και αυτός είναι ο ακριβής λόγος. 

Ακούστε τώρα και κάτι άλλο. Η τρόικα ζήτησε τότε δύο φορές
από την κυβέρνησή µας, την κυβέρνηση Σαµαρά -σας το είπε και
ο εισηγητής µας, ο κ. Καράογλου- το 2013 και το 2014, τόσο δια
του εκπροσώπου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, όσο και
δια του εκπροσώπου του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, του
κ. Πολ Τόµσεν, ο οποίος µας πίεζε αφόρητα, να µειώσουµε το
ΦΠΑ και δεν το κάναµε. Εσείς το κάνατε αυτό το καλοκαίρι του
2015 µε τον ν.4334. 

Όσον αφορά το τώρα και την Αντιπολίτευση, ο κ. Μητσοτάκης
από την πρώτη στιγµή είπε ότι πρέπει να επανέλθουν οι µειωµέ-
νοι συντελεστές ΦΠΑ. Και το είπε, µάλιστα, µε αφορµή το συνέ-
δριο, το οποίο έγινε για την ανάπτυξη των περιφερειών.

Συνεπώς, δεν είναι ακριβή αυτά τα οποία είπατε και συµπλή-
ρωσε η κ. Μεγαλοοικονόµου.

Είπατε, επίσης, ότι παρατάθηκε η διατήρηση των µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ, ύστερα από σκληρές διαπραγµατεύσεις -
βλέπω την έκφρασή σας- µε τους θεσµούς. Πότε; Όπως ξέρετε,
η παράταση ήταν µέχρι 30 Ιουνίου. Ξέρετε πότε γίνεται αυτό;
Στις 29 Ιουνίου. Τι µέρα είναι; Είναι ηµέρα, που δεν υπήρχε
Βουλή. Αν θέλατε να το κάνετε αυτό, θα το φέρνατε µέχρι τις 28
του µηνός, που ήταν ηµέρα εργάσιµη -Παρασκευή δηλαδή- για
να µπορέσει να ψηφιστεί. Γίνεται η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου στις 29 του µηνός, ηµέρα Σάββατο, γιατί η 1η του µηνός
µετά ήταν Δευτέρα και µπαίναµε στον Ιούλιο. Γι’ αυτό έγινε µε
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και για κανέναν άλλον λόγο.

Όµως, προσέξτε, σας διαβάζω ακριβώς τη δήλωση του Πρω-
θυπουργού. Ο Πρωθυπουργός δεν είπε αυτό που είπατε εσείς,
δηλαδή «ύστερα από σκληρές διαπραγµατεύσεις». Ξέρετε τι
είπε; «Όσο είµαι Πρωθυπουργός, δεν θα καταργηθούν οι µειωµέ-
νοι ΦΠΑ».

Τι ισχύει από τα δύο; Αν, λοιπόν, είναι έτσι τα πράγµατα, εµείς
σας διευκολύνουµε σήµερα µε την τροπολογία µας. Γιατί δεν τη
δέχεστε την τροπολογία µας, για να τελειώσει το θέµα αυτό για
ένα ακόµη έτος, πολύ περισσότερο που τα πέντε νησιά µας, δη-
λαδή η Χίος, η Σάµος, η Λέρος, η Κως και η Λέσβος, αυτήν τη
στιγµή πλήττονται ακόµη περισσότερο µε τις µεταναστατευτικές
ροές;

Μόλις χθες το βράδυ κυκλοφόρησε ένα βίντεο -θα πρέπει να
το ξέρετε- µε συγκλονιστικές συνδιαλέξεις των διακινητών µε
τους συνεργάτες τους στα νησιά µας, αλλά και µε τους µετανά-
στες. Λένε -σας διαβάζω- ακριβώς: «Οι Έλληνες είναι ηλίθιοι. Να
το παίζετε χριστιανοί, για να µπορέσετε να πάτε απέναντι».

Αυτά, βέβαια, δεν έχουν καµµιά σχέση τώρα µε το ζήτηµα που
λέω για το ΦΠΑ, όπου, για πάρα πολλούς λόγους, πρέπει να
εφαρµοστεί. Όπως ξέρετε, δεν είναι µόνο το ζήτηµα των µετα-
ναστατευτικών ροών, οι οποίες είναι ανεξέλεγκτες ακόµα και σή-
µερα στα νησιά µας και δεν κατάφερε ακόµη ο Υπουργός να
κάνει την αποσυµφόρηση, για την οποία είχε πει από τον Μάιο
ότι τον Σεπτέµβριο θα είχε τελειώσει, αλλά έχουµε και το πρό-

σθετο πρόβληµα των σεισµών. Τόσο η Κως όσο και η Λέσβος
επλήγησαν πάρα πολύ από τους σεισµούς. 

Έχετε υπόψιν σας ότι αυτήν τη στιγµή στη Βρίσα -έχουν πε-
ράσει περίπου ενάµισι, δυο χρόνια- δεν έχει γίνει καµµία ανοικο-
δόµηση; Και όχι µόνο ανοικοδόµηση δεν έχει γίνει, αλλά δεν έχει
ολοκληρωθεί και η κατεδάφιση των ερειπίων. Πέρα απ’ αυτό, το
ίδιο γίνεται και µε το λιµάνι της Κω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς τι σας λέµε; Φέρτε το ΦΠΑ, ψηφίστε την τροπολογία µας

και δεσµευόµαστε να βγούµε αύριο να επαινέσουµε την Κυβέρ-
νηση και να πούµε ένα «µπράβο» γι’ αυτό που έκανε, µόνο και
µόνο για να µπορέσουν να ανακουφιστούν οι νησιώτες µας από
την οικονοµική κατάσταση, στην οποία τους έχει φέρει η Κυβέρ-
νησή σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αθανασίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Λαγός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Πριν τεσσερισήµισι µήνες περίπου, συνέβη
µια πολύ µεγάλη καταστροφή στο Μάτι, αλλά όχι µόνο εκεί και
στην Κινέτα. Ευτυχώς στην Κινέτα δεν θρηνήσαµε θύµατα, σε
αντίθεση µε το Μάτι που είχαµε ενενήντα εννέα νεκρούς, µπορεί
και περισσότερους. Απ’ ότι µαθαίνουµε, ίσως να είναι και περισ-
σότεροι, δυστυχώς, οι νεκροί.

Και τότε είδαµε µια Κυβέρνηση, έναν κρατικό µηχανισµό, ο
οποίος δεν είχε καµµία συνοχή, δεν είχε ούτε αρχή ούτε τέλος.
Η Τροχαία δεν ήξερε τι έκανε. Η Πυροσβεστική δεν γνώριζε τι
έκανε. Οι Υπουργοί ήταν «σε άλλον πλανήτη». Μάλιστα, µέχρι το
τέλος µας κορόιδευαν ότι δεν υπήρχαν νεκροί. Μέχρι τις 20.00’-
20.30’ µας έλεγαν ότι δεν ξέρουν τίποτα για νεκρούς και, τελικά,
αποδείχθηκε ξεκάθαρα ότι υπήρχαν νεκροί και το γνώριζαν από
τις 18.30’-19.00’ περίπου. Όµως, κορόιδευαν για άλλη µια φορά,
προκειµένου να καλύψουν, όσο µπορούσαν, αυτό το πράγµα.

Έρχονται, λοιπόν, σήµερα µετά από τεσσερισήµισι µήνες να
προσφέρουν ένα ξεροκόµµατο στους ανθρώπους εκεί, για να
τους κάνουν να ξεχάσουν τον πόνο τους.

Να πούµε -τα είπε και ο αγορητής µας κ. Γερµενής, πριν από
λίγο- ότι η κατάσταση στο Μάτι είναι τραγική. Οι υλοτόµοι έχουν
παρατήσει κάτω τα ξύλα, που έκοβαν. Είναι πεταµένα. Δεν έχουν
µαζευτεί. Δεν έχουν γίνει καθόλου αντιπληµµυρικά έργα. Και, δυ-
στυχώς, φοβόµαστε ότι σε περίπτωση ισχυρών βροχοπτώσεων
θα έχουµε και άλλα, πολλά προβλήµατα στην περιοχή. 

Και έρχονται, λοιπόν, τώρα να πετάξουν ένα ξεροκόµµατο,
όπως είπαµε, για να καλύψουν λίγο τα πράγµατα. 

Και πάµε στα νησιά του Αιγαίου, στα νησιά που έχουν δεχθεί
όλη την προσφυγική κρίση τα τελευταία χρόνια, στους οποίους
λένε: «Μην µιλάτε. Πάρτε µία παράταση µειωµένου ΦΠΑ για ενά-
µιση µήνα ακόµα και εντάξει, κλείστε το στόµα σας και ανεχτείτε
τις λεηλασίες, ανεχτείτε τις κλοπές, ανεχτείτε ό,τι κάνουν εκεί
πέρα οι βάνδαλοι, που έχουν έρθει µέσα και δεν σέβονται τίποτα,
ανεχτείτε να γκρεµίζουν τα εκκλησάκια και τους σταυρούς, οι
οποίοι έχουν κτιστεί από τους Έλληνες, ανεχτείτε τα όλα αυτά.
Θα σας κάνουµε µία παράταση για τη µειωµένη φορολογία». 

Αυτό πιστεύουν για τον Έλληνα, ότι µπορούν µε 50, µε 60, µε
100 ευρώ να του πάρουν την πίστη του, αυτά που πιστεύει, αυτά
για τα οποία αγωνίζεται, αυτά που έχει µέσα στην καρδιά του.
Δεν είναι έτσι τα πράγµατα και θα το δείτε. Έχετε πέσει έξω σε
πάρα πολλά πράγµατα. Θα πέσετε και στο συγκεκριµένο. Ήταν
µεγάλη έκπληξη για εσάς, που ο κόσµος, ο οποίος δεν είχε αντι-
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δράσει για τα οικονοµικά ζητήµατα, για τα µνηµόνια, βγήκε έξω
και αντέδρασε για το θέµα της Μακεδονίας. Το ίδιο θα συµβαίνει
σιγά-σιγά στα νησιά, παντού, στη Στερεά Ελλάδα, οπουδήποτε
υπάρχουν Έλληνες, οι οποίοι θα αγωνίζονται για την ελευθερία
της πατρίδας µας και για την αξιοπρέπειά µας. Αυτό είναι που
µετράει τη σηµερινή εποχή: η αξιοπρέπεια των Ελλήνων, η οποία
ποδοπατιέται από εσάς και µας κοροϊδεύετε κιόλας. 

Πάµε να συζητήσουµε µερικά θέµατα της επικαιρότητας. 
Έχει γίνει µεγάλη φασαρία τον τελευταίο καιρό για τον διαχω-

ρισµό κράτους και εκκλησίας. Για να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, τα
πράγµατα -τα είπε χθες και ο Αρχηγός µας, ο Νίκος Μιχαλολιά-
κος, τα είπαν και οι υπόλοιποι Βουλευτές µας, θα τα πούµε για
άλλη µια φορά και θα τα λέµε όπου υπάρχουµε και όπου βρισκό-
µαστε- η Ορθοδοξία είναι αναπόσπαστο κοµµάτι της Ελλάδος, η
ορθοδοξία είναι ζυµωµένη δύο χιλιάδες χρόνια µε την Ελλάδα.
Δεν έχει δικαίωµα κανένας Πρωθυπουργός, δεν έχει δικαίωµα
κανένας Τσίπρας, δεν έχει δικαίωµα κανένας Αρχιεπίσκοπος, αν
δεν εκπροσωπεί πραγµατικά τη θρησκεία και την Ορθοδοξία, να
ξεπουλήσει όλα αυτά τα πράγµατα. 

Όταν η Χρυσή Αυγή φώναζε πριν από δέκα, δεκαπέντε χρόνια
και έλεγε ότι έρχονται συνταρακτικά πράγµατα σιγά-σιγά στην
πατρίδα µας, όταν έλεγε ότι θα έχουµε τους λαθροµετανάστες
στην Ελλάδα, θα τους δίνουµε δωρεάν σπίτια, δωρεάν σίτιση,
δωρεάν ηλεκτρικό, τότε δεν µας πίστευαν. Νόµιζαν ότι λέγαµε
πράγµατα, τα οποία δεν επρόκειτο ποτέ να συµβούν. Δυστυχώς,
δικαιωθήκαµε και φθάσαµε στο σηµείο να γίνεται αυτό. Οι λα-
θροµετανάστες αυτή τη στιγµή περνούν ζωή χαρισάµενη στην
Ελλάδα και οι Έλληνες πετάγονται κλοτσηδόν έξω από τα σπίτια
τους και δεν έχουν να ταΐσουν τα παιδιά και τις οικογένειές τους.
Εδώ φθάσαµε!

Εδώ, λοιπόν, πάµε τώρα να φθάσουµε και στο σηµείο να µην
µιλάµε για την Ορθοδοξία µας. Φθάσαµε στο σηµείο να λέµε ότι
είναι κάτι ξεχωριστό, κάτι ουδέτερο. Κάτι ουδέτερο; Ανεξιθρη-
σκεία και ουδετερότητα στην Ελλάδα; Πού; Με 98% των Ελλήνων
Χριστιανούς; Πάτε καλά; Τι άλλο υπάρχει σε τόσο µεγάλο αριθµό
στην Ελλάδα; Χριστιανοί Ορθόδοξοι κατά 98%! Είτε το θέλετε
είτε δεν το θέλετε! Είτε αυτοί είναι Χριστιανοί Ορθόδοξοι φανα-
τικά είτε δεν είναι τόσο φανατικά, αλλά το πιστεύουν µέσα τους
και το έχουν από τη συνείδησή τους, από τους προγόνους τους,
από τους πατεράδες τους, από τις οικογένειές τους. 

Πώς πάτε, λοιπόν, εσείς αυτά να τα αλλοιώσετε και να τα αλ-
λάξετε; Ποιος σας το επιτρέπει να το κάνετε αυτό; 

Πάντως, εµείς και ο ελληνικός λαός δεν σας το επιτρέπουµε!
Θα αγωνιστούµε µε όλες τις δυνάµεις µας, µε όλα τα νόµιµα
µέσα, µέσα στη Βουλή, έξω από τη Βουλή, θα ξεσηκώσουµε τον
κόσµο. Αυτά τα πράγµατα δεν θα γίνουν! Καλούνται οι κληρικοί
-και καλώς πράττουν αυτή τη στιγµή- να αντιδράσουν. 

Εδώ να χαιρετίσουµε τους αγωνιστές πάνω στο Άγιο Όρος,
την Ιερά Μονή Εσφιγµένου, όλους αυτούς τους ιεράρχες, τους
δυνατούς, τους γνήσιους, τους αυθεντικούς, που αγωνίζονται
κόντρα σε όλα αυτά, τόσα χρόνια. Είµαστε στο πλευρό τους, εί-
µαστε µαζί τους. Δεν ξεχνάµε στιγµή τον αγώνα, τον οποίο δί-
νουµε. Θα αγωνιστούµε εµείς από εδώ, αυτοί από εκεί και στο
τέλος αυτό το αίσχος δεν θα περάσει. Η Ελλάδα -είτε το θέλετε
είτε δεν το θέλετε- θα παραµείνει µία χριστιανική, ορθόδοξη
χώρα!

Βλέπουµε, επίσης, εδώ και αρκετό χρονικό διάστηµα, την κα-
τάντια της Ελληνικής Αστυνοµίας. Έγινε µία Ελληνική Αστυνοµία,
όπως ακριβώς την ήθελαν οι µπολσεβίκοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά έλε-
γαν όταν ήταν πιτσιρικάδες, όταν ήταν νεαροί, πριν γίνουν
Υπουργοί και Βουλευτές. Έτσι ήθελαν την Αστυνοµία: να κάθε-
ται, να τρώει σφαλιάρες, να µην µπορεί να αντιδράσει και αν πάει
κάποιος αστυνοµικός να κάνει µία σύλληψη, να γίνεται ΕΔΕ, γιατί
συνέλαβε τον εγκληµατία και δεν του µίλησε στον πληθυντικό.
Φθάσαµε σε αυτά τα σηµεία! 

Όµως, όλοι αυτοί που δεν θέλουν την Αστυνοµία για κανέναν
άλλο λόγο, στα σπίτια τους τη θέλουν, στα Υπουργεία τη θέλουν,
έξω από τη Βουλή τη θέλουν. 

Και όταν πάνε εκεί να διαµαρτυρηθούν Έλληνες πολίτες, τότε
πέφτουν χηµικά, πέφτει ξύλο, γίνονται προσαγωγές και συλλή-
ψεις, όχι βεβαίως για όλους. Στα συλλαλητήρια για τη Μακεδονία

και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη και σε εκατοντάδες άλλες
πόλεις της Ελλάδας, είδαµε την Αστυνοµία να εκτελεί των ανώ-
τερων αξιωµατικών και να φέρεται πολύ βίαια. Αντίθετα, όταν
παιδάκια του Ρουβίκωνα µπαίνουν µέσα στο Κοινοβούλιο, κάνουν
ό,τι θέλουν και φεύγοντας, έκανε το λάθος η Αστυνοµία και προ-
χώρησε σε κάποιες προσαγωγές, ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Βουλής είπε: Αφήστε τους ελεύθερους και να τους φέρετε πίσω
και µε τα περιπολικά να πάρουν τα µηχανάκια, που είχαν τα παι-
διά εδώ έξω. 

Αυτοί είναι οι αντιεξουσιαστές και οι αντικρατιστές, που τους
στηρίζουν όλοι εδώ µέσα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Βλέπουµε, λοιπόν, την Ελλάδα να είναι έρµαιο αυτήν τη στιγµή
ενός κράτους µπολσεβίκων, σε ένα κράτος ανθρώπων, που λόγω
της ιδεολογίας τους δεν αγαπούν την πατρίδα τους και το έθνος
και το λένε. Αυτή είναι η ιδιοσυγκρασία τους και η ιδεολογία
τους. 

Απέναντι σε όλους αυτούς βρίσκεται ένας αποσβολωµένος ελ-
ληνικός λαός, ο οποίος µέσα στα τεράστια προβλήµατα που έχει,
τα οικονοµικά, της καθηµερινότητάς του, δεν ξέρει από πού
πραγµατικά του έρχεται. Προσπαθεί ο καθένας να ζήσει την οι-
κογένειά του, έχει ξεχάσει να ζει σαν άνθρωπος ο µέσος Έλλη-
νας και αγωνίζεται για την επιβίωση. Βαθιά, όµως, µέσα στην
ψυχή κάθε Έλληνα πολίτη υπάρχουν αυτά τα συναισθήµατα. Και
βλέπετε ότι σε πρώτη ευκαιρία, µε το που παρουσιάζεται κάποιο
θέµα, όλοι αυτοί οι άνθρωποι, χιλιάδες ποτάµια, βγαίνουν έξω
και αντιστέκονται.

Είδαµε πριν από λίγες ηµέρες να συζητάνε για το θέµα του
πρώην Πρωθυπουργού Σηµίτη, για το άνοιγµα λογαριασµών του,
για το τι θα γίνει, για το πώς έχουν πάει τα πράγµατα, για το αν
έχουν κλαπεί και εξαφανιστεί χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου. 

Θυµηθείτε όλοι σας και όλοι όσοι µας ακούν τι έλεγε η Χρυσή
Αυγή πριν µπει στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Έλεγε ότι υπάρχουν
κλέφτες, ψεύτες και απατεώνες εδώ. Δικαιωνόµαστε στον µέγι-
στο βαθµό. Και όλα αυτά να ξέρετε, να ξέρουν αυτοί που µας
ακούνε, ότι γίνονται και µε συγκάλυψη. Δεν θέλουν να φτάσουν
ως εκεί. Εδώ βάζουν ένα ένα άτοµο και πάνε µέχρι εκεί, γιατί αλ-
λιώς όλο το σύστηµα θα καταρρεύσει. Και πρέπει να καταρρεύ-
σει και θα καταρρεύσει για όλα αυτά που έχουν γίνει. Θα είναι η
νέµεσις για την ύβρι, που έχει συµβεί τόσα χρόνια. 

Βλέπουµε, λοιπόν, να φτάνουν στον Σηµίτη. Όταν, όµως, εµείς
πριν από ενάµιση χρόνο στην προανακριτική επιτροπή για τα εξο-
πλιστικά τονίζαµε και λέγαµε ότι η υπόθεση δεν ήταν µόνο του
Παπαντωνίου φυσικά =δεν ήταν µόνο του Τσοχατζόπουλου-
αλλά έπρεπε να φτάσουµε και στον Σηµίτη, όλα τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, από όλες τις πτέρυγες, έλεγαν ότι δεν µπορούµε να το κοι-
τάξουµε αυτό. Μόνο η Χρυσή Αυγή από τότε έλεγε ότι έπρεπε
να ανοίξουν οι λογαριασµοί του Σηµίτη, αυτού του αρχιερέα
πραγµατικά, της διαπλοκής, όπως τότε είχε τονιστεί, µόνο που
κανείς δεν τον άγγιξε, αυτού του ανθρώπου, που µαζί µε τον
Γιάννο Παπαντωνίου το 1999 στο χρηµατιστήριο έβαλαν όλους
τους Έλληνες να παίξουν τα χρήµατά τους, την περιουσία τους
και να τα κατακλέψουν. Τότε έγινε η µεγαλύτερη κλοπή στο ελ-
ληνικό κράτος τωντελευταίων χρόνων. Όλοι αυτοί έχουν µείνει
στο απυρόβλητο. Και αν κάποιοι αναγκάζονται αυτήν τη στιγµή
να φέρουν τον Σηµίτη ή τον Παπαντωνίου ή τον Τσοχατζόπουλο
προ των ευθυνών τους, είναι από την παρουσία και την ύπαρξη
της Χρυσής Αυγής.

Ο ΣΥΡΙΖΑ θα σέρνεται πίσω από το πρόγραµµα της Χρυσής
Αυγής, θα αναγκάζεται να κάνει κάποια πράγµατα, που εµείς τα
ζητούσαµε και τα ζητάµε τώρα στην ελληνική κοινωνία και δι-
καιωνόµαστε απολύτως. Όταν το είχαµε ζητήσει, µας έλεγαν ότι
δεν µπορεί να γίνει.

Για να µην πάµε παραπέρα, θα γυρίσουµε στο 2005, όταν είχε
γίνει προανακριτική επιτροπή πάλι για εξοπλιστικά προγράµµατα
και υπήρχαν µόνο τέσσερα κόµµατα στη Βουλή, το ΠΑΣΟΚ, η
Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ –Συνασπισµός ήταν τότε νοµίζω- και
το ΚΚΕ. Το πόρισµα που είχε βγει τότε από όλα τα κόµµατα έλεγε
ότι δεν συντρέχει κανένας λόγος, δεν υπάρχει καµµία ποινική ευ-
θύνη, όχι µόνο για τον Σηµίτη, αλλά φυσικά και για τον Γιάννο
Παπαντωνίου και τον Άκη Τσοχατζόπουλο. Από αυτό το Βήµα,
όταν ανέβηκαν να µιλήσουν ο Άκης Τσοχατζόπουλος και ο Γιάν-
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νος Παπαντωνίου, είχαν ευχαριστήσει τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης για το γεγονός ότι είχαν ζητήσει να µην ασκηθεί καµµία
ποινική δίωξη εις βάρος τους. Αυτό το «παρεάκι» ήταν πουτους
χάλασε µε την είσοδό της η Χρυσή Αυγή. Έτσι ήταν τα πράγµατα
τότε και έτσι είναι και τώρα. Θα φτάσουµε, λοιπόν, εκεί.

Βλέπουµε ότι, όσον αφορά το συνταγµατικό τόξο, συνδιαλέ-
γεστε όλοι µεταξύ σας, τα λέτε µια χαρά όλοι σας, πλην της Χρυ-
σής Αυγής, µε την οποία δεν θέλετε να έχετε σχέση. Εµείς να
δείτε πόσο δεν θέλουµε σε σχέση µε εσάς!

Όλο, λοιπόν, το συνταγµατικό τόξο έχει πολλούς κλέφτες και
απατεώνες. Τι γίνεται τελικά; Κλέφτες, απατεώνες, ρεµούλες, λο-
γαριασµοί. Συνταγµατικό τόξο είναι αυτό; Πάρτε το συνταγµα-
τικό σας τόξο από εδώ, καθίστε µε τους κλέφτες και τους απα-
τεώνες να πιείτε καφεδάκι και εµείς θα είµαστε µε τον ελληνικό
λαό να σας αντιµετωπίζουµε και να σας ξεφτιλίζουµε, γιατί συ-
νεχώς θα βγαίνουν στοιχεία τα οποία αποδεικνύουν τι κάνατε
τόσα χρόνια εις βάρος του ελληνικού λαού. 

Ακούσαµε χθες σχετικά µε την Αναθεώρηση του Συντάγµατος
να λέγονται πολλές κουβέντες για δηµοκρατία, για ισότητα, για
ισονοµία, ξεχνώντας φυσικά ότι εσείς οι ίδιοι, µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, φέρεστε µε τον πλέον ρατσιστικό τρόπο στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής Αυγής. Και όχι µόνο σε µας,
δεν µας ενδιαφέρει εµάς, αλλά πίσω από εµάς υπάρχουν εκα-
τοντάδες χιλιάδες Έλληνες πολίτες που ψηφίζουν, που θέλουν
να βλέπουν αυτούς που τους εκπροσωπούν στο Κοινοβούλιο,
που θέλουν να ακούγεται η αλήθεια και εσείς µε ετσιθελικό
τρόπο µας αποκλείετε από παντού. 

Αν λοιπόν στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή υπάρχει ενός είδους
ρατσισµός, είναι ο ρατσισµός εις βάρος των Ελλήνων εθνικιστών,
εις βάρος των Χρυσαυγιτών, κανένας άλλος. 

Τελειώνοντας, θέλω να αναφέρω χαρακτηριστικά ότι θα ζή-
σουµε πάλι σε δύο µέρες το παραµύθι του Πολυτεχνείου. Φτά-
νουµε στις 17 Νοεµβρίου, θα συζητάµε πάλι για αυτά τα πράγ-
µατα, θα γίνουν κάποιες εκδηλώσεις. Εγώ θα ήθελα να ρωτήσω
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα και να µου πει ο καθένας που πι-
στεύει στο Πολυτεχνείο και στον αγώνα που έγινε στις 17 Νοεµ-
βρίου τα ονόµατα δύο νεκρών που υπήρξαν. Να µου πουν δύο
νεκρούς µέσα στον χώρο το Πολυτεχνείου. 

Εδώ δεν θα πρέπει να ξεχάσουµε τι έλεγε το πόρισµα Τσεβά,
το οποίο φυσικά έλεγε ότι δεν υπάρχει κανένας νεκρός, όπως
επίσης και τι έλεγε ο τότε Πρύτανης Κονοφάγος, ο οποίος σε κα-
τάθεσή του στις 20-1-1975 είχε πει ότι δεν υπήρξε κανένας νε-
κρός φυσικά µέσα στο Πολυτεχνείο, όπως επίσης δεν υπήρξε
κανένας σοβαρά τραυµατισµένος. Το ίδιο επανέλαβε και επτά
χρόνια αργότερα, το 1982 σε ένα βιβλίο που είχε γράψει. 

Και φτάσαµε, λοιπόν, στο παραµύθι αυτό που µας πλασάρετε
εδώ και σαράντα πέντε χρόνια. Ευτυχώς η ελληνική κοινωνία αν-
τιδρά. Ευτυχώς οι Έλληνες πολίτες φέρονται διαφορετικά και εί-
µαστε στη ευχάριστη θέση να µαθαίνουµε ότι πολλά ιδιωτικά
σχολεία φέτος δεν θα συµµετάσχουν σε αυτό το πανηγύρι, σε
αυτό το γλέντι που γίνεται, στην προπαγάνδα όπου βάζουν τα
νέα παιδιά να µαθαίνουν µε το έτσι θέλω ότι υπήρχαν νεκροί, ενώ
δεν υπήρχαν. 

Φτάνουµε στο σηµείο να καταθέτουν στεφάνι σε µια προτοµή,
σε ένα κεφάλι που υπάρχει στον προαύλιο χώρο του Πολυτε-
χνείου, όπου έχει γίνει το οξύµωρο και γραφικό της υπόθεσης:
Αυτός του οποίου υπήρχε η προτοµή ήταν εν ζωή και κατέθεσε
στεφάνι στην προτοµή του. Αυτή είναι η δηµοκρατία σας, αυτό
είναι το παραµύθι του Πολυτεχνείου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα λεπτό, να κάνω µια παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαντά, έχετε

τον λόγο, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι το ελληνικό

Κοινοβούλιο θα πρέπει να παίρνει θέση απέναντι σε αυτά –πώς
να τα χαρακτηρίσω- που εκστοµίζονται από του Βήµατος της
Βουλής, ειδικότερα σε αυτές τις στιγµές που γιορτάζουµε την
εξέγερση του Πολυτεχνείου. 

Ήδη βρισκόµαστε στην έναρξη του τριηµέρου εορτασµού
αυτής της εξέγερσης. Δεν µπορεί να λέγονται από του Βήµατος

της ελληνικής Βουλής όχι µόνο ιστορικές ανακρίβειες, αλλά ου-
σιαστικά να ακούµε να αναπαράγεται εδώ µέσα η φωνή της χούν-
τας, γιατί αυτοί οι ισχυρισµοί είναι οι ισχυρισµοί των νοσταλγών
της χούντας. Αυτό ήθελα να πω. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-
λα και εγώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Χρι-
στοφιλοπούλου. Γιατί θέλετε να µιλήσετε; 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ακριβώς για τον ίδιο λό-
γο µε τον κ. Μαντά. 

(Θόρυβος - γέλωτες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Γελάτε, δεν ντρέπεστε!
Η κ. Γεννηµατά χθες, κύριε Πρόεδρε, θύµισε σε όλους εδώ

στο Κοινοβούλιο -σε όσους ανήκουν στο συνταγµατικό τόξο του-
λάχιστον- ότι εµείς περάσαµε τους νόµους για να πιάνονται όσοι
βάζουν το δάχτυλο στο µέλι και κλέβουν. Τους νόµους όµως για
τους δολοφόνους και τους εγκληµατίες πρέπει να τους ξανα-
δούµε, γιατί η δηµοκρατία πρέπει να αντέξει. Και αυτά που ακού-
στηκαν εδώ, στον ναό της δηµοκρατίας, είναι ανεπίτρεπτα,
απαράδεκτα και αισχρά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τριάντα δευτε-
ρόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι ακριβώς θέλετε,
κύριε Λαγέ; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δώστε µου τον λόγο για να σας πω. 
Εγώ θα ήθελα να πω ότι ακούστηκαν οι απόψεις µετά από

εµένα δυο οµιλητών, δυο εκπροσώπων δυο κοµµάτων. Όνοµα
νεκρού στο Πολυτεχνείο δεν ακούστηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα λύσουµε
αυτό το ζήτηµα τώρα. Αυτό δεν το συζητάµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Και ένα δεύτερο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λαγέ, σας πα-

ρακαλώ πολύ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Όχι, γιατί µου λένε ότι λέω ψέµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έγινε µια τοποθέ-

τηση και από τους δυο Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους του
ΣΥΡΙΖΑ και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ενδεχοµένως και
από άλλα κόµµατα, αν θέλουν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σε λίγα δευτερόλεπτα, αν µε αφήσετε, θα
τελειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε
πάρα πολύ, αλλά δεν θα µπούµε σε αυτή τη διαδικασία που βά-
λατε εσείς προηγουµένως από το Βήµα της Βουλής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Θέµα δεύτερο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό ιστορικά είναι

καταγεγραµµένο. Δεν µπορείτε να παραχαράσσετε την ιστορία.
Σας παρακαλώ πολύ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σαράντα πέντε χρόνια χειραγωγήσατε την
ελληνική κοινωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο.
Τι να µας πείτε; Να µας πείτε τα ίδια; Να µας πείτε ότι είστε νο-
σταλγοί της χούντας, όπως ακούστηκε χθες εδώ από τον Αρχηγό
σας, από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτική σας Οµάδας; Ύµ-
νους στη χούντα και τον φασισµό; Δεν δεχόµαστε. Σας παρα-
καλώ πολύ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δεν υπήρχαν νεκροί. Πείτε µου τα ονόµατα
των νεκρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφαιρέστε τον λόγο
στον κ. Λαγό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καρράς.
Να κλείσει, παρακαλώ, το µικρόφωνο του κ. Λαγού.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο.
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Φασίστες!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πρέπει να πω τούτο µέσα στην Αίθουσα: Ευτυχώς που υπήρξε

το Πολυτεχνείο!
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ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Φασίστες!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αυτό θα το επαναλάβω

µε δυνατή φωνή. Ευτυχώς που υπήρξε το Πολυτεχνείο και έχου-
µε δηµοκρατία, διαφορετικά δεν θα είχαµε την ευτυχία να µιλάµε
σήµερα στην Αίθουσα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: …
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Φασίστες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καρρά, συνε-

χίστε, παρακαλώ. Ας πέσουν οι τόνοι. Κάντε την παρέµβασή σας.
Συγγνώµη, δεν ήθελα να σας διακόψω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έχω ζήσει το Πολυτε-
χνείο. Θεωρώ ότι προσβάλλοµαι και προσωπικά, όταν ακούω τέ-
τοιες θέσεις. Θεωρώ ότι είναι προσωπική προσβολή. Ήµουν εγώ
φοιτητής το 1973. Ζούσα εκεί πέρα, ήξερα την περιοχή, ήξερα τι
συνέβαινε.

Όµως εν πάση περιπτώσει, θα ακούσω την άποψή σας, κύριε
Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να κατεβάσω τους τόνους και να µπω
στο θέµα της ηµερήσιας διάταξης.

Πάντως, ούτως ή άλλως, είναι γεγονός ότι πρέπει και το Πο-
λυτεχνείο να τιµούµε και να το θυµόµαστε και δεν µπορεί µε
άναρθρες κραυγές να το ξεχάσουµε, να το εγκαταλείψουµε και
θα πρέπει, όχι µόνο στις παρούσες συνθήκες, όπου πολλές
φορές βλέπουµε µια αναβίωση νοοτροπίας και ιδεολογιών, αλλά
θα πρέπει να το ενισχύσουµε όσο µπορούµε περισσότερο.

Μπαίνω, λοιπόν, στο θέµα της οµιλίας µου, κύριε Πρόεδρε, η
οποία διαφοροποιείται σε σχέση µε τα όσα έχουν ακουστεί από
καλούς συναδέλφους και σε σχέση µε τα ζητήµατα που έχουν
τεθεί για την αποκατάσταση των ζηµιών των πληγέντων από τις
φονικές πυρκαγιές.

Έχω πει πολλές φορές και θα το επαναλάβω και σήµερα ότι
στο Σύνταγµα δεν προβλέπεται µόνο η καταστολή των φυσικών
καταστροφών, αλλά προβλέπεται και η προληπτική λειτουργία
της πολιτείας. Δυστυχώς, σήµερα συζητάµε κάτι που αποδει-
κνύει την ανυπαρξία της προληπτικής λειτουργίας στην προστα-
σία του φυσικού περιβάλλοντος.

Είναι γεγονός ότι οι φυσικές καταστροφές σε πολλές περιπτώ-
σεις δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν, όταν είναι σε µεγάλη
έκταση. Όµως µπορούν να περιοριστούν και ειδικότερα, όταν µι-
λάµε σήµερα, στην επέτειο ενός έτους από τις φονικές πληµµύ-
ρες της Μάνδρας και κάποιους µήνες µετά από τη φονική
πυρκαγιά στο Μάτι, πρέπει να ανοίξουµε τη συζήτηση της πρό-
ληψης όσο το δυνατόν περισσότερο.

Έχω πει κάτι το οποίο έχει ίσως δυσαρεστήσει κάποιους, αλλά
θα το ξαναπώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Χρειαζόµαστε τους
αφανείς ήρωες της πρόληψης των φυσικών καταστροφών και όχι
τους τηλεοπτικούς αστέρες που εµφανίζονται µετά την κατα-
στροφή και υποστηρίζουν ότι είναι σωτήρες. Αυτό το χρειαζόµα-
στε, καµµία τέτοια πολιτική όµως δεν είδα τα τελευταία χρόνια
στην πρόληψη των φυσικών καταστροφών. Όλοι ολοφυρόµεθα
ότι σε λίγο καιρό δεν θα µπορούν να συγκρατηθούν οι πληµµύ-
ρες, δεν θα µπορούν να συγκρατηθούν οι πυρκαγιές από την κλι-
µατική αλλαγή.

Όµως αν το δούµε και µε οικονοµικούς όρους, αν θέλετε, η
πρόληψη είναι πολύ φθηνότερη από την αποκατάσταση των ζη-
µιών. Κατά στατιστικά στοιχεία, είναι υποδεκαπλάσιο το κόστος
της πρόληψης από το κόστος της αποκατάστασης µετά από µια
φυσική καταστροφή.

Πρέπει, λοιπόν και από τη Βουλή να το πούµε αυτό, ώστε να
µην επαναλαµβάνονται τα φαινόµενα στην έκταση αυτή στην
οποία υπήρξαν µε τις εκατόµβες των θυµάτων. Θα πρέπει, λοι-
πόν, να δούµε τα ζητήµατα αυτά, τα οποία άλλωστε είναι και συν-
ταγµατική επιταγή. Και δεδοµένου ότι έχει ξεκινήσει η συζήτηση
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση –έστω κι αν το άρθρο 24 του
Συντάγµατος δεν προτείνεται, απ’ όσον αντελήφθην, να περιλη-
φθεί στην αναθεώρηση- µπορούµε να το δούµε στην παράγραφο
1 και να διευκρινίσουµε και να συµπληρώσουµε ότι το κράτος
µπορεί ή υποχρεούται να λαµβάνει προληπτικά µέτρα. 

Όµως ας πούµε ποια πρέπει να είναι αυτά, ούτως ώστε να µη
µένει στο Σύνταγµα µόνο µία διακήρυξη, να µην είναι µόνο µία
διακηρυγµένη αρχή του Συντάγµατος, αλλά να οδηγεί σε ανάγκη
λήψεως συγκεκριµένων µέτρων, τα οποία, τουλάχιστον κατά πε-

ρίγραµµα, θα αναφέρονται στο Σύνταγµα.
Πρέπει να κάνω και µία άλλη αναφορά, η οποία µε έχει απα-

σχολήσει το τελευταίο διάστηµα. Ζήσαµε τις πληµµύρες της
Μάνδρας. Είναι µόνο η Μάνδρα η οποία κινδύνευσε ή κινδυνεύει
από πληµµύρες; Ποια ήταν τα αίτια αυτών των πληµµυρών; Τα
αίτια, βεβαίως, είναι συνήθως η άναρχη δόµηση, το κλείσιµο των
ρεµάτων, η µεταβολή της γεωµορφολογίας περιοχών.  

Σύµφωνα µε µια πρόσφατη µελέτη, στην Ελλάδα, κύριε Πρό-
εδρε, υπάρχουν πεντακόσιες γεωγραφικές τοποθεσίες ανάλογες
που κινδυνεύουν από πληµµυρικά φαινόµενα. Αν, λοιπόν, αυτές
οι πεντακόσιες θέσεις –αναφέροµαι γεωγραφικά- έχουν ροή γε-
γονότος φυσικής καταστροφής στην έκταση του φαινοµένου, µία
ανά πεντακόσια χρόνια στο σηµείο εκείνο στο οποίο θα συµβεί,
φοβούµαι ότι µπορεί να έχουµε κάθε έτος µία φυσική κατα-
στροφή µόνο από πληµµύρα. 

Θα αναφέρω ένα παράδειγµα το οποίο βλέπω τις τελευταίες
µέρες. Γίνεται µεγάλη συζήτηση για τις πληµµύρες, αλλά έχει
µείνει ακόµη στο θεωρητικό επίπεδο. Ποιο είναι το θεωρητικό
επίπεδο; Υπάρχουν πολλοί επιστήµονες οι οποίοι ασχολούνται,
υπάρχουν µελέτες οι οποίες κατατίθενται. Όµως τι µας λένε και
πώς κρούουν οι επιστήµονες τον κώδωνα του κινδύνου και δεν
έχουµε δει ακόµη ότι πρέπει να λάβουµε τα µέτρα µας; Τα µέτρα
δεν είναι µόνο τα αντιπληµµυρικά έργα τα οποία δηµιουργούµε
για την κατεύθυνση των όµβριων υδάτων. Το θέµα είναι τεχνικό
και δεν έχω την ειδικότητα να το αναπτύξω περισσότερο. Θα
χρησιµοποιήσω, όµως, µία λέξη και θα πω ότι δεν υπάρχουν
µέτρα ανάσχεσης των πληµµυρών. Αυτά τα µέτρα δεν υπάρχουν
καθόλου στην Αττική, διότι αυτή τη στιγµή λόγω της οικιστικής
πίεσης οι πόλεις ανέβηκαν στα βουνά. Είτε το θέλουµε, είτε όχι,
στο Λεκανοπέδιο οι πόλεις ανέβηκαν στα βουνά και δεν µπορεί
να υπάρξει φυσική παροχέτευση ενός φαινοµένου πληµµύρας,
µιας έντονης βροχόπτωσης, µιας ραγδαίας βροχής.

Έχω εδώ τα σχεδιαγράµµατα –και θα τα καταθέσω, κύριε Πρό-
εδρε- από τη µελέτη του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπι-
στηµίου και της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων της Αττικής,
όπου φαίνονται οι κίνδυνοι από την πληµµύρα. Σηµειώνεται εδώ
το Ποικίλον Όρος, που δεν του δίνουµε και πολλή σηµασία, γιατί
λέµε ότι είναι ένα χαµηλό βουνό. Το µεγαλύτερο υψόµετρο που
έχει είναι 420 µέτρα, όµως οι οικιστικές παρεµβάσεις και η πίεση
που έχει δεχθεί οδηγεί σε τέτοιο σηµείο που στον χάρτη επικιν-
δυνότητας ο κίνδυνος πληµµυρικών φαινοµένων στο Περιστέρι,
στο Αιγάλεω, στο Καµατερό, στους Αγίους Αναργύρους είναι
υψηλός.

Κύριε Πρόεδρε, σας καταθέτω για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-
ράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά τα νερά οδηγούνται στον Κηφισό. Εκεί, λοιπόν,
υπάρχει ο κίνδυνος ότι δεν θα απορροφηθούν µετά τον εγκιβω-
τισµό του Κηφισού. Δεν υπάρχει η δυνατότητα αυτά τα όµβρια
ύδατα να κατευθυνθούν και θα έχουµε µια τεράστια πληµµύρα,
ανάλογη των πληµµυρών του 1961, του 1977, όσο και να µην το
θέλουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είµαι συντοµότατος, κύριε Πρόεδρε, αν έχω ελάχιστη ανο-
χή. 

Κρούω, λοιπόν, τον κώδωνα του κινδύνου ότι πρέπει οι επιστη-
µονικές µελέτες οι οποίες ήδη προβάλλουν την προστασία αυτών
των περιοχών, να υλοποιηθούν. Όµως πώς θα υλοποιηθούν; 

Πριν τελειώσω, οφείλω να πω και τούτο. Μόνο µετά την πληµ-
µύρα της Μάνδρας, αυτή τη φονική πληµµύρα, θυµήθηκαν από
την Περιφέρεια Αττικής να ζητήσουν να συνταχθεί µια µελέτη
προστασίας αυτών των περιοχών. Και ω του ελληνικού ρυθµού,
ω του ελληνικού θαύµατος, ξέρετε πόση προθεσµία δόθηκε στη
µελέτη να υποβληθεί; Η σύµβασή µε τον ανάδοχο της µελέτης
υπεγράφη τον Σεπτέµβριο του 2018, του δόθηκε µια πλουσιό-
τατη προθεσµία δύο ετών να υποβληθεί, τουτέστιν τρία χρόνια
να εγκριθεί, πέντε χρόνια να αναζητηθούν τα κονδύλια υλοποί-
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ησης, δεν ξέρω αν στο επόµενο ΕΣΠΑ υπάρχει η δυνατότητα να
περιληφθεί η ενίσχυση και για τα αντιπληµµυρικά έργα στην Ατ-
τική. Έχουν κατά καιρούς δοθεί πολλά χρήµατα, δεν είδαµε απο-
τελέσµατα. Και αρχίζουµε να µιλάµε πια για την επόµενη δεκα-
ετία. 

Φοβούµαι ότι θα δούµε ανάλογα φαινόµενα και στο µέλλον και
σε σύντοµο χρόνο και σε επόµενες συνεδριάσεις της Βουλής θα
λέµε «δίνουµε ενίσχυση στα θύµατα». Δεν θέλουµε θύµατα. Θέ-
λουµε να µην υπάρχουν θύµατα και το βάρος να το ρίξουµε στην
πρόληψη. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ -ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Καρρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Τάσσος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν οι υπόδικοι για τη δολοφονία του αντιφασίστα µουσικού

και τις δολοφονικές επιθέσεις σε συνδικαλιστές, κοµµουνιστές
και µετανάστες προσπαθούν να κρύψουν την εγκληµατική τους
δράση και ιδεολογία πίσω από τα σκάνδαλα, που το ίδιο το σύ-
στηµα -που τους στηρίζει στην πραγµατικότητα- γεννά, εµείς δεν
έχουµε παρά να πούµε  ότι πάει πολύ αυτοί οι συνεργάτες, οι
απόγονοι, οι πολιτικοί απόγονοι των χιτών, των ταγµατασφαλιτών
και των γερµανοτσολιάδων να παριστάνουν τους πατριώτες και
τους ηθικά άµεµπτους.

Πάµε τώρα στο θέµα µας. Με το τρίτο µνηµόνιο της κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, το οποίο το ψήφισαν όχι µόνο η Συγκυβέρ-
νηση, αλλά και τα άλλα κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ
και το Ποτάµι, δεσµεύτηκαν για την κατάργηση του µειωµένου
ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου. Είναι γνωστό ότι ο µειωµένος ΦΠΑ,
όταν θεσπίστηκε το 2002, αποτελούσε ένα µέτρο-αντιστάθµισµα
στις συνέπειες που δυσκολεύουν τη ζωή των κατοίκων στα νησιά
του Αιγαίου.

Η προσωρινή διατήρηση του µειωµένου ΦΠΑ στα πέντε νησιά
µέχρι τις 31-12-2018, σε σύνδεση όµως µε το προσφυγικό, είναι
µια ενέργεια νοµιµοποίησης των επικίνδυνων και αντιδραστικών
επιλογών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µετατρέπει τα νησιά σε
µόνιµους χώρους εγκλωβισµού των προσφύγων και των µετανα-
στών. 

Το ΚΚΕ διεκδικεί την κατάργηση του ΦΠΑ στα είδη λαϊκής κα-
τανάλωσης και στο πλαίσιο αυτό προτείνει τη µόνιµη διατήρηση
του µειωµένου ΦΠΑ στο σύνολο των νησιών του Αιγαίου. Γι’ αυτό
καταθέσαµε και σχετική τροπολογία, µε την οποία ζητάµε την
επαναφορά των διατάξεων των παραγράφων 4, 5 και 6 του άρ-
θρου 21 του ν.2859/2000, που αφορούν τους µειωµένους κατά
30% συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου Πελάγους, όπως
ίσχυαν πριν από την κατάργηση των σχετικών µειώσεων, η οποία
επιβλήθηκε από µεταγενέστερους νόµους και κανονιστικές δια-
τάξεις. Παράλληλα ζητάµε την κατάργηση κάθε διάταξης νόµου
ή κανονιστικής πράξης µε περιεχόµενο αντίθετο µε τις διατάξεις
του άρθρου που καταργείται. 

Κύριες και κύριοι Βουλευτές, η έκπτωση του ΦΠΑ δεν χαρί-
στηκε στους νησιώτες, κατακτήθηκε µετά από πολύχρονες και
επίµονες παρεµβάσεις του ΚΚΕ και µαζικές κινητοποιήσεις του
λαού και µάλιστα η απαίτηση ήταν -και παραµένει- η έκπτωση
αυτή είναι 50%. Ήταν ένα δίκαιο και αναγκαίο µέτρο, ώστε να
αµβλυνθούν οι συνέπειες από το πρόβληµα του αυξηµένου κό-
στους µεταφοράς και ζωής και κατακτήθηκε πολύ πριν ξεσπάσει
η άγρια επίθεση στα λαϊκά δικαιώµατα και εισοδήµατα και άρα
σήµερα είναι περισσότερο αναγκαίο. Δεν είχε, δεν έχει και ούτε
έχει καµµία σχέση µε το προσφυγικό ζήτηµα και είναι απαράδε-
κτη η συσχέτιση που γίνεται από την πλευρά της Κυβέρνησης
αλλά και από άλλα κόµµατα και φορείς. 

Σήµερα στα πέντε νησιά, Λέσβο, Χίο, Σάµο, Κω και Λέρο, όπου
ισχύει ακόµα ο µειωµένος ΦΠΑ µέχρι τέλους του χρόνου, η τιµή
της βενζίνης είναι περίπου 1,65 ενώ για παράδειγµα στην Ικαρία
αγγίζει τα 2 ευρώ. Το ίδιο αφορά και το πετρέλαιο θέρµανσης,
που είναι ένα 1,20 στη Σάµο και 1,37 στην Ικαρία και ενδέχεται
να ξεπεράσει το 1,45 ευρώ το λίτρο. Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο
ότι σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία η ζήτηση πετρελαίου θέρµαν-

σης µειώθηκε πανελλαδικά κατά 72% τα τελευταία δεκαπέντε
χρόνια.

Όσον αφορά το µεταφορικό ισοδύναµο, είναι χωρίς αντίκρι-
σµα, γιατί αυτό σε καµµία περίπτωση δεν αντικαθιστά τις απώ-
λειες που έχουν οι κάτοικοι αλλά και οι επισκέπτες των νησιών.
Κι όταν λέµε εµείς κάτοικοι εννοούµε κυρίως τους εργαζόµενους
και τα λαϊκά στρώµατα, που είναι και η συντριπτική πλειοψηφία
των κατοίκων και εποµένως είναι αυτοί που βασικά ωφελούνται,
στον βαθµό που ωφελούνται, από το µειωµένο ΦΠΑ. Με την κα-
τάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα περισσότερα νησιά του Αι-
γαίου, στα οποία βέβαια συµπεριλαµβάνεται και η Ικαρία, η
ακρίβεια φουντώνει.

Για τον λόγο αυτόν προχθές Τρίτη ο Δήµαρχος Ικαρίας, Στέ-
λιος Σταµούλος, µαζί µε µέλη του δηµοτικού συµβούλιο και αν-
τιπροσωπείες σωµατείων του νησιού, όπως του Συνδικάτου Οικο-
δόµων, του Σωµατείου Εργαζοµένων στον Τουρισµό, της Ένω-
σης Τεχνικών ΔΕΗ, του Σωµατείου Αυτοαπασχολούµενων και άλ-
λους, συγκεντρώθηκα µπροστά στην είσοδο του Υπουργείου
Οικονοµικών και ζήτησαν να συναντηθούν µε τον Υπουργό Οικο-
νοµικών. Αντ’ αυτού, η αντιπροσωπεία τους συναντήθηκε µε τον
Διευθυντή του Γραφείου του Υπουργού, τον κ. Παπακωνσταντί-
νου, γιατί όπως ειπώθηκε ο Υπουργός έλειπε. Τα βασικά αιτή-
µατα ήταν: Μόνιµη επαναφορά του µειωµένου ΦΠΑ σε όλα τα
νησιά του Αιγαίου. Κατάργηση στον φόρο στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης και στα καύσιµα. Δραστική µείωση της τιµής ηλεκτρικού
ρεύµατος. Οικονοµική βοήθεια σε ευπαθείς οµάδες που δεν µπο-
ρούν να βάλουν πετρέλαιο θέρµανσης στο σπίτι τους. Έκτακτη
ενίσχυση από τον κρατικό προϋπολογισµό για εφοδιασµό πετρε-
λαίου σε όλα τα σχολεία, µε άµεση αύξηση των λειτουργικών δα-
πανών των σχολικών επιτροπών του Δήµου Ικαρίας. Το ίδιο να
ισχύει στα νοσοκοµεία και τις δηµόσιες υποδοµές.

Ο εκπρόσωπος του Υπουργού δεν έδωσε καµµία απάντηση
στα δίκαια αιτήµατα των νησιωτών, όπως αυτά τέθηκαν µε ανα-
λυτικό τρόπο τόσο από τον δήµαρχο του νησιού στη διάρκεια
της συνάντησης, όσο και µε ανακοινώσεις και µε επιστολές τις
προηγούµενες µέρες. Αντίθετα, ο κ. Παπακωνσταντίνου ισχυρί-
στηκε ότι το πρόβληµα λύνεται µε την εφαρµογή του µεταφορι-
κού ισοδύναµου, µέτρο το οποίο, όπως υποστήριξε, δεν αντι-
σταθµίζει απλά την επιβάρυνση των νησιωτών από την αύξηση
του ΦΠΑ, αλλά είναι και δικαιότερο ως µέτρο, γιατί το καρπώ-
νονται µόνον οι νησιώτες και όχι οι επισκέπτες των νησιών. Δη-
λαδή, ένας Έλληνας εργαζόµενος που θέλει να πάει να κάνει
τουρισµό στα νησιά αυτά, θα πρέπει να επιβαρυνθεί κι αυτός µε
τον αυξηµένο ΦΠΑ.

Η δηµοτική αρχή τόνισε ότι είναι απαράδεκτο να µπαίνει το
ερώτηµα «φαγητό ή θέρµανση;» -γιατί έτσι τίθεται, διαλέξτε ανά-
µεσα στη Σκύλλα και στη Χάρυβδη- και κάλεσε σε µαζική συµµε-
τοχή του λαού στις κινητοποιήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέσσερις µήνες µετά την πυρκαγιά στο Μάτι µε την εκατόµβη
των θυµάτων, τι έχουµε; Ανεπαρκή µέτρα αποκατάστασης πυρο-
πλήκτων και αντιπυρικής προστασίας. Ανεξάρτητα από τις πιθα-
νές δυσλειτουργίες που παρουσιάστηκαν κατά τη διάρκεια της
πυρκαγιάς, έλλειψη µέτρων και προσωπικού για την αντιµετώ-
πιση, την έγκαιρη αντιµετώπιση της πυρκαγιάς και την αποφυγή
ή τουλάχιστον την ελαχιστοποίηση της καταστροφής. Έναν
χρόνο µετά τη φονική πληµµύρα στη Μάνδρα τα µέτρα αποζη-
µίωσης των κατοίκων καθυστερούν τραγικά, καθώς και τα µέτρα
αντιπληµµυρικής προστασίας. Πάνω από ένας χρόνος από τους
καταστροφικούς και φονικού σεισµού στη Λέσβο και στην Κω,
καθυστέρηση αποζηµιώσεων, καθυστέρηση λήψης µέτρων απο-
κατάστασης και αντισεισµικής θωράκισης. «Γιατί;» θα ρωτήσει
κάποιος εύλογα. Γιατί απλά οι δαπάνες για την αντιπυρική, την
αντιπληµµυρική και την αντισεισµική προστασία δεν είναι επιλέ-
ξιµες από την Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και από τη χώρα µας. Και
ο λόγος για τον οποίο δεν είναι επιλέξιµες είναι εξίσου απλός.
Γιατί δεν προσφέρουν την επιθυµητή για αυτούς κερδοφορία
στους εµπλεκόµενους ιδιωτικούς φορείς.

Χρειάζεται αγώνας -και είναι προφανές αυτό- για να ληφθούν
κάποια µέτρα ανακούφισης, αλλά γνώση ότι για την ολοκληρω-
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µένη αντιµετώπιση και αυτών των προβληµάτων, της αντισεισµι-
κής, αντιπληµµυρικής και αντιπυρικής προστασίας χρειάζεται µια
άλλη οργάνωση της κοινωνίας, η οποία στο στόχο της δεν θα
έχει τη µεγιστοποίηση του κέρδους, αλλά την κάλυψη των κοι-
νωνικών αναγκών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ζήτησα τον

λόγο ουσιαστικά για να αναφερθώ σε δύο ζητήµατα. Το πρώτο
αφορά στους πληγέντες. Και δεν είναι µόνο αυτοί στο Μάτι, είναι
και οι πληγέντες της Μάνδρας. Και το δεύτερο είναι η τροπολο-
γία που πριν την έναρξη της σηµερινής συζήτησης κατέθεσε ο
Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, ο κ. Φάµελλος.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι εκατό νεκροί στο Μάτι και οι είκοσι
νεκροί στην Μάνδρα δεν αφήνουν κανένα περιθώριο ούτε για
γκρίνιες ούτε και για συγκρίσεις σχετικά µε το τι συµβαίνει στις
άλλες χώρες. Αυτό που οφείλουµε, πέραν της µνήµης, είναι να
απαντήσουµε µε συγκεκριµένες ενέργειες για πολλά πράγµατα.
Η επόµενη ηµέρα, είπε ο Πρωθυπουργός µας, για το Μάτι και γε-
νικά για την πολιτική προστασία, πρέπει να είναι τέτοια που να
µην έχει σηµείο αναφοράς στην προηγούµενη.

Αναφέρθηκε ιδιαίτερα ο Πρωθυπουργός σε είκοσι παρεµβά-
σεις. Δροµολογούνται πολλές ήδη. Θα σταθώ ιδιαίτερα σε αυτήν
της πρόληψης, η οποία πρέπει να γίνεται σε δύο επίπεδα: στην
προ του επεισοδίου, είτε πυρκαγιάς είτε πληµµύρας και βεβαίως
στην επόµενη µέρα. Διότι, για παράδειγµα δεν µπορεί αυτήν την
ώρα να µην απαντήσουµε στο µεγάλο πρόβληµα που έχει το µον-
τέλο δασοπυρόσβεσης µας, ιδιαίτερα όταν η πρόληψη είναι το
πιο αδύνατο σηµείο. 

Άρα λοιπόν, δεν χρειάζεται εκεί να επανεξετάσουµε τα πράγ-
µατα; Δεν χρειάζεται να έχεις µια δασική υπηρεσία, η οποία πρέ-
πει να είναι παρούσα όταν το αντικείµενο της καταστρέφεται,
όταν έχεις κάτοικους, στις ορεινές ιδιαίτερα περιοχές, που όταν
βγαίνει καπνός από το δάσος, κοιτάνε και αυτοί τον ουρανό αν
έρχεται το ελικόπτερο, αν έρχεται το αεροπλάνο; 

Άρα λοιπόν, πρέπει να το δούµε αυτό. Όµως πρέπει να δούµε
και την επόµενη ηµέρα από πλευράς πρόληψης, διότι η υποχρέ-
ωση της πράξης κήρυξης αναδασωτέων είναι µια πράξη, η οποία
έρχεται κατευθείαν από το άρθρο 112 του Συντάγµατος και δεν
επιτρέπει εκπτώσεις. Και λέω ότι δεν επιτρέπει εκπτώσεις, διότι
αν δεν γίνουν αυτά που πρέπει, θα βιώνουµε αυτά που ήδη έγι-
ναν στην Μάνδρα.

Θέλω όµως να αναφερθώ ιδιαίτερα σε αυτό το κοµµάτι που
αφορά το Μάτι. Η Κυβέρνηση φέρνει µια τροπολογία, η οποία
επισπεύδει τις διαδικασίες αποκατάστασης. Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, έχω την άποψη ότι θέµατα που θίγουν ιδιαίτερα το περιβάλ-
λον ή είναι περιβαλλοντικού χαρακτήρα, πρέπει να τα προσεγ-
γίζουµε κατά τέτοιο τρόπο, που να µην δηµιουργούν τετελε-
σµένα, τα οποία ενδέχεται αύριο-µεθαύριο να κριθούν αντισυν-
ταγµατικά.

Καταθέτω, λοιπόν, µια πρόταση. Στην κήρυξη των αναδασω-
τέων για το Μάτι υπάρχουν τρεις κατηγορίες, αν κάποιος δει τον
χάρτη. Υπάρχουν τα κίτρινα που είναι αγροτικές εκτάσεις, υπάρ-
χουν τα πράσινα που είναι δασικές, τα καφέ που είναι δασωθέν-
τες αγροί και τα κόκκινα για τα οποία αναφέρεται ότι δεν κη-
ρύσσονται αναδασωτέα προς το παρόν, µέχρι να διερευνηθεί η
νοµιµότητα ή όχι της αλλαγής χρήσης.

Αν ξεπεράσουµε το εµπόδιο της διεύθυνσης δασών, που δεν
µπορεί να ανταποκριθεί λόγω φόρτου εργασίας γιατί έχει αναρ-
τήσεις σε εξέλιξη και ετοιµάζει νέες αναρτήσεις, τότε θα πρέπει
να δούµε τι θα έχει υποχρέωση ο διευθυντής να κάνει µετά τη
βεβαίωση ότι η κόκκινη έκταση είναι δασική, άρα υποχρεωτικά
πρέπει να κηρυχθεί αναδασωτέα. Τότε τι πρόβληµα λύνουµε; Αυ-
τόµατα υπάρχει πρόβληµα. 

Τι προτείνουµε, λοιπόν; Προτείνω, αν θέλουµε µε τη βεβαίωση
απλώς να επιταχύνουµε τις εργασίες, να την εντοπίσουµε µόνο
στις αγροτικές εκτάσεις, που ιδιαίτερα στην περιοχή στο Μάτι
είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο µέρος. Αργότερα πάρα πολλές εκτά-
σεις στο Μάτι απέκτησαν δασικό χαρακτήρα, διότι θέλησαν
πραγµατικά να ενισχύσουν µε δενδροφυτεύσεις την περιοχή.
Άρα λοιπόν, µπορούµε για τις συγκεκριµένες εκτάσεις να φέ-

ρουµε µια απλή διάταξη, η οποία να λέει ότι µπορούµε να τους
δώσουµε το «ok», να τους δώσουµε τη βεβαίωση πριν τη µερική
κύρωση των δασικών χαρτών, γιατί αυτό είναι το θέµα. 

Βεβαίως µε τη ρύθµιση που έρχεται, ο διευθυντής δασών αντ-
λεί στοιχεία για τον χαρακτήρα της έκτασης από πληροφορία
του θεωρηµένου στη διεύθυνση δασών χάρτη για τις περιπτώ-
σεις των εγκεκριµένων και άλλων σχεδίων πόλεως, καθώς και για
τις οικιστικές πυκνώσεις που έχουν εξαιρεθεί της ανάρτησης. 

Εδώ, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, µπαίνει ένα θέµα. Πρέπει
να δούµε τι είναι αυτές οι οικιστικές πυκνώσεις, πόσω µάλλον
όταν τη διαδικασία ορισµού των οικιστικών πυκνώσεων την έχουν
οι δήµοι, οι δήµαρχοι στα χέρια τους.

Θέλω να σας καταθέσω απλά µια οικιστική πύκνωση απ’ αυτές
που έχουν προταθεί -γιατί είναι σε πάρα πολλές περιοχές- για να
δείτε πώς ψάχνει ο κάθε δήµαρχος ένα κτίσµα που να υπάρχει
εκατό, διακόσια, πεντακόσια µέτρα µακριά από τον οικισµό και
δηµιουργεί σχήµατα οικιστικών πυκνώσεων-ορνιθοσκαλίσµατα,
για να µην αφήσει έξω κανένα µα κανένα κτίσµα που να µην εν-
ταχθεί στις οικιστικές πυκνώσεις. Αντιλαµβάνεστε τώρα εσείς,
όταν µπαίνουµε και σε µια προεκλογική περίοδο, τι ενδέχεται να
συµβεί. Αυτό σας το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Αποστόλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, δεν θα πρέπει να δούµε ιδιαίτερα τη διάταξη από
την πλευρά των πράξεων κήρυξης αναδασωτέων; Υπάρχει συγ-
κεκριµένη, ρητή αναφορά και µάλιστα η νοµολογία του Σ.τ.Ε.,
παρ’ ότι έχει συµφωνήσει για αλλαγές χρήσης σε πολλά, είτε
αφορά αγροτικές, είτε αφορά εθνικούς σκοπούς, δεν έχει συµ-
φωνήσει για αλλαγές χρήσης οικιστικού χαρακτήρα. Άλλο το
θέµα της πολεοδόµησης και άλλο το θέµα τού να εντάξουµε
κάθε κτίσµα που υπάρχει σ’ αυτήν τη διαδικασία.

Όταν, λοιπόν, ερχόµαστε σ’ αυτήν τη διαδικασία και κηρύσ-
σουµε πράξεις αναδασωτέων, αφήνουµε εκτάσεις οι οποίες πρέ-
πει να εξεταστούν αν έχουν νόµιµη ή µη αλλαγή χρήσης, δεν
υπάρχει καµµία αλλαγή χρήσης και ούτε πρέπει µέσα στην
πράξη κήρυξης αναδασωτέων να υπάρχει µια τέτοια ρύθµιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αποστόλου,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλουµε πραγµατικά να βοηθήσουµε τους πληγέντες. Πρέ-

πει να δούµε, λοιπόν, το θέµα εκεί που τα πράγµατα είναι εύκολα
µε γρήγορες διαδικασίες και από εκεί και πέρα να φέρουµε µια
διάταξη. Διότι σε αυτού του είδους τα ζητήµατα πρέπει να έ-
χουµε υπ’ όψιν µας ότι οι διατάξεις δηµιουργούν δεδοµένα. Σε
µια χώρα που είχε ως κύριο χαρακτηριστικό την αυθαίρετη δό-
µηση, την καταπάτηση ιδιαίτερα εδαφών δασικού χαρακτήρα
πρέπει να είµαστε λίγο πιο προσεκτικοί. Αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν πρέπει να βρούµε τρόπο -και όντως υπάρχει- να στηρίξουµε
τους συγκεκριµένους πληγέντες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μηταράκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Είναι ο τελευταίος οµιλητής. Θα ακολουθήσουν, όπως είπαµε,
τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µετά η κυρία Υπουργός και
θα περάσουµε στις δευτερολογίες.

Ορίστε, κύριε Μηταράκη.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάργηση του νησιωτικού

ΦΠΑ έχει την υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Με τις παλινωδίες σας
και τους καταστροφικούς ισχυρισµούς καταργήσατε το πιο
πραγµατικό, το πιο ουσιαστικό µέτρο στήριξης της νησιωτικότη-
τας, το νησιωτικό ΦΠΑ, ένα κεκτηµένο δεκαετιών, αναγνωρι-
σµένο από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Να θυµηθούµε ότι τον Μάιο του 2015 µε την επιστολή του
προς τους θεσµούς ο κ. Τσίπρας είχε συµπεριλάβει την κατάρ-
γηση του νησιωτικού ΦΠΑ στα λίγα τότε µέτρα που ήθελε να δε-
χτεί πριν φτάσουµε στο δηµοψήφισµα, πριν κλείσει η αξιολόγη-
ση.

Με το τρίτο µνηµόνιο, που εσείς διαπραγµατευτήκατε και
εσείς φέρατε για ψήφιση, απεµπολήσατε το µέτρο που υπήρχε,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΖ’ - 15 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 1107



κεκτηµένο της χώρας µας από τη θέσπιση του ΦΠΑ στην Ευ-
ρώπη. Καταργήσατε ένα µέτρο που η κυβέρνηση Σαµαρά είχε
υπερασπιστεί στις εποχές της πιο σκληρής δηµοσιονοµικής προ-
σαρµογής. Εµείς τότε είχαµε κόκκινες γραµµές. Από το τρίτο
µνηµόνιο και µετά παίζετε το παιχνίδι της σταγόνας. Δίνετε εξά-
µηνες παρατάσεις καταργώντας κάθε φορά το µέτρο και για µια
οµάδα νησιών. 

Κρατάτε, λοιπόν, τους νησιώτες οµήρους σε ένα µικροπολιτικό
παιχνίδι. Τελευταία παράταση που δώσατε είναι µε την ΠΝΠ που
σήµερα συζητάµε, που σήµερα κυρώνουµε, κυριολεκτικά την τε-
λευταία στιγµή, δυο µέρες πριν εκπνεύσει η προθεσµία. Φέρατε
τον Ιούνιο µια Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου µε ισχύ µόνο
για έξι µήνες για τα τελευταία πέντε νησιά στα οποία ισχύει το
µέτρο, τη Χίο, τη Λέρο, τη Λέσβο, την Κω και τη Σάµο. Τελευταία
στιγµή έρχεστε και κυρώνετε και την ΠΝΠ. Όµως τον Δεκέµβριο,
σε λίγες εβδοµάδες, λήγει ξανά η εξάµηνη παράταση. Πείτε κα-
θαρά στους νησιώτες τι σκοπεύετε να κάνετε. Πείτε ξεκάθαρα
στους νησιώτες ότι σήµερα, παρά τον τίτλο του νοµοσχεδίου,
δεν µιλάµε για νέα παράταση, δεν µιλάµε για παράταση ως το
2019, απλώς επικυρώνεται αυτό που ισχύει µόνο µέχρι το τέλος
του έτους.

Βέβαια, υπάρχουν στελέχη σας, υπάρχουν Υπουργοί που γυρ-
νάνε στα νησιά και τάζουν ότι όσο είναι ο ΣΥΡΙΖΑ στην Κυβέρ-
νηση δεν θα καταργηθεί ο νησιωτικός ΦΠΑ. Αλλά ούτε στα σενά-
ρια του προϋπολογισµού το συµπεριλάβατε. Δεν υπάρχει στο
προσχέδιο του προϋπολογισµού πρόταση της Κυβέρνησης να
διατηρήσει τον νησιωτικό ΦΠΑ, ούτε από ό,τι φαίνεται, κυρία
Υπουργέ, φέρνετε σήµερα κάποια σχετική ρύθµιση.

Η Νέα Δηµοκρατία καταγγέλλει αυτά τα µικροπολιτικά παιχνί-
δια και φέρνουµε εµείς για πολλοστή φορά τροπολογία, ζητών-
τας την ετήσια παράταση του νησιωτικού ΦΠΑ µέχρι τις 31
Δεκεµβρίου του 2019. Δεκαεπτά συνάδελφοι υπογράφουµε την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1799 και ειδικό 267, που έχει κατα-
τεθεί στο σηµερινό νοµοσχέδιο και είναι αποκλειστική προνοµία
της Κυβέρνησης αν θα τη δεχτεί ή όχι. Σε αυτό το πλαίσιο, κρα-
τάτε τους νησιώτες οµήρους σε ένα µικροπολιτικό παιχνίδι. Τε-
λευταία παράταση είναι αυτή που δίνετε αν σήµερα δεν δεχτείτε
τη δική µας τροπολογία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις µεγάλες σας υποσχέ-
σεις αποτύχατε να φέρετε ένα µέτρο στήριξης για τους νησιώτες
αντίστοιχο µε αυτό που καταργείτε. Το µεταφορικό ισοδύναµο
είναι µια «ασπιρίνη» και αυτό γιατί καλύπτει ένα πολύ µικρό κοµ-
µάτι της επιβάρυνσης που θα υποστούν οι νησιώτες λόγω του
αυξηµένου ΦΠΑ.

Κάτι επίσης, κυρία Υπουργέ, που είναι πολύ σηµαντικό, είναι
ότι το µεταφορικό ισοδύναµο δεν στηρίζει καθόλου το τουριστικό
προϊόν της χώρας µας, που για τα νησιά είναι η βασική τους βιο-
µηχανία. 

Ας θυµηθούµε τι έχει συµβεί τα τελευταία χρόνια. Έχετε πλή-
ξει πολλαπλά την ανταγωνιστικότητα των νησιών.

Πρώτον, ανεβάσατε το ΦΠΑ στην εστίαση από τον χαµηλό
στον υψηλό συντελεστή.

Δεύτερον, αυξήσατε τον κανονικό συντελεστή και όλο το του-
ριστικό προϊόν τώρα έχει φτάσει στο 24% για τα περισσότερα
νησιά µας.

Επιβάλατε το τέλος διανυκτέρευσης, δίνοντας ένα τελικό χτύ-
πηµα στην ανταγωνιστικότητα και στις 31 Δεκεµβρίου, εάν δεν
δεχτείτε τη δικιά µας τροπολογία, καταργείτε το νησιωτικό ΦΠΑ
και στα τελευταία πέντε νησιά που ισχύει.

Εξουθενώνετε τις τοπικές οικονοµίες. Εξουθενώνετε όσους
παράγουν, όσους αγωνίζονται. Στην Ελλάδα που ξυπνάει νωρίς
και παλεύει να επιβιώσει, εσείς έχετε κηρύξει πόλεµο. 

Επίσης, µετατρέψατε τα νησιά µας σε αποθήκες ψυχών µε τον
τρόπο που διαχειριστήκατε τη µεταναστευτική κρίση, υπονο-
µεύοντας ακόµα περισσότερο τις αναπτυξιακές προοπτικές των
νησιών.

Εσείς που ευαγγελίζεστε τον ανθρωπισµό φτιάξατε µε την ανι-
κανότητά σας και τις ιδεοληψίες τη Μόρια, τη ΒΙΑΛ και το Βαθύ.
Δεχθείτε, λοιπόν, και ψηφίστε σήµερα την τροπολογία της Νέας
Δηµοκρατίας για το νησιωτικό ΦΠΑ ως µια ελάχιστη βοήθεια στα
νησιά που εξακολουθούν να πλήττονται από τη µεταναστευτική

κρίση.
Θα ήθελα να πω και δύο λόγια για τα µέτρα στήριξης των πλη-

γέντων στο Μάτι. Κατ’ αρχάς, οι άνθρωποι αυτοί πρέπει να έχουν
τη στήριξή µας, υλική και ψυχολογική, και το σεβασµό στις απώ-
λειές τους. Πρέπει, επιπλέον, η πολιτεία αφ’ ενός να µεριµνά
ώστε να µην συµβαίνουν τέτοιες καταστροφές, αφ’ ετέρου εάν
συµβούν να καθιερώσουµε ένα πιο µόνιµο, ένα πιο σταθερό µη-
χανισµό στήριξης και όχι να δρούµε κατά περίπτωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια διαρκώς
τάζετε ότι θα λύσετε τα προβλήµατα που εσείς δηµιουργήσατε.
Εάν δεν ήσασταν εσείς ούτε το νησιωτικό ΦΠΑ θα είχε καταργη-
θεί, ούτε θα βιώναµε την έκρηξη της µεταναστευτικής κρίσης και
ούτε θα συζητούσαµε για το στραγγαλισµό της οικονοµίας και
της κοινωνίας. Οι πολίτες το ξέρουν αυτό και στις κάλπες σύν-
τοµα θα σας το δείξουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μηταράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ακρωτηρίου
Κουνουπιδιανών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Παπανάτσιου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρχήν, δεν πρέπει να προ-

χωρήσουµε χωρίς να τοποθετηθούµε πάνω σε αυτό που ειπώ-
θηκε πριν από λίγο σε αυτήν την Αίθουσα. Σαράντα πέντε χρόνια
µετά την εξέγερση του Πολυτεχνείου η µάχη της νεολαίας και
του ελληνικού λαού ενάντια στη χούντα των συνταγµαταρχών, η
µάχη ενάντια στο φασισµό και το ρατσισµό ακόµη και σήµερα
εµπνέουν και δείχνουν τον ανυποχώρητο δρόµο ενάντια σε κάθε
µορφή φασισµού και ρατσισµού. Ειδικά σήµερα που έχουµε θέ-
µατα µε την ακροδεξιά στην Ευρώπη που σηκώνει κεφάλι, θα
πρέπει εµείς να είµαστε απέναντι σε κάποιους που µέσα σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα παραµένουν αµετανόητοι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Ξεκινώντας το θέµα µας, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να αναφέρω
ότι θα πρέπει να συµπληρωθεί στην κύρωση που έχουµε σήµερα
το «λοιπές διατάξεις», κάνοντας δεκτή την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1800 και ειδικό 268.

Ερχόµαστε σήµερα να κυρώσουµε στην Ολοµέλεια της Βου-
λής µια σειρά από Πράξεις Νοµοθετικού Περιεχοµένου που
έχουν περάσει το καλοκαίρι για διάφορα ζητήµατα. Μια εξ αυ-
τών, ίσως η πιο σηµαντική, είναι η από 26 Ιουλίου 2018 Πράξη
Νοµοθετικού Περιεχοµένου, που αφορούσε τα έκτακτα µέτρα
που λάβαµε για τη στήριξη των πληγέντων και την αποκατάσταση
ζηµιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν τις περιοχές της Περιφέ-
ρειας Αττικής στις 23 και στις 24 Ιουλίου 2018.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα µέτρα αυτά ήταν επιβεβλη-
µένα και ήταν αυτονόητη η αντίδραση της πολιτείας απέναντι σε
µια ανείπωτη τραγωδία, µια καταστροφή που πήρε µαζί της αν-
θρώπους και κόπους µιας ζωής. Από την πρώτη στιγµή, όπως εί-
παµε, τίποτα και κανένας δεν θα ξεχαστεί. 

Από τη δική µας πλευρά, προσπαθούµε να κάνουµε ό,τι περνά
από το χέρι µας για την αντιµετώπιση των συνεπειών της κατα-
στροφής, για να µπορέσουν οι άνθρωποι που επλήγησαν να βοη-
θηθούν στον αγώνα τους, για να ξαναφτιάξουν τις ζωές τους. 

Σε ό,τι αφορά το δικό µας χαρτοφυλάκιο, υπενθυµίζω απλά
ότι, µε βάση την ΠΝΠ που κυρώνεται σήµερα, έχει δοθεί παρά-
ταση µέχρι τις 23 Γενάρη 2019 για την καταβολή των βεβαιωµέ-
νων και ρυθµισµένων οφειλών όσων επλήγησαν από τις πυρκα-
γιές και αναστέλλεται, πάλι µέχρι τις 23-1-2019, η καταβολή των
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ληξιπρόθεσµων οφειλών τους. 
Ακόµη, όπως ήταν φυσικό, οι πληγέντες απαλλάχθηκαν από

την καταβολή του ΕΝΦΙΑ για το 2018, ενώ δόθηκε παράταση για
την υποβολή του Ε9 έως την 31-12-2018 για µεταβολές ακινήτων
σε όλες τις περιοχές που επλήγησαν από την πυρκαγιά σε ανα-
τολική και δυτική Αττική. 

Το τονίζουµε αυτό γιατί ακούστηκε σχετική παρατήρηση στην
επιτροπή και θέλω εδώ να διευκρινίσω και πάλι ότι όποιος έχει
ακίνητο που έχει καταστραφεί ή δεν µπορεί να κατοικηθεί λόγω
των ζηµιών, µπορεί µέχρι 31 Δεκέµβρη να το δηλώσει στο Ε9,
ώστε να απαλλαχθεί από τον ΕΝΦΙΑ και για το 2019 και από εκεί
και µετά, αν δεν είναι ξανά κατοικήσιµο. 

Αποφασίστηκε, επίσης, η άρση των κατασχέσεων τραπεζικών
λογαριασµών έως τις 23 Γενάρη 2019 και έως την ίδια ηµεροµη-
νία δεν επιβάλλονται νέες κατασχέσεις, ενώ τυχόν κατασχεθέντα
ποσά που αποδόθηκαν ή πρόκειται να αποδοθούν στη φορολο-
γική διοίκηση από τις 23-7-2018 έως και τις 23-1-2019 επιστρέ-
φονται στους δικαιούχους, χωρίς να συµψηφίζονται και χωρίς να
απαιτείται αποδεικτικό φορολογικής ενηµερότητας για την κα-
ταβολή τους. 

Από εκεί και πέρα, για όλα αυτά τα ζητήµατα η επικοινωνία µας
µε τους πυρόπληκτους, µε τις δύο ΔΟΥ που έρχονται να εξυπη-
ρετήσουν τους πυρόπληκτους, είναι διαρκής και το Υπουργείο
µας είναι πάντα ανοικτό στα ερωτήµατα και τα αιτήµατα των αν-
θρώπων εκεί ή σε οποιονδήποτε χρειαστεί και θα πάρουµε πε-
ραιτέρω µέτρα οποιαδήποτε στιγµή απαιτηθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρώνουµε επίσης την από 29
Ιουνίου 2018 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την παρά-
ταση της µείωσης των κατά 30% συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά
Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο. Δεν υπήρχε ποτέ συντελεστής
13% στα νησιά που πήγε στο 23% ή στο 24%. 

Εδώ θα πρέπει να το διευκρινίσουµε. Ο κανονικός συντελε-
στής ήταν στο 23% και µετέπειτα στο 24% και ο µειωµένος ήταν
στο 13% και πάντοτε υπήρχε η µείωση του 30%, ανεξάρτητα µε
το ποιος ήταν ο συντελεστής. Οποιοσδήποτε ήταν ο συντελε-
στής, πάντοτε υπήρχε η µείωση του 30%. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Η εστίαση από το 9% πήγε στο 24%.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Έχουν µεταφερθεί πάρα πολλά, κύριε Μηταράκη. Από το 9%
πήγε στο 24%, ναι. Από εκεί και πέρα, όµως, αυτό δεν σηµαίνει
κάτι. Σηµαίνει ότι η µείωση του 30% υπάρχει µέχρι και σήµερα. 

Εδώ νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να πούµε πολλά. Αποτέλεσε δια-
πραγµατευτική επιτυχία της Κυβέρνησής µας το ότι καταφέραµε
να άρουµε ένα βάρος που είχε επιβληθεί στα νησιά εκείνα που
έχουν πληγεί περισσότερο από την προσφυγική κρίση. Αποτέ-
λεσε ένα µέτρο που στήριξε τους νησιώτες το περασµένο καλο-
καίρι, στήριξε τον τουρισµό, την οικονοµική και κοινωνική ζωή. 

Με αυτή την έννοια, εγώ θεωρώ ότι αποτέλεσε εθνική επιτυχία
και όλοι µας ξέρουµε ότι συνεχίζονται αυτές οι επιτυχίες. Ήδη
στο Euro Working Group, απ’ ό,τι φαίνεται, υπάρχει θετική θέση
για τη µη περικοπή των συντάξεων. Η χώρα µας καταφέρνει να
πετύχει τον στόχο για πλεόνασµα και τα θετικά µέτρα που περι-
λαµβάνονται στον ελληνικό προϋπολογισµό θεωρούνται από το
Euro Working Group ότι βρίσκονται σε αναπτυξιακή κατεύθυνση.

Θα αναφερθώ σε κάποια ερωτήµατα που τέθηκαν χθες και
οφείλω να απαντήσω σήµερα. Μέχρι σήµερα έχουν εγκριθεί
τρεις χιλιάδες διακόσιες εξήντα πέντε αιτήσεις, χίλιες επτακό-
σιες τριάντα εννέα αιτήσεις έχουν απορριφθεί και σε εξακόσιες
δεκατρείς εκκρεµούν κάποια διορθωτικά στοιχεία των δικαιού-
χων, ενώ έχει χορηγηθεί συνολικά το ποσό των 15.269.135,84
ευρώ σε τρεις χιλιάδες ενενήντα έναν πληγέντες - φυσικά πρό-
σωπα. 

Έχουν, επίσης, υποβληθεί εκατόν πενήντα έξι αιτήσεις για
πληγείσες επιχειρήσεις και έχει χορηγηθεί το ποσό των 607.300
ευρώ σε ογδόντα πέντε πληγείσες επιχειρήσεις. Επίσης, έχει
γίνει έκδοση πιστοποιητικών κατεδάφισης που ενέχουν και την
άδεια κατεδάφισης, προφανώς για τη διευκόλυνση των πολιτών.
Έχουν εκδοθεί πρωτόκολλα αυτοψίας επικίνδυνων, ετοιµόρρο-
πων κτιρίων. Και συγκεκριµένα για την Ανατολική Αττική τα κτίρια
είναι τριακόσια τριάντα έξι και για τη Δυτική Αττική τα κτίρια είναι
εκατόν οκτώ.

Όσον αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών για τις αποζηµιώσεις
που δίνονταν από εκεί, έχει βγει απόφαση για την οριοθέτηση
της περιοχής, για να βγουν οι αποζηµιώσεις από το Υπουργείο.
Περιµένουµε τα στοιχεία. Και µόλις θα είναι στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών, θα ετοιµαστεί και η σχετική απόφαση. 

Επίσης, θα καταθέσω τις υπουργικές αποφάσεις και τις ΠΟΛ
για χρήση οποιουδήποτε, που έχουν γίνει από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και την ΑΑΔΕ.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, επειδή έγινε και κάποια συζήτηση –δεν βλέπω εδώ
τον κ. Κουτσούκο- για το «Ταµείο Μολυβιάτη», θα ήθελα να σας
πω ότι σε απάντηση που έχουµε πάρει ως Υπουργείο Οικονοµι-
κών αναφορικά µε µία επίκαιρη ερώτηση –που αφού συµπληρω-
θούν και τα υπόλοιπα στοιχεία θα δοθεί η απάντηση στην Βουλή-
από την Τράπεζα της Ελλάδος είναι ότι το υπόλοιπο του λογα-
ριασµού αρωγής πυροπλήκτων µε αριθµό 2341103053, την 10-
10-2018 ήταν 67.226.327,56. Ο εν λόγω λογαριασµός –διαβάζω
ακριβώς το έγγραφο της Τράπεζας της Ελλάδος- εντάσσεται
στον ενιαίο λογαριασµό του δηµοσίου. Χρεώνεται µε εντολές του
Υπουργείου Οικονοµικών - Διεύθυνση Λογιστικής Γενικής Κυβέρ-
νησης. Με τα µεταφερόµενα κεφάλαια πιστώνεται ο λογαρια-
σµός 23480001, συνεισφορές φορέων για την εκτέλεση έργων
ανασυγκρότησης αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, το οποίο εξ αρµοδιότητας χρηµατοδοτεί προκαθο-
ρισµένα δηµόσια έργα.

Υπάρχουν και άλλα έγγραφα στο Υπουργείο Οικονοµικών. Θα
δοθεί απάντηση στην επίκαιρη ερώτηση, µόλις ολοκληρώσουν
οι υπηρεσίες όλες τις ενέργειες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. Θα ακολουθήσουν τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
από δώδεκα λεπτά, η κ. Χριστοφιλοπούλου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, ο κ. Δένδιας της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Μαν-
τάς.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ώσπου να έρθει η
κ. Χριστοφιλοπούλου στο Βήµα, θέλω να οµολογήσω ότι πρώτη
φορά είδα Υπουργό να ακούει τις εκκλήσεις µας. Διότι έχω κα-
λέσει δύο φορές την κ. Παπανάτσιου να µου απαντήσει, να κάνει
τη δουλειά δηλαδή που έπρεπε να έχει κάνει η Κυβέρνηση µε µία
γραπτή απάντηση εδώ και έναν χρόνο.

Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Καλό είναι αυτό. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε για µισό

λεπτό να σχολιάσω µια ευρύτερη εξέλιξη που συνέβη τώρα στη
χώρα. Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, της Κοινωνικής Ασφάλισης που
είστε εδώ µαζί µας ότι υπάρχει ένα πράσινο φως -θυµίζω σε
όλους τη φιέστα εξόδου από τα µνηµόνια και ότι τώρα πια µπο-
ρούµε να χαράξουµε τον δικό µας δρόµο- από τις Βρυξέλλες και
προφανώς είµαι σίγουρη ότι θα ξεψηφίσετε τις ακραίες και άδι-
κες και αχρείαστες διατάξεις του νόµου Κατρούγκαλου για την
περικοπή των συντάξεων, καταργώντας τες. 

Και βεβαίως σας θυµίζουµε ότι µια πλήρης, πληρέστατη πρό-
ταση νόµου έχει κατατεθεί από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
Και απ’ όλα κόµµατα βεβαίως έχει κατατεθεί, αλλά εγώ θα µι-
λήσω για τη δική µας πρόταση νόµου. Είναι ευκαιρία να την ψη-
φίσετε. 

Και να µην ξεχάσετε και τις συντάξεις χηρείας. Ήσασταν η
µόνη Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, που έδωσε στεγνά τις συντά-
ξεις χηρείας στην τρόικα. Ελάτε, λοιπόν, να ξεψηφίσετε όσα ψη-
φίσατε µόνοι σας και εµείς θα ψηφίσουµε βεβαίως µαζί σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως έχει περάσει ένας χρό-
νος από τη Μάνδρα, ένας χρόνος από τη φονική πληµµύρα και
τους είκοσι τέσσερις νεκρούς, ένας χρόνος µέσα στον οποίο η
πόλη αυτή, µε µεγάλη προσπάθεια, προσπαθεί να ξαναβρεί τον
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ρυθµό της και δεν τον έχει βρει. Ακόµα πάρα πολλά από τα έργα
αργούν, καθυστερούν, µπλοκάρονται. 

Και κυρίως, κύριε Υπουργέ, ο κόσµος στη Μάνδρα νιώθει εκεί-
νο το σφίξιµο της ψυχής έναν χρόνο µετά που, ίσως, απ’ ό,τι µου
λένε οι άνθρωποι στη Μάνδρα, τώρα, έναν χρόνο µετά το ψυχικό
βάρος είναι χειρότερο. 

Πρέπει, λοιπόν, να σταθούµε όλοι δίπλα, η πολιτεία και κυρίως
η Κυβέρνηση, στους κατοίκους στη Μάνδρα και να βοηθήσουµε
να απεµπλακούν. Αυτά που είχε αφήσει ο κ. Σγουρός και τα είχε
βάλει στα συρτάρια η κ. Δούρου τώρα πρέπει να τρέξουν. Ας ελ-
πίσουµε ότι επειδή είναι προεκλογική περίοδος θα τρέξουν οι πε-
ριφέρειες.

Ως εκεί, λοιπόν, για τη Μάνδρα και περνάµε στην εθνική τρα-
γωδία στο Μάτι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν καθόλου σκοπός µου
να πάω και να µιλήσω µικρόψυχα πάνω σε ενενήντα εννιά ψυχές
που χάσαµε. Ούτε σκοπός µου είναι αυτήν τη στιγµή να απο-
σείσω καµµία ευθύνη σε κανέναν παράγοντα ούτε καν στην κλι-
µατική αλλαγή, η οποία ήρθε για να µείνει. Ούτε σκοπός µου είναι
βεβαίως να πω ότι δεν µπλοκάρει -και σε άλλες πυρκαγιές έχει
µπλοκάρει, για παράδειγµα το 2009 στη βόρεια Αττική, στον Άγιο
Στέφανο- το θέµα «αυθαίρετη δόµηση». 

Όµως, τα λόγια του κ. Φάµελλου προκαλούν όχι για να κά-
νουµε αντιπαράθεση, αλλά για να θυµίσουµε εδώ, στη Βουλή των
Ελλήνων, δυστυχώς, ορισµένες πραγµατικότητες.

Το Κίνηµα Αλλαγής από την πρώτη στιγµή, λεπτό προς λεπτό,
κατέγραψε, όπως σας είπε ήδη ο εισηγητής µας, τα συµβάντα
µε στοιχεία και αποδείξεις. Δεν θέλω να σας κουράσω, δεν είναι
η ώρα. Αλλά είναι η ώρα αυτό που είδε το φως της δηµοσιότητας
και το οποίο συνεχίσαµε να επικαιροποιούµε µε νέα στοιχεία που
ήρθαν στις επόµενες εβδοµάδες και µήνες –κοντεύουν τέσσερις
µήνες- να το καταθέσουµε και στα Πρακτικά της Βουλής. Έχου-
µε χρέος. 

Καταθέτω, λοιπόν, το χρονικό των πυρκαγιών, γιατί εκτός από
την κλιµατική αλλαγή υπήρξαν και πάρα πολλά λάθη και πρέπει
επιτέλους να µάθουµε από τα λάθη µας στην Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, λυπάµαι που θα το θυµίσω, αλλά οφείλω να το κάνω
στη µνήµη των νεκρών. Μην έχετε αυτό το ύφος. Λυπάµαι, όχι
για την κ. Παπανάτσιου, αλλά για τον κ. Φάµελλο, αλλά δυστυχώς
αγγίζει όλη την κυβερνώσα πλευρά. Ακούσαµε και τον Πρωθυ-
πουργό εχθές µε πόση έπαρση µίλησε. 

Είναι δυνατόν εκείνο το βράδυ να ξέρετε, γιατί υπάρχουν αδιά-
σειστες αποδείξεις ότι ξέρατε πως έχουµε ήδη νεκρούς, και να
γίνονται τηλεοπτικές συσκέψεις και ο Πρωθυπουργός να ανεβά-
ζει φωτογραφίες στο Instagram στις 24.00’ τη νύχτα την ώρα που
συµπολίτες µας πνίγονταν ή είχαν καεί; Καταθέτω στα Πρακτικά
τη φωτογραφία για να τη θυµόµαστε. Υπάρχει και στο χρονολό-
γιο.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κυρία Παρασκευή Χριστοφιλο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και είναι δυνατόν στις 26 του µηνός να ακούµε από τα χείλη
του κυρίου Υπουργού τότε, κ. Τόσκα, ότι «προσπαθώ να βρω τα
λάθη που έγιναν…», το διαβάζω από µέσα, «…αλλά δεν µπορώ
να βρω µεγάλα λάθη»; Και είναι δυνατόν να ακούγεται από την
Πυροσβεστική, από τον Αρχηγό «αν γύριζα έναν χρόνο πίσω, δεν
θα έκανα τίποτα διαφορετικό»; 

Όµως, θέλω να έρθουµε τώρα σιγά-σιγά στο πώς να µην ξα-
ναγίνει αυτή η τραγωδία και στο πώς να αποκαταστήσουµε τους
ανθρώπους που ακόµα πλήττονται και είναι σε µεγάλη δυσχέ-
ρεια.

Να πω ότι στις 9 Αυγούστου ο Πρωθυπουργός -και θα ήθελα
παρακαλώ µια απάντηση είτε από την Κυβέρνηση είτε από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ- κάνει ποµπώδεις
εξαγγελίες ότι θα αλλάξει το σύστηµα πολιτικής προστασίας. Και
ακούστηκαν εδώ από αρκετούς συναδέλφους και από διάφορες

πτέρυγες, και από τον κ. Καρρά της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, από τον εισηγητή µας τον κ. Κουτσούκο, από τον κ. Αποστό-
λου από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, προτάσεις για την αλλαγή του
συστήµατος πολιτικής προστασίας. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός στις 9 Αυγούστου έκανε µία ποµ-
πώδη, ξαναλέω, εξαγγελία για ένα νέο σύστηµα. Εκ πρώτης
όψεως µας φάνηκε βαρύ. Το έχω εδώ και µπορώ να το κατα-
θέσω, αλλά δεν είναι αυτό το θέµα. Το θέµα είναι ότι έχουν πε-
ράσει τέσσερις µήνες και δεν ήρθε µία νοµοθετική πρωτοβουλία
γι’ αυτό το νέο σύστηµα πολιτικής προστασίας. Θα βάλουµε κά-
ποτε τον δάκτυλον επί τον τύπο των ήλων για να δούµε µήπως
µπορούµε να γένουµε καλύτεροι ή όλα θα είναι επικοινωνιακό
show, όπως φάνηκε την ώρα που είχαµε νεκρούς;

Και τέλος, νοµίζω ότι πρέπει να καταθέσω στα Πρακτικά πάλι
για τη µνήµη, αλλά και για το ότι δεν ξεχνάµε ούτε θα ξεχάσουµε
την επιστολή των νέων από το Μάτι για τη χυδαιότητα του κ. Πο-
λάκη µε την ανάρτηση που έκανε. Κατατίθεται και αυτή στα Πρα-
κτικά γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, επειδή αυτή η ιστορία έχει πάρει τον δρόµο της δικαιο-
σύνης, εµείς ως πολιτεία πρέπει εκτός από το σύστηµα πολιτικής
προστασίας να ενώσουµε τις δυνάµεις µας και να κάνουµε ό,τι
καλύτερο µπορούµε γι’ αυτούς τους ανθρώπους που επέζησαν,
γι’ αυτούς τους ανθρώπους που προσπαθούν µε όση δύναµη
τους έχει αποµείνει να ξαναστήσουν τη ζωή τους, να ξαναστή-
σουν τη ζωή των οικογενειών τους, να ξαναστήσουν τους οικι-
σµούς τους και βρίσκονται πραγµατικά σε µεγάλη δυσχέρεια.

Θα ακούσατε και από τον εισηγητή µας, κύριε Υπουργέ, ότι
ψηφίζουµε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Το είχαµε δη-
λώσει αυτό από την πρώτη στιγµή. Ωστόσο, είναι χρέος µας να
επισηµάνουµε προβλήµατα που συνυπάρχουν, είτε αφορούν το
δικό σας Υπουργείο, που νοµίζω ότι τα περισσότερα δεν αφο-
ρούν το δικό σας Υπουργείο, είτε αφορούν την αρµοδιότητα του
κ. Φάµελλου ή άλλων Υπουργών, και θεωρώ ότι πρέπει να ακου-
στούν και θα έπρεπε να ακουστούν. Και εδώ συµφωνώ, γιατί όλη
η αντιπολίτευση το είχε ζητήσει τότε, η πρόταση ήταν της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, αλλά όλα τα κόµµατα είχαµε συµφωνή-
σει να έρθουν εδώ οι επιτροπές των κατοίκων και όχι µόνο, και
άλλοι φορείς που τους βλέπουµε, που τους µιλάµε τακτικά και
που µας επισηµαίνουν τα προβλήµατα. Εν τάχει, λοιπόν, έχω και
έχουµε αντίστοιχα καταθέσει, κυρία Υπουργέ, και ερωτήσεις. 

Άκουσα τον κ. Φάµελλο να λέει για τις περιβαλλοντικές, τα αν-
τιπληµµυρικά έργα και τα αντιδιαβρωτικά ύψους 3.000.000 ευρώ.
Ωστόσο, αυτό που επείγει –και κανείς δεν είχε αντίρρηση και να
επισπευσθεί η διαδικασία που προανέφερε- είναι η άµεση αντι-
µετώπιση µε πιο πρόχειρα, πιο µικρά έργα, µε κορµοδέµατα και
κορµοφράγµατα. Εκεί, στην εκτός σχεδίου περιοχή, υπάρχει και
µια µελέτη. Σας παρακαλώ πολύ, ανατρέξτε σε αυτό. Τώρα που
έρχεται χειµώνας και ο Νοέµβριος είναι ένας δύσκολος µήνας
πρωτίστως στη δυτική Αττική υπάρχει µεγαλύτερος κίνδυνος. Άλ-
λωστε, οι χάρτες που έδειξε ο κ. Καρράς το δείχνουν αυτό.
Όµως, και στην ανατολική Αττική είναι κρίµα να θρηνήσουµε ζη-
µιές και ελπίζω όχι θύµατα αυτή τη φορά. Όµως, πρέπει γρήγορα
να γίνει αυτό.

Δεύτερον, ακούσαµε για τον αµίαντο. Όντως έχει ξεκινήσει,
αλλά δεν προχωρά όσο γρήγορα θα έπρεπε και απ’ ό,τι γνωρί-
ζουµε δεν προχωρά κυρίως στα πεζοδρόµια και σε άλλα κοινό-
χρηστα σηµεία. Και ενώ στα κτίρια έχει ξεκινήσει η δουλειά, στα
πεζοδρόµια και στους κοινόχρηστους χώρους δεν προχωρά γρή-
γορα.

Τέλος –και αυτό είναι το µεγάλο SOS- θα σας πω για την ακτο-
γραµµή στο Μάτι. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα που έρ-
χεται χειµώνας και βροχές η ακτογραµµή στο Μάτι θα υποχω-
ρήσει, θα χαθεί, θα πέσει, κύριε Μαντά. Οπότε υπάρχει πολύ µε-
γάλη ανάγκη. 

Επειδή άκουσα τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Βούτση, να
λέει γι’ αυτά τα 35.000.000 ευρώ, θα ήθελα να πω το εξής: Ρώ-
τησα τους κατοίκους -γιατί όλοι µας έχουµε διάφορες προσφο-
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ρές από 5 ευρώ µέχρι όσα ευρώ µπορεί ο καθένας να δώσει- και
αυτό που µου είπαν οι κάτοικοι είναι «κάντε κάτι για την ακτο-
γραµµή». 

Πέρα από τη µεγάλη ζηµιά στο περιβάλλον η ακτογραµµή,
κυρία Υπουργέ, θα υποχωρήσει τον χειµώνα. Οι ρίζες δεν κρα-
τούν. Τα δένδρα είναι καµµένα. Προτείνω προς όλα τα κόµµατα
στη Βουλή να το στηρίξουν αυτό, γιατί είναι περιβαλλοντικά και
οικονοµικά ορθό. 

Μην ξεχνάτε ότι στην περιοχή του Μαραθώνα και της Ραφήνας
έχουµε έξι ξενοδοχεία, αν δεν κάνω λάθος, και αρκετές επιχει-
ρήσεις. Προσελκύεται τουρισµός, είναι ο Μαραθώνιος, είναι ιστο-
ρικά σηµεία. Ακόµη και τον µήνα Σεπτέµβριο στις επανειληµ-
µένες επισκέψεις µου επί τόπου έβλεπα µε κάποια ικανοποίηση,
θα πω, ότι είχαµε τουρίστες σε κάποια από τα ξενοδοχεία που
έµειναν όρθια. Άρα, υπάρχει µεγάλη ανάγκη, κύριε Υπουργέ. 

Και σας παρακαλούµε πολύ και για κάτι ακόµα που έχει και οι-
κονοµική, αλλά και κοινωνική σηµασία από πλευράς προστασίας
και αυτό είναι ότι δεν έχουν µπει στηθαία ασφαλείας στους δρό-
µους κοντά στον γκρεµό στο Μάτι. Εκεί δεν υπάρχει ηλεκτροδό-
τηση σε ορισµένα σηµεία, µε αποτέλεσµα να είναι δύσκολη η
διέλευση των οχηµάτων. Παρακαλούµε και την Κυβέρνηση να το
δει και εµείς µε δικές µας ενέργειες όσο µπορούµε να κινητοποι-
ηθούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας. Έγινε και
σε άλλους συναδέλφους αυτό. Μιλάω για συγκεκριµένα πράγ-
µατα.

Για το άρθρο 12 της ΠΝΠ, όµως, που αφορά την κάλυψη τη-
λεπικοινωνιακών αναγκών, εδώ πρέπει να σας πω ότι παρατηρεί-
ται ένα χάος. Θα το πω µε ένα παράδειγµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Σε µια πολυκατοικία µε οκτώ διαµερίσµατα στο Μάτι
έχουµε επτά ενοίκους να έχουν πάρει αυτό το βοήθηµα των
1.200 ευρώ και µία οικογένεια να µην το έχει πάρει, γιατί το συγ-
κεκριµένο διαµέρισµα δεν είχε βλάβη. Όµως, δεν είχε ούτε τη-
λέφωνο, ούτε ίντερνετ, ούτε καµµία δυνατότητα επικοινωνίας.
Δηλαδή, η τηλεπικοινωνιακή ένδεια ήταν εκεί. Δεν ήταν ότι τους
έλειπε η πόρτα, τους έλειπε όµως αυτή η δυνατότητα. Άρα, αφού
είναι αυτό, δεν µπορείς να πεις ποιος έχει ζηµιά και του έχει σπά-
σει ένα τζάµι ή δύο τζάµια, είναι για όλους. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά το επίδοµα των 5.000 ευρώ, θέλω να
πω, κυρία Υπουργέ, ότι ενώ η ΠΝΠ είναι ορθή και την ψηφίζουµε,
η ΚΥΑ που εκδώσατε εξειδικεύεται. Στην ΠΝΠ λέτε για τα πλη-
γέντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα –διαβάζω από µέσα- που πε-
ριέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση
απρόβλεπτης, έκτακτης ανάγκης, εξαιτίας των πυρκαγιών, αλλά
µετά στην ΚΥΑ το ξεχάσατε αυτό. Αυτό έπρεπε να βάλετε στην
ΚΥΑ και βάλατε «όταν έχει βλάβες το ακίνητο». Εδώ δεν έχουν
βλάβες µόνο τα ακίνητα, οι άνθρωποι έχουν υποστεί…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Για τον ΕΝΦΙΑ λέτε;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, δεν λέω για τον
ΕΝΦΙΑ, µιλώ για το επίδοµα των 5.000 ευρώ ανά κατοικία. Θα το
δείτε. Είναι µέσα στην ΠΝΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω και ευχαριστώ για την ανοχή σας,
µε δύο - τρεις σκέψεις ακόµα. 

Είχαµε πει πολλές φορές, επισκεπτόµενοι µε την κ. Γεννηµατά
τις επιτροπές των κατοίκων, από την εµπειρία µας µέχρι τώρα -
και θέλω πραγµατικά να µε ακούσετε σ’ αυτό- ότι η ορθότερη αν-
τιµετώπιση, για να µην υπάρχουν γραφειοκρατίες και τρέχουσες,
είναι να υπάρχει ένα ενιαίο συντονιστικό κέντρο της Κυβέρνησης,
όπως στην περίπτωση των σεισµών. Θα είναι ένας γενικός γραµ-
µατέας, που επικοινωνεί ο ίδιος µε όλα τα Υπουργεία, θα είναι
ένας Υπουργός ή Υφυπουργός, η Κυβέρνηση αποφασίζει, αλλά
νοµίζουµε ότι θα πρέπει να υπάρχει ένα ενιαίο συντονιστικό κέν-
τρο. 

Τέλος, δύο θέµατα ακόµη. Πρώτον, η ένταξη του οικισµού του
Νέου Βουτζά, είτε στον έναν είτε στον άλλον δήµο. Είναι ένας δι-
χασµένος οικισµός. Πρέπει να γίνει µία συνεννόηση. Έχω µιλήσει

µε τους κατοίκους πολλές φορές και έχω θέσει και εγώ από την
πλευρά µου το αίτηµα στον κ. Χαρίτση.

Δεύτερον, είναι το µέλλον. Τα σχέδια ανάπλασης της περιο-
χής, το µεγάλο εργαλείο του αστικού αναδασµού. Κρατώ όσα
είπε και ο κ. Αποστόλου ως δασονόµος. Αυτό χρειάζεται γενναίες
αποφάσεις, διακοµµατική συναίνεση και είναι ανάγκη να δούµε
το πρωτεύον, που είναι οι άνθρωποι να αποκατασταθούν, αλλά
και το εξίσου σηµαντικό να σχεδιάσουµε ξανά µε δίκαιο τρόπο
και µε τρόπο που να ανταποκρίνεται και στις ανάγκες αυτών των
ανθρώπων που επλήγησαν τόσο σφοδρά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας. Δεν θα ξεχά-
σουµε το Μάτι. Δεν επιτρέπεται να ξεχάσουµε ούτε το Μάτι, ούτε
τον Νέο Βουτζά, ούτε την Αργυρά Ακτή, στο όνοµα των ανθρώ-
πων που χάσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσα λεπτά θέ-
λετε, κύριε Υπουργέ;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πολύ σύν-
τοµα, κύριε Πρόεδρε, επειδή τέθηκαν κάποια θέµατα από την κ.
Χριστοφιλοπούλου, θέλω να απαντήσω σε δύο θέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πρώτον,
όσον αφορά τη χαρά που θα αισθάνεται προφανώς ο ελληνικός
λαός, γιατί ό,τι είπε η Κυβέρνηση το πέτυχε και µε τις συντάξεις.
Καταλαβαίνω αυτή τη χαρά να µην την συµµερίζεται η Αντιπολί-
τευση. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μα, θα το ψηφίσουµε. Τι
άλλο θέλετε; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όποιος
ακούει σήµερα αυτή την αισιόδοξη προοπτική για τη χώρα, κα-
ταλαβαίνει ότι αυτή κυρίως δείχνει και σηµατοδοτεί τη συνέχεια.
Γιατί αυτό είναι το σηµαντικότερο. Δεν είναι µόνο ότι έχουµε µία
έγκριση του προϋπολογισµού από το Euro Working Group, είναι
ότι δεν δείχνει η στάση των ευρωπαίων εταίρων µας να αµφιβά-
λουν για τη συνέχεια των προσπαθειών που η χώρα µας κατέ-
βαλε όλα αυτά τα χρόνια. Και αυτό είναι το πιο σηµαντικό. 

Ξανά τώρα, που τόσο πολύ είχατε όλοι υποστηρίξει πως δεν
πρόκειται να επιτευχθεί αυτό, θέλετε να «µαυρίσετε» αυτή τη
χαρά, δηλαδή να µας πείτε εσείς ότι θα φέρετε τη δική σας τρο-
πολογία, για να γίνει η κατάργηση των περικοπών. Μα, ήδη έχει
συµβεί, ήδη έχει προχωρήσει και θα ολοκληρωθεί.

Σχετικά µε την κριτική που γίνεται για το πόσο γρήγορα προ-
χωρούν τα έργα, που ποτέ δεν είχαν γίνει σε όλες τις περιοχές
της Αττικής, θέλω να πω ότι ποτέ δεν έγιναν στο παρελθόν, δεν
είχαν καν ξεκινήσει. Τώρα που έχουν ξεκινήσει, που γίνονται και
φαίνονται και το βλέπουν όλοι, που ανοίγουν οι ρεµατιές, δηµι-
ουργούνται αντιπληµµυρικά έργα και στη Μάνδρα και στο Μάτι
και παντού και µάλιστα αµέσως, θα ακούσουµε επιτέλους ένα
«µπράβο»; Δεν είναι λογικό –και ο κόσµος το βλέπει- να συνεχί-
ζετε αυτή την καταστροφική λογική.

Τέλος, σχετικά µε τη χηρεία, πρέπει κάποτε να κάνουµε ένα
απολογισµό των συνεπειών του πρώτου µνηµονίου. Το πρώτο
µνηµόνιο έβαλε το 16,2% της δηµοσιονοµικής δαπάνης για τις
συντάξεις σε σχέση µε το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. Είναι πια
γνωστό. Υπολογίζοντας αυτή τη δαπάνη, οι δανειστές έβαλαν ότι
στην Ελλάδα δεν µπορεί να υπάρχει σύνταξη χηρείας χωρίς όρια
και επέβαλαν εκείνο που ίσχυε στη Γαλλία. Αυτό έχει ειπωθεί κατ’
επανάληψη στους φορείς και στο Κοινοβούλιο. Έγινε αυτό που
ισχύει στη Γαλλία όσον αφορά τη σύνταξη χηρείας. 

Και εκείνο που είπαµε είναι ότι θα βελτιώνουµε όσο µπορούµε
τα µέτρα για τις συντάξεις χηρείας. Το έχουµε κάνει. Έχουµε δι-
πλασιάσει τις συντάξεις του ΟΑΕΕ και του πρώην ΙΚΑ, έχουµε
τριπλασιάσει, τετραπλασιάσει τις συντάξεις του ΟΓΑ ως προς τις
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κατώτατες συντάξεις χηρείας και θα πάρουµε και άλλα µέτρα. 
Έχουµε δώσει επέκταση στη χορήγηση του ποσοστού της

σύνταξης χηρείας στα παιδιά, όταν υπάρχουν παιδιά µέχρι είκοσι
τεσσάρων ετών, και επεκτείνεται ακόµη και για άλλα σχολεία και
όχι µόνο για τα πανεπιστήµια. 

Έχουµε πάρει µέτρα για τους θανάτους που συνέβησαν -και
θα ψηφίσετε µεθαύριο φαντάζοµαι και εσείς- στο Μάτι και στη
Μάνδρα, ειδικά για τις περιπτώσεις αυτές. 

Έχουµε πει ότι µέσα στο 2019 θα πάρουµε µέτρα για την ανα-
στολή της πρόβλεψης για την περικοπή της σύνταξης, όταν κά-
ποιος βρίσκεται σε ηλικία κάτω των πενήντα δύο ετών ή µέχρι
πενήντα πέντε ετών. 

Όλα αυτά δείχνουν ότι βελτιώνουµε τα πράγµατα, πάρα την
υποχρέωση που έχει αναλάβει η χώρα να περιορίζεται η δαπάνη
στο 16,2%, µέσα στο οποίο ενέταξαν και είχαν εντάξει, παρ’ όλο
που δεν θέλετε να το ακούτε, και το θέµα του ΕΚΑΣ. Αυτό ήταν
προγραµµατισµένο από εσάς. Και οι συντάξεις χηρείας ήταν
προγραµµατισµένες από εσάς. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Από πότε; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Προγραµ-
µατισµένες πέρα για πέρα ήταν. Και ως προγραµµατισµένες από
εσάς τέθηκαν στη συζήτηση από τους δανειστές. Δεν ήταν σε
καµµία περίπτωση δική µας πρωτοβουλία να πάρουµε τέτοια
µέτρα για την περικοπή των συντάξεων στο επίπεδο αυτό. Ήταν
αποτέλεσµα της µεγάλης ύφεσης. Ήταν αποτέλεσµα του ότι όσο
έπεφτε η οικονοµία το ποσοστό της δαπάνης ανέβαινε. Δεν µπο-
ρούσε να γίνει διαφορετικά. Και δεν µπορούσε να γίνει διαφορε-
τικά από εσάς πάνω απ’ όλα, που κόψατε 63 δισεκατοµµύρια
ευρώ όλη αυτή την περίοδο από τους συνταξιούχους. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επειδή είµαστε
εκτός του νοµοσχεδίου, να µην φύγουµε έξω από τη συζήτηση.
Διότι εάν σας δώσω τον λόγο, θα ζητήσει και ο Υπουργός τον
λόγο. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σας παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, να µου δώσετε τον λόγο, γιατί αναφέρθηκε σε µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί προσωπικού,
δηλαδή. Έχετε ένα λεπτό. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να πα-
ρακαλέσω και να προκαλέσω τον κ. Πετρόπουλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, να µην απαν-
τήσει ο κύριος Υπουργός. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Να παρακαλέσω, λοι-
πόν, να µας φέρει ένα χαρτί, όχι της τρόικας, γιατί η τρόικα είχε
πει και σε µας για τη Γαλλία. Μας είχε πει για όλα. Να µας φέρει
ένα χαρτί, ότι εµείς έχουµε αποδεχθεί είτε τις συντάξεις χηρείας
είτε αυτήν την περίεργη προσωπική διαφορά.

Και να θυµίσω ότι οι δικές µας περικοπές ήταν επί ελλειµµάτων
της περιόδου 2004-2009 που τόσο ωραία καλύπτετε, της καρα-
µανλικής δεξιάς. Αυτά και µόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να απαν-
τήσω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν έχει νόηµα,
κύριε Πετρόπουλε. Θα γίνει διάλογος τώρα; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μόνο µισό
λεπτό, για να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτό που
βγήκε τώρα είναι, επιτέλους, η αλήθεια. Πράγµατι, µέσα στον
σχεδιασµό για τις συντάξεις ήταν η περικοπή των συντάξεων χη-
ρείας. Αυτό µόλις δηλώθηκε και αυτό είπα και εγώ. Να είστε
καλά. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Από ποιον; Από το τρίτο
µνηµόνιο. Όλες οι κυβερνήσεις έλεγαν «όχι». Μόνο εσείς πήγατε
και τα δώσατε αυτά. Τα δώσατε όλα. Όλα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! 

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κατ’ αρχάς, θα αποφύγω να επαναλάβω όσα ο επιµελής ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θεόδωρος Καράογλου,
είπε για τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Νοµίζω ότι ανέ-
λυσε µε επάρκεια το ζήτηµα. Μια ευρύτερη πολιτική κατόπτευση
θα κάνω και θα πω ορισµένα πράγµατα για το ζήτηµα που αφορά
το Μάτι. 

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά τον ΦΠΑ στα νησιά, αναγνώστηκε και
προηγουµένως το κείµενο που αφορά το φερόµενο e-mail Χαρ-
δούβελη. Κατά συνέπεια, νοµίζω ότι απεδείχθη –και οφείλει κα-
νείς να αναγνωρίσει- ότι η προηγούµενη Κυβέρνηση είχε απο-
φύγει την αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά. Αυτό έγινε µε την πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Αυτό είναι έτσι. Άρα, επ’ αυτού η Κυβέρνηση
κατέγραψε µια σηµαντική αποτυχία και εν µέρει τώρα, µε µια
µικρή αναστολή, προσπαθεί να πετύχει να της αποδοθούν πολι-
τικά εύσηµα. 

Κύρια Υπουργέ, µας είναι εξαιρετικά δύσκολο. Εν πάση περι-
πτώσει, νοµίζω ότι αυτό που µπορείτε να κάνετε είναι να δεχθείτε
την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας -φαίνεται να έχετε πολύ
καλή σχέση µε τους δανειστές- και να πάµε µέχρι το τέλος του
2019 και να δούµε από εκεί πέρα µήπως µπορέσουν να παραµεί-
νουν τουλάχιστον αυτά τα νησιά στο καθεστώς του χαµηλού
ΦΠΑ. 

Έρχοµαι στα υπόλοιπα θέµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που καλύπτει η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Αναφέροµαι
κυρίως στα ζητήµατα που αφορούν το Μάτι και, βεβαίως, τους
πληγέντες από τις πληµµύρες στη Μάνδρα, για τους οποίους η
Νέα Δηµοκρατία και για τις δύο περιπτώσεις έχει εκφράσει επα-
νειληµµένως τη λύπη της και άριστα, µε πρωτοβουλία του κ. Κα-
ράογλου, τηρήθηκε στην αρχή και ενός λεπτού σιγή. 

Ακούγεται στην Αίθουσα από την πλευρά των κυβερνητικών
αξιωµατούχων και από πολλούς Υπουργούς εκτός της Αίθουσας
η καινοφανής θεωρία ότι για το ό,τι συνέβη –αναφέροµαι τώρα
στο Μάτι- ευθύνεται η αυθαίρετη δόµηση, η εγγύτητα στο δάσος
κ.τλ.. Όλα αυτά ακούγονται µε ένα κοινωνιολογικό περίβληµα.
Ανατρέχουν σε παθογένειες υπαρκτές –δεν το αρνείται κανείς-
του νεοελληνικού κράτος κ.λπ.. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα ότι κάτι τέτοιο όχι
απλώς αντικρούει τη σοβαρότητα αυτή καθαυτή, αλλά εκθέτει
λίγο και αυτούς που το λένε. Να πάµε στο στενό πριν πάµε στο
ευρύτερο.

Το στενό έχει να κάνει µε το εξής: Πρώτον, ας υποθέσουµε –
δεν είναι έτσι- ότι υπήρχε θέµα «ευθύνης» των θεµάτων που αφο-
ρούν την αυθαίρετη δόµηση. Σε αυτήν την περίπτωση, η παρού-
σα Κυβέρνηση θα όφειλε να είχε ασχοληθεί µε αυτό το θέµα αµέ-
σως µε του που ανέλαβε την εξουσία. Ούτως ή άλλως, έχει κα-
ταδικάσει το παλιό σύστηµα. Το κάνει κάθε µέρα. Αναλαµβάνει
την εξουσία τον Γενάρη του 2015. Υποτίθεται, λοιπόν, αφού
υπάρχει ένα τέτοιο ζήτηµα που απειλεί ανθρώπινες ζωές, εξαι-
ρετικά σηµαντικό, κορυφαίο, η καινούργια Κυβέρνηση καταπιά-
νεται και το αντιµετωπίζει µε όποιον τρόπο µπορεί. 

Αφήνω τις φαιδρότητες που ελέχθησαν ότι δεν βρήκαν κονδύ-
λια για κατεδαφίσεις εγγεγραµµένα στον προϋπολογισµό. Βρί-
σκει χίλιες εξακόσιες τριάντα εννιά πράξεις κατεδάφισης. Πόσες
εκτελεί τον πρώτο χρόνο; Καµµία. Αντιθέτως, Υπουργοί υπογρά-
φουν πράξεις αναστολής. Πόσες εκτελεί τον δεύτερο χρόνο;
Καµµία. Πόσες εκτελεί τον τρίτο χρόνο; Καµµία. 

Τι µας λέτε; Πείτε µας για να καταλάβω. Όχι µόνο δεν εκτε-
λείτε καµµία, αλλά ξεκινάτε τις πονηριές µε τις έννοιες, όπως,
παραδείγµατος χάριν, «οικιστική πύκνωση», που στην πραγµατι-
κότητα κλείνουµε το µάτι σε νέες αυθαίρετες οικοδοµές, µε τις
διατυπώσεις του ν.4495/2017 από τον οποίο το µόνο πράγµα που
εφαρµόζετε είναι η νοµιµοποίηση της αυθαίρετης δόµησης και
τα υπόλοιπα για τις περιφερειακές διευθύνσεις ελέγχου δόµησης
και τα εβδοµήντα τέσσερα τµήµατα ελέγχου δόµησης τα ψηφί-
ζετε και τα βάζετε στο ντουλάπι των αχρήστων. Τίποτα δεν έχει
γίνει µέχρι σήµερα. Έρχεστε απλώς, µετά από µια καταστροφή
που στέρησε ενενήντα εννέα ανθρώπινες ζωές, να µας πείτε ότι
ευθύνεται η αυθαίρετη δόµηση, χωρίς ίχνος αυτοκριτικής. 

Θα σας τα πω µε τη σειρά. Το έχω χειριστεί αυτό το θέµα. Δεν
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είναι εύκολο θέµα. Το χειρίστηκα επί δύο χρόνια. Στη διάθεσή
σας είναι οι επιδόσεις της Πυροσβεστικής και της Πολιτικής Προ-
στασίας το διάστηµα 2012-2014. Θα δείτε συνεχή µείωση των κα-
µένων εκτάσεων. Καλά, µη συζητάµε για να χάσουµε ανθρώπινη
ζωή. Αυτό δεν είναι παραδεκτό µε τα µέσα που έχουµε. 

Κατ’ αρχάς, ποιος είναι ο υπεύθυνος για να το χειριστεί; Υπάρ-
χουν ευθύνες στην Περιφέρεια; Προφανώς, υπάρχουν. Υπάρ-
χουν ευθύνες στους δήµους; Προφανώς, υπάρχουν. Στο ελλη-
νικό κράτος, όµως, ποιος είναι ο ένας αξιωµατούχος που έχει την
ευθύνη χειρισµού των θεµάτων πολιτικής προστασίας; Είναι ο
Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας. Είναι ο µόνος αξιω-
µατούχος, ο οποίος µπορεί να προβαίνει σε πράξεις µε µόνη την
υπογραφή του, χωρίς να έχει ανάγκη ούτε καν την υπογραφή
του Υπουργού του. 

Ποιον επιλέξατε; Ποιος ήταν ο άνθρωπος, λοιπόν, που είχε
αυτή τη στρατηγική ευθύνη στη Μάνδρα. Θυµάστε ποιος ήταν;
Τι ήταν αυτός ο κύριος πριν, ο πρώην Γενικός Γραµµατέας; Θα
σας πω εγώ. Ήταν Αξιωµατικός της Πυροσβεστικής. Πότε εκρίθη
αυτός ο Αξιωµατικός της Πυροσβεστικής; Εκρίθη επί των ηµερών
µου. Πώς εκρίθη; Τον κάναµε στρατηγό; Τον κάναµε αρχηγό;
Όχι. Απεστρατεύθη. Απεστρατεύθη, γιατί εκρίθη ακατάλληλος
να συνεχίσει. Τον ακατάλληλο να συνεχίσει τον επιλέξατε ως Γε-
νικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας. 

Σας λέω δε και το εξής: Όταν ρώτησα -γιατί ρώτησα- γιατί
αποστράτευσε το Συµβούλιο όλους τους αξιωµατικούς, για να
έχουµε γνώση για τον καθένα, ξέρετε τι µου είπαν; «Αν τον αφή-
ναµε αυτόν, µπορεί να έκαιγε και τις πέτρες», επί λέξει. Αυτός
ήταν ο άνθρωπος που είχε τον συντονισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω δει όλα τα προγράµµατα
πτήσεως των πτητικών µέσων. Πού ήταν τα πτητικά µέσα, όταν
γινόταν η καταστροφή στο Μάτι; Ποιος έδωσε την εντολή να µε-
τακινηθούν οι δυνάµεις από την ανατολική στη δυτική Αττική και
να µην προλάβουν να γυρίσουν, αντί να εφαρµοστεί ο συνήθης
σχεδιασµός και να έρθουν από την Πελοπόννησο. Ποιος έχει την
ευθύνη για όλα αυτά; Η αυθαίρετη δόµηση την έχει; Για να ξέρω.

Το σηµείο που εξερράγη αυτή η πυρκαγιά είναι το σηµείο που
αναµένεται κάθε χρόνο να εκραγεί πυρκαγιά, γι’ αυτό στον σχε-
διασµό προκύπτει να υπάρχει πυροσβεστικό αυτοκίνητο σε ελά-
χιστες εκατοντάδες µέτρα από το σηµείο αρχικής έναρξης της
πυρκαγιάς. Υπήρχε εκεί αυτό το αυτοκίνητο ή δεν υπήρχε; Με
εντολή ποιου έφυγε; Πότε έφυγε; Πού πήγε; 

Γιατί σας τα λέω όλα αυτά; Σας τα λέω για να σταµατήσουν οι
προσβολές στις µνήµες των νεκρών που συνιστούν οι αναφορές
περί δήθεν αιτίας της αυθαίρετης δόµησης για όσους χάσαµε
εκεί. 

Τα συστήµατα έγκαιρης προειδοποίησης, όλα αυτά που είχαν
παραγγελθεί επί των ηµερών µου, πού πήγαν; Αποκτήθηκαν; Λει-
τουργούσαν; Τι έγινε; 

Έχουµε περίπου τα πάντα. Τα αεροπλάνα είναι σε ένα βαθµό
κουρασµένα. Παρεµπιπτόντως η Πυροσβεστική φέτος είχε ένα
ελικόπτερο παραπάνω από ό,τι είχαµε επί των ηµερών µας. Τί-
ποτα δεν λειτούργησε. 

Γιατί δεν λειτούργησε τίποτα; Ο άνεµος; Ο άνεµος δεν είναι
πρόβληµα όταν έχει δεδοµένη κατεύθυνση και δεδοµένη ταχύ-
τητα. Το πρόβληµα µε τον άνεµο είναι όταν αλλάζει κατεύθυνση
και αιφνιδιάζει τις δυνάµεις. Όταν ξέρεις από πού ξεκινάει ο άνε-
µος και έχεις δελτίο καιρού από την προηγούµενη µέρα, είσαι
έτοιµος για τον άνεµο. Αλίµονό µας αν κάθε φορά που έπιανε
ένας δυνατός αέρας καιγόταν η χώρα και χάναµε εκατό ανθρώ-
πους. Δεν θα υπήρχε Έλληνας ζωντανός σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή δεν θέλω να µακρηγο-
ρήσω, αλλά ειλικρινά στεναχωριέµαι πάρα πολύ, διότι, όταν
υπάρχουν θύµατα, υπάρχουν και µνήµες θυµάτων και απέναντι
σε αυτές τις µνήµες θυµάτων πρέπει να υπάρχει µεγάλη σεµνό-
τητα και µεγάλη προσοχή και εν πάση περιπτώσει να αφήσουµε
τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της, όχι να προδικάζουµε ότι
για όλα φταίει η αυθαίρετη δόµηση και η Μεταπολίτευση και ο
Θεόδωρος Κολοκοτρώνης και ο Χαρίλαος Τρικούπης και ποιος
ξέρει ποιος άλλος. Βέβαια, δεν µπορώ παρά να µην σχολιάσω ει-
ρωνείες Υπουργών τις οποίες δεν κολάζει ο Πρωθυπουργός. 

Έρχοµαι λίγο στη γενική κατάσταση και τελειώνω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ξεκινήσει ο ΣΥΡΙΖΑ µια προ-
σπάθεια αλλαγής πολιτικού κλίµατος. Έχουν επιλέξει οι ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, η ενιαία Κυβέρνηση ακόµα για όσο είναι, τη σκανδαλο-
λογία ως όχηµα του πολιτικού κλίµατος και έχει επιλέξει και την
ιστορία της συνταγµατικής µεταρρύθµισης. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της σκανδαλολογίας θέλω να σας πω
ότι είναι πολύ ενδιαφέρον, αντί η Κυβέρνηση µόνο να ασχολείται
µε οτιδήποτε άλλο, να απαντά κιόλας. Υπάρχει ένα θέµα στο
οποίο µπορεί κάλλιστα να µας διαφωτίσει: Τι έχει γίνει στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ; Αυτή η ιστορία της παραχώρησης του Αεροδροµίου «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», κυρία Υπουργέ, που καταρχήν συµφωνήθηκε
µεταξύ του ΤΑΙΠΕΔ και του παραχωρησιούχου σε 480 εκατοµ-
µύρια, πήγε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και, όταν γύρισε, υποχρε-
ωθήκατε να το παραχωρήσετε για 1.382.600.000 ευρώ συν ΦΠΑ
πώς εξηγείται; Πώς εξηγείται ότι ο φορέας ιδιωτικοποίησης του
ελληνικού δηµοσίου ήταν έτοιµος να χαρίσει στον παραχωρησι-
ούχο κάτι λιγότερο από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ; Πώς εξηγούνται
αυτά τα πράγµατα; Έχουν ερευνηθεί τα πεπραγµένα του ΤΑΙΠΕΔ
όλο αυτό το διάστηµα; Τι συµβάσεις έχει κάνει; Με ποιον τις έχει
κάνει; Με τι τίµηµα τις έχει κάνει; Μπορείτε να απαντήστε ευθέως
στην Αντιπολίτευση που σας ερωτά και σας ελέγχει ότι όλα βαί-
νουν καλώς στο ΤΑΙΠΕΔ και όλα έβαιναν καλώς αυτό το διά-
στηµα διακυβέρνησης από εσάς; 

Όσον αφορά το Σύνταγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
έλεγα το εξής: Η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε µια εκτεταµένη και
σοβαρή πρόταση, µε µετριοπάθεια και σοβαρότητα. Για να µπο-
ρέσουµε να συζητήσουµε σοβαρά τα θέµατα του Συντάγµατος,
απαιτείται ένα πολιτικό κλίµα ήπιο, ένα πολιτικό κλίµα συναίνε-
σης, ένα κλίµα που θα επιτρέψει στις πολιτικές δυνάµεις να δουν
το µέλλον του τόπου, πέρα από µικροκοµµατικούς σχεδιασµούς
και άλλες σκοπιµότητες.

Παραµονές εκλογών αυτό είναι εξαιρετικά δυσχερές, ίσως όχι
αδύνατον, αλλά οφείλω να πω ότι µε την παρούσα Κυβέρνηση
δεν µπορώ να είµαι ιδιαίτερα αισιόδοξος. Αυτό, όµως, που του-
λάχιστον ελπίζω είναι να διασωθεί η δυνατότητα να υπάρξει µια
πραγµατική, σοβαρή συζήτηση για έναν σοβαρό συνταγµατικό
χάρτη, τον οποίον η χώρα έχει. Τίποτα δεν είναι χειρότερο από
µια κακή, επιπόλαιη, βεβιασµένη και µικροκοµµατικών σκοπιµο-
τήτων αναθεώρηση του ισχύοντος Συντάγµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά στο «Ελευθέριος Βενιζέλος», εδώ θα
πρέπει να διευκρινίσουµε ότι η Κυβέρνηση ήταν εκείνη που ζή-
τησε την επανεξέταση της πρότασης και πήρε το τελικό ποσό,
που ήταν πολύ µεγαλύτερο από αυτό που ήταν το αρχικό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το ζήτησε
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Το ζήτησε η Κυβέρνηση και από εκεί προχώρησε.
Από εκεί και πέρα, όσον αφορά στις καλές µας σχέσεις µε

τους δανειστές, εµείς εκείνο που πρέπει να πούµε είναι πως ό,τι
καταφέρνουµε το καταφέρνουµε µε τον αγώνα µας και µε σεβα-
σµό στους πολίτες, που µας έχουν φέρει σ’ αυτήν την Κυβέρ-
νηση. Αγωνιστές είµαστε είτε είναι στην κοινωνία είτε είναι στην
πολιτική µας. Αυτό έχουµε µάθει να κάνουµε και αυτό κάνουµε
και, απ’ ό,τι φαίνεται, το κάνουµε και πάρα πολύ καλά. 

Μάλιστα, µε τα αποτελέσµατα που υπάρχουν και εσείς παρα-
δέχεστε –και θα ήθελα να το πω εδώ- και µάλιστα διά του Αρχη-
γού σας -όχι βέβαια στην Ελλάδα, αλλά στο εξωτερικό τις τε-
λευταίες µέρες- ότι µετά από δέκα χρόνια η οικονοµία είναι σε
ανάπτυξη. Μας επιβεβαιώνετε για µια ακόµη φορά και σας ευχα-
ριστούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακα-
λώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Δένδια, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε, που έχετε την καλοσύνη να µου δώσετε τον λόγο και
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ευχαριστώ και τους κυρίους συναδέλφους  για την υποµονή
τους.

Κυρία Υπουργέ, ένα πράγµα θα σας ρωτήσω: Εγώ να δεχθώ
αυτό που λέτε -δεν είναι ακριβώς έτσι, αλλά δεν έχει καµµία ση-
µασία για τη συζήτηση αυτή- ότι εσείς στείλατε στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και καταφέρατε έτσι µε την παρέµβαση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής η παραχώρηση, ο παραχωρησιούχος, να πληρώ-
σει 1.382.600.000. Με αυτόν ο οποίος συµφώνησε στα 480 εκα-
τοµµύρια τι κάνατε; 

Έχετε έναν εντολοδόχο ο οποίος διαθέτει το αγαθό του ελλη-
νικού λαού για 480 εκατοµµύρια και ο ίδιος παραχωρησιούχος
που είχε συµφωνήσει µε αυτόν 480, έρχεται και σας πληρώνει
1.382.600.000. Δεν οφείλατε, κατ’ ελάχιστον, να απολύσετε αυ-
τόν ο οποίος είχε συµφωνήσει τα 480; Είναι ποτέ πιστευτό ότι τα
480 είναι αποτέλεσµα κακής διαπραγµάτευσης, πλήρους άνοιας; 

Πρέπει να µας εξηγήσετε. Δεν είναι τόσο απλό, όπως ξέρετε.
Δεν είναι τόσο απλό. Αυτό που είπατε περισσότερο σας εκθέτει
παρά σας βοηθά, γιατί φαίνεται ότι ξέρατε πως κάτι στραβό
υπάρχει στο βασίλειο της Δανιµαρκίας απ’ αυτό που µου λέτε.

Εγώ δεν πρόκειται να καταδικάσω κανέναν. Δεν είναι αυτό το
ζήτηµά µου. Το ζήτηµά µου είναι να µου εξηγήσει η εκλεγµένη
Κυβέρνηση του τόπου πώς διοικείται η περιουσία του ελληνικού
λαού.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα πάλι τον λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κυρία Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ξεχνάτε µάλλον ότι το ΤΑΙΠΕΔ δεν είναι δικό µας εφεύρηµα.
Είναι κάτι που φέρατε εσείς σ’ αυτόν τον τόπο. Το ΤΑΙΠΕΔ δεν
είναι δικό µας. Είναι κάτι που το βρήκαµε και αναγκαστήκαµε να
το κρατήσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εµείς ορίζουµε τη διοί-
κηση;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Η διοίκηση, τα πρόσωπα ποια
είναι;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Η
διοίκηση του ΤΑΙΠΕΔ σε µεγάλο βαθµό παραµένει αυτή που ήταν
από τις µέρες τις δικές σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Άρα, εµείς φταίµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Μαντάς, Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για δώ-
δεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Πρώτα απ’ όλα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κυρία Υπουργέ, να πω για µια ακόµη φορά ότι το ναζι-
στικό µόρφωµα, που είχε την άθλια επιλογή µέρες σαν τις µέρες
που ζούµε -που είναι µέρες µνήµης και τιµής για τους αγωνιστές,
για όλους όσους βρεθήκαµε µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο σ’
αυτήν την µεγάλη µάχη για την ελευθερία- να τολµάει µέσα στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου να µας εγκαλεί για να πούµε ονόµατα
νεκρών στο Πολυτεχνείο, είναι µια αθλιότητα και, πραγµατικά,
απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής νοµίζω ότι υπήρξε η αντί-
δραση που έπρεπε, όπως και από τον Προεδρεύοντα, βεβαίως.

Επαναλαµβάνω ότι δεν πρέπει να το ξεχνάµε -µέρες που είναι-
ποτέ αυτό και µάλιστα σε συνθήκες που βλέπουµε να εξελίσσον-
ται, δυστυχώς, και στο ευρωπαϊκό επίπεδο ο αγώνας µας ενάντια
στον φασισµό, ενάντια στον ναζισµό, ενάντια στον ρατσισµό πρέ-
πει να είναι καθηµερινός, συνεχής και να είµαστε πάντα σε εγρή-
γορση. 

Συζητάµε σήµερα την κύρωση των πράξεων νοµοθετικών πε-
ριεχοµένου που αφορούν στη µεγάλη εθνική τραγωδία στο Μάτι
και το θέµα της παράτασης της µείωσης του ΦΠΑ στα νησιά, που
αντιµετωπίζουν ως ευρωπαϊκή είσοδος -ας µην το ξεχνάµε αυτό-
αυτήν την τεράστια προσφυγική κρίση και που νοµίζω ότι είναι
ένα θετικό µέτρο. Ό,τι και να πούµε -ποιος έκανε αυτό ή ποιος
έκανε το άλλο- στο τέλος της µέρας είναι ένα θετικό µέτρο αυτή
η παράταση. 

Κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να δούµε ξανά και στη νέα
περίοδο, στη νέα χρονιά µε ποιον τρόπο µπορούµε και αυτό το
µέτρο να το επανεξετάσουµε και να το επεκτείνουµε. Και γνωρί-

ζετε και οι εκπρόσωποι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι αυτό
δεν γίνεται ψηφίζοντας χωρίς επανεξέταση, µε ό,τι σηµαίνει
αυτό, εννοώ, δηλαδή, τη διαδικασία σε σχέση µε τους θεσµούς,
τον δηµοσιονοµικό χώρο και όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Σε αυτό το σηµείο σάς κάνω κριτική, ότι είναι λαϊκισµός να
φέρνετε µια τροπολογία για παράταση για να λήξει το θέµα. Ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά, γιατί έχετε κυβερνήσει πάρα πολλά χρόνια
και σε αυτές τις συνθήκες των µνηµονίων, ότι αυτά τα πράγµατα
γίνονται µέσα από µια διαδικασία σκληρή και επώδυνη. Βεβαίως,
όταν έχουµε µία συνολική τοποθέτηση των πολιτικών δυνάµεων
σε αυτήν την κατεύθυνση, πράγµατι, είναι βοηθητικό. Δεν γίνον-
ται, όµως, µε προτάσεις νόµου σε µια κοινοβουλευτική διαδικα-
σία -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- τέτοιου τύπου αλλαγές. 

Και όσον αφορά στο µεταφορικό ισοδύναµο, που είναι ένα
πρόσθετο, διαφορετικό µέτρο, αλλά και τη συνολική νησιωτική
πολιτική την οποία προσπαθούµε να υλοποιήσουµε -και πρέπει
πράγµατι να γίνουν πολλά ακόµη- πρέπει να αξιοποιήσουµε και
την ευρωπαϊκή εµπειρία και αυτό που πράγµατι ισχύει στα νησιά
χωρών της Ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης –και θα τα
αξιοποιήσουµε- στην κατάλληλη στιγµή. 

Επαναλαµβάνω από την άλλη πλευρά ότι είναι θετικό ότι είναι
µία προσέγγιση που γίνεται από όλες τις πολιτικές δυνάµεις.
Προφανώς θα το ψηφίσετε -το έχετε ήδη δηλώσει- όλες οι πολι-
τικές δυνάµεις, αν δεν κάνω λάθος, αυτό το θετικό µέτρο που
ελήφθη µε αυτόν τον τρόπο, ακριβώς για να επεκταθεί εκείνη τη
συγκεκριµένη στιγµή το µέτρο του µειωµένου ΦΠΑ.

Και για να προχωράει η συζήτησή µας, λέω ότι δεν είναι ανά-
γκη αυτήν την ώρα -παρά µόνο σε έναν πιο κεντρικό απολογι-
σµό- να λέµε ποιος έκανε αυτό, ποιος έκανε εκείνο ή ποιος έκανε
το άλλο, αλλά είναι καλύτερο να ενώνουµε δυνάµεις, όταν κάτι
µπορεί στη ζωή των νησιωτών να προσθέσει θετικά πράγµατα. 

Έρχοµαι στο θέµα της εθνικής τραγωδίας στο Μάτι. Θα ξεκι-
νήσω, όµως, από τη Μάνδρα.

Να πω δύο πράγµατα, για να είµαστε ακριβείς. Το ένα είναι ότι
η Περιφέρεια Αττικής από την πρώτη στιγµή δέσµευσε
500.000.000 ευρώ για εκατόν εξήντα οκτώ αντιπληµµυρικά έργα.
Στο Μάτι, ένα πράγµα που έχει πολλή µεγάλη σηµασία -και το
ξεχωρίζω από τα άλλα έργα είναι στη διαδικασία, θα έλεγα, συµ-
βασιοποίησης ή και έναρξης- και δεν υπήρχε στον προηγούµενο
σχεδιασµό είναι η εκτροπή του ρέµατος της Αγίας Αικατερίνης
και η διευθέτηση χειµάρρου στις Σούρες. 

Αυτό το έργο βρίσκεται για προσυµβατικό έλεγχο στο Ελεγ-
κτικό Συνέδριο και αµέσως µετά θα συναφθεί η σύµβαση. Ο προ-
ϋπολογισµός γι’ αυτό το έργο είναι 11.000.000 ευρώ. Είναι κρί-
σιµο µαζί και µε τα άλλα έργα, αλλά το ξεχωρίζω λίγο, γιατί επα-
ναλαµβάνω ότι δεν υπήρχε στον προηγούµενο σχεδιασµό. Είναι
κρίσιµο έργο για την περιοχή. Πρέπει να προχωρήσει και αυτό
και τα άλλα όσο πιο γρήγορα γίνεται. 

Βεβαίως, σε αυτές τις τραγωδίες τίποτε και ποτέ δεν πρέπει
να ξεχαστεί. Όλα πρέπει να διερευνηθούν. Νοµίζω ότι συµφω-
νείτε και εσείς πως γίνεται µία δικαστική διερεύνηση, η οποία
φαντάζοµαι ότι πρέπει –και να το στηρίξουµε αυτό- να φέρει όλα
τα θέµατα στην επιφάνεια, µε την κρίση της και την ανεξάρτητη
λειτουργία της, έτσι ώστε όχι µόνο να αποδοθούν ευθύνες διότι
προφανώς, όταν συµβαίνει µία τέτοια τραγωδία, υπάρχουν ευ-
θύνες και οφείλουµε να τις αναζητήσουµε, αλλά και για να διορ-
θώσουµε µε πολύ γρήγορο τρόπο αυτά που µπορούµε, στηρίζο-
ντας πρώτα απ’ όλα τους ανθρώπους και στην περιοχή της Μάν-
δρας και στο Μάτι.

Επαναλαµβάνω ότι ο πόνος από αυτές τις απώλειες είναι ανεί-
πωτος. Είναι πόνος που δεν γιατρεύεται, αλλά ό,τι µπορούµε να
γιατρέψουµε, µε τη στήριξη και τη βοήθειά µας οφείλουµε να το
κάνουµε και το κάνουµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε µε
γρήγορο τρόπο. 

Όσες θετικές προτάσεις και παρατηρήσεις υπάρχουν νοµίζω
ότι τις ακούµε µε προσοχή και τις ενσωµατώνουµε όσο µπο-
ρούµε και όσο µας επιτρέπει η οικονοµική δυνατότητα. Εδώ πρέ-
πει να αξιοποιήσουµε όλα τα οικονοµικά εργαλεία που έχουµε
για να το κάνουµε µε γρήγορο τρόπο.

Θέλω να αναφερθώ στην οµιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου της Νέας Δηµοκρατίας που δεν είναι παρών και ίσως δεν
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µου επιτρέπεται να µιλήσω. Θα πω µόνο µία κουβέντα. Ο κ. Δέν-
διας είχε και την ευθύνη και γνωρίζει πολύ καλά ορισµένα πράγ-
µατα. Είπε κάποια πράγµατα στα οποία εγώ προσωπικά –τουλά-
χιστον σε όλα- δεν µπορώ να απαντήσω. Νοµίζω ότι παρασύρ-
θηκε –µόνο αυτή την παρατήρηση κάνω- σε µία υπερβολή που
δεν είναι το συνηθισµένο του ύφος. Πάντα µιλάει µε µετριοπά-
θεια σε αυτά τα ζητήµατα και µε προσοχή. 

Είναι βαρύ το θέµα, πράγµατι είναι βαρύ, αλλά αυτό που νο-
µίζω ότι οφείλουµε να κάνουµε είναι να µην επενδύουµε πολιτικά
σ’ αυτήν την τραγωδία. Αυτό είναι το πρώτο. Δεύτερον, να διευ-
κολύνουµε µε τη στάση µας και την πολιτική µας τοποθέτηση τη
δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της και τρίτον να επιταχύνουµε
την προσπάθεια για την ανακούφιση αυτών των ανθρώπων και
να ενσωµατώσουµε στην πολιτική µας όσες θετικές παρατηρή-
σεις έχουν γίνει και από τους ανθρώπους που γνωρίζουν καλά
την περιοχή, εννοώ και από τα άλλα πολιτικά κόµµατα και τους
άλλους Βουλευτές που έχουν µία σχέση µε την περιοχή και γνω-
ρίζουν καλά τα πράγµατα. 

Τέλος, ως προς το θέµα της πολιτικής προστασίας, επειδή τέ-
θηκε, νοµίζω ότι πράγµατι χρειάζεται µία µεγάλη αναδιοργάνωση
στην κατεύθυνση που έχει εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός. Γίνονται
κινήσεις προς αυτήν την κατεύθυνση. Είναι πολλά αυτά που «τρέ-
χουν» αυτήν την περίοδο. 

Να είστε σίγουροι ότι, όταν έχουµε καταλήξει στο συγκεκρι-
µένο σχέδιο, προφανώς θα αναληφθεί και η ανάλογη νοµοθετική
πρωτοβουλία και εκεί φαντάζοµαι όλες οι πλευρές του Κοινοβου-
λίου να συµβάλουν, έτσι ώστε να αναβαθµίσουµε την πολιτική
προστασία, να την κάνουµε ικανή να αντιµετωπίζει ακόµα και τις
πιο αντίξοες συνθήκες και βεβαίως, να λειτουργεί προληπτικά σε
αυτές τις κρίσιµες περιοχές.

Τέλος, για να µην το ξεχάσω και εγώ, είναι µια µέρα και αυτή
που, σύµφωνα και µε τις πληροφορίες που έρχονται από το Eu-
roWorking Group, η χώρα µας και η Κυβέρνησή µας έχει µια σο-
βαρή επιτυχία που πατάει πάνω στην προσπάθεια και τις θυσίες
του ελληνικού λαού, αλλά είναι και προσπάθεια και συγκεκριµένη
γραµµή και πολιτικό σχέδιο από την Κυβέρνησή µας, από την Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τη µη περικοπή της προσωπικής δια-
φοράς για τους συνταξιούχους που έχουν προσωπική διαφορά.

Νοµίζω ότι είναι µια πολύ θετική είδηση που προστίθεται και
σε άλλες θετικές ειδήσεις που έχουµε αυτήν την περίοδο και µε
σοβαρότητα και µε σχέδιο προχωράµε σ’ αυτήν τη νέα περίοδο,
στη µεταµνηµονιακή περίοδο, ώστε να ανακουφίσουµε τον ελλη-
νικό λαό, αλλά ταυτόχρονα να βάλουµε και τη βάση για µια πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας µας, για µια δίκαιη και
βιώσιµη ανάπτυξη. Εκεί εµπεριέχονται και πάρα πολλά άλλα
µέτρα που παίρνουµε και στο χωροταξικό επίπεδο -ήδη βγαίνουν
το ένα µετά το άλλο τα χωροταξικά σχέδια πολλών περιφερειών
και περιοχών της χώρας- αλλά και το µεγάλο έργο µε τους δασι-
κούς χάρτες, ένα πολύ κρίσιµο θέµα το οποίο νοµίζω ότι αναδεί-
ξαµε και υλοποιούµε βήµα-βήµα. Και για τη συγκεκριµένη περιο-
χή ισχύει αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε.
Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι είναι µια περίοδος που, παρ’

όλες τις οξύνσεις κάποιες φορές, υπάρχει πεδίο πραγµατικά
προγραµµατικής, ουσιαστικής αντιπαράθεσης. Αυτό είναι το
κύριο πεδίο στο οποίο θα κριθούµε την επόµενη µέρα όλοι µας
και νοµίζω ότι σε αυτό πρέπει να επιµένουµε σε κάθε περίπτωση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Δεν έχει ζητήσει κάποιος τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Δευτερολογίες, κύριε Πρόεδρε!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δευτερολογίες;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε δευτερο-

λογία; Οι περισσότεροι έχουν καλύψει την πρωτολογία σε χρόνο,
αλλά δεν µε ενοχλεί.

Παρακαλώ, πόσοι θέλουν δευτερολογία; Όλοι, από ό,τι βλέπω.
Με τη σειρά, λοιπόν, τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος για δύο

λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τρία πείτε.
Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω πάλι να επιµείνω στο θέµα του ΦΠΑ

στα νησιά, διότι εδώ ακούγονται πράγµατα τα οποία υπερβαί-
νουν την πραγµατικότητα.

Πρώτον, θα θυµίσω και θα πω ότι στο e-mail Χαρδούβελη, στη
σελίδα 27, µιλάει για επανεξέταση των µειωµένων συντελεστών
ΦΠΑ στα νησιά. Τι σηµαίνει επανεξέταση; Επανεξέταση δεν µπο-
ρεί να σηµαίνει περαιτέρω µείωση, όταν πάει να κλείσει την πέµ-
πτη αξιολόγηση, που δεν την κλείνουν οι δανειστές. Σηµαίνει
αύξηση, άρα είχε γίνει αποδοχή. Κοιτάξτε το κείµενο και το αγ-
γλικό και το ελληνικό. Άρα, είχε γίνει αποδοχή.

Δεύτερον, δεν έχει καµµία σχέση ο ΦΠΑ µε το µεταφορικό ισο-
δύναµο. Το ξέρουν οι νησιώτες που έχουν κάνει χρήση του µε-
ταφορικού ισοδύναµου µέχρις ώρας οι πενήντα µε εξήντα χι-
λιάδες -κάπου εκεί νοµίζω ότι είναι, δεν έχω στοιχεία χθεσινά- ότι
είναι σε όφελος του εισοδήµατός τους η χρήση του µεταφορικού
ισοδύναµου, το οποίο απλώνεται και στις επιχειρήσεις και στα
καύσιµα. Διότι αναφέρθηκε στην Ικαρία κ.λπ..

Βεβαίως και για εµάς στην Αµοργό επάνω από 2 ευρώ είναι,
αλλά αυτά όλα θα πέσουν στο επίπεδο της διαφοράς των 10-15
λεπτών µε την Αττική.

Τρίτο ζήτηµα που θέλω να πω είναι ότι, βεβαίως, για τον ΦΠΑ
θα αγωνιστούµε όλοι οι νησιώτες να εναρµονίσουµε µια ενιαία
πολιτική στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία θα επαναφέρει τη νη-
σιωτική ιδιαιτερότητα έτσι όπως πρέπει να είναι.

Πρέπει να αναγνωριστεί η νησιωτική ιδιαιτερότητα και µέσα
από τη µείωση των συντελεστών του ΦΠΑ. Βεβαίως, θα αγωνι-
στούµε και πιστεύω ότι στη νέα φάση που περνάει η χώρα µας,
µπορούµε και να το πετύχουµε.

Το τελευταίο που θέλω να πω είναι το εξής: Επειδή, δυστυχώς
και ο κ. Δένδιας, παρ’ όλο που είναι µετριοπαθής, έβγαλε συµ-
περάσµατα και απέδωσε ευθύνες, εγώ θα έλεγα να περιµένουµε
τα επίσηµα πορίσµατα και από τη δικαιοσύνη που βρίσκεται αυτή
τη στιγµή σε στάδιο έρευνας, να δούµε τα πορίσµατα και τότε
να καταλογίσουµε ευθύνες, διότι είναι εύκολο να λέµε, για πα-
ράδειγµα, ότι ο γενικός γραµµατέας αποστρατεύτηκε γιατί ήταν
άχρηστος, αλλά δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Πρέπει να δούµε
συγκεκριµένα και τότε, πραγµατικά, σε όσους πρέπει να αποδο-
θούν οι ευθύνες, να αποδοθούν. 

Πάντως, εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά στα πτητικά µέσα
που ειπώθηκε, αυτό που ξέρουµε όλοι είναι ότι µε ένδεκα µπο-
φόρ ήταν καθηλωµένα στα πενήντα κρίσιµα λεπτά στην Ελευ-
σίνα, γιατί ακριβώς δεν αναλάµβανε η διοίκηση του αεροδροµίου
να στείλει τους πιλότους µέσα στη φωτιά µε κίνδυνο τη ζωή τους.
Όλα αυτά ήταν µία τραγική συγκυρία, την οποία φυσικά πλήρω-
σαν αυτοί οι ενενήντα εννιά άνθρωποι και όλοι οι πληγέντες
αυτών των περιοχών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, τον
λόγο έχει ο κ. Καράογλου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, για τη µείωση του
ΦΠΑ στα νησιά έχουν ακουστεί πάρα πολλά. Ακούστηκε προ-
ηγουµένως η αλήθεια. Υπήρξε αποκαλυπτική η παρουσίαση των
εγγράφων από προλαλήσαντα συνάδελφο που διαβεβαίωνε το
αυτονόητο, ότι δηλαδή δεν υπήρχε ποτέ στο περίφηµο «e-mail
Χαρδούβελη», το οποίο να µην ξεχνάµε ότι πρότεινε µέτρα
ύψους 980.000.000 ευρώ, ενώ οι δανειστές ζητούσαν µέτρα
2.500.000.000 ευρώ για να κλείσει το δεύτερο µνηµόνιο.

Αυτό ήταν τότε το κόκκινο πανί και µας το κουνούσαν σε όλη
την προεκλογική περίοδο οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και, τελικά,
αφού κέρδισαν τις εκλογές, µας οδήγησαν στην περίφηµη «ηρωι-
κή διαπραγµάτευση» του αλήστου µνήµης Γιάνη Βαρουφάκη –
βεβαίως, ο κ. Βαρουφάκης ήταν το «asset», το πλεονέκτηµα του
κ. Τσίπρα τότε- στο τρίτο µνηµόνιο, σε 14.500.000.000 ευρώ νέα
µέτρα, σε 80.000.000.000 ευρώ δανεικά και όλα τα σχετικά. Δεν
υπήρχε, λοιπόν, τέτοιο ζήτηµα. 

Εν πάση περιπτώσει, αναφερόµενος στο διά ταύτα θα µπο-
ρούσα να χρησιµοποιήσω παραφρασµένη τη γνωστή παροιµία
«Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα», λέγοντας «Ιδού η Λέσβος, η
Λέρος, η Κως, η Σάµος, η Χίος, ιδού και η τροπολογία της Νέας
Δηµοκρατίας». 
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Σας παρακαλώ πάρα πολύ, δεν εκτιµάτε το ότι θα συνεχιστεί
σε έντονο φαινόµενο η µεταναστευτική ροή που υπάρχει; Προ-
φανώς και ναι. Δυστυχώς, τα πράγµατα αυτό δείχνουν. Άρα, λοι-
πόν, ψηφίστε την και δώστε παράταση για άλλον έναν χρόνο, για
να τελειώσει αυτή η ιστορία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Πετυχαίνουµε µαζί µε τους δα-
νειστές και κατακτάµε κάποια πράγµατα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Εµείς τολµήσαµε και ήλθαµε και
σε κόντρα µε τους δανειστές, όταν µειώσαµε µόνοι µας τον ΦΠΑ
στην εστίαση από το 23% στο 13% και τα έσοδα ήταν περισσό-
τερα, αγαπητέ συνάδελφε.

Όσον αφορά sτο δεύτερο ζήτηµα, των άλλων τριών πράξεων
νοµοθετικού περιεχοµένου για το Μάτι, για όλη την Ανατολική
Αττική και τις φωτιές, ο κ. Τσίπρας το βράδυ της 23ης Ιουλίου µί-
λησε για ένα ασύµµετρο φαινόµενο. 

Προσέξτε όµως, πολλές φορές η ιστορία εκδικείται. Διαβάζω:
«Η µόνη προφανής σας συµµετρία αυτή τη στιγµή είναι η ανικα-
νότητα της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει τον εφιάλτη από τη µια
και οι εξαιρετικές της επιδόσεις σε επικοινωνιακά ευρήµατα από
την άλλη». Αυτό ήταν ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ το 2007, όταν εί-
χαµε επίσης τις καταστροφικές πυρκαγιές στην Ηλεία. Είδατε ότι
πολλές φορές η ιστορία εκδικείται; 

Θα πρότεινα, λοιπόν, να υπάρχει λίγο περισσότερη σοβαρό-
τητα και λίγο περισσότερη περισυλλογή. Πρέπει, βεβαίως, να
ακούσουµε από τον ΣΥΡΙΖΑ και από την Κυβέρνηση συνολικά
κάτι που δεν έχουµε ακούσει µέχρι τώρα, δηλαδή µια µεγάλη
«συγγνώµη» προς τον ελληνικό λαό για τα τραγικά θύµατα από
όλες τις µεγάλες καταστροφές που έγιναν κατά την καταστροφή
της 23ης και 24ης Ιουλίου µε την πυρκαγιά στην Ανατολική Αττική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Κουτσούκος
από πλευράς Δηµοκρατικής Συµπαράταξης έχει τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει κάποια στιγµή να αποφασίσει ο ΣΥΡΙΖΑ εάν υπήρξε το

e-mail Χαρδούβελη και τι έλεγε και όχι να το επικαλείται κατά το
δοκούν. Διότι, όταν τους λέγαµε ότι το e-mail Χαρδούβελη δεν
προέβλεπε την περικοπή των συντάξεων, το αµφισβητούσαµε.
Λοιπόν, σήµερα ο κ. Συρµαλένιος µας λέει ότι το e-mail Χαρδού-
βελη έλεγε για επανεξέταση του ΦΠΑ στα νησιά. Χαίροµαι, λοι-
πόν, που αναγνωρίζει ότι υπήρξε το e-mail Χαρδούβελη, ότι
πρότεινε µέτρα 980.000.000 ευρώ και οι δανειστές µας ζητούσαν
2.500.000.000 ευρώ και µε το τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο επιβά-
λαµε µέτρα στον ελληνικό λαό 20.000.000.000 ευρώ.

Επί της ουσίας. Η ιδιαιτερότητα των νησιωτικών περιοχών,
κύριε Πρόεδρε, ως Βουλευτής Δωδεκανήσου το ξέρετε πολύ
καλά, είναι κατοχυρωµένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είπα στην
επιτροπή ότι υπάρχουν πρόσφατες αποφάσεις που τις κυρώ-
σαµε και εδώ σε διεθνείς συµβάσεις, όπου αναγνωρίζονται πε-
ραιτέρω νησιά της Γαλλικής κυριαρχίας στην Ειρηνικό Ωκεανό
και έχουν τα προνόµια της απαλλαγής στο ΦΠΑ. Η Ελλάδα δεν
µπορεί να διαπραγµατευθεί τον µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά, τώρα
µάλιστα που ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι έχει 7.000.000.000 δη-
µοσιονοµικό πλεόνασµα και όταν το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους ανεβάζει το κόστος της πρότασης που είχαµε καταθέσει,
σε εκατοστά όλου του πλεονάσµατος;

Λοιπόν, επανακαταθέσαµε την πρόταση νόµου, γιατί την
πρώτη δεν την έφερε εδώ ο Πρόεδρος για συζήτηση, ως όφειλε,
παρ’ ότι είχε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους -
άρθρο 35 είναι της πρότασής µας- και καλούµε την Κυβέρνηση
να την φέρει για να την ψηφίσουµε όλοι µαζί.

Δεύτερο θέµα. Η κ. Χριστοφιλοπούλου έκανε αναλυτική ανα-
φορά στο χρονικό της εισφοράς. Κατέθεσε στα Πρακτικά το χρο-
νολόγιο. Δεν θα το επαναλάβω, έχουν καταγραφεί οι ευθύνες της
Κυβέρνησης. Εµείς θα ψηφίσουµε την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου για τα µέτρα που έχουν παρθεί ασκώντας κριτική για
όσα δεν έχουν υλοποιηθεί. Και επιµένοντας, µέσω του Κοινοβου-
λευτικού Ελέγχου να υλοποιηθούν, αλλά να παρθούν και µέτρα
προστασίας για να µην έχουµε άλλες συµφορές από τις πληµ-
µύρες που θα ακολουθήσουν. 

Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία, για την οποία έγινε αναλυτική
συζήτηση, πρέπει να σας πω, για να καταγραφεί στα Πρακτικά,
ότι δεν πεισθήκαµε ότι θα διευκολύνουµε και θα απαλλάξουµε

της γραφειοκρατίας, τους πυρόπληκτους, διότι η άποψή µας για
οίκοθεν ενέργεια της υπηρεσίας σε σχέση µε την αναζήτηση των
αδειών, δεν φαίνεται να γίνεται αποδεκτή. Κατά συνέπεια, επειδή
η πρότασή µας είναι να µην επιβαρύνουµε άλλο τους ήδη ταλαι-
πωρηµένους πολίτες, θα ψηφίσουµε «λευκό». Και µακάρι η τρο-
πολογία, όπως την περιγράφει το σχετικό άρθρο, να διευκολύνει
τους πυρόπληκτους.

Τελειώνω µε τούτο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα µπορεί να διαφωνούµε πολιτικά,

αλλά θα πρέπει κάποια στιγµή όσοι έχουµε έναν υπεύθυνο ρόλο
–και υπεύθυνο ρόλο έχει και ο Βουλευτής και ο Υφυπουργός και
ο Υπουργός- να λέµε, τουλάχιστον στοιχειωδώς την αλήθεια µε
βάση τα ντοκουµέντα. Ο κ. Πετρόπουλος απαντώντας στην κ.
Χριστοφιλοπούλου ανέφερε για άλλη µία φορά ότι η κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ στο µνηµόνιο είχε δεσµευθεί για µειώσεις του ποσο-
στού των συντάξεων επί του ΑΕΠ στο 16,2 και ότι µειώσαµε τις
συντάξεις κατά 67.000.000.000 ευρώ. Τον παραπέµπω, λοιπόν,
στη σελίδα 8 του ολιστικού προγράµµατος της Κυβέρνησης, που
αναφέρει ότι 67.000.000.000 ευρώ ήταν η µείωση του συνόλου
των δαπανών από τις οποίες ένα µικρό µέρος ήταν οι συντάξεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, µειώθηκαν οι συντάξεις, όχι στο νούµερο που λέει ο κ.

Πετρόπουλος, αλλά προφανώς η Κυβέρνησή µας του ΠΑΣΟΚ και
στη συνέχεια η συγκυβέρνηση δεν είχε δεσµευθεί, γιατί υπήρξε
αναλογιστική µελέτη που έλεγε ότι δεν χρειάζεται περαιτέρω πε-
ρικοπή των συντάξεων. Τουλάχιστον ας συνεννοηθούµε στους
αριθµούς.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επειδή βλέπω

τους χρόνους και βλέπω ότι ο κ. Καράογλου στην πρωτολογία
είχε µιλήσει δεκαεπτά λεπτά και είκοσι ένα δευτερόλεπτα, ο κ.
Κουτσούκος είχε µιλήσει δεκατέσσερα λεπτά και είκοσι εννέα
δευτερόλεπτα, ο κ. Γερµενής είχε µιλήσει δεκαοκτώ λεπτά και
σαράντα τρία δευτερόλεπτα, η κ. Μανωλάκου δέκα επτά λεπτά,
είπα να γίνει περιορισµός της δευτερολογίας.

Εσείς κύριε Γερµενή, θέλετε να µιλήσετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν θέλετε, σας

ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Μανωλάκου, θέλετε να µιλήσετε για δύο λεπτά;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά έχουµε

δεκαεπτά λεπτά ήδη. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κυρία Υπουργέ, απαντήσατε στα

ερωτήµατα και διευκρινίσατε ζητήµατα του Υπουργείου σας,
όπως τον ΕΝΦΙΑ κ.λπ. και καλά κάνατε. Δεν απαντήθηκαν, όµως,
άλλων Υπουργείων. Παραδείγµατος χάριν για τους µαθητές Γ’
Λυκείου και τις δεσµεύσεις που έχει ο Υπουργός Παιδείας. Επί-
σης, παραµένουν ζητήµατα για την υγεία και για τη µέριµνα κατ’
οίκον νοσηλεία, όπως το να δοθούν δωρεάν όλα τα υλικά που
χρειάζονται για την αποκατάσταση της υγείας τους, χωρίς να
χρειάζεται οι ίδιοι οι εγκαυµατίες να τρέχουν από υπηρεσία σε
υπηρεσία. Τονίζουµε ότι όλες οι παροχές για νοσήλια σε φαρµα-
κευτική αγωγή θα πρέπει να είναι δωρεάν όσο καιρό χρειάζεται,
µέχρι την πλήρη αποκατάσταση της υγείας. Και βεβαίως, για όσα
είναι να επιστρέψουν από νοσήλια κ.λπ., να µην παιδεύονται σε
γραφειοκρατία.

Σε ό,τι αφορά στον περιβάλλοντα χώρο, τι εννοείτε; Το λέµε
γιατί δεν προβλέπεται κάτι εκτός από ό,τι εφάπτεται ή αποτελεί
τµήµα του οικήµατος. Και γιατί το αναφέρουν και πιέζουν οι εν-
διαφερόµενοι; Γιατί υπάρχουν περιπτώσεις που κάηκαν εργαλεία
που βρίσκονταν µέσα σε αποθήκες, όπως έγινε µε επαγγελµατία
µελισσοκόµο που καταστράφηκαν όλα του τα εργαλεία. Αυτήν
τη στιγµή ο άνθρωπος αυτός δεν µπορεί να ζήσει.
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Στο άρθρο 11 στην τρίτη πράξη, που µιλάτε για αναστολή πλει-
στηριασµών, η αναστολή ισχύει µέχρι 30 Σεπτεµβρίου του 2019.
Αυτοί οι άνθρωποι που είναι µικροεπιχειρηµατίες καταστράφη-
καν και θα χρειαστούν περισσότερο χρόνο από ό,τι προβλέπεται
για να σταθούν στα πόδια τους. Τα τονίζω γιατί είναι πιεστικά
προβλήµατα.

Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία, το λέµε συνεχώς και παρα-
καλώ στα Πρακτικά να γραφτεί µε κεφαλαία γράµµατα! Πρέπει
να αποκατασταθούν και να ξαναφτιαχτούν όλα τα σπίτια µερικώς
ή ολικώς που καταστράφηκαν και στο Μάτι και στο Βουτζά και
στην Κινέτα µαζί µε την αναµόρφωση του σχεδίου πόλης για να
µην έχουµε ξανά τέτοιες τραγωδίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώνετε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το εξασφαλίζετε αυτό; Όχι, δεν το
εξασφαλίζετε. Υπάρχουν πάρα πολλές πλευρές αδιευκρίνιστες.
Φέρατε την τροπολογία πριν ξεκινήσει η Ολοµέλεια, για να µην
συνοδεύεται µε την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της
Βουλής. Τι φοβόµαστε; Ότι µπορεί να εκπέσουν και είπε µερικά
και ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, δασολόγος στο επάγγελµα. Υπο-
σχέσεις µεν, δεν γίνονται δε. 

Τι σας προτείνουµε και τελειώνω. Προκειµένου να εξασφαλι-
στούν οι πληγέντες, να είµαστε σίγουροι ότι όλες οι πλευρές θα
απαντηθούν καθαρά χωρίς ερωτηµατικά, προτείνουµε να την
αποσύρετε, να την συζητήσουµε µέσα σε δέκα ηµέρες -το αργό-
τερο-, µε τους πληγέντες και τους φορείς τους και ερχόµαστε
ξανά εδώ για να την ψηφίσουµε. Να είµαστε σίγουροι ότι κανέ-
νας δεν θα µείνει ξεκρέµαστος. Αν δεν γίνει δεκτό, δεν θα την
καταψηφίσουµε. Θα εκφραστούµε µε το «παρών». 

Βάζω ένα τελευταίο ερωτηµατικό. Γιατί δεν γίνεται δεκτή η
τροπολογία που καταθέσαµε µέσα στα χρονικά όρια; Να µας το
πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κατσίκη, θέ-
λετε να δευτερολογήσετε για δύο λεπτά;.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μόνο για δύο λεπτά. 

Με λύπη µου παρατηρώ ότι θέµατα τα οποία θα έπρεπε να
βρουν την συναίνεση όλων των πολιτικών δυνάµεων, αντιθέτως
γίνονται θέµα αντιπαράθεσης, προκειµένου να παράξουν µικρο-
πολιτική, η οποία θα βοηθήσει στην προσπόριση κοµµατικού
οφέλους έναντι µιας εθνικής γραµµής που πρέπει να τηρούµε,
όταν µέσα από αυτήν ένα νοµοθέτηµα ή µια τροπολογία βοηθάει
ανθρώπους, θύµατα, πυρόπληκτους και θανόντες από πυρκαγιά,
θύµατα που θρηνήσαµε πριν λίγους µήνες. Αυτό πραγµατικά
θέλω να καταθέσω ότι µε λυπεί.

Επίσης µε λυπεί και εκείνη η αντιπαράθεση στη βάση της στεί-
ρας πολιτικής, η οποία έλαβε χώρα µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα
κατά τη διάρκεια της Ολοµέλειας αναφορικά µε δύο θέµατα. O
ΦΠΑ ήταν το ένα θέµα και το άλλο ήταν το θέµα των αυθαιρέ-
των.

Σε ό,τι αφορά στον ΦΠΑ, στο 23% τον πήγατε, κύριοι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης. Μην το ξεχνάτε. Κάντε την αυτοκρι-
τική σας. Σήµερα σχεδιάζεται η µείωση και του υψηλού και του
χαµηλού ΦΠΑ. Συναινέστε σ’ αυτό και ας έχουµε ένα ενωτικό
κλίµα µεταξύ µας. 

Σ’ ό,τι αφορά στα αυθαίρετα, αλήθεια, από το 1991, 1992,
1993 είχατε στα χέρια σας πρωτόκολλα κατεδάφισης. Δεν τα κα-
τεδαφίσατε και επιρρίπτετε ευθύνες σε εµάς που αφήσαµε τα
σπίτια φτωχών ανθρώπων του κόπου και του µόχθου όρθια. Δεν
τα γκρεµίσαµε. Από το 1991, το 1992, το 1993 γιατί δεν τα κατε-
δαφίσατε εσείς; Και όχι µόνο δεν τα κατεδαφίσατε, αλλά φτιά-
ξατε και δυο-τρεις νόµους για να νοµιµοποιήσετε τις αυθαίρετες
κατασκευές. Έλεος, λοιπόν. Μην επιρρίπτετε ευθύνες εκεί που
δεν αναλογούν, αποποιούµενοι τις δικές σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Θα ήθελα να προσθέσω κάτι, επειδή µε επικαλέστηκε ο κ. Κου-

τσούκος ως Βουλευτή Δωδεκανήσου και για να υπάρχει στα
Πρακτικά, γιατί αυτά έχουν δηλωθεί. Δεν είναι ότι κάνω χρήση
της θέσης του Προέδρου, αλλά θέλω να γραφτεί στα Πρακτικά
ότι ήδη από το πρώτο µνηµόνιο οι δανειστές ζητούσαν συµµε-

τοχή στο θέµα που λέγεται ΦΠΑ, να εξισωθεί µε την υπόλοιπη
Ελλάδα, χωρίς να θέλουν να βρεθούν ισοδύναµα. Τότε, λοιπόν,
και προσωπικά ο ίδιος, αλλά και άλλοι συνάδελφοι, µε παραστά-
σεις στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας θέσαµε το εθνικό θέµα, δη-
λαδή αυτό που σεβάστηκαν ακόµα και οι Οθωµανοί σουλτάνοι,
οι οποίοι είχαν ειδικό φορολογικό καθεστώς για τα νησιά, προ-
κειµένου να κρατήσουν τους πληθυσµούς πάνω στα νησιά. 

Τώρα, λοιπόν, που δέχονται τα νησιά αυτήν την «εισβολή» των
µεταναστών και δεν γνωρίζουµε πώς γίνεται η πληθυσµιακή κα-
τανοµή, εάν δεν έχουν κάποια υποστήριξη, δεν θα µπορούν οι οι-
κονοµίες τους να είναι ανταγωνιστικές. Και το λέω αυτό ιδιαίτερα
για τα νησιά που είναι κοντά στην Τουρκία, όπου δεν θα µπορούν
οι οικονοµίες τους να είναι ανταγωνιστικές µε την απέναντι πλευ-
ρά, οπότε υπάρχει κίνδυνος να υποστούν ολική καταστροφή. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εγώ προσωπικά τότε είχα πει -χωρίς να θεω-
ρηθεί ότι αυτό ήταν θέµα χαµηλού επιπέδου πολιτικής- ότι δεν
θα ψήφιζα το µνηµόνιο. Και µε παρέµβαση του τότε Προέδρου
της Δηµοκρατίας ετέθη το θέµα εθνικά και δεν ήλθε στη Βουλή
προς ψήφιση το σχετικό άρθρο, παρ’ ότι ήταν καθαρά γραµµένο
στο µνηµόνιο. 

Η πρόταση και η δική µου και όλων -φαντάζοµαι- είναι η Κυ-
βέρνηση να ξαναδεί αυτό το θέµα και να το φέρει εδώ και να το
ψηφίσουµε µετά χαράς όλοι, διότι πραγµατικά κινδυνεύει η οι-
κονοµία των νησιών, κυρία Υπουργέ. 

Μετά απ’ αυτό, δίνω τον λόγω στην κυρία Υπουργό.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Λαµβάνω υπ’ όψηιν µου κι εγώ και όλη η Κυβέρνηση, κύριε Πρό-
εδρε, την πρότασή σας, όπως και τις προτάσεις όλων των Βου-
λευτών. Είπα και πριν ότι ήταν ένα µέτρο που στήριξε τους
νησιώτες το περασµένο καλοκαίρι, στήριξε τον τουρισµό, στή-
ριξε την οικονοµική και κοινωνική ζωή και αποτέλεσε εθνική επι-
τυχία. Θα συνεχίσουµε τους αγώνες µας. Απ’ ό,τι βλέπετε,
συνεχίζουµε. Είπα και στην οµιλία µου πριν ότι τα αποτελέσµατα
του Euroworking Group είναι θετικά. Δεν θα περικοπούν οι συν-
τάξεις. Κάνουµε τον αγώνα µας, λοιπόν, και φέρνουµε τα αποτε-
λέσµατα που πρέπει, µέσα στο δηµοσιονοµικό πλαίσιο που
µπορούµε να τα έχουµε.

Απαντώντας στην κ. Μανωλάκου, θα ήθελα να πω ότι για τα
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το θέµα της Παιδείας και του
αρµόδιου Υπουργείου, όπως επίσης και για το Υπουργείο Υγείας,
έχουν µεταφερθεί οι προβληµατισµοί σας και οι προτάσεις σας
στα αρµόδια Υπουργεία, όπως και των υπολοίπων οµιλητών. Δεν
µπορούσαµε να έχουµε σήµερα κάποια συγκεκριµένα αποτελέ-
σµατα για να σας τα µεταφέρω. Ήδη σας έχω µεταφέρει στοι-
χεία και απαντήσεις από άλλα Υπουργεία. Στο επόµενο διάστηµα
θα τα δούµε. Είµαστε σε επαφή και µε τους πληγέντες και µε
τους φορείς και εξετάζουµε τα αιτήµατά τους όσο το δυνατόν
καλύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση: α) της από 29 Ιουνίου 2018 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Παράταση µειωµένων συντε-
λεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο” (Α’ 115),
β) της από 24 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
“Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων από
τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικράτειας στις
23 και 24 Ιουλίου 2018” (Α’ 135), γ) της από 26 Ιουλίου 2018 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη
των πληγέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές
που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018” (Α’ 138) και δ) της από 10 Αυγούστου 2018 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση
πράξεων κατεδάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από τις
πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018” (Α’ 149) και άλλες
διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας υπενθυµίζουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τέσσερα άρθρα, µια τροπολογία, το ακροτε-
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λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Κάθε
φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα προς ψή-
φιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε
φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση. Βεβαι-
ωθείτε, λοιπόν, ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο. Αφού καταχωρίσετε την
ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την αλλάξετε ή να την ανα-
θεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε απο-
ρία απευθυνθείτε, παρακαλώ, στο Προεδρείο, προκειµένου να
σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Κύρωση α) της από 29 Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου “Παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο» (Α’ 115), β) της από 24
Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Σύσταση ει-
δικού λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων από τις πυρκα-
γιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικράτειας στις 23 και 24
Ιουλίου 2018» (Α’ 135), γ) της από 26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των
πληγέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές
που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018” (Α’ 138) και δ) της από 10 Αυγούστου 2018 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Επείγοντα µέτρα για την εκτέ-
λεση πράξεων κατεδάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από
τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018” (Α’ 149) και
άλλες διατάξεις»

Ηµ/νία: 15/11/2018

Επί της Αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 1 ως έχει  ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Υπουργική Τροπολογία 1800/268 ως έχει   
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
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ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει   
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου    ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση α) της από 29 Ιου-
νίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Παράταση µειωµέ-
νων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο”
(Α’115), β) της από 24 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου “Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων
από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικράτειας
στις 23 και 24 Ιουλίου 2018” (Α’135), γ) της από 26 Ιουλίου 2018
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για τη στή-
ριξη των πληγέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκα-
γιές που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και
24 Ιουλίου 2018” (Α’138) και δ) της από 10 Αυγούστου 2018 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Επείγοντα µέτρα για την εκτέ-
λεση πράξεων κατεδάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από τις
πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018” (Α’149) και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση α) της από 29 Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου “Παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο” (Α’115), β) της από 24
Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Σύσταση ει-
δικού λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων από τις πυρκα-
γιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικράτειας στις 23 και 24
Ιουλίου 2018” (Α’135), γ) της από 26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των
πληγέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές
που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018” (Α’138) και δ) της από 10 Αυγούστου 2018 Πρά-

ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Επείγοντα µέτρα για την εκτέ-
λεση πράξεων κατεδάφισης και την αποκατάσταση ζηµιών από
τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018” (Α’149) και
άλλες διατάξεις

Άρθρο 1

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 29 Ιουνίου 2018 Πράξη Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Παράταση µειωµένων συντελεστών
Φ.Π.Α. στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο», που δηµοσι-
εύθηκε στο υπ’ αριθµόν  115 Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερ-
νήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

«Παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο,
Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο»

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση της εξαιρετικά επείγουσας και

απρόβλεπτης ανάγκης αντιµετώπισης των συνεπειών του προ-
σφυγικού σε νησιά του Αιγαίου µε παράταση της προθεσµίας
που προβλέπεται στην παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 2859/2000
(Α’ 248), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 74
του ν. 4509/2017 (Α’ 201). 

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.
Αποφασίζουµε:

Άρθρο Πρώτο

Η παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 2859/2000 (Α’ 248), όπως αντι-
καταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 74 του ν. 4509/2017 (Α’
201), αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Μέχρι 31.12.2018 για τα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και
Χίο, οι συντελεστές του φόρου µειώνονται κατά τριάντα τοις
εκατό (30%), εφόσον πρόκειται για αγαθά τα οποία, κατά το
χρόνο που ο φόρος γίνεται απαιτητός:

α) βρίσκονται στα νησιά αυτά και παραδίδονται από υποκεί-
µενο στο φόρο που είναι εγκατεστηµένο στα νησιά αυτά,

β)  πωλούνται µε προορισµό τα νησιά αυτά από υποκείµενο
στο φόρο, εγκατεστηµένο σε οποιοδήποτε µέρος του εσωτερι-
κού της χώρας, προς αγοραστή υποκείµενο ή προς µη υποκεί-
µενο στο φόρο νοµικό πρόσωπο, εγκατεστηµένο στα νησιά αυτά,

γ)  αποστέλλονται ή µεταφέρονται προς υποκείµενο στο φόρο
ή προς µη υποκείµενο στο φόρο νοµικό πρόσωπο που είναι εγ-
κατεστηµένο στα νησιά αυτά, στα πλαίσια της ενδοκοινοτικής
απόκτησης αγαθών,

δ) εισάγονται στα νησιά αυτά.
Η πιο πάνω µείωση των συντελεστών δεν ισχύει για τα καπνο-

βιοµηχανικά προϊόντα και τα µεταφορικά µέσα.»

Άρθρο Δεύτερο

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα, 29 Ιουνίου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΛΕΞΙΟΣ Π. ΤΣΙΠΡΑΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ
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Ιωάννης Δραγασάκης, Παναγιώτης Σκουρλέτης, Νικόλαος
Παππάς, Παναγιώτης Καµµένος, Κωνσταντίνος Γαβρόγλου, Ευ-
τυχία Αχτσιόγλου, Νικόλαος Κοτζιάς, Σταύρος Κοντονής, Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος, Όλγα Γεροβασίλη, Λυδία Κονιόρδου, Γεώργιος
Σταθάκης, Χρήστος Σπίρτζης, Δηµήτριος Βίτσας, Παναγιώτης
Κουρουµπλής, Έλενα Κουντουρά, Αλέξανδρος Φλαµπουράρης,
Χριστόφορος Βερναρδάκης, Δηµήτριος Τζανακόπουλος, Νικό-
λαος Τόσκας,  Θεανώ Φωτίου, Γεώργιος Χουλιαράκης, Παύλος
Πολάκης, Σωκράτης Φάµελλος, Ιωάννης Τσιρώνης.»

Άρθρο 2

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 24 Ιουλίου 2018 Πράξη Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την
αρωγή πληγέντων από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές
της Επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου 2018», που δηµοσιεύθηκε
στο υπ’ αριθµόν  135 Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως
(Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

«Σύσταση ειδικού λογαριασµού για την αρωγή πληγέντων
από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικράτειας
στις 23 και 24 Ιουλίου 2018»

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση της εξαιρετικά επείγουσας και

απρόβλεπτης ανάγκης αντιµετώπισης των συνεπειών των κατα-
στροφικών πυρκαγιών που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικρά-
τειας στις 23 και 24 Ιουλίου 2018. 

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.
Αποφασίζουµε:

Άρθρο Πρώτο

1. Συνιστάται στην Τράπεζα της Ελλάδος ειδικός λογαριασµός
του Υπουργείου Οικονοµικών για την αρωγή πληγέντων από τις
πυρκαγιές που ξέσπασαν σε περιοχές της Επικράτειας στις 23
και 24 Ιουλίου 2018. Η διαχείριση του ειδικού λογαριασµού διε-
νεργείται κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί δηµόσιου λογι-
στικού, κρατικών προµηθειών, δηµόσιων επενδύσεων, ανάθεσης
µελετών, σύναψης συµβάσεων, καθώς και κάθε άλλης γενικής ή
ειδικής διάταξης.  

2. Οι πόροι του λογαριασµού προέρχονται από ποσά που κα-
τατίθενται σε αυτόν από: α) τον Κρατικό Προϋπολογισµό, β) το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, γ) εισφορές φυσικών προ-
σώπων, νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, νοµικών πρόσω-
πων δηµοσίου δικαίου, αλλοδαπών κρατών, διεθνών και υπερεθ-
νικών οργανισµών. Στο λογαριασµό θα µεταφέρονται επίσης
ποσά που κατατίθενται στις τράπεζες για τον ίδιο σκοπό. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται τα
όργανα και ο τρόπος διαχείρισης του λογαριασµού και κάθε
άλλη σχετική λεπτοµέρεια για τη λειτουργία του. Με όµοια από-
φαση ορίζεται το ύψος της εισφοράς του Κρατικού Προϋπολο-
γισµού στο λογαριασµό. 

Άρθρο Δεύτερο

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα, 24 Ιουλίου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΛΕΞΙΟΣ Π. ΤΣΙΠΡΑΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

Παναγιώτης Σκουρλέτης, Νικόλαος Παππάς, Κωνσταντίνος
Γαβρόγλου,  Ευτυχία Αχτσιόγλου, Νικόλαος Κοτζιάς, Ευκλείδης
Τσακαλώτος, Ανδρέας Ξανθός, Όλγα Γεροβασίλη, Γεώργιος
Σταθάκης, Χρήστος Σπίρτζης, Δηµήτριος Βίτσας, Παναγιώτης
Κουρουµπλής, Ευάγγελος Αποστόλου, Αλέξανδρος Φλαµπουρά-
ρης, Χριστόφορος Βερναρδάκης, Δηµήτριος Τζανακόπουλος, Νι-
κόλαος Τόσκας, Αλέξανδρος Χαρίτσης, Θεανώ Φωτίου, Γεώρ-
γιος Κατρούγκαλος, Γεώργιος Χουλιαράκης, Παύλος Πολάκης,
Σωκράτης Φάµελλος.» 

Άρθρο 3

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 26 Ιουλίου  2018 Πράξη Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των
πληγέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που
έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου
2018», που δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αριθµόν 138 Φύλλο της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

«Έκτακτα µέτρα για τη στήριξη των πληγέντων και την απο-
κατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές
της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018»

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση της εξαιρετικά επείγουσας και

απρόβλεπτης ανάγκης αντιµετώπισης των συνεπειών των κατα-
στροφικών πυρκαγιών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας
Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018. 

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.
Αποφασίζουµε:

Άρθρο 1
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στους πληγέντες
από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018

1. Προς τα πληγέντα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που περιέρ-
χονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλε-
πτης έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των πυρκαγιών που έπληξαν
περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018
χορηγείται έκτακτη εφάπαξ ενίσχυση µε τη µορφή επιδόµατος.
Η ενίσχυση του προηγούµενου εδαφίου ανέρχεται για τα πλη-
γέντα φυσικά πρόσωπα στο ποσό των πέντε χιλιάδων ευρώ
(5.000) ανά κατοικία και για τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα των
οποίων η επιχείρηση επλήγη στο ποσό των οκτώ χιλιάδων ευρώ
(8.000) ανά επιχείρηση. Ειδικά για τις τρίτεκνες και πολύτεκνες
οικογένειες το ποσό του προηγούµενου εδαφίου ανέρχεται στις
έξι χιλιάδες (6.000) ευρώ.  

2. Χορηγείται οικονοµική ενίσχυση δέκα χιλιάδων (10.000)
ευρώ στο σύζυγο θανόντος εξαιτίας πυρκαγιάς της παραγράφου
1 ή στο πρόσωπο µε το οποίο αυτός είχε συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης ή, εάν δεν υπάρχουν, στον πλησιέστερο συγγενή του. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, Οικονοµικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται
η διαδικασία, οι προϋποθέσεις, τα κριτήρια και κάθε άλλο ζήτηµα
τεχνικού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα για τη χορήγηση των επι-
δοµάτων του παρόντος άρθρου. Με όµοια απόφαση µπορεί να
διευρύνεται το πεδίο των δικαιούχων και να αναπροσαρµόζεται
το ύψος του επιδόµατος.
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Άρθρο 2
Μηνιαία οικονοµική ενίσχυση για τα προστατευόµενα τέκνα θα-

νόντων από τις πυρκαγιές
της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018

1. Χορηγείται µηνιαία οικονοµική ενίσχυση µε τη µορφή επιδό-
µατος προς τα προστατευόµενα τέκνα θανόντων από τις πυρκα-
γιές που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και
24 Ιουλίου 2018, ποσού χιλίων (1.000) ευρώ ανά τέκνο. 

2. Για την καταβολή του επιδόµατος της προηγούµενης παρα-
γράφου, ως προστατευόµενα τέκνα νοούνται: 

α) Τα άγαµα τέκνα, φυσικά, θετά ή αναγνωρισµένα και όσα
εξοµοιώνονται µε αυτά, που δεν υπερβαίνουν το 18ο έτος της
ηλικίας τους, ή το 19ο έτος, αν φοιτούν στη µέση εκπαίδευση.

β) Τα ενήλικα άγαµα τέκνα έως 25 ετών, φυσικά, θετά ή ανα-
γνωρισµένα και όσα εξοµοιώνονται µε αυτά, που φοιτούν στην
ανώτερη ή ανώτατη εκπαίδευση, στο «Μεταλυκειακό έτος - Τάξη
Μαθητείας» των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.), καθώς και
σε Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.).

γ) Τα άγαµα, διαζευγµένα ή σε χηρεία, τέκνα, προερχόµενα
από γάµο, φυσικά, θετά ή αναγνωρισµένα και όσα εξοµοιώνονται
µε αυτά, µε ποσοστό νοητικής ή σωµατικής αναπηρίας τουλάχι-
στον 67% (εξήντα επτά τις εκατό), ανεξαρτήτως ηλικίας.  

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµικών καθο-
ρίζονται ο φορέας καταβολής, οι εµπλεκόµενες υπηρεσίες και οι
επιµέρους αρµοδιότητές τους, η διαδικασία, ο χρόνος και ο τρό-
πος καταβολής, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος άρθρου. 

Άρθρο 3
Παράταση προθεσµίας υποβολής

φορολογικών δηλώσεων

1. Παρατείνεται µέχρι και την 30ή Οκτωβρίου 2018 η προθε-
σµία υποβολής των δηλώσεων φορολογίας εισοδήµατος φορο-
λογικού έτους 2017 φυσικών προσώπων του άρθρου 3  του ν.
4172/2013 (Α’ 167) αρµοδιότητας των Δ.Ο.Υ. Παλλήνης και
Δ.Ο.Υ. Ελευσίνας.

2. Παρατείνεται µέχρι και την 30ή Οκτωβρίου 2018 η προθε-
σµία υποβολής των δηλώσεων φορολογίας εισοδήµατος φορο-
λογικού έτους 2017 νοµικών προσώπων και νοµικών οντοτήτων
του άρθρου 45 του ν. 4172/2013 αρµοδιότητας των Δ.Ο.Υ. Παλ-
λήνης και Δ.Ο.Υ. Ελευσίνας.

3. Εξαιρετικά, για τα φυσικά πρόσωπα που συµµετέχουν σε
νοµικά πρόσωπα και νοµικές οντότητες που τηρούν απλογρα-
φικά βιβλία, αρµοδιότητας των Δ.Ο.Υ. Παλλήνης και Δ.Ο.Υ. Ελευ-
σίνας, η δήλωση φορολογίας εισοδήµατος φορολογικού έτους
2017 υποβάλλεται µέχρι και την 31η Οκτωβρίου 2018.

Άρθρο 4
Ρυθµίσεις για την καταβολή φόρου εισοδήµατος 

1. Η καταβολή του φόρου εισοδήµατος φορολογικού έτους
2017 φυσικών προσώπων του άρθρου 3 του ν. 4172/2013 αρµο-
διότητας των Δ.Ο.Υ. Παλλήνης και Δ.Ο.Υ. Ελευσίνας, καθώς και
φυσικών προσώπων που συµµετέχουν σε νοµικά πρόσωπα και
νοµικές οντότητες που τηρούν απλογραφικά βιβλία, αρµοδιότη-
τας των ανωτέρω Δ.Ο.Υ. γίνεται σε τρεις (3) ισόποσες µηνιαίες
δόσεις, από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2018 και η καθεµία
από τις επόµενες µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των
µηνών Νοεµβρίου και Δεκεµβρίου 2018, αντίστοιχα.

2. Η καταβολή του φόρου εισοδήµατος φορολογικού έτους
2017 νοµικών προσώπων και νοµικών οντοτήτων του άρθρου 45
του ν. 4172/2013 αρµοδιότητας των Δ.Ο.Υ. Παλλήνης και Δ.Ο.Υ.
Ελευσίνας γίνεται σε τρεις (3) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, από τις
οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2018 και η καθεµία από τις επόµε-
νες µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των µηνών Νοεµβρίου
και Δεκεµβρίου 2018, αντίστοιχα.

Άρθρο 5
Έκπτωση χρηµατικών ποσών 
για τη στήριξη πυροπλήκτων

Χρηµατικά ποσά που κατατίθενται σε λογαριασµούς που ανοί-
γονται από το Δηµόσιο, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
Ο.Τ.Α. ή τον Ελληνικό Ερυθρό Σταυρό σε χρηµατοπιστωτικά
ιδρύµατα για τη στήριξη των πυρόπληκτων από τις πυρκαγιές
που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018 εκπίπτουν από τα ακαθάριστα έσοδα της επιχείρη-
σης κατά τις διατάξεις του άρθρου 22 του ν. 4172/2013 και µέχρι
ποσού που ανέρχεται σε πέντε τοις εκατό (5%) των ακαθαρίστων
εσόδων αυτής, εφόσον αναγράφεται στο καταθετήριο ο Αριθµός
Φορολογικού Μητρώου της επιχείρησης.

Άρθρο 6
Φορολογικές ρυθµίσεις για πυρόπληκτους

1. Για τους φορολογούµενους που, εξαιτίας των πυρκαγιών
που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018, είτε υπέστησαν σωµατική βλάβη οι ίδιοι ή οι σύζυ-
γοι ή πρόσωπα µε τα οποία έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης
ή αδελφοί ή ανιόντες ή κατιόντες αυτών µέχρι και β’ βαθµού, είτε
απώλεσαν σύζυγο, πρόσωπο µε το οποίο έχουν συνάψει σύµ-
φωνο συµβίωσης, αδελφό ή ανιόντα ή κατιόντα αυτών µέχρι και
β’ βαθµού, είτε υπέστησαν υλικές ζηµίες στην ακίνητη περιουσία
τους παρατείνεται µέχρι και την 30ή Οκτωβρίου 2018 η προθε-
σµία υποβολής των δηλώσεων φορολογίας εισοδήµατος φορο-
λογικού έτους 2017 φυσικών προσώπων του άρθρου 3 του ν.
4172/2013. Η καταβολή του φόρου εισοδήµατος για τα ανωτέρω
φυσικά πρόσωπα γίνεται σε τρεις (3) ισόποσες µηνιαίες δόσεις,
από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργά-
σιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2018 και η καθεµία από τις
επόµενες µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των µηνών Νοεµ-
βρίου και Δεκεµβρίου 2018, αντίστοιχα.

2. Για τα πρόσωπα της προηγούµενης παραγράφου παρατεί-
νονται έως και την 23η Ιανουαρίου 2019 οι προθεσµίες καταβο-
λής των βεβαιωµένων στις Δ.Ο.Υ. ή σε Ελεγκτικά Κέντρα οφειλών
που λήγουν ή έληξαν από 23.7.2018 έως και 23.1.2019. Έως την
ίδια ηµεροµηνία, για τις ίδιες οφειλές και πρόσωπα παρατείνον-
ται και οι προθεσµίες καταβολής των δόσεων ρυθµίσεων/διευκο-
λύνσεων τµηµατικής καταβολής βεβαιωµένων οφειλών. Αναστέλ-
λεται µέχρι και την 23η Ιανουαρίου 2019 η πληρωµή των βεβαι-
ωµένων και ληξιπρόθεσµων την 23η Ιουλίου 2018 οφειλών των
προσώπων της προηγούµενης παραγράφου. 

3. Κατασχέσεις λογαριασµών σε πιστωτικά ιδρύµατα και σε
ιδρύµατα πληρωµών ηλεκτρονικού χρήµατος που έχουν επιβλη-
θεί σε βάρος των φυσικών προσώπων της παραγράφου 1 αίρον-
ται µέχρι και την 23η Ιανουαρίου 2019. Μέχρι την ίδια ηµεροµηνία
δεν επιβάλλονται νέες κατασχέσεις  σε βάρος τους.

4. Κατασχεθέντα και αποδοθέντα ποσά σε εκτέλεση της πα-
ραγράφου 3 από 23.7.2018 έως και 23.1.2019 επιστρέφονται
στους δικαιούχους, δεν συµψηφίζονται και δεν απαιτείται απο-
δεικτικό ενηµερότητας για την καταβολή τους κατά παρέκκλιση
των ισχυουσών διατάξεων. 

5. Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του πα-
ρόντος άρθρου.

Άρθρο 7
Απαλλαγή από ΕΝ.Φ.Ι.Α.

1. Στο τέλος του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287) προστί-
θενται παράγραφοι 6 και 7 ως εξής: 

«6. Κτίσµατα µετά του αναλογούντος σε αυτά οικοπέδου, τα
οποία βρίσκονται σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας λόγω σεισµού, πυρκα-
γιάς ή πληµµύρας και έχουν αποδεδειγµένα ολοσχερώς κατα-
στραφεί ή υποστεί λειτουργικές ζηµιές που τα καθιστούν µη
κατοικήσιµα, απαλλάσσονται από τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. του έτους εντός
του οποίου επήλθε η καταστροφή, µε την προϋπόθεση ότι κατά
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το χρόνο αυτόν η κυριότητα ή το εµπράγµατο δικαίωµα στο ακί-
νητο ανήκει στον υπόχρεο σε φόρο του έτους αυτού.

7. Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων καθορίζονται τα δικαιολογητικά και η διαδικασία
χορήγησης των απαλλαγών που ορίζονται στο παρόν άρθρο.»

2. Μετά την παράγραφο 4 του άρθρου 7 του ν. 4223/2013 προ-
στίθεται παράγραφος 5 ως εξής και οι επόµενες παράγραφοι 5
και 6 αναριθµούνται σε 6 και 7 αντίστοιχα:

«5. Οι εκπτώσεις των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρ-
θρου, που χορηγήθηκαν µε πράξη διοικητικού προσδιορισµού
ΕΝ.Φ.Ι.Α., επανεξετάζονται µέχρι το τέλος Φεβρουαρίου του επο-
µένου έτους µε βάση τις εµπρόθεσµες δηλώσεις φορολογίας ει-
σοδήµατος του προηγουµένου φορολογικού έτους και, σε
περίπτωση µεταβολών, εκδίδεται νέα πράξη διοικητικού προσ-
διορισµού φόρου για το έτος αυτό.»

3. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 ισχύουν από 1.1.2018.

Άρθρο 8
Απαλλαγή από το φόρο δωρεάς

1. Στην περίπτωση β’ της ενότητας Β’ του άρθρου 43 του Κώ-
δικα Διατάξεων Φορολογίας κληρονοµιών, δωρεών, γονικών πα-
ροχών και κερδών από τυχερά παίγνια, ο οποίος κυρώθηκε µε το
πρώτο άρθρο του ν. 2961/2001 (Α’ 266), προστίθεται υποπερί-
πτωση βγ’ ως εξής:

«βγ) οι δωρεές χρηµατικών ποσών ή άλλων κινητών περιουσια-
κών στοιχείων ή οποιωνδήποτε παροχών από ανώνυµους και µη
δωρητές, οι οποίες πραγµατοποιούνται για την ανακούφιση πλη-
γέντων από σεισµό, πυρκαγιά ή πληµµύρα µέσα σε µία τριετία
από την κήρυξη περιοχής σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πο-
λιτικής προστασίας.»

2. Το παρόν άρθρο ισχύει από τις 23.7.2018.

Άρθρο 9 
Τροποποιήσεις του Κώδικα ΦΠΑ

1. Στην υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης  β’ της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 7 του Κώδικα ΦΠΑ προστίθεται τελευταίο εδά-
φιο ως εξής:

«Ο περιορισµός του προηγούµενου εδαφίου δεν ισχύει για την
αντιµετώπιση καταστάσεων που κηρύσσονται ως έκτακτης ανάγ-
κης Πολιτικής Προστασίας λόγω φυσικών καταστροφών.»

2. Στην περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 7 του
Κώδικα Φ.Π.Α. προστίθεται υποπερίπτωση δδ’ ως εξής:

«δδ) Τα αγαθά που παραδίδονται στις Υπηρεσίες του δηµό-
σιου τοµέα, στους Ο.Τ.Α. και στα Ν.Π.Δ.Δ., όπως προσδιορίζον-
ται στο άρθρο 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), προκειµένου να
διατεθούν για την κάλυψη των αναγκών των πληγέντων από
ακραία φυσικά φαινόµενα, ανεξαρτήτως της αξίας και των προ-
διαγραφών κατασκευής αυτών.»

3. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 27 του Κώδικα ΦΠΑ προστί-
θεται περίπτωση ιε’ ως εξής:

«ιε) Η παράδοση αγαθών και η παροχή υπηρεσιών σε υποκεί-
µενο στο φόρο, ο οποίος έχει σκοπό να τα διαθέσει περαιτέρω
άνευ ανταλλάγµατος στους φορείς της υποπερίπτωσης δδ’ της
περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 7 του ιδίου νόµου,
για την κάλυψη των αναγκών των πληγέντων από ακραία φυσικά
φαινόµενα.»

Άρθρο 10
Ασφαλιστικές ρυθµίσεις για τους πληγέντες 

από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018

1. Αναφορικά µε τις ασφαλιστικές εισφορές επιχειρήσεων, ερ-
γοδοτών, ασφαλισµένων που έχουν επαγγελµατική εγκατάσταση
ή δραστηριότητα σε περιοχές της Περιφέρειας Αττικής που
επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018
ισχύουν οι ακόλουθες ρυθµίσεις: 

α) Αναστέλλεται η υποβολή Αναλυτικών Περιοδικών δηλώσεων
(ΑΠΔ) περιόδων Ιουνίου έως Νοεµβρίου 2018 έως τις 31.12.2018.
Οι ΑΠΔ που δεν θα έχουν υποβληθεί, θα υποβάλλονται µετά την

1.1.2019, παράλληλα µε τις τρέχουσες ΑΠΔ, σε αντίστοιχους
µήνες. 

β) Αναστέλλεται η καταβολή τρεχουσών εισφορών, δόσεων εκ-
καθάρισης ασφαλιστικών εισφορών και δόσεων ρυθµίσεων έως
τις 31.12.2018. 

γ) Ειδικότερα οι δόσεις εκκαθαρίσεων εισφορών του ν. 4387/
2016 (Α’ 85) που τίθενται σε αναστολή εξοφλούνται µετά την
1.1.2019 σε αντίστοιχες µηνιαίες δόσεις. 

δ) Δόσεις ρυθµίσεων, γενικών ή ειδικών, που τίθενται σε ανα-
στολή καταβάλλονται στο τέλος της ρύθµισης σε αντίστοιχες µη-
νιαίες δόσεις. 

Οι διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 2556/1997 (Α’ 270)
εξακολουθούν να ισχύουν.  

2. Στους εγγεγραµµένους στα µητρώα του ΕΦΚΑ άµεσα ασφα-
λισµένους που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της παραγράφου
1, καθώς και στους έµµεσα ασφαλισµένους, χορηγείται ασφαλι-
στική ικανότητα µέχρι τις 31.12.2018 χωρίς προϋποθέσεις. Η κα-
ταβολή των προβλεποµένων παροχών σε χρήµα (επιδόµατα
ασθενείας, µητρότητας και εξόδων κηδείας) θα γίνεται κατ’ από-
λυτη προτεραιότητα.  

3. Συνταξιούχοι, καθώς και όσοι έχουν υποβάλλει ή θα υπο-
βάλλουν έως τις 30.9.2018 αίτηση συνταξιοδότησης, οι οποίοι
επλήγησαν από τις πυρκαγιές της παραγράφου 1, δύνανται να
ρυθµίσουν τις οφειλές τους σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις των
πάγιων ρυθµίσεων σε ίσες µηνιαίες δόσεις, που δεν µπορεί να
είναι περισσότερες από εξήντα (60). Η πρώτη δόση παρακρατεί-
ται από τη σύνταξη του πρώτου µήνα έναρξης του δικαιώµατος
συνταξιοδότησης.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι αναγκαίες λε-
πτοµέρειες για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 11
Αναστολή πλειστηριασµών 

Από τη δηµοσίευση της παρούσας και έως τις 30.9.2019 ανα-
στέλλεται σε βάρος φυσικών ή νοµικών προσώπων που περιέρ-
χονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρό-
βλεπτης έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των πυρκαγιών που έπληξαν
περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018 η
διενέργεια κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης κινητών και
ακινήτων, ιδίως η διενέργεια πλειστηριασµών, κατασχέσεων,
αποβολών (εξώσεων) και προσωπικών κρατήσεων, καθώς και οι
προθεσµίες άσκησης ανακοπών και αιτήσεων που αφορούν τη
διαδικασία της αναγκαστικής εκτέλεσης.

Άρθρο 12
Κάλυψη τηλεπικοινωνιακών αναγκών πυροπλήκτων 

1. Στις οικογένειες των προσώπων που περιέρχονται ή περιήλ-
θαν προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης
ανάγκης εξαιτίας των πυρκαγιών που έπληξαν περιοχές της Πε-
ριφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018 καλύπτονται δα-
πάνες τηλεπικοινωνιακής κάλυψης (σταθερής και κινητής τηλε-
φωνίας και παροχής διαδικτυακής σύνδεσης) συνολικού ποσού
χιλίων διακοσίων (1.200) ευρώ ανά οικογένεια.

2. Η χρηµατική ενίσχυση της παραγράφου 1 θα καλυφθεί από
το αδιάθετο αποθεµατικό των οικονοµικών διαχειρίσεων της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (ΕΕΤΤ)
των ετών 2014 και 2015.

3. Τα κριτήρια κάλυψης της δαπάνης, η διαδικασία χορήγησής
της, το χρονικό διάστηµα κατανάλωσης και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής
Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης.

Άρθρο 13
Αναστολή είσπραξης διοδίων στους 

αυτοκινητόδροµους των έργων παραχώρησης 
εκ των πυρκαγιών της 22ης και 23ης Ιουλίου 2018

Η διέλευση όλων ανεξαιρέτως των οχηµάτων ιδιωτικής και δη-
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µόσιας χρήσης είναι ελεύθερη και δεν απαιτείται η καταβολή και
είσπραξη διοδίων από τους µετωπικούς σταθµούς διοδίων Ελευ-
σίνας, πλευρικούς σταθµούς διοδίων κόµβου Ν. Περάµου, Πάχης
Μεγάρων και Αγ. Θεοδώρων µέχρι και την 29η Ιουλίου 2018.

Άρθρο 14
Διαγραφή αδειών κυκλοφορίας οχηµάτων

1. Οι ιδιοκτήτες οχηµάτων ιδιωτικής χρήσης, ανεξαρτήτως κυ-
βισµού, τα οποία υπέστησαν καταστροφή ή αχρηστεύτηκαν εξαι-
τίας των πυρκαγιών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας
Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018 δύνανται να υποβάλουν αί-
τηση διαγραφής αυτών από το Μητρώο Αδειών Κυκλοφορίας
οχηµάτων του        Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, χωρίς
την προσκόµιση πιστοποιητικού καταστροφής του οχήµατος και
χωρίς την καταβολή οποιουδήποτε τέλους διαγραφής.

2. Η αίτηση υποβάλλεται σε οποιαδήποτε Υπηρεσία Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών των Περιφερειών της χώρας και µνηµο-
νεύει το λόγο, εκ των αναφερόµενων στην προηγούµενη παρά-
γραφο, για τον οποίο ζητείται η οριστική διαγραφή του οχήµα-
τος. Με την αίτηση συνυποβάλλεται µόνο βεβαίωση του οικείου
δήµου, από την οποία προκύπτει η µόνιµη κατοικία του αιτούντος
σε περιοχή που επλήγη από τις πυρκαγιές της παραγράφου 1 ή
πιστοποιείται ότι, στην περιοχή αυτή ο αιτών αποδεδειγµένα
ασκεί µόνιµη ή πρόσκαιρη εργασιακή ή επαγγελµατική απασχό-
ληση. Εάν δεν συντρέχει περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου,
υποβάλλεται βεβαίωση της ασφαλιστικής εταιρείας στην οποία
είναι ασφαλισµένο το όχηµα, σχετικά µε την ολοσχερή κατα-
στροφή ή αχρήστευσή του λόγω των πυρκαγιών της παραγρά-
φου 1, ύστερα από διενέργεια πραγµατογνωµοσύνης. Οι πινα-
κίδες του οχήµατος και η άδεια κυκλοφορίας παραδίδονται µαζί
µε την αίτηση, εφόσον υπάρχουν, διαφορετικά προσκοµίζεται
υπεύθυνη δήλωση του αιτούντος περί απώλειάς τους. Αίτηση
διαγραφής µπορούν να υποβάλουν και συγγενείς πρώτου βαθ-
µού, η συγγένεια των οποίων αποδεικνύεται µε πιστοποιητικό οι-
κογενειακής κατάστασης, και σε κάθε περίπτωση οι κληρονόµοι
µετά τη δήλωση αποδοχής της κληρονοµιάς για τα κληρονοµη-
θέντα οχήµατα.

3. Στον αιτούντα χορηγείται βεβαίωση διαγραφής µε ηµερο-
µηνία αυτή κατά την οποία συνέβη το γεγονός εξαιτίας του
οποίου καταστράφηκε ή αχρηστεύθηκε το όχηµά του. 

4. Στα πρόσωπα τα οποία θα προκαλέσουν την οριστική δια-
γραφή οχήµατος βάσει δήλωσης αποδεδειγµένα ψευδών στοι-
χείων επιβάλλεται, πλέον των σχετικών ποινικών κυρώσεων περί
ψευδούς δηλώσεως, διοικητικό πρόστιµο υπέρ του Δηµοσίου,
ύψους χιλίων πεντακοσίων (1.500) ευρώ, το οποίο εισπράττεται
από τις αρµόδιες υπηρεσίες της ΑΑΔΕ. Το όχηµα κατάσχεται,
περιέρχεται στην κυριότητα του Δηµοσίου και παραδίδεται στη
Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµοσίου Υλικού. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών καθορί-
ζονται λεπτοµέρειες εφαρµογής της παρούσας παραγράφου. 

Άρθρο 15
Αντικατάσταση καταστραφέντων ειδών περίθαλψης και θερα-

πευτικών µέσων

Στους πληγέντες που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή
µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης εξαιτίας
των πυρκαγιών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής
στις 23 και 24 Ιουλίου 2018  επαναχορηγούνται από τον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ.  είδη φαρµακευτικής και πρόσθετης περίθαλψης,
καθώς και θεραπευτικά µέσα, συµπεριλαµβανοµένων των ιατρο-
τεχνολογικών προϊόντων, που έχουν καταστραφεί, ανεξαρτήτως
του χρόνου λήψεως αυτών και χωρίς συµµετοχή του ασφαλισµέ-
νου ή δικαιούχου περίθαλψης (µηδενική συµµετοχή), κατά πα-
ρέκκλιση των διατάξεων του ισχύοντος Ενιαίου Κανονισµού
Παροχών Υγείας του Οργανισµού και των οικείων νοµοθετικών
διατάξεων. 

Άρθρο 16
Μέτρα ενίσχυσης για τα τέκνα οικογενειών

που επλήγησαν κατά τις πυρκαγιές 
της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018

1. Τα τέκνα οικογενειών που περιέρχονται ή περιήλθαν προ-
σωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης
εξαιτίας των πυρκαγιών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας
Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018: 

α) γίνονται δεκτά κατά προτίµηση, εάν είναι φοιτητές, στις φοι-
τητικές εστίες και λέσχες,

β) µετεγγράφονται µε αίτησή τους, εφόσον φοιτούν και δεν
έχουν υπερβεί τα υποχρεωτικά εξάµηνα φοίτησης για τη λήψη
πτυχίου ή εφόσον εισαχθούν το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019 σε
Ανώτατο Εκπαιδευτικό Ίδρυµα (Α.Ε.Ι.) της χώρας, στην  πλησιέ-
στερη στην οικογενειακή κατοικία τους αντίστοιχη Σχολή ή
Τµήµα Α.Ε.Ι., καθ’ υπέρβαση του εκάστοτε προβλεπόµενου αριθ-
µού µετεγγραφοµένων,

γ) όσοι υπέβαλαν αίτηση-δήλωση και συµµετείχαν στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις της τακτικής εξεταστικής περιόδου του τρέ-
χοντος σχολικού έτους 2017-2018 ή πρόκειται να συµµετέχουν
στις επαναληπτικές πανελλαδικές εξετάσεις του µηνός Σεπτεµ-
βρίου 2018 εισάγονται σε σχολές, τµήµατα και εισαγωγικές κα-
τευθύνσεις των Α.Ε.Ι. και των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακα-
δηµιών, για το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019, καθ’ υπέρβαση του
συνολικού αριθµού εισακτέων. Για την εισαγωγή σε Α.Ε.Ι., σύµ-
φωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, παρέχεται είκοσι τοις εκατό
(20%) προσαύξηση του συνόλου των µορίων που έλαβαν και
απαραίτητη προϋπόθεση είναι ύστερα από την προσαύξηση να
συγκεντρώνουν αριθµό µορίων τουλάχιστον ίσο µε τα µόρια του
τελευταίου εισαχθέντος στη συγκεκριµένη σχολή, τµήµα ή εισα-
γωγική κατεύθυνση στο οικείο ακαδηµαϊκό έτος.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται τα δικαιολογητικά που υποβάλλουν οι
ενδιαφερόµενοι και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή του πα-
ρόντος άρθρου. Με όµοια απόφαση µπορεί να παραταθεί η ισχύς
της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 έως τρία (3) ακόµη ακα-
δηµαϊκά έτη. 

Άρθρο 17
Δικαίωµα διορισµού στο Δηµόσιο

ή τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα

1. Οι διατάξεις της παρ. 20 του άρθρου 14 του ν. 2266/1994
(Α’ 218), όπως ισχύουν, εφαρµόζονται αναλόγως και επί συζύγων
ή προσώπων που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, καθώς
και επί συγγενών µέχρι β’ βαθµού, προσώπων που απεβίωσαν
εξαιτίας των πυρκαγιών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας
Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου του 2018. Με απόφαση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Ανασυγκρότησης ορίζονται οι φορείς υποδοχής,
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, ο τρόπος βεβαίωσης της αιτίας
του θανάτου, η σειρά προτεραιότητας των δικαιούχων, η προθε-
σµία και η διαδικασία υποβολής των δικαιολογητικών και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. 

2. Το δικαίωµα διορισµού της προηγούµενης παραγράφου πα-
ρέχεται και στα άτοµα τα οποία υπέστησαν σοβαρά εγκαύµατα
και νοσηλεύτηκαν σε Μονάδα Εντατικής Θεραπείας (ΜΕΘ) ή
προκύπτει ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον εξήντα επτά τοις
εκατό (67%), συνεπεία των πυρκαγιών της παραγράφου 1. 

Σε περίπτωση που δεν είναι δυνατός ο διορισµός τους, για λό-
γους υγείας, το δικαίωµα διορισµού µεταβιβάζεται στον ή στη
σύζυγό τους ή στο πρόσωπο µε το οποίο έχουν συνάψει σύµ-
φωνο συµβίωσης ή σε ένα τέκνο τους.  Με απόφαση του Υπουρ-
γού Διοικητικής Ανασυγκρότησης ορίζονται τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, η προθεσµία και η διαδικασία υποβολής των δι-
καιολογητικών και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. 

3.α. Κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, επιτρέ-
πεται η απόσπαση τακτικών υπαλλήλων µόνιµων ή µε σχέση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, όλων των κατηγο-
ριών, κλάδων και ειδικοτήτων,  από φορείς του άρθρου 14 της
παρ.1 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, εντός της
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χωρικής αρµοδιότητας των οποίων εκδηλώθηκαν οι πυρκαγιές
της παραγράφου 1, καθώς και σε νοµικά πρόσωπα αυτών. Η
διάρκεια των αποσπάσεων του προηγούµενου εδαφίου ανέρχε-
ται σε τρεις (3) µήνες µε δυνατότητα ισόχρονης ανανέωσης για
µία φορά, ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου υπαλλήλου. 

β. Για τη διενέργεια των αποσπάσεων της περίπτωσης α’, εκ-
δίδεται πρόσκληση από τον οικείο Ο.Τ.Α. στην οποία προσδιορί-
ζονται ο αριθµός, οι κατηγορίες και οι κλάδοι/ειδικότητες του
προσωπικού που θα αποσπασθεί, τα τυχόν πρόσθετα τυπικά
προσόντα, οι υπηρεσίες υποδοχής και η προθεσµία υποβολής
των αιτήσεων. Η πρόσκληση κοινοποιείται στο Υπουργείο Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, το οποίο την αναρτά αµελλητί στην
ιστοσελίδα του. Μετά το πέρας της προθεσµίας υποβολής των
αιτήσεων, καταρτίζεται από τον οικείο Ο.Τ.Α. πίνακας µε το προς
απόσπαση προσωπικό, ο οποίος υπογράφεται από το Δήµαρχο
και αποστέλλεται αµελλητί στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης. Το προσωπικό που περιλαµβάνεται στον πίνακα απο-
σπάται µε µόνη την έκδοση απόφασης του Υπουργού Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, η οποία κοινοποιείται στους υπαλλήλους,
χωρίς να απαιτείται οποιαδήποτε άλλη πρόσθετη διαδικασία.

γ. Στις υπηρεσίες υποδοχής αποσπασµένων υπαλλήλων δυνά-
µει των εξαιρετικών διατάξεων του παρόντος, µπορούν να συγ-
καταλέγονται τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.) των
οικείων Ο.Τ.Α. α’  βαθµού.

δ. Η µισθοδοσία του προσωπικού που αποσπάται σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στην παρούσα παράγραφο καταβάλλεται από τον
φορέα προέλευσης.       

Άρθρο 18
Αποκατάσταση περιβάλλοντος χώρου

Για το σκοπό της εξυγίανσης και αποκατάστασης του εδάφους
και του περιβάλλοντος χώρου ακινήτου, εντός του οποίου βρί-
σκεται κτήριο που επλήγη από τις πυρκαγιές που εκδηλώθηκαν
σε περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου
2018, χορηγείται αποζηµίωση αποκατάστασης περιβάλλοντος
χώρου. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις χορή-
γησης, η διαδικασία, ιδίως µε διενέργεια αυτοψίας πριν και µετά
την αποκατάσταση, το ύψος της συνδροµής ανάλογα µε τη σο-
βαρότητα της βλάβης και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια. 

Άρθρο 19
Μελέτες Αποκατάστασης  

Οι µελέτες επισκευής ή, στην περίπτωση ανακατασκευής, οι
µελέτες ανέγερσης κτηρίων, καθώς και οι λήψεις δοκιµίων, οι µε-
τρήσεις και οι εργαστηριακές δοκιµές που απαιτούνται για την
αποκατάσταση κτηρίου πληγέντος από τις πυρκαγιές που εκδη-
λώθηκαν σε περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιου-
λίου 2018, διενεργούνται από το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών αδαπάνως για τους πληγέντες. Για τον σκοπό αυτό,
µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών δύναται
να ορίζονται διπλωµατούχοι µηχανικοί, ιδιώτες ή υπάλληλοι του
δηµόσιου τοµέα, κλάδου ή ειδικότητας ΠΕ Μηχανικών, ύστερα
από αίτησή τους. Οι µελέτες εκπονούνται εθελοντικά και αδαπά-
νως και απαλλάσσονται από την υποχρέωση καταβολής αµοιβής,
φορολογικών επιβαρύνσεων και κάθε άλλου είδους αµοιβής απα-
ραίτητης για την έκδοση διοικητικών πράξεων του πληγέντος ακι-
νήτου.

Ειδικά για τους διπλωµατούχους µηχανικούς υπαλλήλους του
δηµοσίου τοµέα η απόφαση του παρόντος άρθρου επέχει θέση
άδειας άσκησης ιδιωτικού έργου. 

Άρθρο 20
Αφορολόγητο και ακατάσχετο των πάσης φύσεως 

ενισχύσεων προς τους πληγέντες από τις πυρκαγιές της 23ης
και 24ης Ιουλίου 2018

Οικονοµικές ενισχύσεις, έξοδα κηδείας, αποζηµιώσεις και βοη-
θήµατα που καταβάλλονται στα πληγέντα φυσικά ή νοµικά πρό-

σωπα που περιέρχονται ή περιήλθαν προσωρινά ή µόνιµα σε κα-
τάσταση απρόβλεπτης έκτακτης ανάγκης εξαιτίας των πυρκα-
γιών που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και
24 Ιουλίου 2018 ορίζονται ως αφορολόγητα, ανεκχώρητα και
ακατάσχετα στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκεινται σε οποιαδή-
ποτε κράτηση ή εισφορά, δεν δεσµεύονται και δεν συµψηφίζον-
ται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση και το
Δηµόσιο εν γένει, τους Δήµους, τις Περιφέρειες, τα ασφαλιστικά
ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζονται στα εισο-
δηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινω-
νικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

Άρθρο 21
Κέντρα αποθήκευσης και διανοµής

1. Τα Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής που προβλέπονται
στην παρ. 10 του άρθρου 14 του ν. 4332/2015  (Α’ 76), όπως αυτή
αντικαταστάθηκε και ισχύει, έχουν ως αποστολή, πέραν της προ-
βλεπόµενης στο άρθρο 19 του ν. 4375/2016 (Α’ 51), και την πα-
ροχή υπηρεσιών που αφορούν στη διαχείριση, συγκέντρωση,
καταγραφή και αποθήκευση ειδών πρώτης ανάγκης για κοινω-
νικά ευάλωτες οµάδες του πληθυσµού. Tα Κέντρα Αποθήκευσης
και Διανοµής για την επίτευξη του παραπάνω σκοπού µπορούν
να παρέχουν τις ανωτέρω υπηρεσίες είτε αυτοδυνάµως είτε σε
συνεργασία µε τους φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου
και δεύτερου βαθµού.

2. Σε περιπτώσεις εκδήλωσης φυσικών καταστροφών, τα Κέν-
τρα Αποθήκευσης και Διανοµής µπορούν να οριστούν µε από-
φαση του οικείου Περιφερειάρχη ως κέντρα συντονισµού
διαχείρισης ειδών πρώτης ανάγκης, τα οποία θα συνεργάζονται
µε τους πληγέντες Δήµους. Οι περιφέρειες στις οποίες υπάγον-
ται τα κέντρα αποθήκευσης και διανοµής δύνανται να αναλαµ-
βάνουν δαπάνες για τη στήριξη των πληγέντων σύµφωνα µε τις
ισχύουσες διατάξεις του ν. 4412/2016 (Α’ 147) για κατεπείγουσες
περιπτώσεις

Άρθρο 22
Εναρξη Ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα, 26 Ιουλίου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΛΕΞΙΟΣ Π. ΤΣΙΠΡΑΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

Ιωάννης Δραγασάκης, Παναγιώτης Σκουρλέτης, Νικόλαος
Παππάς, Κωνσταντίνος Γαβρόγλου,  Ευτυχία Αχτσιόγλου, Νικό-
λαος Κοτζιάς, Σταύρος Κοντονής, Ευκλείδης Τσακαλώτος, Αν-
δρέας Ξανθός, Όλγα Γεροβασίλη, Χρήστος Σπίρτζης, Δηµήτριος
Βίτσας, Παναγιώτης Κουρουµπλής, Ευάγγελος Αποστόλου,
Έλενα Κουντουρά, Αλέξανδρος Φλαµπουράρης, Χριστόφορος
Βερναρδάκης, Δηµήτριος Τζανακόπουλος, Νικόλαος Τόσκας,
Θεανώ Φωτίου, Γεώργιος Κατρούγκαλος, Γεώργιος Χουλιαρά-
κης, Παύλος Πολάκης, Σωκράτης Φάµελλος.»

Άρθρο 4

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, πλην του άρθρου τρίτου, το οποίο
καταργήθηκε µε το άρθρο 53 του ν. 4568/2018 (Α’178), η από 10
Αυγούστου  2018 Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Επείγοντα
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µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης και την αποκατά-
σταση ζηµιών από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου
2018», που δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αριθµόν 149 Φύλλο της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

«Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης
και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές της 23ης και
24ης Ιουλίου 2018»

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση της εξαιρετικά επείγουσας και

απρόβλεπτης ανάγκης υλοποίησης των πράξεων κατεδάφισης
αυθαίρετων κτισµάτων και αποκατάστασης ζηµιών από τις πυρ-
καγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018.

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου.
Αποφασίζουµε:

Άρθρο Πρώτο
Επείγουσες ρυθµίσεις 

για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης

1. α) Η εκτέλεση των πράξεων κατεδάφισης που εκδίδονται
κατ’ εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 52 του ν. 4559/2018 (Α’
142) µπορεί να πραγµατοποιείται, παράλληλα µε τα όργανα που
προβλέπονται στην παράγραφο 3 του ίδιου άρθρου, και από το
Τµήµα Επιθεώρησης Δόµησης και Κατεδαφίσεων της Ειδικής
Γραµµατείας Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κατ’ εφαρµογή του άρθρου
6 του π.δ. 267/1998 (Α’ 195), µε την επίβλεψη του ιδίου Τµήµα-
τος. Ειδικά οι πράξεις κατεδάφισης που εκδίδονται κατ’ εφαρ-
µογή της παρ. 1 του άρθρου 52 του  ν. 4559/2018 και αφορούν
αυθαίρετες περιφράξεις και περιτοιχίσεις που έχουν ανεγερθεί
κατά παράβαση του άρθρου 23 του ν. 1337/1983 (Α’ 33) δύνανται
να εκτελούνται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, κατόπιν διαβίβασής τους από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας και µε σύµφωνη γνώµη
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Για την εκτέλεση των
πράξεων κατεδάφισης του παρόντος εφαρµόζεται το πρώτο εδά-
φιο της παρ. 4 του άρθρου 52 του ν. 4559/2018. 

β) Οι δαπάνες της εκτέλεσης των πράξεων κατεδάφισης κα-
λύπτονται από το Πράσινο Ταµείο, καταλογίζονται σε βάρος του
υπόχρεου µετά από σχετική απόφαση του Τµήµατος Επιθεώρη-
σης Δόµησης και Κατεδαφίσεων της Ειδικής Γραµµατείας Σώµα-
τος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας και βεβαιώνονται στην αρµόδια ΔΟΥ, εισπράττον-
ται ως δηµόσιο έσοδο και αποδίδονται στο Πράσινο Ταµείο. Οι
δαπάνες του προηγούµενου εδαφίου καταβάλλονται από τον
υπόχρεο εφάπαξ. Για τον σκοπό της χρηµατοδότησης του προ-
ηγούµενου εδαφίου, το Πράσινο Ταµείο µπορεί να διαθέτει πό-
ρους κατά παρέκκλιση των περιορισµών της παρ. 4 του άρθρου
3 του ν. 3889/2010 (Α’ 182).

γ)  Οι εισαγγελικές και αστυνοµικές αρχές παρέχουν τη συν-
δροµή τους για την πραγµατοποίηση της κατεδάφισης, εφόσον
τους ζητηθεί. Υποχρέωση συνδροµής έχει και κάθε άλλη δηµόσια
αρχή, όπως ιδίως οι κτηµατικές υπηρεσίες και οι υπηρεσίες των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων και των οικείων Ο.Τ.Α., καθώς και
κάθε φορέας που εποπτεύεται από την Κεντρική Διοίκηση, µε τη
διάθεση µηχανικών µέσων και για τη διευκόλυνση µε οποιονδή-
ποτε τρόπο του έργου της κατεδάφισης.

2.α) Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από
τη δηµοσίευση του παρόντος, οι αρµόδιες υπηρεσίες της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης Αττικής και οι Κτηµατικές Υπηρεσίες του
Υπουργείου Οικονοµικών υποχρεούνται να διαβιβάσουν στο
Τµήµα Επιθεώρησης Δόµησης και Κατεδαφίσεων της Ειδικής
Γραµµατείας Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 

αα) τις πράξεις κατεδάφισης αυθαίρετων περιφράξεων, κατα-
σκευών, εγκαταστάσεων και κτισµάτων που βρίσκονται σε ζώνη
αιγιαλού και παραλίας και σε εθνικούς δρυµούς, των οποίων εκ-
κρεµεί η εκτέλεση,  

ββ) τις πράξεις κατεδάφισης αυθαίρετων περιφράξεων, κατα-
σκευών, εγκαταστάσεων και κτισµάτων για τα οποία έχει συνταχ-
θεί πρωτόκολλο παράδοσης και παραλαβής του αρµόδιου
δασάρχη, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 67Α
του ν. 998/1979 (Α’ 289). 

Από την υποχρέωση του προηγούµενου εδαφίου, εξαιρείται η
διαβίβαση των πράξεων κατεδάφισης που έχουν περιληφθεί σε
συµβάσεις παροχής υπηρεσιών κατεδάφισης και σε επεκτάσεις
συµβάσεων για τις οποίες έχει εγκριθεί χρηµατοδότηση. 

β) Η εκτέλεση των πράξεων της περίπτωσης α’ µπορεί να
πραγµατοποιείται κατ’ ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου. Για τις πράξεις της υπο-
περίπτωσης ββ’ της περίπτωσης α’, οι δαπάνες κατεδάφισης δεν
καταλογίζονται εις βάρος του υπόχρεου.

3.α) Αρµόδια υπηρεσία για τη διενέργεια των διαδικασιών σύ-
ναψης δηµοσίων συµβάσεων για τον σκοπό του παρόντος άρ-
θρου είναι η Διεύθυνση Προµηθειών, Υποδοµών και Διαχείρισης
Υλικού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

β) Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ανα-
τίθεται σε υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών η υλο-
ποίηση των πράξεων κατεδάφισης που εκτελούνται από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, σύµφωνα µε τη διάταξη
του δεύτερου εδαφίου της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1
του παρόντος και καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για την εφαρ-
µογή της. 

Άρθρο Δεύτερο
Κοινοποίηση δωρεών µελετών, έργων και υπηρεσιών

Όλες οι µελέτες, τα έργα, η παροχή τεχνικών υπηρεσιών και ο
εξοπλισµός ποσού άνω των χιλίων (1.000) ευρώ που αφορούν σε
δράσεις αποκατάστασης των πληγεισών περιοχών από τις πυρ-
καγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου του 2018 και εκπονούνται ή διε-
νεργούνται αδαπάνως από φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, χωρίς
καµία επιβάρυνση του Δηµοσίου, κοινοποιούνται µε ευθύνη του
αποδεχοµένου τη δωρεά φορέα του Δηµοσίου, Ν.Π.Δ.Δ.,
Ν.Π.Ι.Δ., Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού ή εποπτευοµένου φορέα στο
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και αναρτώνται στην ιστο-
σελίδα του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών. Η υποχρέωση αυτή αφορά και σε µελέτες,
έργα, παροχή τεχνικών υπηρεσιών και εξοπλισµού που έχουν
ήδη εκπονηθεί ή παραχωρηθεί κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του παρόντος.

Άρθρο Τρίτο
Απαλλαγή από τον ΕΝ.Φ.Ι.Α.

Στο άρθρο 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287) προστίθεται παράγρα-
φος 7 ως εξής και η παράγραφος 7 αναριθµείται σε 8:

«7. Ειδικά για το έτος 2018 απαλλάσσονται τα ακίνητα τα οποία
υπέστησαν ζηµιές από τις πυρκαγιές που έπληξαν τις περιοχές
της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018, εφόσον οι
ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επανελέγχου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών και κατά το χρόνο αυτόν η κυ-
ριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν
στον υπόχρεο σε φόρο για το έτος αυτό.»

Άρθρο Τέταρτο

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,10 Αυγούστου 2018

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ
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Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΛΕΞΙΟΣ Π. ΤΣΙΠΡΑΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

Παναγιώτης Σκουρλέτης, Νικόλαος Παππάς, Κωνσταντίνος
Γαβρόγλου,  Ευτυχία Αχτσιόγλου, Νικόλαος Κοτζιάς, Ανδρέας
Ξανθός, Όλγα Γεροβασίλη, Γεώργιος Σταθάκης, Χρήστος Σπίρ-
τζης, Δηµήτριος Βίτσας, Παναγιώτης Κουρουµπλής, Ευάγγελος
Αποστόλου, Αλέξανδρος Φλαµπουράρης, Χριστόφορος Βερναρ-
δάκης, Δηµήτριος Τζανακόπουλος, Αλέξανδρος Χαρίτσης,
Θεανώ Φωτίου, Γεώργιος Κατρούγκαλος, Δηµήτρης Παπαγγε-
λόπουλος, Παύλος Πολάκης, Σωκράτης Φάµελλος.»

Άρθρο 5

1. Στις περιπτώσεις που µία έκταση χαρακτηρίζεται ως µη δα-
σική στο θεωρηµένο δασικό χάρτη των περιοχών της Περιφέ-
ρειας Αττικής που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης και
24ης Ιουλίου 2018 και είτε περιλαµβάνεται στον αναρτηµένο δα-
σικό χάρτη είτε έχει εξαιρεθεί κατ’ άρθρο 23 του ν. 3889/2010
(Α’ 182) της ανάρτησης, εκδίδεται βεβαίωση, µε απόφαση του
Διευθυντή της οικείας Διεύθυνσης Δασών, µη υπαγωγής της
έκτασης στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας. Τη βεβαίωση
αυτή προσκοµίζει ο ενδιαφερόµενος στις Υπηρεσίες Δόµησης ή
στο χωρικά αρµόδιο Τοµέα Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσι-
κών Καταστροφών, για την έκδοση οικοδοµικής άδειας ανέγερ-
σης λόγω ανακατασκευής πυρόπληκτου κτίσµατος ή για την
εκτέλεση εργασιών επισκευής σε πυρόπληκτα κτίρια, για τα
οποία έχουν εκδοθεί διοικητικά έγγραφα χαρακτηρισµού τους,
όπως Πρωτόκολλο Αυτοψίας Επικινδύνου Ετοιµορρόπου Κτιρίου
(Π.Α.Ε.Ε.Κ.), Δελτίο Επανελέγχου ή Έκθεση Αυτοψίας Τριµελούς
Επιτροπής του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 

2. Βεβαίωση µη υπαγωγής της έκτασης στις διατάξεις της δα-
σικής νοµοθεσίας, για τη χρήση της σύµφωνα µε το δεύτερο
εδάφιο της παραγράφου 1, εκδίδεται και για την έκταση που: α)
στο θεωρηµένο δασικό χάρτη των ως άνω περιοχών προσδιορί-
ζεται ως µη διεπόµενη από τις διατάξεις της δασικής νοµοθε-
σίας, σύµφωνα µε τη φωτοερµηνεία της πλησιέστερης, προς το
χρόνο κατάρτισης του δασικού χάρτη, αεροφωτογραφίας και
συγχρόνως, ως διεπόµενη από τις διατάξεις της δασικής νοµο-
θεσίας στην παλαιότερη διαθέσιµη αεροφωτογραφία, είτε έχει
εξαιρεθεί, κατ’ άρθρο 23 του ν. 3889/2010, της ανάρτησης, είτε
περιλαµβάνεται στον αναρτηµένο δασικό χάρτη και β) έχει εκδο-
θεί οικοδοµική άδεια για τα κτίρια που έχουν ανεγερθεί επί της
έκτασης αυτής. Στην περίπτωση αυτή ο Διευθυντής της οικείας
Διεύθυνσης Δασών εκδίδει τη βεβαίωση, µε την προσκόµιση θε-
ωρηµένου από την Υπηρεσία Δόµησης αντιγράφου της οικοδο-
µικής άδειας.

3. Η αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης ή ο χωρικά αρµόδιος Τοµέας
Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών δύνανται
να αναζητούν και αυτεπάγγελτα τις βεβαιώσεις των παραγράφων
1 και 2, για κάθε αίτηση έκδοσης οικοδοµικής άδειας ανέγερσης
λόγω ανακατασκευής πυρόπληκτου κτίσµατος ή επισκευής, από
την οικεία Διεύθυνση Δασών. Για έκταση που πληροί τα κριτήρια
της παραγράφου 2, η βεβαίωση εκδίδεται εφόσον η αίτηση συ-
νοδεύεται από θεωρηµένο αντίγραφο οικοδοµικής άδειας του
πυρόπληκτου κτίσµατος.

4. Οι κατά τόπον αρµόδιοι Δασάρχες απέχουν από την έκδοση
πράξης χαρακτηρισµού του άρθρου 14 του ν. 998/1979, για τις
εκτάσεις των παραγράφων 1 και 2, που έχουν εξαιρεθεί κατ’
άρθρο 23 του ν. 3889/2010 της ανάρτησης του δασικού χάρτη.

5.α) Η βεβαίωση για την έκταση που πληροί τα κριτήρια της
παραγράφου 2, εκδίδεται για την επιφάνεια του περιγράµµατος
του πυρόπληκτου κτιρίου, όπως αυτό αποτυπώνεται σε τεχνική
έκθεση και σχέδιο αποτύπωσης κτιρίου, µε αναφορά λίστας συν-
τεταγµένων στο σύστηµα ΕΓΣΑ 87, που συντάσσεται από ιδιώτη
µηχανικό. Ο ενδιαφερόµενος προσκοµίζει στην οικεία Διεύθυνση
Δασών µαζί µε το θεωρηµένο αντίγραφο της οικοδοµικής άδειας
και την τεχνική έκθεση και το σχέδιο αποτύπωσης κτιρίου του

ιδιώτη µηχανικού.
β) Αν µε νοµοθετική ρύθµιση ή λόγω εφαρµογής του Ειδικού

Χωρικού Σχεδίου προβλεφθεί µετακίνηση της οικοδοµικής γραµ-
µής, δύναται να µετακινηθεί αντιστοίχως το περίγραµµα του πυ-
ρόπληκτου κτιρίου. Στην περίπτωση αυτή η βεβαίωση επανεκδί-
δεται επί της επιφάνειας του νέου περιγράµµατος. Η υπόλοιπη,
ή όλη, η επιφάνεια του παλαιού, πριν τη µετατόπιση, περιγράµ-
µατος, εξετάζεται για το χαρακτήρα της µέσω της διαδικασίας
της ανάρτησης των δασικών χαρτών.

6. Το άρθρο 15 του ν. 3889/2010 (Α’ 182) εφαρµόζεται στις
εκτάσεις των παραγράφων 1 και 2 που περιλαµβάνονται στο
αναρτηµένο τµήµα του θεωρηµένου δασικού χάρτη.

Άρθρο 6

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,                                      2018
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ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.01’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 16 Νοεµβρίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: α) αναφορά στην Επέτειο της
17ης Νοεµβρίου για την εξέγερση του Πολυτεχνείου και β) κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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